5

Spis treści

WSTĘP ........................................................................................... 7

ROZDZIAŁ I .................................................................................. 15

Perspektywa studiów nad tańcem .................................. 16

Krytyczne studia nad tańcem .......................................... 20

Choreografia jako teoria .................................................. 25

Polityczność tańca, tańczenie polityczności .................... 34

ROZDZIAŁ II ................................................................................. 43

Uwaga i uważność .............................................................. 44

Zmysłowy pejzaż tańca .................................................... 44

Od psychologii uważności do ekonomii uwagi ................ 49

Uważność w działaniu – ekologia percepcji .................... 56

ROZDZIAŁ III ............................................................................... 65

Ciało i ucieleśnienie – metodologie feminizmu(nowej) różnicy .................................................................... 66

Ucieleśnienie – ciało jako proces ....................................... 75

Feminizm korporalny/korpor(e)alny ................................. 79

Ciało w perspektywie posthumanistycznej ....................... 84

ROZDZIAŁ IV ............................................................................... 91

Lisa Nelson ....................................................................................... 92

Ciało patrzące, ciało wielozmysłowe ................................. 98

Komponując uważność – komponując środowisko ......... 103

Zestrajanie percepcji – ekologia percepcji i działaniaw tańcu ............................................................................. 107

ROZDZIAŁ V ................................................................................. 115

Rosalind Crisp ................................................................................ 116

Kultywowanie tańczącego ciała ....................................... 117

Przemieszczenia uważności ............................................. 122

Improwizacja choreograficzna ......................................... 124

ROZDZIAŁ VI ............................................................................. 129

Maria Zimpel .................................................................................. 130

Ciało zintensyfikowane .................................................... 131

Wzory uważności .............................................................. 135

Potencjalne choreografie przestrzeni .............................. 139

ROZDZIAŁ VII .............................................................................. 145

Anna Nowicka ................................................................................ 146

Ciało kalejdoskopowe ....................................................... 147

Uważność nawiedzająca ciało .......................................... 150

Choreografie stanów śnienia ........................................... 153

ROZDZIAŁ VIII ............................................................................ 161

Maria Stokłosa ............................................................................... 162

Ciało improwizujące ......................................................... 163

Uważność improwizowana ............................................... 169

Wychodząc od działania ................................................... 172

ZAKOŃCZENIE ............................................................................. 176

Bibliografia ..................................................................................... 180

Summary ........................................................................................ 192

Ilustracje ........................................................................................ 195

Indeks osobowy .............................................................................. 209

7

Wstęp

Potrzeba napisania tej pracy wyniknęła z poczucia, że w prowadzonych w Polsce badaniach nad sztukami performatywnymi brak dogłębnego zro-zumienia specyfiki praktyk choreograficznych i tanecznych. W ostatnich la-tach sytuacja ta zaczyna się zmieniać za sprawą, ciągle jednak nielicznych, naukowych publikacji poświęconych tańcowi współczesnemu1, jak również dzięki gościnnej obecności tańca w teatrach czy muzeach i wykorzystywa-niu przez teatr praktyk choreograficznych jako głównego środka sensotwór-czego. Jednak taniec współczesny wciąż pozostaje dziedziną sztuki najmniej docenianą przez społeczeństwo, bo z racji niedofinansowania najsłabiej obec-ną w rodzimym pejzażu kulturalnym i najmniej rozpoznaną. Moje badania nad tańcem pozostają blisko praktyki – traktuję je jako badania wspiera-jące rozwój rozumienia specyfiki choreograficznych strategii w polu prak-tyk performatywnych. Jestem kuratorką i bliska jest mi postawa pośredni-czenia pomiędzy odbiorcami sztuki a osobami ją tworzącymi. W niniejszej pracy praktykom Lisy Nelson, Rosalind Crisp, Marii Zimpel, Anny Nowi-ckiej i Marii Stokłosy poświęcam osobne rozdziały. Rozważania na temat ich twórczości umieszczam w kontekście krytycznych studiów nad tańcem, feministycznych teorii cielesności i ekologii uwagi oraz uważności. Obsza-rem badań jest tu taniec współczesny, którego przyjęta definicja jest dość szeroka2. Dla mnie istotna jest współczesność tańca, czyli jego aktualność

1 Spośród autorskich, wnikliwych opracowań naukowych dotyczących tańca współczesnego na uwagę zasługują m.in.: Joanna Szymajda, Estetyka tańca współczesnego w Europie po roku 1990, Księgarnia Akademicka, Kraków 2013; Alicja Müller, Sobątańczenie. Między choreografią a narracją, Wydawnictwo Uniwersytetu Jagiellońskiego, Kraków 2017; Sandra Frydrysiak, Taniec w sprzężeniu nauk i technologii. Nowe perspektywy w badaniach tańca, Przypis, Łódź 2017.

2 „Taniec współczesny – pojęcie obejmujące całość technik, estetyk i gatunków tańca, które wyłoniły się w XX i XXI w. Termin pojawia się w piśmiennictwie w różnych okresach i odnosi się zazwyczaj do działalności współczesnych autorowi twórców, nie jest więc ścisłym określeniem gatunkowym, ale wskazaniem na aktualność działań artystów” – tak rozpoczyna swoją definicję w Słowniku tańca XX i XXI wieku Joanna Szymajda, zob. Joanna Szymajda, Taniec współczesny, [w:] Słownik tańca współczesnego, red. Małgorzata Leyko, Joanna Szymajda, Uniwersytet Łódzki, Łódź 2022, s. 616.

8

w odniesieniu do problemów społecznych i politycznych3. Szczególnie interesu-je mnie sprzężenie ucieleśnienia i uważności. Moje rozważania mają na celu dowiedzenie, że to właśnie w praktykach tańca współczesnego daje się uchwy-cić polityczny potencjał sztuk performatywnych do mobilizowania ucieleśnio-nego działania, budowania relacji na empatycznych zasadach, otwartości na odmienność, elastyczności na zmiany, przy jednoczesnej czujności na wyklucze-nie. Wierzę, że praktykowanie ucieleśnionej uważności, którego jako widzowie możemy uczyć się od choreografek, pozwala nam lepiej osadzić się w świecie i w sieci skomplikowanych relacji. Obcowanie z takimi performatywnymi pro-pozycjami pozwala nam zobaczyć całą złożoność metodologii troski, propono-wanej przez Monikę Rogowską-Stangret. Według tej filozofki: „Troska ozna-cza […] zaangażowanie, zainteresowanie, wniknięcie w świat z ciekawością, otwarciem i stałym wahaniem w podążaniu za odpowiedziami innych, któ-re mogą zmienić to, kim jesteśmy, kim się czujemy i jak o sobie myślimy”4. W ślad za tym proponuję praktykowanie oporu, który z inspiracji myślą Ewy Majewskiej można nazwać słabym5. Źródłem tego oporu, siły i sprawczości są codzienne akty wzajemnej troski, wrażliwość na kruchość relacji z bytami ludzkimi i więcej niż ludzkimi, oddawanie przestrzeni i czasu odmienności i różnorodności. Taniec współczesny i choreografia są dla mnie sferami prak-tykowania strategii słabego oporu i ucieleśniania metodologii troski.

Interdyscyplinarne badania nad tańcem jako autonomiczna dziedzina akademicka na zachodnich uczelniach rozpoczęły się w latach osiemdziesią-tych, na fali rozwoju studiów nad kulturą i teorii krytycznej (temu zagadnie-niu poświęcam pierwszy rozdział). Uniezależniając się od teatrologii i per-formatyki, badania te zaproponowały komplementarne spojrzenie na relacje pomiędzy estetyką choreografii współczesnej (kinestetyką, cielesnością) a po-lityką. Jak pisał Mark Franko:

Badania nad tańcem są w zasadzie interdyscyplinarne, ponieważ łączą specyficzną wiedzę o ustrukturyzowanych systemach ruchu i partytu-rach choreograficznych, jak i o stylach wykonawczych, z różnymi formami

3 Zob. André Lepecki, Introduction: Dance as a Practice of Contemporaneity, [w:] Dance, red. tegoż, Whitechapel Gallery, The MIT Press, London–Cambridge 2012, s. 14-23.

4 Monika Rogowska-Stangret, Bycie ze świata, słowo/obraz terytoria, Gdańsk 2021, s. 145.

5 Ewa Majewska, Słaby opór. Obraz, wspólnota i utopia poza paradygmatem heroicznym, „Praktyka Teoretyczna” 2019, t. 32, nr 2, s. 7-12, https://pressto.amu.edu.pl/index.php/prt/issue/view/1398 (dostęp: 17.10.2021).

9

krytycznego podejścia do władzy i reprezentacji, które inaczej pozostałyby odcieleśnione6.

Na dworze Ludwika XIV choreografia, czyli metoda dyscyplinowania i este-tyzowania ruchu i ciał, ukonstytuowała się jako apoteoza i wcielenie au-torytarności władzy. Od tego czasu przeszła fascynującą drogę i stała się zasadniczym metodologicznym narzędziem krytycznej teorii tańca jako na-mysłu nad politycznymi praktykami ujarzmiania ciał. Badawcze podejście, które proponuje Mark Franko, jest szczególnie obecne w krytycznych stu-diach nad tańcem, skoncentrowanych wokół przekonania, że praktyki cho-reograficzne i taneczne wytwarzają własną teorię, którą badaczka odkrywa, kiedy im towarzyszy, czyli w akcie jednoczesnego uczestnictwa i badaw-czej analizy (więcej na ten temat w rozdziale pierwszym). Z tego względu krytyczne studia nad tańcem stanowią metodologiczną perspektywę, która wyznacza horyzont badań w niniejszej pracy. Twierdzę, że choreografia jako narzędzie krytycznego zaangażowania wytwarza taki rodzaj bliskości, któ-ry pozwala na poddawanie afektywnych relacji głębokiej i celnej refleksji. Bliskość taką, za Gayatrią Chakravorty Spivak, można nazwać bliskością krytyczną7. Choreografia w praktykach tańca współczesnego jako metodo-logia wytwarzania afektywnych relacji, ale i angażowania w nie siebie i wi-dzów eksperymentuje ze spektakularnością, znużeniem, ironią, zachwytem, naiwnością, melancholią, pożądaniem, obrzydzeniem. Pozwala badaczce za-dać najistotniejsze pytania o uważność, obecność, percepcję i wyobraźnię w doświadczaniu sztuki zanurzonej w ucieleśnionej codzienności. Z pełnym przekonaniem w niniejszej pracy posługuję się słowem „uważność”, którą (w odróżnieniu od skupienia i wybiórczości terminu „uwaga”) rozumiem, po-dobnie jak Iwona Kurz (współtłumaczka jednej z kluczowych dla niniejszej pracy publikacji autorstwa Jonathana Crary’ego), jako „rozpięcie między

6 Mark Franko, Taniec a polityczność: stany wyjątkowe, tłum. Małgorzata Paprota, Monika Rokicka, Bartosz Wójcik, [w:] Choreografia: polityczność, red. Marta Keil, Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut Teatralny im. Zbigniewa Raszewskiego, East European Performing Arts Platform, Warszawa–Poznań–Lublin 2018, s. 41-42.

7 Gayatri Chakravorty Spivak, A Critique of Postcolonial Reason: Toward a History of the Vanishing Present, Harvard University Press, Cambridge–London 1999, s. 425. Zob. także: Mieke Bal, Rozdział 8. Krytyczna bliskość, [w:] tejże, Wędrujące pojęcia w naukach humanistycznych. Krótki przewodnik, tłum. Marta Bucholc, Narodowe Centrum Kultury, Warszawa 2012, s. 315-353.

10

czujnym nastawieniem na określony przedmiot poznania a roztopieniem w świecie, pochłonięciem przez wielozmysłowe, złożone środowisko”8.

Skupiam się na krytyczno-bliskiej analizie praktyk Lisy Nelson, Ro-salind Crisp, Marii Zimpel, Anny Nowickiej i Marii Stokłosy. Ucieleśniona uważność w ich praktykach jest najważniejszym zagadnieniem, rozwijanym w toku kolejnych prac scenicznych, ale też działalności pedagogicznej. Zagad-nienie to, kluczowe dla przekazywania ucieleśnionej wiedzy w praktykach tańca współczesnego, ma szczególne odniesienie do Lisy Nelson, której au-torskie warsztaty miały wpływ na twórczość Rosalind Crisp i Marii Stokło-sy. Rosalind Crisp z kolei wpłynęła na praktyki Marii Zimpel i Anny Nowi-ckiej, z którymi współpracowała przy kilku projektach scenicznych (omówię je w dalszej części książki). W latach 2013-2019 oglądałam prace wybranych przeze mnie artystek i przeprowadzałam z nimi liczne rozmowy, co w kontek-ście krytyczno-bliskiej metodologii było konieczne do pogłębienia analizy ich prac scenicznych i praktyk studyjnych. Szczególnie blisko mogłam obserwo-wać praktyki Marii Zimpel, Anny Nowickiej i Marii Stokłosy, dlatego w przy-padku ich scenicznych prac stosuję rodzaj ucieleśnionego opisu, będącego dla mnie testowaniem choreograficznego myślenia w pisaniu, pośredniczenia między sztuką taneczną a widownią.

Myślenie teoretyczne wyprowadzone z interesujących mnie praktyk po-dyktowało wybór metodologii, a także aspektów, które ogniskują kluczowe zagadnienia ucieleśnienia i uważności. Feminizm korporalny pozwolił mi na zgłębienie zagadnienia ucieleśnienia jako procesualności. Uwaga i uważ-ność, ujęte w rozpięciu pomiędzy ekonomią a ekologią, pozwoliły mi zaś na zakotwiczenie praktyk tańca w takich obszarach społecznych jak relacyjność, empatia, troska. Pojęcie „ucieleśnionej uważności” w tytule książki oznacza zwrot ku prymarnej modalności tańca jako osadzonej w ciele wielozmysło-wej świadomości i obecności, co pozwala umiejscowić jego percepcję i recepcję w ciele i wskazuje na konieczność uwzględnienia materialności podmiotu na poziomie prywatnym i globalnym – w dobie wirtualnego zapośredniczenia i odcieleśnienia relacji.

8 Tłumacząc zwrot „attention”, tłumacz i tłumaczka zdecydowali się przełożyć go jako „uwaga”, ale również jako „uważność”, rozróżniając zakresy terminu (uwaga byłaby terminem węższym, wskazującym na skupienie, a uważność szerszym, obejmującym różne stany i rejestry percepcyjnej świadomości). Zob. Iwona Kurz, Między szokiem a rozproszeniem. Przygody obserwatora w nowoczesnym świecie, [w:] Jonathan Crary, Zawieszenia percepcji. Uwaga, spektakl i kultura nowoczesna, tłum. Iwona Kurz, Łukasz Zaremba, Wydawnictwo Uniwersytetu Warszawskiego, Warszawa 2009, s. 465.

11

Książka dzieli się na dwie części: metodologiczną i analityczną. W pierw-szej, rysując horyzont teoretyczny, omawiam kolejno krytyczne studia nad tańcem, problem uwagi i uważności w kontekście relacyjności i kryzysu współodczuwania oraz zagadnienie ucieleśnienia w filozofii feminizmu kor-poralnego i feministycznych nowych materializmach. W drugiej zajmuję się krytyczno-bliską analizą praktyk wybranych przeze mnie artystek. Słownik teoretyczny wypracowany w metodologicznej części pracy i słownik praktyk artystycznych w części analitycznej oświetlają się nawzajem i uzupełniają. Praktyki Lisy Nelson i Rosalind Crisp są traktowane tutaj jako emblematycz-ne dla wypracowywania teorii na gruncie praktyk choreograficznych. Artyst-ki te miały bezpośredni wpływ na trzy pozostałe bohaterki rozprawy. W tej pracy praktyki Nelson i Crisp tworzą pomost pomiędzy analizowaniem teorii (dotyczących kolejno: krytycznych studiów nad tańcem, uwagi i uważności oraz ucieleśnienia, a raczej korporealności) a praktykami Marii Zimpel, Anny Nowickiej i Marii Stokłosy. Praktyki te, proponując eksperymentalną metodę pracy z uwagą, przekształcają ją w ucieleśnioną uważność, będącą sposobem na ponadindywidualną emancypację podmiotu – zarówno tego performujące-go, jak i tego patrzącego. To właśnie uważność jest narzędziem, które pozwala (tak w twórczości, jak i życiu codziennym) przekierować skupienie i otworzyć zmysły na rozmaite bodźce, a co za tym idzie nieustanne przepływy pomiędzy poszczególnymi zmysłami, włączając w doświadczenie takie stany, jak roz-proszenie, fantazjowanie itd.

W książce śledzę trajektorię badania uwagi, meandrującą od normatyw-nych narzędzi ekonomii do strategii emancypacyjnych posthumanistycznej idei planetarnej współodpowiedzialności. Ucieleśniona percepcja w ujęciu ekologicznym, a nie ekonomicznym, pozwala (choćby w mikroskali) na rozwi-janie relacji ze środowiskiem, które można, za Lisą Nelson, nazwać zestraja-niem się lub też współodczuwaniem.

Kluczowa rola kategorii cielesności i ucieleśnienia we współczesnych badaniach nad szerzej rozumianymi sztukami performatywnymi jest nie do podważenia. „We współczesnym performansie, w którym nastąpiło przesu-nięcie granic estetycznych, obyczajowych, wyobrażeniowych, płynnych gra-nic między prezentacją a reprezentacją, między artystą a dziełem, ciało nie jest już tylko narzędziem ewokacji zdarzeń, lecz ich źródłem”9, jak pisała

9 Krystyna Duniec, Ciało w teatrze. Perspektywa antropologiczna, Instytut Sztuki PAN, Warszawa 2012, s. 16.

12

Krystyna Duniec. Taniec jako sztuka czyni z ciała swoje ruchome centrum. To na ciało rozpisywane są kroki w klasycznie pojmowanej choreografii, to ono jest traktowane procesualnie we współczesnym tańcu, dla którego efekt pracy w postaci gotowego dzieła to zaledwie element długofalowej praktyki, zasadzającej się na procesie wnikliwego badania cielesnych i percepcyjnych uwarunkowań scenicznego działania. Wszelka percepcja i recepcja zakotwi-czona jest w bardzo konkretnym ciele, określonym historycznie, kulturowo, genderowo, rasowo, klasowo, sprawnościowo itd. Odczytywanie sensów po-przez ich ucieleśnione odczuwanie odbywa się nie tylko w wymiarze jednost-kowym, ale także wspólnotowym, tym samym uważność nabiera społecznego wymiaru.

Badam ucieleśnione praktyki kobiet, sama będąc kobietą. Twierdzę jed-nak, że praktyki, którymi się zajmuję, rozsadzają kategorię kobiecości, w efek-cie porzucając ją jako punkt odniesienia. „Kobieta” jako podmiot nie jest tu więc definiowana, ale stanowi punkt wyjścia do usytuowanej analizy (więcej na ten temat w rozdziale trzecim). Przyjmując koncepcję wiedzy usytuowa-nej jako metodologiczny i etyczny wyznacznik, postanowiłam skupić się na koncepcjach ucieleśnienia różnic wypracowanych na gruncie feminizmu, szczególnie zaś feminizmu korporalnego, pytając w ślad za badaczkami tań-ca: „skoro taniec obiera sobie ciało jako podstawowe medium, czy może być ono potencjalnie utopijnym miejscem, w którym wyobrazić sobie możemy, jak mogłaby wyglądać feministyczna polityka ciała?”10. Feministyczna po-lityka ciała w moim rozumieniu to wolność samostanowienia, rozpoznanie różnorodności, w której ucieleśnianie to ciągły proces poznawczy i egzysten-cjalny. Politycznym i społecznym punktem odniesienia w tak rozumianej polityce ciała jest feminizm intersekcjonalny (uwzględniający wykluczenia na tle rasowym, klasowym, seksualnym, sprawnościowym, niejednokrotnie komplementarne względem siebie) oraz queerowy (który zakłada niebinar-ność czy też płynność tożsamości płci kulturowej, walcząc z heteronormą). To fundamentalne dzisiaj pytanie o politykę ciała pozwala zobaczyć mikro-polityki cielesnych decyzji w choreografii i tańcu jako kluczowe dla samo-stanowienia kobiet na gruncie reprezentacji (gdzie performatyka spotyka się z polityką). Emancypacyjna siła praktyk, którymi zajmuję się w tej pracy,

10 Jane C. Desmond, Introduction, [w:] Meaning in Motion: New Cultural Studies of Dance, red. tejże, Duke University Press Books, Durham 1997, s. 2 (jeżeli nie zaznaczono inaczej, tłumaczenia cytatów są mojego autorstwa).

13

polega właśnie na procesualnym i uważnym badaniu relacji pomiędzy ciałami,bo jak chciała Judith Butler, „wolność nie wyłania się ze mnie czy z ciebie; może się pojawić tylko jako relacja nas łącząca, obecna między nami czy wręcz wśród nas”11.

W książce tej podejmuję próbę analizy napięć pomiędzy choreogra-fią a improwizacją w tańcu współczesnym. Improwizacja tańca daje możli-wość zmysłowego doświadczenia procesów związanych z decyzyjnością, ale też dystrybucją uważności, rozgrywających się równocześnie na wielu po-ziomach – fizycznym, sensualnym, percepcyjnym, kinestetycznym, kom-pozycyjnym, przestrzennym. Domaga się ona dziś nowego ujęcia problemu (scenicznej) obecności, bo zakotwiczona jest, jak pisała Gabriela Karolczak, nie w „narracji czy reprezentacji (choć oczywiście uwzględnia konteksty kulturowe czy społeczne), ale w działaniu. W kinestetyczno-sensytywnej formie podlegającej zindywidualizowanym i różnorodnym procesom decy-zyjnym i adaptacyjnym”12. Widz poinformowany (np. w programie czy pra-sowej zapowiedzi), że taniec nie jest wykonaniem gotowej choreografii, ale niejako tworzeniem tejże w czasie rzeczywistym, niejednokrotnie odczu-wa odpowiedzialność za to, co widzi, czując się częścią tego, co powstaje13. Improwizujące ciało to „ciało, które podejmuje się przekroczenia własnych przyzwyczajeń, które poszukuje i myśli poza ramą codziennych gestów i spo-strzeżeń, które bawi się relacyjnością, jaką samo dla siebie w przestrze-ni i wobec innych stwarza”14. Przestrzeń owa jest programowo otwarta na to, co nieprzewidywalne. „Stan otwarcia oznacza dopuszczenie wszelkich możliwości. […] Otwarcie jest czystą potencjalnością. Przejawem zgody na różnorodność świata”15, jak pisała Jolanta Brach-Czaina. Owo otwarcie na nieprzewidywalną różnorodność to największa polityczna siła improwizacji, która zasadza się na ćwiczeniu percepcyjnej i afektywnej uważności, kieru-jąc się ku empatycznemu współodczuwaniu. Krytyczne studia nad tańcem

11 Judith Butler, Zapiski o performatywnej teorii zgromadzeń, przeł. Joanna Bednarek, Wy-dawnictwo Krytyki Politycznej, Warszawa 2016, s. 79.

12 Gabriela Karolczak, O odbiorze improwizacji, [w:] Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy. O improwizacji tańca, red. Katarzyna Słoboda, Sonia Nieśpiałowska-Owczarek, Muzeum Sztuki, Łódź 2013, s. 344.

13 Tamże.

14 Tamże, s. 347.

15 Jolanta Brach-Czaina, Otwarcie, [w:] tejże, Szczeliny istnienia, Wydawnictwo eFKa, Kra-ków 2006, s. 27.

14

pozwalają pozostawać blisko praktyk, czerpią z nich narzędzia do krytycz-no-bliskiej analizy, która wychodząc od cielesności i zmysłowości, łączy jew skomplikowaną sieć częściowych perspektyw i połączeń16 (ani relatywi-stycznych, ani uniwersalistycznych), mających źródło w wiedzy ucieleśnio-nej, rozumianej jako wiedza usytuowana (podążając za terminem zapropo-nowanym przez Donnę Haraway), utrzymującej „w gotowości sieci połączeń w polityce określane jako solidarność, a w epistemologii jako współdzielone konwersacje”17.

16 Marisol de la Cadena, Partial Connections: An Analytical-Political Tool, [w:] tejże, Earth Beings: Ecologies of Practice across Andean Worlds, Duke University Press, Durham–Lon-don 2016, s. 31-34.

17 Donna Haraway, Wiedze usytuowane i przywilej częściowej/ograniczonej perspektywy [1988], tłum. Agata Czarnacka, Biblioteka online Think Tanku Feministycznego 2009, http://www.ekologiasztuka.pl/pdf/f0062haraway1988.pdf (dostęp: 9.05.2016).

ROZDZIAŁ I

16

Nieokreśloność jest cennym podejściem.Nie potrzebujemy odpowiedzi, potrzebujemy pytań;Potrzebujemy tańczenia, nie tańca1.

Brenda Dixon Gottschild

Perspektywa studiów nad tańcem

Studia nad tańcem (dance studies) w XX wieku rozwinęły się na wydzia-łach praktycznej nauki tańca i choreografii2, a wywodziły się z namysłu nad tańcem uprawianego przez choreografki i choreografów (tu na uwagę zasłu-guje obszerna i wielowymiarowa teoria Rudolfa Labana) lub też z praktyk krytyków tańca (tutaj na szczególną uwagę zasługuję John Martin3). Histo-rią tańca zajmowali się m.in. muzykolodzy (Curt Sachs4), a także etnoloż-ki (Gertrude Prokosch Kurath5 czy Joann W. Kealiinohomoku6); badania nad tańcem były w tym ostatnim przypadku elementem badania kulturyw ramach studiów etnograficznych. Interesuje mnie metodologia badań nad

1 Brenda Dixon Gottschild, Some Thoughts on Choreographing History, [w:] Meaning in Motion: New Cultural Studies of Dance (Post-Contemporary Interventions), red. Jane C. Desmond, Duke University Press, Durham–London 1997, s. 174.

2 Zob. Thomas K. Hagood, A History of Dance in American Higher Education. Dance and the American University, The Edwin Mellen Press, New York 2000.

3 John Martin, The Modern Dance, A. S. Barnes & Co, New York 1933.

4 Curt Sachs, Eine Weltgeschichte des Tanzes, Dietrich Reimer/Emst Vohsen, Berlin 1933.

5 Zob. Gertrude Prokosch Kurath, Panorama of dance ethnology, „Current anthropology” 1960, t. 1, nr 3, s. 233-254; Half a century of dance research. Essays by Gertrude Prokosch Kurath, Cross-Cultural Dance Resources, Flagstaff 1986; Gertrude Prokosch Kurath, Antonio Garcia. Music and dance of the Tewa Pueblos, Museum of New Mexico Press, Santa Fe 1970.

6 Zob. Joann W. Kealiinohomoku, Antropolog przygląda się baletowi jako formie tańca etnicznego [1970], tłum. Katarzyna Pastuszak, [w:] Świadomość ruchu. Teksty o tańcu współczesnym, red. Jadwiga Majewska, Korporacja ha!art, Kraków 2013, s. 511-534; taż, Theory and methods for an anthropological study of dance, Cross-Cultural Dance Resources, Flagstaff 2008 (doktorat obroniony na Indiana University w 1976 roku).

17

tańcem współczesnym jako odrębną praktyką artystyczną, nie zaś jedynie egzemplifikacją takich czy innych praktyk kulturowych. Celem niniejsze-go rozdziału nie jest zreferowanie i zrewidowanie historii dyscypliny. By-łoby to zadanie nie do wykonania w satysfakcjonującym wymiarze, jeśli uwzględnić nie tylko cztery dominujące tradycje – północnoamerykańską7, brytyjską8, francuską9 i niemiecką10, ale też badania prowadzone poza tym kręgiem (które coraz chętniej włączane są w główny nurt badań11). Chcia-łabym jedynie nakreślić dynamikę rozwoju studiów nad tańcem jako peł-noprawnej dziedziny włączającej się w akademickie i pozaakademickie debaty dotyczące kultury w wymiarze społecznym i politycznym. Należy podkreślić, że studia nad tańcem jako kształtująca się dyscyplina akademi-cka, wypracowująca swoją autonomię, pojawiły się w latach osiemdziesią-tych na fali popularności cultural studies (cultural theory)12, wykorzystująctransdycyplinarne podejście, kładąc jednak nacisk na specyfikę praktyki

7 Zob. Teaching Dance Studies, red. Judith Chazin-Bennahum, Routledge, New York 2005; Jo Butterworth, Dance Studies: The Basics, Routledge, New York 2012.

8 Zob. Janet Adshead-Lansdale, The study of dance, Dance Books, London 1981; taż, Dance analysis: theory and practice, Dance Books, London 1988.

9 Zob. Marcelle Michel, Isabelle Ginot, La danse au XXe siècle, Bordas, Paris 1995; Laurence Louppe, Poétique de la danse contemporaine, Contredanse, Bruxelles 1997.

10 Zob. Tanz, Theorie, Text, red. Gabriele Klein, Christina Zipprich, LIT Verlag, Münster 2002; Konzepte der Tanzkultur: Wissen und Wege der Tanzforschung, red. Margrit Bischof, Claudia Rosiny, transcript, Bielefeld 2010; Methoden der Tanzwissenschaft. Methoden der Tanzwissenschaft. Modellanalysen zu Pina Bauschs »Le Sacre du Printemps/Das Frühlin-gsopfer« (2., überarbeitete und erweiterte Neuauflage), red. Gabriele Brandstetter, Gabriele Klein, transcript, Bielefeld 2015.

11 Nie podaję tutaj pozycji z zakresu etnografii, lecz studiów nad tańcem: Worlding Dance, red. Susan Leigh Foster, Palgrave Macmillan, London 2009; Dance Matters: Performing India on Local and Global Stages, red. Pallabi Chakravorty, Nilanjana Gupta, Routledge India, New Delhi 2010; Performing migrancy and mobility in Africa: cape of flows, red. Mark Fleishman, Palgrave Macmillan, New York 2015; Melissa Blanco Borelli, She is Cuba. A Genealogy of the Mulata Body, Oxford University Press, Oxford 2016; seria Celebrating Dance in Asia and the Pacific wydawnictwa Routledge po redakcją Stephanie Burridge.

12 Chodzi tu oczywiście o cultural studies jako projekt nie tyle akademicki, ile społeczny i politycz-ny, którego inicjatorami byli Richard Hoggarth, Raymond Williams, E. P. Thomson i Stuart Hall, założyciele The Centre for Contemporary Cultural Studies na University of Birmingham (1964). Na temat relacji studiów nad tańcem i cultural studies zob. Jane C. Desmond, Embody-ing Difference: Issues in Dance and Cultural Studies, „Cultural Critique” 1993-1994, nr 26, s. 33-63; Amy Koritz, Re/Moving Boundaries: From Dance History to Cultural Studies, [w:] Mo-ving Words, Re-writing Dance, red. Gay Morris, Routledge, London 1996, s. 78-91; Meaning in Motion: New Cultural Studies of Dance, red. Jane C. Desmond, Duke University Press Books, Durham 1997; Jane C. Desmond, Terra Incognita: Mapping New Territory in Dance and “Cul-tural Studies”, „Dance Research Journal” 2000, t. 32, nr 1, s. 43-53; Gay Morris, Dance Stu-dies/Cultural Studies, „Dance Research Journal” 2009, t. 41, nr 1, s. 82-100.

18

tanecznej i choreograficznej, równocześnie podważając utarte rozumienie tańca jako sztuki niemej, ulotnej, opartej jedynie na skonwencjonalizowa-nym estetycznie ruchu ciała, i problematyzując kwestię ciała i cielesności. Studia nad tańcem odsunęły się od estetycznej analizy ruchu i skierowały uwagę ku kontekstowi społecznemu i politycznemu, w jakim taniec powsta-je, a badacze i praktycy tańca zaangażowali się w debaty związane z kwe-stiami rasy, seksualności, płci (politykami ucieleśnienia, tożsamości i repre-zentacji). Jak podsumowują Jens Richard Giersdorf i Yutian Wong:

Począwszy od lat osiemdziesiątych w Stanach Zjednoczonych i Wielkiej Brytanii, akademicki zwrot w humanistyce w stronę studiów nad kultu-rą, teorii krytycznej oraz polityk tożsamościowych wpłynął na postrzeganie badań nad sztuką jako trzonu rozważań na temat struktur społecznych. W tańcu zwrotowi w stronę teorii towarzyszyło odejście od modernistycz-nego podkreślania znaczenia techniki i ekspresji ku postmodernistycznym rozważaniom na temat choreografii, które lokują ontologię tańca i ucieleś-nienie jako centralne zagadnienie dziedziny. Wydaje się, że teoretyczny zwrot w tańcu odzwierciedlał intelektualny rozwój w innych dziedzinach sztuki [raczej badań nad sztuką – przyp. K.S.], takich jak historia sztuki, historia teatru, historia literatury czy filmoznawstwo/medioznawstwo13.

W Polsce taniec nauczany jest na uczelniach artystycznych, muzycznych i teatralnych w ramach szerszych struktur wydziałowych14; wyjątkiem jest Akademia Teatralna w Krakowie i jej Wydział Teatru Tańca w Bytomiu. Je-dynie Zakład Tańca na Akademii Muzycznej w Warszawie prowadzi pody-plomowe studia w zakresie teorii tańca15. Bardzo silna w Polsce jest trady-cja etnograficznego badania tańca w ramach metodologii choreologicznej16, z główną postacią prof. Roderyka Langego17. Równie mocno zakorzenione są

13 Jens Richard Giersdorf, Yutian Wong, Remobilizing Dance Studies, „Dance Research Jour-nal” 2016, t. 48, nr 3, s. 70-71.

14 Zakład Tańca w ramach Wydziału Dyrygentury Chóralnej, Edukacji Muzycznej, Muzyki Kościelnej, Rytmiki i Tańca Uniwersytetu Muzycznego Fryderyka Chopina w Warszawie oraz Choreografia i techniki tańca w ramach Wydziału Wokalno-Aktorskiego na Akademii Muzycznej im. Grażyny i Kiejstuta Bacewiczów w Łodzi.

15 Choreografia i teoria tańca w ramach Wydziału Dyrygentury Chóralnej, Edukacji Muzycz-nej, Muzyki Kościelnej, Rytmiki i Tańca Uniwersytetu Muzycznego Fryderyka Chopina w Warszawie.

16 Zob. Rudolf Benesh, Joan Benesh, Reading dance: the birth of choreology, Souvenir Press, London 1977.

17 Zob. Roderyk Lange, Podręcznik kinetografii według metody Labana-Knusta, PWM, Kraków 1975; Roderyk Lange, The Nature of Dance. An anthropological perspective, Macdonald and

19

tradycje badania baletu, na czele z badaczkami-popularyzatorkami – Ireną Turską18 i Janiną Pudełek19. Bożena Mamontowicz-Łojek i Barbara Sier-Ja-nik, wywodzące się ze studiów nad baletem, zajmowały się kolejno: tańcem w dwudziestoleciu międzywojennym20 oraz tańcem post-modern21 (ich książki mają jednak charakter bardziej popularnonaukowy niż naukowy)22. Ostatnie lata to niewątpliwy rozwój naukowego podejścia do najbardziej interesujące-go mnie w niniejszej pracy zagadnienia, mianowicie tańca współczesnego23.

Evans, London 1975; Taniec – Choreologia – Humanistyka: tom jubileuszowy dedykowany Profesorowi Roderykowi Langemu, red. Dariusz Kubinowski, Rhytmos, Poznań 2000.

18 Zob. Irena Turska, Krótki zarys historii tańca i baletu, Polskie Wydawnictwo Muzyczne, Kraków 1962; taż, Taniec w Polsce, Wydawnictwo Artystyczno-Graficzne, Warszawa 1962; taż, W kręgu tańca, Wydawnictwo Iskry, Warszawa 1965; taż, Przewodnik baletowy, Pol-skie Wydawnictwo Muzyczne, Kraków 1973; taż, Z dziejów tańca współczesnego, Centralny Ośrodek Metodyki Upowszechniania Kultury, Warszawa 1980; taż, Almanach polskiego baletu 1945-1974, Polskie Wydawnictwo Muzyczne, Kraków 1983.

19 Zob. Janina Pudełek, Warszawski balet romantyczny 1802-1866, Polskie Wydawnictwo Muzyczne, Kraków 1968; taż, Z historii baletu, Centralna Poradnia Amatorskiego Ruchu Artystycznego, Warszawa 1969.

20 Bożena Mamontowicz-Łojek, Terpsychora i lekkie muzy. Taniec widowiskowy w Polsce w okresie międzywojennym (1918–1939), Polskie Wydawnictwo Muzyczne, Kraków 1972.

21 Barbara Sier-Janik, Post modern dance. Zarys problematyki – twórcy i techniki, Centrum Edukacji Artystycznej, Centrum Animacji Kultury, Warszawa 1995.

22 Więcej na temat bibliografii dotyczącej badań nad tańcem w Polsce: Alicja Iwańska, Biblio-grafia taneczna. Stan literatury tanecznej w Polsce – perspektywy badawcze, „Ogrody Nauk i Sztuk” 2012, nr 2, s. 389-401 oraz Bibliografia zagadnień tańca 1967-2017. Wybrane obszary, red. dr Aleksandra Kleinrok, mgr Zuzanna Kupidura, mgr Hanna Raszewska--Kursa, taniecPOLSKA.pl (2019) https://www.taniecpolska.pl/bibliografia/1451 (dostęp: 30.03.2021).

23 Zob. Joanna Szymajda, Estetyka tańca współczesnego; Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy; Świadomość ruchu; European Dance since 1989. Communitas and the Other, red. Joanna Szymajda, Routledge, New York / IMiT, Warszawa 2014; Magdalena Zamorska, Obecni cia-łem; Sandra Frydrysiak, Taniec w sprzężeniu nauk i technologii; Alicja Müller, Sobątańcze-nie; Taniec współczesny w Polsce w drugiej połowie XX wieku, red. Anna Banach, Juliusz Grzybowski, Sonia Nieśpiałowska-Owczarek, Akademia Muzyczna im. Grażyny i Kiejstuta Bacewiczów w Łodzi, Łódź 2017; Choreografia: polityczność; Choreografia: autonomie, red. Marta Keil, Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut Teatralny im. Zbigniewa Raszewskiego, Warszawa–Poznań–Lublin 2019. Część książek ma charakter popularyzatorski, to zbiory esejów, wywiadów, przegląd zagadnienia, m.in. Woj-ciech Klimczyk, Wizjonerzy ciała, Korporacja ha!art, Kraków 2010; Anna Królica, Sztuka do odkrycia. Szkice o polskim tańcu, Mościckie Centrum Kultury w Tarnowie, Tarnów 2011; My, Taniec. Antologia polskiej krytyki tańca po 1989 roku, red. Jadwiga Majewska, Centrum Sztuki Mościce, Tarnów 2013; Anna Królica, Pokolenie Solo, Cricoteka, Kraków 2013; Nowy taniec. Rewolucje ciała, red. Witold Mrozek, Wydawnictwo Krytyki Politycznej, Warszawa 2013; Hanna Raszewska-Kursa, Teoria tańca w polskiej praktyce, Universitas, Kraków 2018. Nie wymieniam tu pozycji dotyczących teatru tańca, baletu (współczesnego), poszcze-gólnych technik tańca towarzyskiego czy tańca modern. Stan na rok 2020.

20

Krytyczne studia nad tańcem

Rozważania na temat ucieleśnionej uważności w tańcu współczesnym umieszczam w perspektywie krytycznych studiów nad tańcem, które for-mowały się od połowy lat osiemdziesiątych XX wieku dzięki kluczowym publikacjom Susan Leigh Foster24 i Marka Franko25, ugruntowały się wraz z kolejnymi pracami tych autorów (choć oczywiście nie tylko), a także pracą Randy’ego Martina Critical Moves. Dance Studies in Theory and Politics (1998)26, i kontynuowane są m.in. przez André Lepeckiego27. Prace tych au-torów wyszły poza amerykański obieg akademicki i wpłynęły na rozważa-nia na temat tańca rozwijane w perspektywie metodologii wypracowanej na gruncie teorii krytycznej, a także na rozwój choreografek i choreografów. Prace te, z wyjątkiem pojedynczych tekstów, nie były tłumaczone na język polski, stąd konieczność zrelacjonowania tych teorii, tak silnie włączonych w krwiobieg pracy choreograficznej rozumianej jako teoretyzowanie (w toku praktyki wytwarzającej własne narzędzia analityczne), tym samym pogłę-biających autorefleksję na temat badawczych strategii, które traktują prak-tyki artystyczne nie tylko jako obiekt badań, ale też partnera w zaangażo-wanym społecznie diagnozowaniu współczesności.

Susan Leigh Foster w przełomowej pracy Reading Dancing: Bodies and Subjects in Contemporary American Dance28 zastosowała kompleksową me-todologię „interaktywnego i aktywnego interpretowania tańca jako syste-mu znaczenia”29. Wybierając cztery odmienne konwencje choreograficzne praktykowane przez Deborah Hay, George’a Balanchine’a, Marthę Graham i Merce’a Cunninghama, przygląda się procesowi twórczemu, technice, stylo-wi, kompozycji, cielesności, strategiom reprezentacji i sposobom wyrażania podmiotowości, określając odmienne konteksty dla percepcji i recepcji (używa

24 Susan Leigh Foster, Reading Dancing: Bodies and Subjects in Contemporary American Dance, University of California Press, Berkeley–Los Angeles 1986.

25 Mark Franko, The Dancing Body in Renaissance Choreography, Summa Publications, Bir-mingham 1986.

26 Randy Martin, Critical Moves. Dance Studies in Theory and Politics, Duke University Press, Durham–London 1998.

27 André Lepecki, Exhausting Dance. Performance and the Politics of Movement, Routledge, New York–London 2006; tenże, Singularities: Dance in the Age of Performance, Routledge, London–New York 2016.

28 Susan Leigh Foster, Reading Dancing.

29 Tamże, s. XVII.

21

do tego narzędzi strukturalistycznych i poststrukturalistycznych30). Dodat-kowo proponuje model komparatystyczny, konfrontując interesujące ją prak-tyki z kolejnymi etapami historii baletu (spektakle dworskie renesansu czy neoklasycyzmu), tańca modern czy tańca współczesnego, udowadniając, że „znaczenia, jakie niosą ze sobą określone struktury choreograficzne, są zako-rzenione w ich społecznym i historycznym umiejscowieniu”31. Foster odcho-dzi tu od historii tańca rozumianej jako rozwój i doskonalenie form czy też zrywanie z konwencjami poprzednich epok, w kierunku badania tańca jako czytania i pisania tańczenia, ujmowanego kolejno jako „aktywność zajmo-wania się tańcem rozumianym jako zestaw konwencji choreograficznych”32 z uwzględnieniem specyfiki danej konwencji (czytanie tańczenia)33, a także jako włączenie się widza w proces choreograficzny, co „pomaga określić re-akcje, jakie wywołuje, a widzowie tym samym zanurzają się razem z cho-reografem i tancerzami w swobodną, lecz jednocześnie krytyczną praktykę interpretacyjną”34 (pisanie tańczenia). Podkreślić należy za Foster, że proces „pisania tańczenia” umożliwili widzom dopiero twórcy współcześni, którzy po-czynając od rewolucji Judson Dance Theater (początek lat sześćdziesiątych), upowszechnili praktyki improwizacyjne i interdyscyplinarne uprawiane poza sceną35 (o czym więcej w dalszej części rozdziału).

W kolejnych publikacjach Foster jeszcze dobitniej związała choreogra-ficzny proces twórczy z procesem jego konceptualizacji, proponując rozumie-nie choreografii jako teorii36 (o czym szerzej w dalszej części rozdziału), gdzie „tańczenie staje się formą teoretyzowania, która informuje i jest informowana przez przykłady istotności ciała (sportowe, płciowe, modowe, medialne), które mu towarzyszą. Postawa teoretyczna, bardziej niż kontemplacyjna, osiągnięta

30 Metodologie tę wykłada w obszernych przypisach, tamże, s. 231-234.

31 Tamże, s. XIX.

32 Tamże, s. 226.

33 Wydaje się to oczywiste, jednak w sytuacji braku systemowego wsparcia tańca w Polsce, jego praktyki, o teorii nie wspominając, symptomatyczny jest brak społecznego rozpozna-nia i akceptowania konwencji wykraczających poza taniec klasyczny (również wśród „eks-perckich” odbiorców innych dziedzin sztuki, takich jak teatr, sztuki wizualne czy muzyka).

34 Susan Leigh Foster, Reading Dancing, s. 226-227.

35 Kluczowa badaczka pokolenia twórców i twórczyń Judson określiła to mianem „demokra-tyzowania tańca”, zob. Sally Banes, Democracy’s Body. Judson Dance Theater, 1962-1964, Duke University Press, Durham–London 1993.

36 Susan Leigh Foster, Choreography and Narrative: Ballet’s Staging of Story and Desire, Indiana University Press, Bloomington, Indianapolis 1995, s. XVI.

22

później, zostaje utrwalona (ucieleśniona) dzięki praktycznym decyzjom, które (poprzez aktywne zaangażowanie ciał) rozwijają każde działanie”37. Praktyki choreograficzne zmieniają tym samym wąsko rozumiane teoretyzowanie w ak-tywność osadzoną w ciele, a badaczka tańca „przesuwa swoją uwagę z pojmo-wania tańca jako obiektu ku tańczeniu jako choreografowaniu historycznych, społecznych i estetycznych relacji. Tego rodzaju namysł nad strukturami tańca […] poddaje ponownemu namysłowi formę i jej społeczny kontekst”38. Dziesięć lat dzielące Reading Dancing: Bodies and Subjects in Contemporary American Dance od redagowanego przez Foster tomu Corporealities. Dancing Knowledge, Culture and Power39 wyznaczyły przejście w (krytycznych) stu-diach nad tańcem „od badania tańca jako systemu znaków do [pojmowania go jako] choreografowania relacji”40. Temu ostatniemu zagadnieniu poświęcona była jedna z nowszych publikacji Foster, Choreographing Empathy. Kines-thesia in Performance41, w której bada ona dynamikę relacji widza z tańczą-cym ciałem, umieszczając koncepcje ucieleśnionej percepcji w perspektywiehistorycznej i kulturowej.

Podobną dynamikę relacji pomiędzy pisaniem/badaniem a tańczącym ciałem można prześledzić w pracach Marka Franko, dotyczących tańca w re-nesansie42 i baroku43, w których autor analizuje sposoby wyrażania i idące za tym znaczenie tańczących ciał w obu tych epokach, używając krytyczno-literackiego narzędzia intertekstualności. Tekstualność, a co za tym idzie dyskursywność ciał ukazana jest tu jako sposób na wcielanie dominującej ideologii i porządku społecznego, dając tym samym asumpt do współczesnego

37 Susan Leigh Foster, Choreografowanie historii, tłum. Michał Jankowski, [w:] Świadomość ruchu, s. 251.

38 Jens Richard Giersdorf, Dance Studies in the international academia. Genealogy of a dis-cipline formation, [w:] The Routledge Dance Studies Reader. Second Edition, red. Alexan-dra Carter, Janet O’Shea, Routledge, London–New York 2010 (pierwsze wydanie 1998), s. 331.

39 Corporealities. Dancing Knowledge, Culture and Power, red. Susan Leigh Foster, Routledge, London–New York 1996.

40 Jens Richard Giersdorf, Dance Studies in the international academia, s. 332.

41 Susan Leigh Foster, Choreographing Empathy. Kinesthesia in Performance, Routledge, London–New York 2010.

42 Mark Franko, The Dancing Body.

43 Mark Franko, Dance as Text: Ideologies of the Baroque Body, Oxford University Press, New York 2015 (wydanie zmienione; pierwotna wersja książki ukazała się w 1993 roku nakładem Cambridge University Press).

23

rozumienia choreografii jako dyspozytywu44, czyli szeregu skomplikowanych zależności pomiędzy tym, co ideologiczne, polityczne, społeczne, intymne i kulturowe, i co rozgrywa się w naszych działaniach i w naszej relacji z oto-czeniem. To polityczne ujęcie badanych praktyk towarzyszy Franko w jego badaniach tańca modern, gdzie krytycznie analizuje on narrację proponowa-ną przez pionierki tego nurtu z początku XX wieku, w swoich strategiach wyrażania polemizujące z modernistycznym dogmatem45, czy też podejmu-je temat lewicowych i społecznie zaangażowanych praktyk tanecznych z lat trzydziestych, wypartych z zimnowojennej narracji Stanów Zjednoczonych, ukazując performatywność i afektywność ekonomii organizacji pracy w szer-szym kontekście praktyk tanecznych epoki46. Do kwestii polityczności prak-tyk choreograficznych powrócę w dalszej części rozdziału.

Ukonstytuowanie się krytycznych studiów nad tańcem jako dziedziny wiedzy przypieczętowała publikacja Critical Moves. Dance Studies in Theo-ry and Politics Randy’ego Martina, w której przewiduje on, że „studia nad tańcem, odpowiednio zrekonstruowane, obiecują pomoc w zmaterializowaniu w myśli całego szeregu problemów, które do tej pory błąkały się bezdomnie po akademiach, jak również po świecie”47. Dziedzina badawcza wyznaczona przez taniec pozwala ukonkretyzować rozważania dotyczące mobilności i mo-bilizacji, produkcji, sprawczości i partycypacji poprzez ucieleśnione prakty-kowanie wielowymiarowej relacji choreografii (jako wyznaczania struktury dla działania), interpretacji i wykonania (tańczenia). Według Martina „taniec traktowany jest jako refleksyjna mobilizacja ciała – tj. jako proces społeczny, który wysuwa na pierwszy plan rzeczywiste środki, za pomocą których ciała się gromadzą”, a co za tym idzie „taniec ukazuje w tych właśnie sposobach, dzięki którym ciała wprowadzane są w ruch, ślady sił sprzeciwu tkwiące w społeczeństwie”48. Krytyczne studia nad tańcem więc to nie tylko propo-zycja badania praktyk tanecznych w kontekście politycznym i społecznym,

44 Michel Foucault, The Confession of the Flesh. Conversation, [w:] tenże, Power/Knowledge. Selected Interviews and Other Writings 1972-1977, red. Colin Gordon, Pantheon Books, New York 1980, s. 194-228.

45 Mark Franko, Dancing Modernism/Performing Politics, Indiana University Press, Bloo-mington 1995.

46 Mark Franko, The Work of Dance: Labor, Movement and Identity in the 1930s, Wesleyan University Press, Middletown 2002.

47 Randy Martin, Critical Moves, s. 181.

48 Tamże, s. 6.

24

ale pole ucieleśnionej refleksji dotyczącej narzędzi politycznej mobilizacji i sprawczości, jak również szukanie w performujących ciałach teorii, która w toku rozwoju studiów nad kulturą została nadmiernie stekstualizowana49. Zależność tańca i polityczności jest tu realna, nie metaforyczna. Szczególnie w stanie obecnego kryzysu uchodźczego polityczna mobilność domaga się cho-reograficznej, ucieleśnionej i „uzmysłowionej” analizy.

Drogę wyznaczoną przez wyżej wymienione badaczki i badaczy kontynu-uje André Lepecki, zajmując się głównie najbardziej aktualnymi strategiami w praktykach tańca współczesnego (od lat dziewięćdziesiątych XX wieku). Począwszy od jednej ze swoich pierwszych publikacji, Exhausting Dance: Performance and the Politics of Movement50 (2006), po Singularities: Dan-ce in the Age of Performance51 (2016) do badania ontologicznej polityczności tańca Lepecki angażuje koncepcję podmiotowości wypracowaną nie tylko na gruncie filozofii kontynentalnej, ale i studiów postkolonialnych, sytuując ta-niec w szerszym, transdyscyplinarnym ujęciu – sztuk performatywnych, ale i globalnego performansu52 (w którym skuteczność i efektywność działania w kontekście geopolitycznym i ekonomicznym wyznaczane są jako normy biopolitycznej władzy o zasięgu totalnym). Praktyki choreograficzne stają się narzędziem ucieleśnionej krytyki neoliberalnego i neokolonialnego porządku.

W takim rozumieniu krytyczne studia nad tańcem praktykowane są jako kinestetyczne i ucieleśnione wypracowanie narzędzi analitycznych do bada-nia współczesnej kultury w kontekście normatywnych hegemonicznych ideo-logii późnego kapitalizmu. Podążając za metodologią pracy choreograficznej, badaczka w ramach krytycznych studiów nad tańcem poszukuje sposobów choćby chwilowej emancypacji (kobiecego) podmiotu, a tym samym daje na-dzieję włączenia go na powrót w empatyczną wspólnotę. Te chwilowe wspól-noty to utopijne scenariusze realizowane w ramach poszczególnych praktyk choreograficznych, zintensyfikowanych przez udział publiczności. Wyzwania stojące zarówno przed artystkami i artystami, jak i badaczkami i badaczami dotyczą głównie percepcyjnej wrażliwości współdzielonej przez publiczność

49 Zob. Stuart Hall, Cultural Studies and Its Theoretical Legacies, [w:] Cultural Studies, red. Lawrence Grossberg, Cary Nelson, Paula Treichler, Routledge, London–New York 1992, s. 286, za: Gay Morris, Dance Studies/Cultural Studies, s. 89.

50 André Lepecki, Exhausting Dance.

51 André Lepecki, Singularities.

52 Zob. Jon McKenzie: Performuj albo… Od dyscypliny do performansu, tłum. Tomasz Kubi-kowski, Universitas, Kraków 2011.

25

tańca. Czy jest ona podporządkowana logocentrycznym sposobom odbioru sztuki współczesnej (dominującym w Polsce)? W jaki sposób badaczka może uczestniczyć w mediowaniu wiedzy ucieleśnionej, zmysłowej, zaufać odczu-ciom i konceptualizować je poprzez język bliższy ciału, jego motoryce i senso-ryce, bez popadania w naiwny esencjonalizm czy eskapizm?

Choreografia jako teoria53

Rozumienie choreografii jako teorii jest silnie związane z historią tej dzie-dziny i z etymologią pojęcia. Chorea (z gr. χορεία) to w języku greckim ta-niec, oznaczał on jednak pieśń taneczną, będącą połączeniem muzyki, poe-zji, pieśni i tańca. Choreografia (z gr. χορεία „taniec”, γραφή „pisać”) to termin odnoszący się do układu tanecznego, komponowania go i wreszcie jego zapisu. Za początek systematycznego myślenia o choreografii jako sposobie nie tyle komponowania, ile strukturyzowania i zapisu tanecznej sztuki uznać moż-na Orchésography (1589) Thoinota Arbeau (1520-1595)54. Łączył on role ta-necznego mistrza, prawnika, nauczyciela matematyki i jezuickiego księdza,

53 Teorię rozumiem wyjściowo jako (wcielany) system pojęć i twierdzeń odzwierciedlający określoną postawę ideologiczną. W dalszej części pracy będę ją rozumiała w perspektywie teorii krytycznej, jako praktykowanie myślenia w ścisłej relacji z problemami społeczny-mi, nieodłączny element postawy krytycznej wobec rzeczywistości, a co za tym idzie wy-pracowanie koncepcyjnych narzędzi do potencjalnej społecznej emancypacji z opresyjnych struktur władzy i normatywności. Ten nurt w filozofii społecznej zapoczątkowały na szero-ką skalę pisma Maxa Horkheimera (Gesammelte Schriften, S. Fischer Verlag, Frankfurt am Main 1937). Zob. Halina Walentowicz, Program teorii krytycznej Maxa Horkheimera, „Nowa Krytyka” 2001, nr 12, s. 5. W podrozdziale tym świadomie unikam bezpośredniego łącznia praktyk choreograficznych i filozoficznych, gdyż temat ten był i jest w ogromnie interesujący i wnikliwy sposób podejmowany przez badaczki i badaczy tańca. Zob. Frédéric Pouillaude, Le désoeuvrement chorégraphique: étude sur la notion d’oeuvre en danse,Librairie Philosophique J. Vrin, Paris 2009 (tłumaczenie na język angielski autorstwa Anny Pakes ukazało się w 2017 roku nakładem Oxford University Press); Petra Sabisch, Choreographing Relations. Practical Philosophy and Contemporary Choreography in the Works of Antonia Baehr, Gilles Deleuze, Juan Dominguez, Félix Guattari, Xavier Le Roy and Eszter Salamon, Epodium, München 2011; Thinking Through Dance: The Philoso-phy of Dance Performance and Practices, red. Jenny Bunker, Anna Pakes, Bonnie Rowell, Dance Books Ltd., London 2013; Stamatia Portanova, Moving without a Body. Digital Phi-losophy and Choreographic Thoughts, MIT Press, Cambridge 2013; Bojana Cvejić, Chore-ographing Problems. Expressive Concepts in European Contemporary Dance and Perfor-mance, Palgrave, New York 2015.

54 Thoinot Arbeau [Jean Tabourot], Orchesographie. Et Traicte en forme de dialogue, par lequel toutes personnes peuvent facilement apprendre et practiquer l’honneste exercice des dances, Jehan des preyz, Lengres 1588 (reprint: Forni Editore, Bologna 1969). Zob. Woj-ciech Klimczyk, Wirus mobilizacji. Taniec a kształtowanie się nowoczesności (1455-1795). Tom 1-2, Universitas, Kraków 2015, t. 1, s. 182-189.

26

wcielając elementy charakterystyczne dla tych profesji do swojego dzieła, będącego pierwszym śladem refleksji nad zapisem ruchu. Rozwój choreo-grafii łączy się z praktyką Pierre’a Beauchampa II (1636-1705), „mistrza tańca” na dworze Ludwika XIV55, a za pierwszą pracę teoretyzującą cho-reografię i wprowadzającą termin uznać można Chorégraphie, ou l’art de décrire la danse par caractères, figures et signes démonstratifs (Choreo-grafia albo sztuka zapisywania tańca za pomocą postaci, figur i znaków obrazowych, 1700) Raoula-Augera Feuilleta (1675-1710)56 powstałą na bazie systemu Beauchampa. Praca ta zawiera klasyfikację sposobu zapisu układu kroków tanecznych – notację tańca za pomocą symboli oznaczają-cych różne typy ruchów z uwzględnieniem kompozycji przestrzennej, ter-minologię (która później przejdzie do techniki tańca klasycznego), opisane i skodyfikowane pas (kroki), zapis skomplikowanych form przestrzennych tańca. Kodyfikacja sztuki tanecznej dopracowana w prowadzonej przez Be-auchampa Królewskiej Akademii Tańca doprowadziła do sytuacji, w któ-rej choreografie komponowano na papierze bez współpracy z tancerzem. Właśnie na podstawie zapisu oceniano te, które miały być dopuszczone dorealizacji.

Przedstawiciel kolejnego pokolenia, Jean-Georges Noverre (1727-1810)57, twórca ballet d’action, krytykował swoich poprzedników. Występował prze-ciw pustemu wirtuozostwu w tańcu, domagał się odrzucenia sztywnych, sche-matycznych formuł dla ruchów, kroków i gestów. W swoich listach podkreślał efemeryczność sztuki tanecznej. Wierzył, że zapis może towarzyszyć tańcowi, ujmować niektóre jego aspekty, jednak nie jest w stanie oddać istoty tanecz-nej kompozycji. Narzucił jednak ciałom tancerzy konieczność odtwarzania opowieści, nie tyle wyrażania, ile obrazowania poruszających stanów emo-cjonalnych. Ustalonymi funkcjami praktyki tanecznej stało się komponowa-nie, wykonywanie (odtwarzanie) i praktykowanie (ćwiczenie), a taniec ustalił swój status odrębnej sztuki ze skodyfikowanym zestawem umiejętności.

55 Eugène Despois, Le theatre français sous Louis XIV, Librairie Hachette, Paris 1874.

56 Raoul Auger Feuillet, Choregraphie ou l’art de decrire la dance par caracteres, figures et signes demonstratifs, avec lesquels on apprend facilement de soi-meme toutes sortes de dan-ces, Brunet, Paris 1700 (reprint: G. Olms, Hildesheim–New York 1979). Zob. Wojciech Klimczyk, Wirus mobilizacji, t. 1, s. 264-265.

57 Jean-Georges Noverre, Lettres sur la danse, et sur les ballets, Delaroche, Stuttgart–Lyon 1760. Zob. Wojciech Klimczyk, Rozdział V. Akcja! Ballet d’action w kontekście francuskiego oświecenia, [w:] tegoż, Wirus mobilizacji, t. 2, s. 201-372.

27

Teoretyk i praktyk Carlo Blasis (1797-1878)58 kontynuował drogę wy-znaczoną przez ballet d’action Noverre’a, jednak zaproponował odmienne podejście do relacji tancerza z przestrzenią. Punktem odniesienia dla ciała w ruchu nie były zewnętrzne parametry, ale zinternalizowana linia wyzna-czająca idealne ułożenie kończyn i tułowia oraz odpowiednie relacje między nimi. Notacja tanecznych układów została przeniesiona z zewnętrznej siatki na podłodze do wewnętrznej geometrii ciała. Została ucieleśniona, ujarzmia-jąc mimowolną ekspresję i „naturalną” kinestetykę. Niejako do ekstremum (i wirtuozerii) baletową sztukę ujarzmiania ciała, ale i egzekwowania z niego maksimum anatomicznych i motorycznych możliwości doprowadziła prak-tyka Michaiła Fokina (1880-1942) czy Wacława Niżyńskiego (1889-1950) w Les Ballets Russes59.

W początkach XX wieku Isadora Duncan (1877-1927), Ruth St. De-nis (1879-1968) i Loïe Fuller (1862-1928), praktykując każda na swój spo-sób „wolny taniec”, zerwały z rygorem baletowych układów, wprowadzając swobodę ekspresji: tancerka była zarówno wykonawczynią, jak i twórczy-nią tańca60. Wielu artystów próbowało zaniechać tradycyjnie pojętej narra-cji i mimetyki gestów, taniec coraz mniej był też podporządkowany muzy-ce. Badano naturalność ruchu, ciało stawało się medium wyrażania stanów wewnętrznych. W przypadku Isadory Duncan ruch zerwać miał z kulturo-wymi i społecznymi schematami ruchowymi, w jakie wtłoczone było ciało kobiety u progu XX wieku. Właśnie w drugiej połowie XIX wieku i u jego schyłku artyści i pedagodzy, na czele z François Delsarte’em (1811-1871)61 jako pionierem nowego podejścia do pracy z ciałem, zapoczątkowali nową ideę i praktykę kinestetyczną. Ruch wytwarzać miało całe ciało (każda jego część), a zdjęcie obuwia miało łączyć je silniej z podłożem. Nauczano nie

58 Carlo Blasis, Trattato sulla danza, Beati & Tenenti, Milano 1820; tenże, Il codice di Tersicore, James Bulcock, London 1830.

59 Zob. Lynn Garafola, Diaghilev’s Ballets Russes, Da Capo Press, New York 1998.

60 Zob. Gabriele Brandstetter, Tanz-Lektüren: Körperbilder und Raumfiguren der Avantgar-de, Fischer-Taschenbuch-Verlag, Frankfurt am Main 1995; Julia L. Foulkes, Modern Bodies. Dance and American Modernism from Martha Graham to Alvin Ailey, The Univer-sity of North Carolina Press, Chapell Hill 2002; Lynn Garafola, Legacies of Twentieth-Cen-tury Dance, Wesleyan University Press, Middletown 2005; Poruszone ciała. Choreografie nowoczesności, red. Katarzyna Słoboda, Muzeum Sztuki, Łódź 2017; Polskie artystki awan-gardy tanecznej w Polsce. Historie i rekonstrukcje, red. Joanna Szymajda, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut Adama Mickiewicza, Warszawa 2017.

61 Genevieve Stebbins, Delsarte System of Expression, E. S. Werner, New York 1885.

28

techniki, ale logiki i anatomii ruchu. Taniec miał być nie reprezentacją ideologii, ale wyrazem duchowych i kosmicznych relacji człowieka zarówno z jego wnętrzem, jak i otoczeniem. Zbiegło się to z badaniami na gruncie psy-chologii percepcji i neurologii związanymi ze zmysłem kinestycznym i prio-prioceptywnym. Tacy badacze, jak C. S. Sherrington (1857-1952), Edward Titchener (1867-1927), a nieco później, bo w latach trzydziestych XX wieku, krytyk tańca modern John Martin (1893-1985), pedagożka tańca Margaret H’Doubler (1889-1982) czy Rudolf Laban (1879-1958) odkrywali i nazywali (psychofizyczne) relacje człowieka i sposobu generowania przez niego ruchu ciała (poprzez układ mięśniowy, nerwowy, stawowy), relacje i odczucia ciała w przestrzeni i wobec podstawowych praw fizyki. Zaczęto również zastana-wiać się nad sposobami percepcji, ale też odczuwania ruchu62. Rudolf Laban był twórcą notacji, która zamiast zapisu figur tanecznych zawierała przede wszystkim analizę ruchu63. Badanie podstaw i poszczególnych elementów ru-chu doprowadziło do opracowania przełomowego sposobu jego pełnej notacji zwanego labanotacją64 czy kinetografią Labana65. Ten graficzny sposób reje-stracji obrazuje trójwymiarowość, czasowość i wieloaspektowy przebieg ru-chu. Podstawowe graficzne symbole oddają jego potencjalne wymiary, płasz-czyzny, kierunki i poziomy, a także czas jego trwania. Następnie określane są podstawowe akcje motoryczne związane z przenoszeniem ciężaru ciała, gesty poszczególnych części ciała, dynamikę, uzupełniane znakami pomoc-niczymi określającymi szczegółowe relacje poszczególnych sekwencji. Laban obserwował naturalne możliwości ruchu i ujął je w skale ruchowe, z których wynikało, że wszystkie możliwości ruchowe człowieka tworzą idealną bryłę – dwunastościan foremny66.

W początkach XX wieku, po ponad dwustu latach od swoich początków, choreografia oznaczała ucieleśnioną metodologię tworzenia układów tanecz-nych, a taniec przestano utożsamiać z baletem. W tańcu modern (rozwijającym

62 Zob. Susan Leigh Foster, Choreographing Empathy, s. 44.

63 Rudolf Laban, The Mastery of Movement, Dance Books, Alton 1980.

64 Ann Hutchinson, Labanotation, New Directions, New York 1954.

65 Albrecht Knust, Handbook of Kinetography Laban, Das Tanzarchiv, Hamburg 1958; Vale-rie Preston-Dunlop, An Introduction to Kinetography Laban, 2nd ed., Macdonald & Evans, London 1966; Roderyk Lange, Podręcznik kinetografii według metody Labana – Knusta, Ars Nova, Poznań 1995.

66 Zob. Małgorzata Leyko, Rudolf Laban – kapłan nieznanej religii, [w:] tejże, Teatr w krainie utopii, słowo/obraz terytoria, Gdańsk 2021, s. 54-75.

29

się przede wszystkim w pierwszej połowie XX wieku) każdy z efektów scenicz-nych był choreograficzny. W latach dwudziestych choreografia zaczęła ozna-czać szczególny rodzaj aktu kreacji, w którym artysta nie tylko wymyśla ruch i aranżuje jego sekwencje, ale przede wszystkim konceptualizuje metody swo-jej pracy, często programowo łącząc ruch z emocjami, by stworzyć taneczną wypowiedź o znaczeniu uniwersalnym (w praktyce chociażby Mary Wigman [1886-1973]67 czy Marthy Graham [1894-1991]68). Choreografia przestawała być zaprogramowanym następstwem kroków i figur, a stawała się metodą badania wzorów ruchu, jego rytmu, kształtu i natężenia (jak u Labana). Cho-reografia angażowała ruch jako „samoorganizujący się” materiał. W moder-nizmie sam ruch stawał się obiektem artystycznym69. Praca tańczącego ciała była tutaj polem eksperymentu paralelnego z eksperymentem w ekonomii w dobie dynamicznego rozwoju przemysłu (chodzi tu szczególnie o teorie for-dyzmu i tayloryzmu). Taniec zaszyfrowany w choreograficznej (tutaj seman-tycznej i ikonograficznej) notacji powracał do ciała (jego motoryki, a nie obra-zu) i do przepływu z ciała do ciała70.

W połowie XX wieku tworzenie tańca przestawało oznaczać kompilo-wanie sekwencji ruchu z różnych źródeł (także kulturowych) jako wyrazu indywidualnej ekspresji (lub będącej reprezentacją tejże), a stawało się mobilną i cielesną wypowiedzią na temat istoty ruchu i jego material-ności, zrywając z intencjonalnością i jednoznaczną interpretacją. Merce Cunningham (1919-2009) tworzył choreografie abstrakcyjne, pozbawione

67 Zob. Susan Manning, Ecstasy and the Demon: Feminism and Nationalism in the Dances of Mary Wigman, University of California Press, Berkeley 1993.

68 Zob. Marian Horosko, Martha Graham: The Evolution of Her Dance Theory and Training, University Press of Florida, Gainesville 2002; Mark Franko, Martha Graham in Love and War: The Life in the Work, Oxford University Press, Oxford 2012; Victoria Thoms, Martha Graham: Gender & the Haunting of a Dance Pioneer, Intellect Ltd, Chicago 2013.

69 Mark Franko, Dancing Modernism, s. X-XI.

70 Jak pisała Rebecca Schneider: „W tej perspektywie performans nie znika, chociaż jego resztki są nie-materią życia, wcielonymi aktami. Performans odgrywa raczej «osadzające się działania» i widmowe znaczenia, które prześladują to, co materialne, w stałej wspólno-towej interakcji, w konstelacji, w transmutacji”. Ciało jako jedyne uruchomić może to, co z oficjalnej wersji historii wyparte, akumulując coś, co Schneider nazywa resztkami afek-tywnymi, dla których miejscem „staje się ciało uwikłane w sieć przekazu afektów i odegrań bezpośrednio z ciała w ciało – oto trwający przez pokolenia dowód oddziaływania”. Rebec-ca Schneider, Performans pozostaje, tłum. Dorota Sosnowska, [w:] Re//Mix. Performans i dokumentacja, red. Tomasz Plata, Dorota Sajewska, Instytut Teatralny im. Zbigniewa Raszewskiego, Komuna//Warszawa, Wydawnictwo Krytyki Politycznej, Warszawa 2014, s. 30, 27.

30

narracji i dramatyzmu, używając przy komponowaniu procedur losowych. Przełomowa rola kolejnego pokolenia, Judson Dance Theater (którego począt-ki to rok 1960 i zajęcia Roberta Dunna z kompozycji w studiu Cunninghama, ale wpływ na ich praktyki miała również Anna Halprin [1920-2021] i jej letnie warsztaty71), polegała na przewartościowaniu roli choreografa poprzez wspól-ne podejmowanie decyzji na każdym etapie twórczej pracy; procesualność do-ceniano bardziej niż skończone dzieło. Inicjujący pracę artysta proponował rodzaj partytury – zestaw otwartych zadań, częstokroć włączających ruch codzienny72. Relacje pomiędzy tańczeniem, działaniem a choreografowaniem znacznie się skomplikowały, podążając za dynamiką kontrkulturowej chęci podważania struktur dominacji73. To w momencie zbliżenia się tańczenia i choreografowania ujawnił się ich emancypacyjny potencjał. Tańczenie (jako dziedzina sztuki) przestało być tylko sprawnym egzekwowaniem zakompono-wanego ruchu, a stało się wcielonym działaniem podmiotu interpretującego dyskursywną propozycję. Choreografowanie przestało być jedynym centrum decyzyjności, stając się strukturą potencjalnie otwartą na działania. Stało się to możliwe dzięki dowartościowaniu praktyk opartych na improwizacji, za-czerpniętych z kręgu kultury afroamerykańskiej, szczególnie z jazzu74. Jak zauważa Susan Leigh Foster:

Improwizacja ciągle służyła jako miejsce, w którym różnica mogła zostać rozpoznana i zaakceptowana. Improwizacja, umieszczana w rozmaitych kontekstach artystycznych, przełamała ustalone rygory społeczne dzięki ujawnieniu głęboko zakorzenionych założeń dotyczących statusu i proto-kołu, demaskując struktury władzy, jak i towarzysząc w realizacji alterna-tywnego, bardziej egalitarnego modelu relacji społecznych. Improwizacja

71 Zob. Janice Ross, Atomizing Cause and Effect: Ann Halprin’s 1960s Summer Dance Works-hops, „Art Journal” 2009, t. 68, nr 2, s. 62-75.

72 Zob. Sally Banes, Democracy’s Body, a także: Ramsay Burt, Judson Dance Theater: Perfor-mative Traces, Routledge, London–New York 2006.

73 Zob. Sally Banes, Greenwich Village 1963: Avant-garde Performance and the Effervescent Body, Duke University Press, Durham, London 1993; Ramsay Burt, Dance and Counter-culture Critique, [w:] tegoż, Ungoverning Dance: Contemporary European Theatre Dance and the Commons, Oxford University Press, New York 2017, s. 35-37.

74 Brenda Dixon Gottschild, Digging the Africanist Presence in American Performance: Dance and Other Contexts, Greenwood Press, Westport 1996, a także: Susan Leigh Foster, Za-właszczanie improwizacji/Demokracje improwizowane/Improwizująca wspólnota, tłum. Weronika Szczawińska, [w:] Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy, s. 13-44.

31

przyjęła także wizję demokracji jako egalitarnego, zbiorowego wysiłku, pro-wadzącego do zaakceptowania różnic – rasowych, płciowych, seksualnych, klasowych – nawet jeśli nie zawsze określała sposoby radzenia sobie z tymi różnicami czy też porządkowania ich75.

Relacje choreografii, tańczenia i improwizacji są jednym z zagadnień poru-szanych w tej pracy, gdy zależy mi na wykazaniu istotności zmiany paradyg-matu w praktykowaniu i odbiorze tańca. Skoro decyzyjność leży (po części) po stronie tancerki/tańczenia, a kompozycja nie jest zamknięta w momencie jej performowania, to rola widza może zmienić się z biernej kontemplacji w aktywne współtworzenie scenicznej sytuacji. Jak pisze Gabriela Karol-czak: „widz tym samym, jeśli otwarty jest na taką propozycję, podążać bę-dzie za ruchomym celem zwiększonej uwagi, asystując w procesie podejmo-wania decyzji”76. Mamy tu więc do czynienia z nieco innym zogniskowaniem uwagi tancerza i widza oraz próbą uchwycenia nieoczywistych trajektorii pomiędzy nimi. Jak twierdzi Karolczak: „Improwizacja to nie tylko dziele-nie się ruchem, ale też procesami regulacji jego doświadczania”77. Impro-wizacja jako pełnoprawna praktyka zarówno studyjna, jak i sceniczna ot-worzyła emancypacyjny potencjał tańczenia i choreografowania – pierwsze przestało być utożsamiane z posłuszeństwem i podporządkowaniem się woli głównego autora-choreografa, a drugie otworzyło się na performatywną nie-wiadomą, stając się narzędziem badania nie tylko ruchu ciała, ale także ruchu myśli, jak również barometrem do badania relacji społecznych. Jak pisał André Lepecki:

Rozumienie tańca jako teorii nie jest równoznaczne z postrzeganiem tańca jako jedynego dostarczyciela teoretycznych narzędzi, których potrzebuje do swojej własnej analizy (byłoby to niedopuszczalnym solipsyzmem). Ozna-cza to raczej, że taniec staje się uprzywilejowaną praktyką, która gotowa jest dostarczyć narzędzi teoretycznych w ramach innych obszarów społecz-nego performansu: polityki, kultury, kształtowania się dyscyplin i ich ciał (posłusznych i sprzeciwiających się). Taniec jest sposobem teoretyzowania, którego sama teoria potrzebuje, by odnieść się do społecznej i politycznej

75 Susan Leigh Foster, Zawłaszczanie improwizacji, s. 32-33.

76 Gabriela Karolczak, O odbiorze improwizacji, s. 344.

77 Tamże, s. 351.

32

problematyki, którą wnoszą kwestie bliskie tańcowi, takie jak mobilizacja, ucieleśnienie, podmiotowość, partycypacja, reprezentacja, pragnienie, dyscy-plina, kontrola itd.78

Tego współczesnego rozumienia choreografii z powodzeniem użyć można do badania tańca dawnych epok, co udowodnili zarówno Susan Leigh Foster79, jak i Mark Franko80. Susan Leigh Foster, podążająca tropami wyznaczo-nymi przez choreografię, odkrywa ją jako siłę rządzącą ciałami, wcielającą dominujące dyskursy dotyczące społecznych tożsamości. Dzięki analizowa-niu decyzji choreograficznych badaczka odkrywa siły konstruujące „cieles-ne, indywidualne, płciowe i społeczne tożsamości”81. Teksty artystów, trak-taty taneczne, ryciny, zdjęcia, recenzje traktowane są na równi z innymi źródłami świadczącymi o tym, jak w danym okresie pojmowano proksemikę i cielesność w kontekście nie tylko kulturowym, ale i społecznym. Odkrywa-nie choreograficznych strategii obecnych w danym momencie historycznym, w praktykach twórczyń i twórców staje się odkrywaniem dynamicznego procesu teoretycznego.

78 André Lepecki, Dance Discourses: Keywords In Dance Research, „Dance Research Journal” 2012, t. 44, nr 1, s. 95.

79 Susan Leigh Foster, Choreography and Narrative. Szersze omówienie relacji tańca i teorii, zob. taż, Dance Theory?, [w:] Teaching Dance Studies, red. Judith Chazin-Bennahum, Tay-lor and Francis, London 2005, s. 19-34, a także: taż, Dancing and Theorizing and Theori-zing Dancing, [w:] Dance [and] Theory, red. Gabriele Brandstetter, Gabriele Klein, Trans-cript Verlag, Bielefeld 2014, s. 19-32.

80 Mark Franko, Dance as Text. Autor ten w innym miejscu zauważył: „Według mnie meto-dologicznie istotnym jest, by myśleć razem z badanymi modelami wypracowanymi w kon-kretnych okresach historycznych, nie zaś w ich ramach, ważnym jest również, by wypraco-wywać te modele w kierunku, w którym ich pojęcia będą istotne dla współczesnej analizy”, Mark Franko, Dance and the Political. States of Exception, [w:] Dance Discourses: Keywor-ds in Dance Research, red. Susan Franco, Marina Nordera, Routledge, London–New York 2007, s. 15, dodając: „metodologia nie jest ograniczona do działań, na które pozwolą nam nasze źródła, ale rozszerza się w stronę siatki teoretycznej, którą możemy skonturować tak, by służyła nam do postawienia i odpowiedzenia na pytania, które ta struktura nam umożliwia zadać”, tamże, s. 23.

81 Susan Leigh Foster, Choreography and Narrative, s. XV. Badaczka w innym miejscu pod-sumowuje: „Choreografia, jak proponowałam, może być postrzegana jako prezentująca te-orię tego, czym jest ciało, czym było historycznie, a także czym może stać się w przyszłości. Propozycja lub hipoteza dotycząca tego, kim jesteśmy, jest wpisana w ramy decyzji podej-mowanych podczas tworzenia tańca. Takie ujęcie choreografii pozwala na przemyślenie związków pomiędzy teorią a praktyką poprzez zrównanie statusu pomiędzy naukowcami i choreografami oraz poprzez wskazanie na ich obopólny wpływ na siebie”, Susan Leigh Foster, Dancing and Theorizing and Theorizing Dancing, s. 27.

33

W ramach krytycznych studiów nad tańcem ponownej interpretacji pod-daję zatem pierwotne rozumienie choreografii jako aktu pisania tańca. Cho-reografia w szerokim ujęciu, w kontekstach kulturowych, społecznych i poli-tycznych powraca na kartki papieru (czy ekran komputera) w akcie badania, analizowania, ożywiania, kwestionowania. Pisanie o tańcu staje się samo w sobie choreografowaniem, jak ujęła to Brenda Dixon Gottschild, badaczka przywołana w motcie tego rozdziału, „choreografią dla kartki” (ang. choreo-graphy for the page), którą określa jako „ucieleśnione, łączące podejście do badawczego pisania”82, w swojej pracy badawczej łącząc taneczną praktykę z doświadczeniem akademickim.

Cielesność aktu pisania, ale też tańczenia jako cielesnego pisania (ro-zumianego tu w relacji do Foucaultowskich cielesnych inskrypcji83, eks-perymentującego ze społecznymi i kulturowymi konstruktami ciała), jest zauważeniem usytuowania wiedzy i doświadczenia w cielesności piszącej badaczki, ale przede wszystkim wynika z potrzeby towarzyszenia prakty-kom artystycznym w ramach wytworzonego przez nie cielesnego pola. „Opi-sując ruchy ciał, samo pisanie musi się poruszać. Muszę uruchomić grę figur retorycznych, form wyrażeń i konstrukcji zdań, które przywołują strukturę i wyczucie czasu ciał w ruchu”84, pisała Susan Leigh Foster. Tego rodza-ju pisarską wrażliwość staram się uruchamiać w analitycznej części pracy. Opisy praktyk studyjnych i scenicznych interesujących mnie twórczyń to tropienie choreografii (często tworzonej w czasie rzeczywistym – czyli częś-ciowo improwizowanej) na kartce papieru, ale również komponowanie ze słów wielozmysłowych translacji.

Choreografowane pisanie o tańcu nie dąży do zastąpienia słowem każde-go ruchu ani rozpakowania każdego idącego za nim znaczenia, ale postuluje pisanie jako zmysłową translację, oddającą dynamikę przemieszczania się cielesnych znaczeń. Chodzi więc nie tylko o ponowne „werbalne” wychoreo-grafowanie tańca czy praktyki, której tekst dotyczy, ale również o świadome

82 Brenda Dixon Gottschild, Some Thoughts on Choreographing History, s. 168.

83 Zob. Judith Butler, Foucault and the Paradox of Bodily Inscriptions, „The Journal of Phi-losophy” 1989, t. 86, nr 11, s. 601-607.

84 Susan Leigh Foster, Choreographing History, [w:] Choreographing History, red. tejże, Uni-versity of Indiana Press, Bloomington 1995, s. 9. W tomie Świadomość ruchu, na który powoływałam się wcześniej, tekst ten opublikowany jest we fragmentach i nie zawiera niniejszego cytatu.

34

choreografowanie tekstu85. To nie tylko oczywiste dla każdego pisania kom-ponowanie narracji i argumentacji, strukturyzujące myślenie, które osoba pi-sząca przyszpila za pomocą słowa, ale świadomość kształtu i dynamiki prze-pływu myśli i wreszcie ruchu ciała osoby piszącej. Choreografowanie pisania, szczególnie w przypadku opisu praktyk artystycznych, to przede wszystkim umiejętność przywoływania obecności tancerki, aktualizowanie doświadcze-nia wielozmysłowego odbioru tańca poprzez akt pisania, a potem czytania. Ten rodzaj pisania ma źródła w feministycznej koncepcji performatywnego pisania, które według Peggy Phelan „jest dogłębnie przeniknięte afektem, nawet jeżeli konsekwencje tego przepełniają je nerwowością i niepokojem. […] pisanie takie wypiera normatywną ideologię wiedzy jako ciągłego ruchu nieustannie zmierzającego ku absolutnemu końcowi”86. Choreografowanie tekstu, podążając ścieżką wyznaczoną przez performatywne pisanie, to pro-ces otwierania znaczenia na ciągle aktualizujące się doświadczenie, czułe na afektywne drgania percepcji zarówno piszącej, jak i czytającego.

Polityczność tańca, tańczenie polityczności87

Rewolucja lat sześćdziesiątych (wraz z pojawieniem się pokolenia twórców Judson Dance Theater) przyniosła zdestabilizowanie relacji choreograf– tancerz, wprowadzając relacyjność i responsywność jako ważne elementy

85 Susan Leigh Foster, Choreographies of Writing, 22 marca 2011, http://danceworkbook.pcah.us/susan-foster/choreographies-of-writing.html (dostęp: 30.05.2018). Zob. też: Peggy Phelan, Thirteen Ways of Looking at Choreographing of Writing, [w:] Choreographing His-tory, s. 200-210.

86 Peggy Phelan, Mourning Sex: Performing Public Memories, Routledge, New York 1997, s. 12, 17. Zob. także: Della Pollock, Performing Writing, [w:] The Ends of Performance, red. Peggy Phelan, Jill Lane, New York University Press, New York–London 1998, s. 73-103.

87 Sztukę za Agambenem rozumiem jako nieodzownie polityczną „Sztuka jest nieodzownie po-lityczna, ponieważ jest aktywnością, która czyni nieaktywnym i rozważa zmysły i nawykowe gesty istot ludzkich, a poprzez to otwiera je potencjalnie na nowe użycie”, za: Giorgio Agam-ben, Art, Inactivity, Politics, [w:] Thinking Worlds. The Moscow Conference on Philosophy, Politics, and Art, red. Joseph Backstein, Daniel Bierbaum, Sven-Olov Wallenstein, Stern-berg Press, Berlin, New York (współwydawca: Interros Publishing Program, Moskwa) 2007, s. 207. W kontekście tańca korekcie, czy też dopowiedzeniu, ulec powinno tłumaczenie na polski zwrotu „sensible” jakim w swojej koncepcji polityczności sztuki posługuje się Jacques Rancière – nie jest to tylko to, co „postrzegalne”, ale także to, co odczuwalne różnymi zmy-słami (a niestety często nieuwzględnianym zmysłem w tego typu koncepcjach, jak i ich prze-kładach jest zmysł propriocepcji, odpowiedzialny za poczucie poszczególnych części i całości własnego ciała), Zob. Jacques Rancière, Dzielenie postrzegalnego: estetyka i polityka, tłum. Maciej Kropiwnicki, Jan Sowa, Korporacja Ha!art, Kraków 2007.

35

praktyk tanecznych. Hierarchie obowiązujące w trakcie procesu tworzenia i produkcji uległy osłabieniu, jednak nie zniknęły zupełnie. Zamiast auto-rytarnego modelu relacji autor/autorka – wykonawca/wykonawczyni, coraz częściej praktykowano model bardziej demokratyczny. Choreografka ini-cjująca proces stawia pewien problem jako punkt wyjścia oraz proponuje metodologie pracy (np. techniki somatyczne w ramach rozgrzewek, swoje rozumienie relacji materii dyskursywnej do materii cielesnej). Tancerze proponują interpretacje „tematu wyjściowego”88 lub zadania zawężającego „temat” do wybranego aspektu. Często to właśnie z tych procesualnych interpretacji konstruowana jest końcowa choreografia – pewne elementy wyjściowych propozycji są stabilizowane w formie ustalonej kompozycji, podczas gdy inne podlegają każdorazowej aktualizacji. Sytuacja produk-cji i kreacji tańca w takim modelu (który obecnie jest powszechny) przy-pomina podział pracy w ekonomii neoliberalnej89, zarazem oddaje dyna-mikę relacji społecznych i rynkowych (które coraz łapczywiej kształtują te pierwsze) w dobie hiperkapitalizmu90. Od podmiotu w relacjach ryn-kowych oczekuje się nie tyle posłuszeństwa i uległości, ile kreatywności i elastyczności. Kapitałem zarówno w produkcji tańca, jak i niematerial-nej produkcji rynkowej jest zatem umiejętność wytwarzania relacji afek-tywnych, samoregulacja pragnienia, kontrola i plastyczność władz cieles-no-umysłowych. Ciało tancerza to ciało o wielowymiarowej sprawczości,

88 Przez temat rozumiem tutaj pewien dyskursywny czy afektywny, zwerbalizowany prob-lem wyjściowy oraz ewentualne cielesno-kinetyczne zakresy, w jakich dany choreograf chciałby pracować. Na potrzeby tego rozdziału zarysowuję dość szkicowo pewną ogólną i hipotetyczną sytuację, jednak w analitycznej części książki zajmę się konkretnymi przykła-dami – np. Back to Bone Rosalind Crisp czy Eye Sea Anny Nowickiej.

89 Zob. Prekäre Exzellenz: Künste, Ökonomien und Politiken des Virtuosen, red. Gabriele Brandstetter, Bettina Brandl-Risi, Kai van Eikels, Rombach Druck- und Verlagshaus, Freiburg im Breisgau 2012; Kai van Eikels, Die Kunst des Kollektiven. Performance zwis-chen Theater, Politik und Sozio-Ökonomie, Wilhelm Fink Verlag, Paderborn 2013; Bojana Kunst, Artysta w pracy. O pokrewieństwach sztuki i kapitalizmu, tłum. Pola Sobaś-Miko-łajczyk, Dominika Gajewska, Joanna Jopek, Instytut Teatralny im. Zbigniewa Raszew-skiego, Centrum Kultury, Warszawa–Lublin 2016; Bojana Kunst, Working Out Contem-poraneity. Dance and Post-Fordism, [w:] Dance, Politics and Co-Immunity, red. Gerald Siegmund, Stefan Holscher, diaphes, Zürich–Berlin 2013, s. 59-70.

90 Zob. Jeremy Rifikin, Wiek dostępu. Nowa kultura hiperkapitalizmu, w której płaci się za każdą chwilę życia, tłum. Ewa Kania, Wydawnictwo Dolnośląskie, Wrocław 2001. O relacji tańca i kapitalizmu pisał Randy Martin: A Precarious Dance, a Derivative Sociality, „TDR” 2012, t. 56, nr 4, s. 62-77; Mobilizing Dance Toward a Social Logic of the Derivative, [w:] Dance, Politics and Co-Immunity, s. 209-225; Knowledge LTD: Toward a Social Logic of the Derivative, Temple University Press, Philadelphia 2014.

36

a potencjalność jego ruchu to nie tylko umiejętność wpasowania się do zmiennych dyktowanych przez rynkową dynamikę, ale również zdolność do stawiania czynnego oporu. Jak pisał André Lepecki:

Taniec jako teoria krytyczna i krytyczna praktyka proponuje ciało, które nie jest już pustym elementem oznaczającym (wykonującym wyznaczone kroki, będąc ślepo posłusznym strukturom nakazu) lecz raczej materiałem, społecznym czynnikiem, niejednoznacznym ciałem, otwartą potencjalnoś-cią, polem sił nieustannie negocjującym swoją pozycję w potężnej walce o jego zawłaszczenie i kontrolę91.

Sytuacja performowania choreografii może być okazją do „mobilizacji kry-tycznej obecności”92, czy też właściwie współobecności widzów i performe-rów. Mobilizacja93 krytycznego i emancypacyjnego potencjału jest według Randy’ego Martina kluczem do zrozumienia relacji tańca i polityczności, gdyż pozwala nie tylko przemyśleć na poziomie teoretycznym, ale i ucieleś-nić scenariusze możliwej społecznej partycypacji i sprawczości94. Mobiliza-cję rozumiem tutaj, za Wojciechem Klimczykiem, jako „wprawianie czegoś

91 André Lepecki, Introduction: Presence and Body in Dance and Performance Theory, [w:] Of the Presence of the Body. Essays in Dance and Performance Theory, red. tegoż, Wesleyan University Press, Middletown 2004, s. 6.

92 Randy Martin, Critical Moves, s. 16. W jednym ze swoich wczesnych tekstów Martin szcze-gółowo przeanalizował proces pracy choreograficznej jako przykład mikrospołecznych re-lacji i negocjacji. Zob. Randy Martin, Dance as a Social Movement, „Social Text” 1985, nr 12, s. 54-70; tenże, Performance as Political Act: The Embodied Self, Bergin & Garvey Publishers, New York 1990.

93 W innym miejscu Martin pisał: „Zwrot perspektywy od ruchu w kierunku mobilizacji kieruje naszą uwagę na sposoby ujęcia czasu i przestrzeni oraz na relację pomiędzy sprawczością (siłami podtrzymującymi myśl krytyczną) a historią (materialnym wciele-niem możliwości). Według takiego postrzegania uwarunkowań tańca choreografia i per-formans tworzą delikatną dialektykę pomiędzy politycznym stawaniem się a byciem, pomiędzy dążeniem do różnicy a zdolnością do realizacji”, Randy Martin, Między inter-wencją a utopią: polityka tańca, tłum. Marta Keil, Monika Rokicka, [w:] Choreografia: polityczność, s. 224.

94 Taniec jako wypróbowywanie (rehearsal) rewolucji to częsty temat podejmowany przez ba-daczy w odniesieniu do zaangażowanego społecznie i politycznie tańca lat dwudziestych i trzydziestych, zob. Larry Warren, Anna Sokolow: The Rebellious Spirit, Princeton Book Company, Princeton 1991; Ellen Graff, Stepping Left: Dance and Politics in New York City 1928-1942, Duke University Press, Durham 1997; Mark Franko, The Work of Dance; Han-nah Kosstrin, Honest Bodies: Revolutionary Modernism in the Dances of Anna Sokolow, Oxford University Press, Oxford–New York 2017; Joanna Dee Das, Katherine Dunham: Dance and the African Diaspora, Oxford University Press, Oxford–New York 2017.

37

w gotowość do ruchu”95 (ruchu fizycznego, ale też mentalnego, afektywnego czy społecznego, utożsamianego ze zmianą), która aktywizuje potencjalność sprawstwa „jako źródłową moc aktywizującą”96 podmiot bądź kolektyw pod-miotów. Taniec, teoretyzując w praktyce rozmaite wersje ucieleśnienia spo-łecznego kontekstu, jest w ścisłym znaczeniu praktyką polityczną, a nawet więcej. Jak pisał Randy Martin, „taniec, kiedy jest wykonywany i oglądany, w odróżnieniu od większości praktyk politycznych czyni dostępnymi środki, dzięki którym mobilizacja jest możliwa do osiągnięcia. Z tego względu rela-cja tańca i teorii politycznej nie może być rozumiana jedynie analogicznie czy metaforycznie”97. Tak rozumiany taniec to pole społecznego ekspery-mentu: w toku jego produkcji hierarchie poddawane są ponownej negocja-cji, a afektywne relacje pomiędzy performerami tworzone przede wszyst-kim za pomocą ciała, a nie jedynie (czytelnego) gestu czy języka (co taniec często współdzieli z innymi sztukami performatywnymi, szczególnie z tea-trem krytycznym). Ta intensywna aktywizacja ciała wyróżnia taniec na tle innych praktyk performatywnych, szczególnie biorąc pod uwagę specyfikę jego odbioru – widzowie odbierając choreograficzny performans prowoko-wani są do doskonalenia się w odbieraniu komunikatów pozawerbalnych, a przez to uruchamiania subtelnych funkcji aparatu percepcyjnego oparte-go na empatii kinestetycznej. Ten rodzaj ćwiczeń z czułego współodczuwa-nia zbudować może afektywną i społeczną kontrpropozycję dla hegemonii przemocy, współzawodnictwa i wykluczania charakteryzującej pole domi-nującej (szowinistycznej) polityki. Praktyka polityczna dzieli z praktyką tańca „efemeryczność gestów, samorealizację celów poprzez czyste wprowa-dzanie w życie czy też aktualizacje wydajności, ale też nieprzewidywalność rezultatów”98, jak pisał, przywołując słowa Martina, André Lepecki. Ośrod-kiem politycznego działania są nie tyle takie czy inne postulaty społecznej zmiany, ile ciała w relacjach. Jak pisała Judith Butler:

Ciało nie stanowi tylko tego, co umożliwia moją perspektywę: jest ono rów-nież tym, co przemieszcza tę perspektywę i co czyni z owego przemieszcza-nia konieczność. […] Żadne ciało nie ustanawia w pojedynkę przestrzeni

95 Wojciech Klimczyk, Wirus mobilizacji, t. 1, s. 34.

96 Tamże, s. 35.

97 Randy Martin, Critical Moves, s. 6.

98 André Lepecki, Dance and Politics, [w:] Dance [and] Theory, s. 154.

38

pojawiania się; działanie to ten performatywny akt twórczy, [który] wy-darza się jedynie „pomiędzy” ciałami, w przestrzeni będącej luką między moim ciałem a ciałem innego/innej99.

Taniec wytwarza pole mobilizacji ciał, w którym ćwiczyć mogą one wchodze-nie w sieci skomplikowanych i zniuansowanych relacji. Choreografia wy-znacza możliwe struktury dla tego rodzaju cielesnych interakcji, poszerza-jąc pole wolności (rozumianej tutaj jako możliwość emancypacji podmiotów wykluczonych).

W perspektywie historycznej choreografia była narzędziem wcielania ideologii i dominującego porządku jako dziedzina sztuki zapoczątkowana na dworach, która w osobie mistrza narzucała poddańczym ciałom sekwencje ruchu. Choreografia więc to nie tylko sposób pomyślenia i zaobserwowania społecznego porządku (jego reprezentacja), ale miejsce jego pierwszej insta-lacji (jego aplikowanie i praktykowanie, ale też testowanie)100. Choreografia rozumiana więc szerzej, jako rodzaj ucieleśnionego dyspozytywu, sieci regu-lującej relacje pomiędzy tym, co ideologiczne, polityczne, społeczne, intymne i kulturowe, które rozgrywają się w naszych działaniach i relacjach z oto-czeniem, może mieć potencjał emancypacyjny. Choreografię dzisiaj możemy rozumieć nie tylko jako komponowanie ruchu ciał w czasie i przestrzeni, lecz także jako sposób praktykowania relacji afektywnych, wytwarzanych głównie poprzez parametry bliskości, intymności, empatyczności. Będąc spo-sobem kontroli uwagi, może stać się również medium eksperymentowania z nowymi sposobami praktykowania wielozmysłowej percepcji, stanowiącej medium dla politycznie samoświadomej uważności. Jak regulujemy aparat percepcyjny w sprzężeniu ze swoim ciałem i innymi ciałami? Jak reagujemy na bodźce i jak przetwarzamy zmysłowy materiał? Czy wiemy, co reguluje naszą uważność? Jakiego rodzaju jakości ma nasza obecność i jakie pozawer-balne relacje dzięki niej zawiązujemy? Tymi kwestiami zajmę się szczegóło-wo w drugim rozdziale, który poświęcony będzie relacjom uwagi i uważności, zarówno w szerszym kontekście społeczno-politycznym, jak i w praktykach tanecznych, w których, jak w mikroświatach, artystki eksperymentują

99 Judith Butler, Zapiski o performatywnej teorii zgromadzeń, s. 70.

100 Andrew Hewitt, Social Choreography. Ideology as Performance in Dance and Everyday Movement, Duke University Press, Durham–London 2005, s. 11-17. Zob. także: André Le-pecki, Choreography as Apparatus of Capture, „TDR” 2007, t. 51, nr 2, s. 119-123.

39

z emancypacyjnym potencjałem uważnej i ucieleśnionej pracy ze zmysłami. W szerszej perspektywie można za Randym Martinem nazwać to zdolnością tańca do mobilizowania społecznej kinestetyki101, która jest immanentną właściwością praktyk tanecznych we wszystkich rejestrach estetycznych (od tańców popularnych, poprzez sportowe, aż po taniec sceniczny i eksperymen-tujący). Tańczące ciała w tym ujęciu stają się repozytorami, ale i aktywatorami ucieleśnionych historii, globalnych trajektorii wartości i społecznych zmian.

Choreografia we współczesnych praktykach staje się więc „polaryzu-jącym performatywem i fizyczną siłą, organizującą całościową dystrybucję zmysłowości i polityczności na poziomie gry pomiędzy inkorporacją a eks-korporacją, pomiędzy rozkazem a oczekiwaniem, pomiędzy poruszaniem się i pisaniem jako głównymi elementami jakichkolwiek performatywnych kom-pozycji” – konkluduje André Lepecki102. Siła narzędzi choreograficznych leży więc w tym, że zanurzone są równocześnie w materialności i wirtualności, na przemian ucieleśniają i odcieleśniają płynne punkty odniesienia w sieciach relacji, pozwalają na choćby chwilowe przejęcie kontroli nad tym, kto, jak i co ogląda, gdzie kieruje swoją uwagę. To dzięki nim mamy szansę zobaczyć złożoność relacji, kierujących naszym codziennym zachowaniem. Lepecki zaproponował termin „choreopolityka”103 jako sposób określenia emancypa-cyjnych możliwości choreografii, jako narzędzie rozpoznawania relacji po-między ciałami, proponowanie ich nowej topografii, oscylującej pomiędzy sprzeciwem a poddaniem się, wolnością a koniecznością. To nic innego jak polityka mobilności, ale i uważności. Jakie ciała muszą, a jakie mogą się poruszać? Co i kto dyktuje parametry ich ruchu? Które ciała mają prawo do pełnej mobilności? Które poruszające się ciała są dla nas naprawdę widzial-ne? Jaki etyczny wymiar ma uwaga, którą poświęcamy tym, a nie innym ciałom? Choreopolityka staje się więc realizacją politycznej potencjalności

101 „Zanim jednak dojdzie do ruchu, do jego powołania i wdrożenia, musi zaistnieć jakaś wspól-na wrażliwość, jakieś pole fizycznych napięć i wykolejeń, które dysponują tym, co może stać się podstawą praktyki cielesnej i co uobecnia się w praktykach tanecznych. Takie uzasadnienie ruchu, zdolność do gromadzenia się, łączenia, przechodzenia i uruchamiania; fizyczne ramy i ruchoma gleba powiązań społeczno-historycznych mogą zostać nazwane kinestetyką społeczną”, Randy Martin, Między interwencją a utopią, s. 226

102 André Lepecki, On Choreography, „Performance Research” 2008, nr 13 (1), s. 4.

103 André Lepecki, Choreopolice and Choreopolitics: or, the task of the dancer, „TDR/The Dra-ma Review” 2013, t. 57, nr 4, s. 13–27. Tenże, The Choreopolitical. Agency in the Age of Control, [w:] The Routledge Companion to Art and Politics, red. Randy Martin, Routledge, London–New York 2015, s. 44-52.

40

choreografii. W perspektywie studiów nad tańcem choreopolityka odkrywać ma krytyczny potencjał praktyki choreograficznej, wskazując emancypujące momenty w relacjach pomiędzy tańczeniem a choreografowaniem. Narzędzia choreograficzne, które nie są traktowane jedynie jako domena sztuki tanecz-nej, stają się użyteczne w zmysłowej i kinestetycznej analizie codziennych relacji struktur władzy i społeczeństwa.

Taniec, choreografowanie i tańczenie wyznaczają pole dynamiki mobili-zowania nie tylko myślenia politycznego, ale także praktykowania cielesnych i afektywnych narzędzi politycznego działania, rozumianego tutaj jako budo-wanie relacji, wyznaczanie ich zakresu i jakości. Taniec pomaga więc na nowo przemyśleć, zobaczyć i odczuć emancypacyjny potencjał politycznego zaan-gażowania. „Taniec polityki nie jest preludium do rzeczywistości, ale raczej realizacją jej działań, grą jej scenariusza i zapisu, obrazem, który tworzy jej cielesne odzwierciedlenia”104, pisał Randy Martin. Taniec rozumiany w per-spektywie krytycznych studiów nad tańcem sam w sobie staje się praktyko-waniem wcielonego politycznego i krytycznego myślenia:

Skorzystanie z tańca jako metody krytycznej i analitycznej uruchamia myślenie, pozwala mu rozwinąć się wzdłuż linii porządkujących ruch oraz gromadzących ciała i uwolnić z ograniczeń końcowym rezultatem. Odnalezienie własnego miejsca w tańcu oznacza potraktowanie prze-strzeni naszego zaangażowania tak, jakby były już w ruchu. Te samowy-twarzające się ciała poruszają się współzależnie, choć na wiele sposobów. Nawet w jednogłosie dopuszczalne są różnice. W choreografii perspekty-wa artystyczna służy odsłonięciu różnorodności. To, co wydaje się wy-pływać z jednego ciała, wynika ze skoordynowanego i współzależnego wysiłku wielu, który tworzy samorozbudowującą się społeczność. Taniec jest zgromadzeniem w zgromadzeniach, jest spełnieniem własnego nad-miaru, przynoszącym wszystkim nieuchronne przypomnienie i nieprzy-swajalną obietnicę105.

104 Randy Martin, Między interwencją a utopią, s. 225.

105 Tamże, s. 223. Dalej Martin pisze: „Myślenie poprzez taniec utrzymuje obiekt w polu wi-dzenia, podczas gdy ten ciągle porusza się; jest bezustannym gromadzeniem i na nowo rozpraszaniem tego, co i jak poruszamy. Pozwala badać, jak ruch omija własne nakazy, jak działa wobec własnych sprzeczności, w jaki sposób przesuwa się w nieznane obszary a nawet przekracza własne dążenia i impulsy”, tamże, s. 225.

41

Taniec to będące w nieustannym ruchu pole potencjalności (społecznej) zmiany, czerpiącej z performatywnych powtórzeń, opartych na dowartoś-ciowaniu różnic poza binarnością opozycji. Owo gromadzenie się w ramach tworzenia i odbioru tańca to wytwarzanie empatycznej wspólnoty, która stanowić może przykład zawiązywania silnych, choć chwilowych sojuszyopartych na współodczuwaniu i współobecności.

Krytyczne studia nad tańcem, podążając za dynamiką wyznaczaną przez pole badawcze, destabilizują zarówno potoczne, jak i eksperckie ro-zumienie tańca. Jak chce Brenda Dixon Gottschild, zadają pytania, sta-wiając refleksyjne działanie i eksperyment ponad kontemplację wirtuoze-rii. Na kartkach książek czy w salach wykładowych w słowach mobilizują krytyczne myślenie choreografów i choreografek, pozostawiając miejsce dla niepewności i nieokreśloności, stawiając pytania i poszukując odpowiedzi, uwzględniając to, co nienormatywne i wyparte z codziennego, ale też akade-mickiego dyskursu widzialności.

ROZDZIAŁ II

44

Uwaga i uważność

Pojęcie uwagi jako podstawowej modalności percepcyjnej i poznawczej czło-wieka jest niejednoznaczne. Z jednej strony oznacza imperatyw koncentro-wania się na wybranym aspekcie rzeczywistości, z drugiej, w szerszym ro-zumieniu (uważność), sugeruje wieloaspektowe i wielozmysłowe podejście do ucieleśnionej percepcji, twórczego przetwarzania zmysłowych bodźców, zakładając waloryzację stanów psychicznych, jak na przykład rozprosze-nie, fantazjowanie itd. Szczególnie istotne będzie dla mnie przedstawienie ekologicznej i ucieleśnionej koncepcji uważności, skupiające się na potrak-towaniu ludzkiego poznania i doświadczania jako działania w kontekście środowiska i w relacji z nim. Mój horyzont badawczy wyznaczają nauki o kulturze, które są już i tak dość szerokim punktem odniesienia1 w analizie procesów tworzenia, performowania, a także recepcji tańca i choreografii w kontekście kulturowym, społecznym i politycznym.

Zmysłowy pejzaż2 tańca

Sytuacja sceniczna jest szczególnym rodzajem przestrzeni wizualnej, w której prymarność zmysłu wzroku powinna zostać poddana namysłowi,

1 Nie zajmuję się dogłębnie i przekrojowo zagadnieniem uwagi w kontekście rozważań filozoficznych, zrobiła to już w niezwykle wnikliwy sposób Zofia Król w swoich badaniach uważnej poezji, zob. taż, Powrót do świata: dzieje uwagi w filozofii i literaturze XX wieku, Wydawnictwo Instytutu Badań Literackich PAN, Warszawa 2013.

2 „Pejzaż, w skrócie, nie jest całokształtem, na który ty lub ktokolwiek inny może patrzeć (spoglądać), jest to raczej świat, w którym się znajdujemy, obierając punkt widzenia [z którego patrzymy] na nasze otoczenie. Ludzka wyobraźnia zaczyna pracę nad modelowaniem koncepcji na temat krajobrazu właśnie w ramach uważnego w niego zaangażowania”, Tim Ingold. The Perception of the Environment. Essays on Livelihood, Dwelling and Skill, Routledge, New York–London 2000, s. 207. Dziękuję Aleksandrze Jach za wskazanie publikacji tego autora.

45

szczególnie w przypadku praktyk choreograficznych, które opierają się prze-de wszystkim na kinestetyce i propriocepcji, interesujących mnie w kontek-ście politycznego znaczenia, jakie nadaję współdzielonej zmysłowości.

W rozdziałach analitycznych będę starała się pokazać, w jakim stopniu współczesne praktyki choreograficzne, oparte na pracy z uważnością, za-praszają widza do wielozmysłowego odbioru tańca. Nie chodzi tutaj jednak o wykorzystywanie w toku performansu bodźców dla wszelkich zmysłów, takich jak smak, węch czy dotyk, ale bardziej o rodzaj pobudzania, prowo-kowania czy też rozwijania synestezji (lub też chwilowych stanów do syne-stezji zbliżonych). Oczywiście stany te można w warunkach laboratoryjnych sprawdzić, mierząc aktywność w określonych rejonach mózgu, i stwierdzić, czy zachodzi proces synestezji3, jednak w ramach przyjętej w pracy metodo-logii sama możliwość otwierania nieoczywistych relacji pomiędzy zmysłami wystarczy, by praktykować wielowymiarową, ucieleśnioną uważność, nie tylko jako performerka, ale także jako widzka. „Rozmaite sposoby, poprzez które praktyki performatywne stwarzają i kształtują mnóstwo ruchów uwa-gi, ujawniają dokładnie te nieskończone wymiany krzyżujące się w ciele i łączące ogół jego wrażeń zmysłowych ze środowiskiem, genealogią, somą, kulturą i praktykami performatywnymi”4, jak pisali Sally Banes i André Lepecki. To właśnie uważność jest narzędziem, które pozwala nam przekie-rować mentalne skupienie i otworzyć zmysły na różnorodne bodźce, a co za tym idzie różnorodne przepływy pomiędzy zmysłami. Jednak najistotniej-szymi zmysłami, których świadome używanie pomaga nam przełamać do-minację wizualności i logocentryczności w odbiorze sztuk performatywnych, są niewątpliwie propriocepcja i kinestezja.

3 Zob. Richard E. Cytowic, Synesthesia: A Union of the Senses, MIT Press, Cambridge, London 2002; Aleksandra Rogowska, Synestezja, Oficyna Wydawnicza Politechniki Opolskiej, Opole 2007; Joseph Machon, (Syn)aesthetics: Redefining Visceral Performance, Palgrave Macmillan, Basingstoke–New York 2009.

4 Sally Banes, André Lepecki, Introduction: the performance of the sense, [w:] The senses in performance, red. tychże, Routledge, London–New York 2007, s. 3. Na temat zmysłów w praktykowaniu różnych kulturowo technik tańca zob. Cynthia Jean Cohen Bull, Sense, Meaning, and Perception in Three Dance Cultures, [w:] Meaning in Motion: New Cultural Studies of Dance (Post-Contemporary Interventions), red. tejże, Duke University Press, Durham–London 1997, s. 269-287, a na temat polityczności percepcji w tańcu: André Lepecki, From Partaking to Initiating: Leadingfollowing as Dance’s (a-personal) Political Singularity, [w:] Dance, Politics and Co-Immunity, s. 21-38; Ann Cooper Albright, The Politics of Perception, [w:] The Oxford Handbook of Dance and Politics, red. Rebekah J. Kowal, Gerald Siegmund, Randy Martin, Oxford University Press, Oxford 2017, s. 223-246.

46

Propriocepcja to poczucie położenia ciała (np. jego równowagi, ale też pozycjonowania w przestrzeni), a receptory za nią odpowiedzialne obecne są w całym ciele, w mięśniach i ścięgnach – dostarczają one do mózgu sygnały o napięciu mięśniowym. Kinestezja5 natomiast to poczu-cie, ale też pamięć ruchu ciała. Taniec, wraz z rozwojem choreografii, stał się areną trenowania obu zmysłów, tworząc uniwersalne ciało jako sprawnie działającą maszynę, a z początkiem XX wieku praktykowanie ich stało się narzędziem rozwijania wszechstronnej cielesnej samoświa-domości. John Joseph Martin (1893-1985), bodaj najważniejszy krytyk i teoretyk tańca modern w Stanach Zjednoczonych, podkreślał ogromne znaczenie tego zmysłu nie tylko dla rozwoju, ale i odbioru tańca. Łą-cząc kinestezje z emocjonalnością, zaproponował termin „wewnętrzna mimikra” (ang. inner mimicry), dzięki której „przestajemy być jedynie widzami, a stajemy się uczestnikami ruchu, który jest nam prezento-wany i pomimo wyglądu zewnętrznego wskazującego na fakt, iż siedzi-my cicho na naszych miejscach, tak naprawdę tańczymy syntetycznie wraz z naszą całą muskulaturą”6. Emocje pobudzone podczas oglądania spektaklu lub performansu wiążą się więc z naszą cielesnością. W in-nych miejscach Martin określił to zjawisko szerzej, jako „kinestetyczne

5 Kinestezję zmysłem jako pierwszy nazwał neurofizjolog Henry Charlton Bastian (1837--1915), łącząc go z poczuciem i lokalizacją ciała w przestrzeni, zob. tenże, On the “Muscular Sense”, and on the Physiology of Thinking, „British Medical Journal” 1869, t. 1, s. 394-396 lub tenże, The Muscular Sense; its Nature and Cortical Localization, „Starr, M A. Journal of Nervous & Mental Disease” 1887, t. 14, nr 6, s. 366-369. Jego definicję skorygował Charles Scott Sherrington (1857-1952), odróżniając propriocepcję od kinestezji właśnie (twierdząc, że to, co Bastian nazwał kinestezją, było de facto propriocepcją), zob. tenże, The Integrative Action of the Nervous System, Yale University Press, New Haven 1906. Zob. także: Agnieszka Jelewska, Kinestezja czyli szósty zmysł, [w:] tejże, Sensorium. Eseje o sztuce i technologii, Wydawnictwo Naukowe UAM, Poznań 2012, s. 59-80, a także Sandra Frydrysiak, Taniec w sprzężeniu nauk i technologii, s. 29-42. Zob. także: praca doktorska Reginy Lissowskiej-Postaremczak Strategie kinestezyjne w przestrzeni tańca, obroniona w 2020 roku na Wydziale Antropologii i Kulturoznawstwa Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu.

6 John Joseph Martin, Introduction to the Dance, Dance Horizons Incorporated, New York 1939, s. 3. „Kiedy widzimy poruszające się ludzkie ciało, widzimy ruch, który potencjalnie może być wytwarzany przez jakiekolwiek ludzkie ciało, i wtedy poprzez nasze własne… poprzez kinestetyczne odczucie reprodukujemy ten ruch pośrednio w naszym doświadczeniu mięśniowym i pobudzamy asocjacyjne konotacje jako nasze własne doznania rodzące się podczas wykonywania ruchu”, tenże, America Dancing. The Background and Personalities of Modern Dance, Dodge Publishing Company, New York 1936, s. 117, cyt. za: Agnieszka Jelewska, Sensorium. Eseje o sztuce i technologii, s. 62.

47

współczucie” (ang. kinesthetic sympathy)7 czy, w swoich wczesnych tekstach, „metakinezę” (ang. metakinesis)8, współcześnie zaś wraz z rozwojem neu-rokognitywistycznych badań w tym obszarze (szczególnie tych związanych z neuronami lustrzanymi)9 zdolność tę nazywa się empatią kinestetyczną10. Koncepcja Martina zakładała istnienie uniwersalnego podmiotu oraz inten-cjonalność twórcy (przenoszącą treści emocjonalne za pomocą ciągle dosko-nalonych zdolności motorycznych), która miała być odbierana przez widza w sposób poniekąd niezapośredniczony, wytwarzając de facto postać widza idealnego11. Współczesne badaczki tańca problematyzują jednak taki kon-strukt. Susan Leigh Foster pyta: „[j]ak konstruowane jest jego [tj. ciała – przyp. K.S.] doświadczenie, a w konsekwencji, jakie doświadczenie fizyczno-ści ciało to wnosi do doświadczenia empatii?”12. Wielozmysłową uważność, w wymiarze percepcyjnym i fizycznym, należy więc rozpatrywać w kontekście afektywnym, ale i etycznym13. Jak pokazuje Foster, pojęcie empatii weszło do szerszego użycia w drugiej połowie XIX wieku i łączono je nierozerwal-nie z odczuciem kinestetycznym14. Ten rodzaj współodczuwania, choć wydaje się oczywisty w przypadku sztuk performatywnych, jest często traktowany na wskroś logocentrycznie, jako rodzaj równoczesnego rozczytywania kodów

7 John Joseph Martin, America Dancing: The Background and Personalities of the Modern Dance, s. 113.

8 John Joseph Martin, The Modern Dance, Dance Horizons, New York 1972 (pierwsze wydanie 1933), s. 13-16.

9 Jest to ciągle dość kontrowersyjna kwestia, w niniejszej pracy z racji przyjęcia takiej, a nie innej metodologii nie chciałabym wchodzić w zagadnienia związane z neuronaukami. Zob. Giacomo Rozzolatti, Corrado Sinigaglia, Mirrors in the Brain. How Our Minds Share Actions and Emotions, tłum. Frances Anderson, Oxford University Press, Oxford–New York 2008. Zob. także: Gabriela Karolczak, O choreografowaniu empatii i neuronach lustrzanych,„Didaskalia. Gazeta Teatralna” 2012, nr 112, s. 106-110.

10 Kinesthetic Empathy in Creative and Cultural Practices, red. Dee Reynolds, Matthew Rea-son, Intellect Books, Bristol, Chicago 2012.

11 Martin, owszem, uznawał źródłowość kultur rdzennych Amerykanów czy Afroameryka-nów w wydaniu białych choreografek (Marthy Graham czy Helen Tamiris), jednak nie był w stanie docenić twórczości artystów i artystek pochodzących z mniejszości etnicznych. Zob. Susan Manning, Modern Dance, Negro Dance: Race in Motion, University of Min-nesota Press, Minneapolis 2004, s. 50, 150, a także Susan Leigh Foster, Choreographing Empathy, s. 161.

12 Susan Leigh Foster, Choreographing Empathy, s. 175.

13 Susan Leigh Foster, Kinesthetic Empathies and the Politics of Compassion, [w:] Critical Theory and Performance, red. Janelle G. Reinelt, Joseph R. Roach, The University ofMichigan Press, Ann Arbor 2007, s. 245-257.

14 Susan Leigh Foster, Choreographing Empathy, s. 127-128.

48

kulturowych i tropów intelektualnych, nie zaś szczególny rodzaj współobec-ności. Wszelka percepcja i recepcja zapośredniczona jest w ciele (o czym będę jeszcze pisała), co więcej, jest zakotwiczona w konkretnym ciele, określonym historycznie, kulturowo, genderowo, rasowo, klasowo, sprawnościowo15. Jak podkreśla Maaike Bleeker, badaczka wizualności w teatrze, cielesna wrażli-wość i responsywność „nie oznacza odczuwania tego, co odczuwa ciało, które widzimy, ale używanie własnych cielesnych odczuć i kinestetycznych reak-cji do nadania sensu temu ciału”16. Sensy owe czerpią nie tyle z kapitału kulturowego czy też ekspertyzy w zakresie tekstualnym, dyskursywnym, ile raczej z rezonowania z performującym ciałem na poziomie zmysłowym i tworzenia sensów w oparciu o odczucia. To odczytywanie poprzez odczuwa-nie sensów odbywa się nie tylko w wymiarze jednostkowym, ale wspólnoto-wym, tym samym uważność nabiera społecznego wymiaru. Jak podkreśla Rudi Laermans:

Społeczny nośnik kolektywnej zmysłowej uważności nie jest tylko bierną sumą rozmaitych postrzeżeń indywidualnych, ale aktywną, nawet zmie-niającą się, niby-realnością. W oczywisty sposób pojedyncza uwaga każde-go widza z osobna przyczynia się do pojawienia się zbiorowego spojrzenia(i/lub kolektywnego ucha). Elementy tego nośnika istotnie składają się z po-jedynczych postrzeżeń, jednak ich obustronne sprzężenia generują nieza-leżny efekt dodatni17.

Ta wartość dodatkowa to wspólnototwórczy potencjał prac tanecznych i cho-reograficznych, ujawniający wspólnotowy wymiar uważności. Zanim jednak

15 Mam tu oczywiście na myśli różnego rodzaju stopniowanie możliwości motorycznych ciała, wychodzące poza normatywnie ujętą sprawność atletyczną. Zob. Petra Küppers,Disability and contemporary performance: bodies on edge, Routledge, London–New York 2003; taż, Studying Disability Arts and Culture: An Introduction, Palgrave Macmillan, Basingstoke, New York 2014; Points of Contact: Disability, Art, and Culture, red. Susan Crutchfield, Marcy Epstein, The University of Michigan Press, Ann Arbor 2000; Bodies in Commotion: Disability and Performance, red. Carrie Sandahl, Philip Auslander, The University of Michigan Press, Ann Arbor 2005; Ann Cooper Albright, Choreographing Difference: The Body and Identity in Contemporary Dance, Wesleyan University Press, Middletown 2010.

16 Maaike Bleeker, Visuality in the Theatre. The Locus of Looking, Palgrave Macmillan,Basingstoke, New York 2008, s. 145.

17 Rudi Laermans, The Politics of Collective Attention, [w:] Knowledge in Motion: Perspectives of Artistic and Scientific Research in Dance, red. Sabine Gehm, Pirkko Husemann, Katha-rina von Wilcke, transcript Verlag, Bielefeld 2007, s. 235-241.

49

przejdę do omawiania tego współczesnego aspektu postrzeżeniowości uwa-gi, chciałabym nakreślić kulturowy kontekst rozważań na jej temat.

Od psychologii uważności do ekonomii uwagi

Rozważania na temat uwagi i uważności nie tyle sytuuję w ujęciu psycholo-gicznym czy ekonomicznym, ile wskazuje na zależność badań psychiki ludz-kiej od rozwoju kapitalizmu i jego ciągle doskonalonych narzędzi wytwa-rzania konsumeryzmu i sterowania nim. Moim celem nie jest wyczerpanie zagadnienia konceptualizowania i funkcjonalizowania uwagi, ale wskaza-nie drogi, jaką ta percepcyjna modalność przeszła wraz z rozwojem i prze-mianami konsumpcjonizmu.

Psychologia (rozwijająca się najczęściej w obrębie rozważań epistemolo-gicznych, na styku filozofii i psychologii) zajęła się problemem uwagi szcze-gólnie w drugiej połowie XIX wieku. Badacze tacy jak Wilhelm Wundt (1832-1920)18, Edward B. Titchener (1867-1927)19, William James (1842-1910)20 czy Oswald Külpe (1862-1915)21 formułowali pierwsze definicje uwagi na bazie introspekcji i obserwacji. Bodaj najbardziej kompleksową podał William Ja-mes, pisząc, że „[u]waga jest zawładnięciem przez umysł jednego z obiek-tów naszego strumienia świadomości. Jej istotą jest skupienie, koncentracja i świadomość. Implikuje ona rezygnację z pewnych myśli po to, by efektywnie radzić sobie z innymi”22. Uwaga więc to zdolność umysłu do filtrowania z oto-czenia danych, które następnie formują doświadczenie i świadomość. Podkre-ślano tym samym jej wartość jako narzędzia pozwalającego na selektywne percypowanie otoczenia, a główną osią badań i rozważań było zagadnienie

18 Wilhelm Wundt, Grundzüge der physiologischen Psychologie, Engelmann, Leipzig 1874.

19 Edward B. Titchener, Elementary Psychology of Feeling and Attention, The Macmillan Company, New York 1908.

20 William James, The Principles of Psychology, Henry Holt and Company, New York 1890.

21 Oswald Külpe, Grundriss Der Psychologie: Auf Experimenteller Grundlage Dargestellt, En-gelmann, Leipzig 1893.

22 William James, The Principles of Psychology, s. 403-404. „Każdy wie, czym jest uwaga. To posiadanie przez umysł w klarownej i żywej postaci jednego obiektu spośród wielu jedno-cześnie możliwych obiektów lub ciągów myśli. Jej istotą jest zogniskowanie, czy też skon-centrowanie świadomości. Pociąga za sobą porzucenie jednych rzeczy na rzecz skutecznego zajmowania się innymi. Jest to stan, którego istotowym przeciwieństwem jest stan zdez-orientowania, oszołomienia, roztrzepania, który po francusku nazwany jest distraction, a po niemiecku Zerstreutheit”, tamże.

50

woluntaryzmu w zakresie władz postrzeżeniowych. Główne pytanie brzmia-ło: czy jesteśmy w stanie w pełni sterować naszą uwagą, czy jednak podle-ga ona w większej mierze psycho-percepcyjnym automatyzmom?23 Ujęcie to było ściśle normatywne – pożądany stan to nie tyle poczucie panowania, ile panowanie nad zmysłami. Słaba umiejętność selektywnego sterowania uwa-gą była zalążkiem patologii. Zdrowy podmiot musiał posiadać umiejętność hamowania i tłumienia zbędnych informacji zmysłowych. Jak trafnie pod-sumował Jonathan Crary: „[u]waga stała się zatem nieprecyzyjnym narzę-dziem opisu względnej zdolności podmiotu do selektywnej izolacji pewnych treści z pola zmysłowego, za cenę wykluczenia innych, w celu podtrzymania uporządkowanego i produktywnego świata”24, dodając dalej: „[u]waga była nie tyle częścią określonego porządku władzy, ile raczej pewnym wymiarem przestrzeni, w której były artykułowane nowe warunki podmiotowości – a za-tem przestrzeni działania i upowszechniania wpływu władzy”25. Konceptuali-zacjom uwagi więc niezmiennie towarzyszyło dążenie do opracowania modeli zachowania (rozumianego nie tylko jako reakcja na bodźce, ale strukturyza-cja i modyfikacja całej sieci zmysłowych doznań) – „zachowania wyrażanego w kategoriach zdeterminowanych społecznie i wpisanych w nowoczesne śro-dowisko technologiczne”26. Uwaga stanowiła więc pierwsze przedproże mo-dernizacji ludzkiej zmysłowości, a co za tym idzie modernizacji reakcji na technicyzujące się codzienne otoczenie, zmieniające się wraz ze zmianą dyna-miki globalnego kapitalizmu – i modernizację relacji z nim.

U progu XX wieku, w kapitalistycznych rynkowych kalkulacjach kon-sumpcji, bardziej pożądane stało się sterowanie jednostkami (w ogromnych liczbach) niż masami, a uwaga była idealnym narzędziem do tychże ma-nipulacji. Co za tym idzie to właśnie wtedy wytworzyły się mechanizmy rynkowe, które nie tyle odpowiadały na rosnące zapotrzebowanie kon-sumpcyjne, ile je wytwarzały. Mechanizmy te już od początków XIX wieku opierały się na technikach wizualnych27, a główną osią zmiany było two-rzenie przeświadczenia o wyjątkowości i niepowtarzalności jednostkowego

23 Jonathan Crary, Zawieszenia percepcji, s. 39, 63-64.

24 Tamże, s. 30.

25 Tamże, s. 39.

26 Tamże, s. 44.

27 Szerzej na ten temat: Jonathan Crary, Techniques of the Observer. On Vision and Moder-nity in the Nineteenth Century, MIT Press, Cambridge–London 1990.

51

doświadczenia. Jak pisze Crary: „Konsekwencją oparcia koncepcji obser-watora na istotowej subiektywności widzenia było to, że uwaga stała się czynnikiem konstytuującym (i destabilizującym) percepcję. […] Uwaga za-kładała, że poznanie nie jest już organizowane wokół niezapośredniczonej obecności danych zmysłowych”28. Do normatywnych, idealistycznych i indy-widualistycznych założeń XIX-wiecznej psychologii, do uważnej relacji po-między percypującym podmiotem a percypowanym przedmiotem wkradały się zakłócenia w postaci wieloelementowych szumów wizualnych, dźwięko-wych i kinestetycznych dopadających jednostkę w komercjalizującym się i zindustrializowanym otoczeniu. W takim dynamicznym środowisku in-terpretacja zmysłowych doznań nie tylko podlegała indywidualnemu prze-tworzeniu, ale pokrywała się częściowo z interpretacjami wspólnotowymi, tworząc relacyjne pole gromadzenia, przetwarzania i dystrybucji gestów i działań opartych na analizach danych postrzeżeniowych. Ta „wspólnota interpretacji”, jak określa ją Crary, to:

niestabilna i zmienna przestrzeń wyrażanych społecznie funkcji fizjologicz-nych, nakazów instytucjonalnych i rozlicznych technik, praktyk i dyskur-sów odnoszących się do percepcyjnego doświadczenia podmiotu w czasie. Uwaga nie daje się tu sprowadzić do skupienia na czymś. Tym samym jest ona w nowoczesności ustanawiana przez te formy zewnętrzności, nie zaś przez intencjonalność autonomicznego podmiotu29.

O uważnych wspólnotach pisać będę szerzej w kolejnym podrozdziale, w kontekście współczesności, w tym momencie warto jednak podkreślić, że praktyki uwagi są zawsze relacyjne, komplikując zależność podmiotu i przedmiotu w polu percepcyjnym i afektywnym, wprowadzając jej wspól-notowy, czy raczej ponadindywidualny30 aspekt. Normatywne ujęcia, idące w sukurs rozwojowi kapitalizmu, podkreślały jednak nieustannie jednost-kowość doświadczenia uwagi, kładąc nacisk na jej wybiórczy, ale dający się zaprogramować charakter.

28 Jonathan Crary, Zawieszenia percepcji, s. 66.

29 Tamże, s. 66.

30 Gilbert Simondon, L’Individuation psychique et collective, Aubier, Paris 1989. Zob. także: Muriel Combes, Gilbert Simondon and the Philosophy of the Transindividual, tłum. Thomas LaMarre, MIT Press, Cambridge–London 2012; Jason Reed, The Politics of Transindivid-uality, Brill, Leiden–Boston 2016.

52

Powojenną psychologię zdominowały badania laboratoryjne, oparte w zakresie studiów nad uwagą na teorii przetwarzania informacji (ang. in-formation-processing theory)31. W gruncie rzeczy wypracowywały narzędzia kontroli mimowolnej uwagi i sposobów przetwarzania danych zmysłowych (np. opracowując listy właściwości bodźców, które przyciągają uwagę). Psy-chologów (których inspirowały kognitywistyka czy neurobiologia) zajmowa-ło więc nieustannie określenie parametrów selektywności uwagi, a tym sa-mym istotna, choć trudna do uchwycenia, kwestia jej „pojemności”. Donald Broadbent (1926-1993) opracował filtrujący model uwagi (ang. filter model of attention)32, który opiera się na założeniu, że w danym momencie identyfiko-wany jest tylko jeden rodzaj zmysłowych bodźców percypowanego przedmio-tu (np. dźwięk, zapach, kolor), wybór więc odbywa się w bardzo wczesnym stadium percepcji, a w związku z tym uwaga wypracowuje swoisty selektyw-ny filtr, by poradzić sobie z natłokiem bodźców. Uczennica Broadbenta, Anne Treisman (1935-2018), zrewidowała to ujęcie, proponując teorię osłabiania (ang. attenuation theory)33, twierdząc tym samym, że filtrowanie nie jest do końca automatycznym procesem, a przetwarzanie danych zmysłowych nie polega na usuwaniu zbędnych bodźców, a jedynie ich tłumieniu. Treisman wraz z Garrym Geladem opracowała teorię integracji cech (ang. feature in-tegration theory), według której dane dotyczące rodzajów bodźców zbierane są przez zmysły równocześnie w fazie przeduwagowej (inaczej: podprogowej), a następnie uwaga kompiluje zmysłowe właściwości, tworząc z nich obiekt postrzeżenia, opracowując przy tym niejako mapę jego cech34. Teoria zasobów Daniela Kahnemana (ur. 1934) natomiast oparta jest na ważnej kwestii wy-siłku wkładanego w przetwarzanie danych zmysłowych; wykazuje, że możli-we jest zwiększanie wydajności władz postrzeżeniowych, a uwaga może być podzielona pomiędzy różne bodźce35. Kahneman razem z Amosem Tverskim (1937-1996) opracował ponadto kluczowe założenia ekonomii behawioralnej,

31 Zob. George Armitage Miller, Eugene Galanter, Karl H. Pribram, Plany i struktura zacho-wania, tłum. Aldona Grzybowska, Adam Szewczyk, PWN, Warszawa 1980. Jednym z wy-jątków w tym względzie była koncepcja ekologii percepcji Jamesa J. Gibsona (1904-1979), którą omówię w kolejnej części rozdziału.

32 Donald Broadbent, Perception and communication, Pergamon Press, London 1958.

33 Anne Treisman, Selective attention in man, „British Medical Bulletin” 1964, nr 20, s. 12-16.

34 Anne Treisman, Garry Gelade, A feature-integration theory of attention, „Cognitive Psycho-logy” 1980, t. 12, nr 1, s. 97-136.

35 Daniel Kahneman, Attention and Effort, Prentice Hall, Upper Saddle River 1973.

53

badając zdolność podejmowania decyzji w sytuacji ryzyka – ich teoria per-spektywy miała na celu metodyczne opisanie warunków i przebiegu procesu ich podejmowania36.

Już nawet tak pobieżny przegląd wybranych koncepcji37 (szczególnie nagrodzonej w 2002 roku Noblem w dziedzinie ekonomii teorii Kahnemana i Tverskiego) pozwala dostrzec, jak bardzo rozwój badań psychologicznych w dziedzinie uwagi związany był z rozwojem kapitalizmu. W społeczeństwach postindustrialnych (gdzie produkcja materialna została delegowana na za-sadach wyzysku do krajów Globalnego Południa) uwaga stała się nie tylko walutą, ale również towarem38 (jako jego mimowolni wytwórcy nie mamy jednak żadnego udziału w zyskach). Ekonomia ta oparta jest na wysycaniu zdolności percepcji i recepcji dóbr niematerialnych (co w efekcie może, ale nie musi prowadzić do nabywania dóbr materialnych). Kluczem do zrozumie-nia tej dynamiki jest uwzględnienie faktu, że nasza uwaga jest nieustannie trenowana, wysycanie więc nie finalizuje się, ale nieustannie pogłębia, nie prowadząc do wyczerpania możliwości uwagi. Współczesny marketing polega więc nie tyle na nieustannym bombardowaniu nas jakimikolwiek reklamami, ile na doskonaleniu narzędzi spersonalizowanej oferty, która dzięki zbieraniu informacji o naszej cyfrowej aktywności na pewno trafi w nasze gusta lub je umiejętnie i subtelnie przekieruje w nowe, „fascynujące” dla nas cyfrowe re-jony. W trakcie internetowych aktywności nasza uwaga jest nieustannie mie-rzona i badana, a w efekcie kontrolowana, modulowana i standaryzowana39.Ponadto jest kumulowana z uwagą innych ludzi, tworząc znaczną nadwyżkę

36 Daniel Kahneman, Amos Tversky, Prospect Theory: An Analysis of Decision Under Risk, „Econometrica” 1979, t. 47, nr 2, s. 263-292. W Polsce ukazała się książka Kahnemana, podsumowująca niejako jego dotychczasowe badania (Daniel Kahneman, Pułapki myśle-nia. O myśleniu szybkim i wolnym, tłum. Piotr Szymczak, Media Rodzina, Poznań 2012).

37 Szczegółowe omówienie i porównanie: Harold Pashler, The Psychology of Attention, MIT Press, Cambridge–London 1997; Attention (Studies in Cognition), red. Harold Pashler, Psychology Press, Hove, New York 1998; Elizabeth A. Styles, The Psychology of Attention, Psychology Press, Hove, New York 2006.

38 Na temat ekonomii uwagi zob. m.in. Thomas H. Davenport, John C. Beck, Attention Economy: Understanding the New Currency of Business, Harvard Business Review Press, Boston 2002; Richard A. Lanham, The Economics of Attention: Style And Substance In The Age Of Informa-tion, The Chicago University Press, Chicago 2007; Tim Wu, The Attention Merchants: How Our Time and Attention Are Gathered and Sold, Atlantic Books, London 2016. Krytyczne ujęcie z perspektywy marksizmu: Claudio Celis Bueno, Attention Economy. Labour, Time, and Power in Cognitive Capitalism, Rowman & Littlefield International, London–New York 2016.

39 Zob. Michael H. Goldhaber, The attention economy and the Net, „First Monday” 1997, t. 2, nr 4, http://firstmonday.org/ojs/index.php/fm/article/view/519/440 (dostęp: 28.06.2018).

54

wartości monetarnej, ale i symbolicznej, który podlega dalszemu przetworze-niu i manipulacjom40.

Upraszczając problem, można stwierdzić, że współczesna ekonomia wy-pracowuje narzędzia rozpraszające uwagę – skoro jesteśmy prowokowani przez wiele bodźców równocześnie, to w efekcie trudno nam utrzymać sku-pienie na czymś konkretnym przez dłuższy czas (a wiele codziennych czyn-ności ciągle tego wymaga). Ów kryzys często określany jest mianem patologii (symptomatyczne stały się kontrowersje wokół diagnostyki zespołów zabu-rzeń: ADD – Attention Deficit Disorder, czyli zespół zaburzeń koncentracji uwagi, czy też ADHD – Attention Deficit Hyperactivity Disorder, czyli ze-spół nadpobudliwości psychoruchowej z deficytem uwagi)41. Odpowiedzial-nością za nasz mentalny stan obciąża się rozproszoną percepcję, a nie me-chanizmy, które ten stan wywołują. Popularne obecnie metody autoterapii, takie jak chociażby medytacja mindfulness42, wprzęgane są wszak w logikę

40 Zob. Jonathan Baller, The Cinematic Mode of Production: Attention Economy and the So-ciety of the Spectacle, Dartmouth College Press, University Press of New England, Han-nover–London 2006; tenże, Paying Attention, „Cabinet Magazine” 2006-2007, nr 24, http://www.cabinetmagazine.org/issues/24/beller.php (dostęp: 28.06.2018), jak również numer magazynu „Culture Machine” poświęcony ekonomii uwagi: „Culture Machine (PayingAttention)”, red. Patrick Crogan i Samuel Kinsley 2012, nr 13, https://www.culturemachine.net/index.php/cm/issue/view/24 (dostęp: 28.06.2018), oraz Jonathan Crary, 24/7. Późny kapitalizm i koniec snu, tłum. Dariusz Żukowski, Karakter, Kraków 2015 czy też David W. Hill, The Patho-logy of Communicative Capitalism, Palgrave Macmillan, Basingstoke–New York 2015.

41 Zob. Julian Stuart Haber, ADHD: the great misdiagnosis, Taylor Publishing, Dallas 2000; Fintan J. O’Regan, ADHD, tłum. Robert Waliś, K.E. Liber, Warszawa 2005; ADHD: pole-miki i badania, red. Wanda Baranowska, Wydawnictwo Wyższej Szkoły Humanistyczno--Ekonomicznej, Łódź 2009; Richard Saul, ADHD nie istnieje. Cała prawda o zespole nadpo-budliwości psychoruchowej z deficytem uwagi, tłum. Rafał Pękała, Wydawnictwo Vivante – Illuminatio Łukasz Kierus, Białystok 2015; Katerina Maniadaki, Efthymios Kakouros, The complete guide to ADHD: nature, diagnosis, and treatment, Routledge, London 2017; Joseph Sadek, Clinician’s Guide to ADHD Comorbidities in Children and Adolescents: Case Studies, Springer, Cham 2019; ADHD: wybrane zagadnienia diagnozy i terapii, red. Kasper Sipowicz, Andrzej Witusik, Tadeusz Pietras, Wydawnictwo Continuo, Wrocław 2019.

42 Mindfulness to trening uważności poprzez ćwiczenia mentalne i medytacje, zaczerpnięty z buddyzmu, a konkretniej z technik medytacji zen, a także vipassany. Do jej popularyzacji na Zachodzie przyczynili się Thích Nhất Hạnh, Herbert Benson, a szczególnie Jon Kabat--Zinn. Zob. Handbook of mindfulness and self-regulation, red. Brian D. Ostafin, Michael D Robinson, Brian P. Meier, Springer, New York 2015; Handbook of mindfulness: culture, context, and social engagement, red. Ronald E. Purser, David Forbes, Adam Burke, Sprin-ger, Cham 2016; Handbook of ethical foundations of mindfulness, red. Steven Stanley, Ronald E. Purser, Nirbhay N. Singh, Springer, Cham 2018; Phil Arthington, Mindfulness:A critical perspective, „Community Psychology in Global Perspective” 2016, t. 2, nr 1, s. 87-104;Nicholas T. Van Dam, Marieke K. van Vugt, David R. Vago, Laura Schmalzl, Clifford D. Sa-ron, Andrew Olendzki, Ted Meissner, Sara W. Lazar, Catherine E. Kerr, Jolie Gorchov, Kie-ran C. R. Fox, Brent A. Field, Willoughby B. Britton, Julie A. Brefczynski-Lewis, David

55

kapitalizmu43. Widziana z perspektywy makroekonomii, kolektywna uwa-ga dzieli wspólnoty podług odizolowanych jednostkowych celów, łącząc je w konsumenckie kolektywy napędzające rynkową nadwyżkę. Zamiast zaj-mowania się „uwagą kolektywną” (ang. collective attention), Yves Citton pro-ponuje wypracowywanie narzędzi analizujących „uwagę wspólną” (ang. joint attention), „zakładającą dzielone uczucie współobecności, które jest wrażliwe na emocjonalne różnice pomiędzy zaangażowanymi jednostkami”44, wskazując na to, że uwaga ma silny związek z troską, będącą „uważnym uwzględnieniem bezbronności innego, solidarności i odpowiedzialności względem innych”45. Na-sza uwaga powinna częściej zatem pracować w trybie uważności refleksyjnej, którą Citton definiuje jako zdolność „jednostki do zwracania uwagi na dyna-miki, ograniczenia, urządzenia, a przede wszystkim kwalifikacje warunkujące ich uwagę”46. W swoich rozważaniach badacz ten proponuje emancypacyjne ujęcie uwagi, które od krytycznej analizy ekonomii uwagi kieruje się ku eko-logii prowokującej nas do uwzględnienia środowiska, w którym aktywna jest nasza uważność47. Takie ujęcie uwagi sytuuje nasze władze postrzeżeniowe

E. Meyer, Mind the hype: A critical evaluation and prescriptive agenda for research on min-dfulness and meditation, „Perspectives on Psychological Science” 2018, t. 13, nr 1, s. 36-61.

43 Zob. William Davis, The Happiness Industry. How the Government and Big Business Sold Us Well-Being, Verso, London 2015; Laura Marsh, The Coping Economy, „Dissident”, zima 2018, https://www.dissentmagazine.org/article/coping-economy-mindfulness-goes-corpora-te (dostęp: 28.06.2018) – tłumaczenie na język polski: Mindfulness robi nam wodę z mózgu, tłum. Marek Jedliński, „Krytyka Polityczna”, 16 stycznia 2018, https://krytykapolityczna.pl/gospodarka/mindfulness-korporacje-prawa-pracownicze/ (dostęp: 28.06.2018).

44 Yves Citton, The Ecology of Attention, tłum. Barnaby Norman, Polity Press, Cambridge–Malden 2017, s. 85. Oryginalnie książka ukazała się w języku francuskim (Pour une écolo-gie de l’attention, Seuil, Paris 2014). W pracy powołuję się na tłumaczenie angielskie.

45 Tamże, s. 18. Zob. także: Joint Attention: Communication and Other Minds. Issues in Phi-losophy and Psychology, red. Naomi Eilan, Christoph Hoerl, Teresa McCormack, Johan-nes Roessler, Oxford University Press, Oxford 2005 oraz Shaun Gallagher, Movement and Emotion in Joint Attention, [w:] Habitus in Habitat I. Emotion and Motion, red. Sabine Flach, Daniel Margulies, Julia Burbulla, Jan Söffner, Peter Lang, Bern 2010, s. 41-54.

46 Yves Citton, The Ecology of Attention, s. 139.

47 Tak rozumiane funkcjonowanie człowieka w otoczeniu wywodzi się z teorii socjologicznej Pierre’a Bourdieu. Jak trafnie podsumowała Karolina Sztandar-Sztanderska: „człowiek jest kształtowany poprzez styczność z innymi, przez działanie w pewnym środowisku, pod-leganie przymusom i ograniczeniom związanym z warunkami społecznymi i hierarchią społeczną, w której funkcjonuje, oraz poprzez wpływ różnych instytucji (takich jak religia, szkoła, rynek). W wyniku ciągłego wpływu zewnętrznych struktur są kształtowane jego dyspozycje, umiejętności, sposób postrzegania i oceny rzeczywistości społecznej”. Karolina Sztandar-Sztanderska, Teoria praktyki i praktyka teorii. Wstęp do socjologii Pierre’a Bour-dieu, Wydawnictwo Uniwersytetu Warszawskiego, Warszawa 2010, s. 35.

56

w kontekście polityki troski48, ukazując jej relacyjną naturę, a tym samym emancypacyjny potencjał.

Uważność w działaniu – ekologia percepcji

Ekologiczne ujęcie percepcji zawdzięczamy Jamesowi J. Gibsonowi (1904--1979). To on jako pierwszy znacząco podkreślił, że percepcja jest proce-sem bezpośrednim oraz że należy ją ujmować całościowo, traktując zmysły jako ściśle ze sobą powiązane systemy percepcyjne, których zadaniem jest wychwytywanie komplementarnych względem siebie informacji ze środo-wiska. Twierdził, za jednym ze swoich mentorów, Kurtem Koffką (współ-twórcą psychologii postaci49), że „całość jest czymś więcej niż sumą swoich części”50. Był zwolennikiem badań empirycznych, uważał, że opieranie się wyłącznie na wynikach badań przeprowadzanych w sterylnych warunkach laboratorium, gdzie sztucznie wytwarzany bodziec oddziałuje na jeden wybrany zmysł (uczestnicy badań są najczęściej pasywnymi i wyizolowa-nymi jednostkami, nie zaś aktywnymi współtwórcami wielowymiarowego doświadczenia w relacji z otoczeniem), daje fałszywy obraz działania ludz-kiej percepcji. Według niego kluczowe jest zrozumienie, że podmiot de facto uczy się aktywnego wydobywania informacji ze środowiska, z którym jest w nieustannie aktualizującej się relacji; jest to ponadto proces zakotwiczony w motoryce i fizjologii jego ciała, nie zaś tylko w mózgu. Jak pisał:

48 Tamże, s. 111, a także: Sherilyn Macgregor, Beyond Mothering Earth. Ecological Citizenship and the Politics of Care, UBC Press, Vancouver–Toronto 2006. Etyka troski postulowana przez Carol Gilligan zakłada równowagę pomiędzy troską o siebie a troską o innych. Etykę troski Gilligan przeciwstawia etyce sprawiedliwości, dla której oparciem jest zestaw praw i zasad wynikających z patriarchalnego porządku. W naszej kulturze to nie troska, ale spra-wiedliwość wyznacza społeczny moralny kompas – nie ma tu miejsca na budowanie rela-cji w oparciu o współodczuwanie. Zob. Carol Gilligan, Innym głosem: teoria psychologiczna a rozwój kobiet, tłum. Barbara Szelewa, Wydawnictwo Krytyki Politycznej, Warszawa 2015.

49 Kurt Koffka, Principles of Gestalt Psychology, Harcourt-Brace, New York 1935; Włodzi-mierz Szewczuk, Psychologia postaci, Nasza Księgarnia, Warszawa 1937; Willis D. Ellis, A Source Book of Gestalt Psychology, Kegan Paul, Trench, Trubner & Co, London 1938; Włodzimierz Szewczuk, Teoria postaci i psychologia postaci (analiza i krytyka), Departa-ment Nauki Ministerstwa Szkół Wyższych i Nauki, Warszawa 1951. Jak pisze Adriana Schetz „[t]ym, co Gibson szczególnie cenił w podejściu psychologów postaci, było podkreśla-nie aktywnego udziału podmiotu w percepcji oraz równie ważnej roli czynników środowi-skowych w kształtowaniu się doświadczenia percepcyjnego”, za: taż, Percepcja bez wrażeń zmysłowych. „Nowa psychologia” J. J. Gibsona, „Roczniki Psychologiczne” 2012, t. XV, nr 1, s. 34.

50 Kurt Koffka, Principles of Gestalt Psychology, s. 176.

57

Aktywne zmysły nie mogą być po prostu inicjatorami sygnałów we włók-nach nerwowych lub wiadomościami dla mózgu. Są one za to analogiczne do macek i czułków. Funkcja mózgu zapętlonego swoimi organami percep-cyjnymi nie polega na dekodowaniu sygnałów ani na interpretacji wiadomo-ści czy akceptacji obrazów. Te stare analogie nie mają więcej zastosowania. Funkcją mózgu nie jest nawet organizacja zmysłowych danych na wejściu czy przetwarzanie danych, zgodnie z nową terminologią. Systemy percep-cyjne, włączając ośrodki nerwowe na różnych poziomach organizacji mózgu, są sposobami poszukiwania i wydobywania (ang. seeking and extracting) informacji o środowisku z napływającego ustrukturyzowanego szyku stru-mienia otaczającej energii [wyróżnienia J. J. Gibsona]51.

Systemy percepcyjne nie są więc pasywnymi „zbieraczami” informacji ze środowiska, ale „aktywnymi organami uwagi”, które zależne są zarówno od ruchu całego ciała, jak i jego poszczególnych zmysłowych elementów52.

Takie założenia doprowadziły go do opracowania ekologicznej teorii percepcji:

Ekologiczne ujęcie percepcji wizualnej […] rozpoczyna się od szerokiego wyboru napływających [danych postrzeżeniowych], pomiędzy którymi ob-serwator porusza się od jednego widoku do kolejnego, przechodząc od jed-nego obiektu zainteresowania do kolejnego, do którego może podejść celem dokładniejszej analizy, wydobywając tym samym niezmienne cechy, które warunkują strukturę zmiennej perspektywy, a także zauważając związki pomiędzy ukrytymi i widocznymi powierzchniami53

W ramach ekologicznego ujęcia podkreślany jest więc fakt, że percepcja jest procesem i odbywa się w ruchu, a aparat percepcyjny rozpoznaje stałe ele-menty środowiska ze zmiennych punktów widzenia, łącząc szereg czasowo i przestrzennie rozciągniętych postrzeżeń w nieustannie aktualizującą się całość. Podmiot w procesie percepcji zestraja swój postrzeżeniowy system

51 James J. Gibson, The senses considered as perceptual systems, Houghton Mifflin, Boston 1966, s. 5, cyt. za: Adriana Schetz, Percepcja bez wrażeń zmysłowych, s. 45.

52 James J. Gibson, The senses considered as perceptual systems, s. 58.

53 James J. Gibson, The Ecological Approach to Visual Perception, Psychology Press, New York 2015, s. 290 (książka ta ukazała się po raz pierwszy w 1979 roku w Bostonie nakła-dem wydawnictwa Houghton Mifflin).

58

z informacjami napływającymi z otoczenia. Co więcej, podmiot rozpoznaje nie tyle właściwości elementów środowiska, ale możliwości doświadczania i działania, jakie stwarza środowisko.

Ten sam ustrukturyzowany strumień bodźcowy napływający do oka zawsze będzie czynił dostępnym (ang. afford) to samo doświadczenie percepcyjne, jeśli dostarcza tej samej zmiennej informacji strukturalnej. Jeśli również dostarcza różnych lub sprzecznych zmiennych informacji, będzie czynił dostępnym różne lub sprzeczne doświadczenia percepcyjne [wyróżnienie J. J. Gibsona]54.

Możliwości percypowania, doświadczania i działania, jakie stwarza środo-wisko, Gibson nazwał afordancjami (od angielskiego czasownika to afford – dostarczać, pozwalać, udzielać, dopuszczać, udostępniać). Jak pisał:

[ważnym] faktem odnośnie do afordancji środowiska jest to, że są one w pew-nym sensie obiektywne, realne i fizyczne nie tak, jak wartości i znaczenia, które często wydają się subiektywne, fenomenalne i mentalne. Jednakże właściwie afordancja nie jest ani własnością obiektywną, ani własnością subiektywną lub jest obiema, jeśli wolicie. Afordancja przecina dychotomię subiektywne–obiektywne i pomaga zrozumieć jej nieadekwatność. Jest ona w równym stopniu faktem należącym do dziedziny środowiska, jak i faktem z zakresu zachowania. Jest zarówno fizyczna, jak psychiczna, jednak zara-zem nie jest żadną z nich. Afordancja wskazuje oba kierunki: do środowiska i do obserwatora55.

Percepcja ma więc naturę relacyjną i jest wynikiem interakcji ze środowi-skiem.

Choć Gibson nie pisał obszernie o uwadze i uważności, można stwierdzić, że to właśnie im przypisał rolę aktywizującą władze postrzeżeniowe. Percep-cyjne organy ciała odpowiedzialne za słyszenie, dotykanie, wąchanie, sma-kowanie i patrzenie spajane są jako pięć trybów uwagi zewnętrznej i mają

54 James J. Gibson, The senses considered as perceptual systems, s. 248, cyt. za: Adriana Schetz, Percepcja bez wrażeń zmysłowych, s. 49.

55 James J. Gibson, The Ecological Approach to Visual Perception, s. 121, cyt. za: Adriana Schetz, Percepcja bez wrażeń zmysłowych, s. 50.

59

naturę kinestetyczną56. Jednym słowem, postrzeganie (wielozmysłowe lub skupione na jednym ze zmysłów) nie odbywałoby się, gdyby nie ruch poszcze-gólnych organów w ramach ruchu całego ciała. Podstawowy system orienta-cji ciała bazuje na uważności (którą Gibson definiował poprzez świadomość i czujność), dla której główną instancją jest umiejscowienie ciała względem podstawowych sił grawitacji (można więc mówić tu o istotnej roli proprio-cepcji), a jej głównym zadaniem jest badawcze przeszukiwanie otoczenia57. Podstawowa orientacja ciała i jego zmysłów w przestrzeni bazuje na funk-cjonowaniu błędnika (ucha wewnętrznego), który odpowiada za prawidłowe funkcjonowanie zmysłu równowagi – jest to baza do dalszego poznawania otoczenia za pomocą sprzężonych ze sobą zmysłów wzroku, słuchu, dotyku, węchu, smaku. Jak pisał:

Jest fałszem (nawet jeśli nieco wiarygodnym) zakładanie, że szereg umoco-wań (fixation) jest zarazem ciągiem aktów selektywnej uwagi skierowanej na różne obiekty w świecie. Każde z utrwaleń (fixation) byłoby tym samym ośrodkową uwagi siatkówki oka nakierowaną na jeden obiekt z wyłącze-niem innych. Każdy ruch sakkadowy [czyli mimowolne ruchy oka podczas zmian punktu skupienia – przyp. K.S.] musiałby więc być ruchem uwagi od jednego obiektu do kolejnego. Lecz prawdą jest, że uwaga jest nie tylko se-lektywna, ale także integrująca. Uwaga może być rozdzielana, jak również koncentrowana. Świadomość szczegółów nie stoi w sprzeczności ze świado-mością całości. Jedna zakłada drugą. Można znakomicie poświęcać uwagę pewnym aspektom środowiska, które rozciągają się na obszerny kąt będący w zasięgu otoczenia siatkówki, taki jak nachylenie podłoża biegnącego od naszych stóp aż po horyzont. Tym samym cała seria utrwaleń (fixations) może składać się na jeden akt uwagi58.

Percypowanie więc nie polega na tworzeniu wewnętrznej reprezentacji świata zewnętrznego w oku i mózgu podmiotu, ale jest przede wszystkim aktywnym doświadczaniem i badaniem środowiska, które odbierane jest bezpośrednio za pomocą danych płynących ze zmysłów komponowanych w ramach systemu percepcyjnego aktywowanego przez (nawet najmniejszy)

56 James J. Gibson, The senses considered as perceptual systems, s. 49-50.

57 Tamże, s. 50.

58 James J. Gibson, The Ecological Approach to Visual Perception, s. 202-203.

60

ruch ciała. W ślad za Gibsonem najdobitniej tezę tę wspiera enaktywizm59, posuwając się o krok dalej – już nie tylko percypowanie, ale poznanie opie-ra się na ucieleśnionym działaniu podmiotu w środowisku. Jednym sło-wem procesy poznawcze to procesy interakcji z otoczeniem, a świadomość percepcyjna jest umiejętnością dostępu do świata60. Jak pisał Alva Noë:„[d]oświadczenie nie jest czymś, co dzieje się w nas. To jest coś, co robimy: jest czasowo wydłużonym procesem umiejętnego sondowania. Doświadcze-nie ma treści tylko dzięki ustalonej dynamice interakcji między postrzegają-cym i światem”61. Badacz ten wspólnie z J. Kevinem O’Reganem opracował sensomotoryczną koncepcję percepcji, według której podmiot percypując polega na pamięci, a także umiejętności rozwijania swej nieuświadomionej zmysłowej i ruchowej wiedzy zakorzenionej w ciele62. Noë postuluje świado-me doświadczanie i poznanie poprzez ciało:

Być może cechą definiującą zmysłową obecność ciała jest sposób, w jaki znajduje się (przeważnie) w tle. Jeżeli mamy nadzieję na przywrócenie tej wszechogarniającej właściwości naszego życia, nas samych w centrum uwa-gi, musimy aktywnie wycofać się z nawykowego zaangażowania w otacza-jący nas świat. Musimy pozwolić samemu ciału zaludniać przestrzeń naszej uwagi i pozwolić mu być odczuwalnym63.

Wydaje się zatem, że uwaga rozdzielana między różne modalności naszych zmysłów w ciele na nowo scala się w swoim trybie procesualnym – w uważności.

Ten aspekt w interesującym nas tutaj kierunku rozwija antropolog Tim Ingold, który pisze: „każda nauka zależna jest od obserwacji, a każda

59 Enaktywizm to nurt w kognitywistyce, w ramach którego badacze twierdzą, że (ewolu-cyjną) podstawą wszelkiego poznania jest działanie organizmu w środowisku, jego ruch, a więc interakcja ze środowiskiem. Po raz pierwszy termin to enact (wykonywać, ustana-wiać) w odniesieniu do poznania wprowadzili Francisco Varela, Evan Thompson i Eleanor Rosch, zob. tychże, The Embodied Mind: Cognitive Science and Human Experience, MIT Press, Cambridge–London 1991, s. XX, zob. także: tamże, Chapter 8. Enaction: Embodied Cognition, s. 147-184.

60 Alva Noë, Varieties of Presence, Harvard University Press, Cambridge–London 2012, s. 25.

61 Alva Noë, Action in Perception, MIT Press, Cambridge–London 2004, s. 216, cyt. za: San-dra Frydrysiak, Taniec w sprzężeniu nauk i technologii, s. 98-99.

62 Zob. J. Kevin O’Regan, Alva Noë, Sensomotoryczne ujęcie widzenia i świadomości wzroko-wej, tłum. Aleksandra Gruszka, [w:] Formy aktywności umysłu. Ujęcia kognitywistyczne, t. 1 Emocje, percepcja i świadomość, red. Andrzej Klawiter, PWN, Warszawa 2008, s. 138-236.

63 Alva Noë, Varieties of Presence, s. 12.

61

obserwacja opiera się na uczestniczeniu – tj. na bliskim łączeniu się w per-cepcji i działaniu obserwatora i tych aspektów świata, które są w centrum jego uwagi”64. Obserwacja (ale też inne modalności uwagi) jest więc nieod-łącznie związana ze współuczestniczeniem i współtworzeniem określonej sy-tuacji. Każdy akt percepcyjny jest mniej lub bardziej dyskretnym działaniem – interakcją z otoczeniem, ale też swoistą ingerencją w środowisko. „Tylko dlatego, że jesteśmy z tego świata, jesteśmy tym samym współtowarzysza-mi wraz z innymi istotami żywymi i rzeczami, które kierują naszą uwagą, możemy je obserwować. Nie ma więc sprzeczności pomiędzy uczestnicze-niem a obserwacją – jedna jest zależna od drugiej”65, pisał Ingold w innym miejscu. Skoro poznanie ma charakter kinestetyczny i zakorzenione jest w cielesności, to ruch uwagi przesądza o naszej potencjalnej sprawczości – „[…] każdy ruch, jakiego dokonuję, jest jednocześnie ruchem mojej uwagi. Uważność tego ruchu kwalifikuje go jako przykład działania, a tym samym określa mnie jako sprawczy podmiot”66. W ślad za Gibsonem Ingold twierdzi, że zdobywanie umiejętności i uczenie się to nic innego, jak ćwiczenie uwa-gi: „ruch wprawnego praktyka […] nieustanne i płynnie odpowiada na za-burzenia postrzeganego otoczenia. Jest tak prawdopodobnie z tego względu, że ruch ciała praktyka jest równocześnie ruchem jego uwagi – obserwuje on, słucha i odczuwa nawet podczas pracy”67, dodając w innym miejscu: „każde działanie jest pod różnymi względami wprawne. Doświadczony praktyk czy doświadczona praktyczka jest tym, który/która nieustannie dostraja swoje ruchy do zmiennych w postrzeganym otoczeniu bez przerywania przepływu działania. Taka umiejętność nie jest jednak czymś danym. Rozwija się ona jako część wzrostu i rozwoju organizmu w ramach środowiska”68. Codzien-ne funkcjonowanie i działanie nieodłącznie związane jest z procesualnym ćwiczeniem uważności, która nie tyle dostarcza nam informacji o świecie zewnętrznym, ile jest naszym najdoskonalszym sposobem na komunikację

64 Tim Ingold, Being Alive: Essays on Movement, Knowledge and Description, Routledge, New York–London 2011, s. 75.

65 Tim Ingold, Making: Anthropology, Archaeology, Art and Architecture, Routledge, New York–London 2013, s. 5.

66 Tim Ingold, Being Alive, s. 94.

67 Tim Ingold, From the transmission of representations to the education of attention, [w:] The Debated Mind: Evolutionary Psychology Versus Ethnography, red. Harvey Whitehouse, Berg Publishers, Oxford 2001, s. 113-153.

68 Tim Ingold, Being Alive, s. 94.

62

z otoczeniem, a dzielimy tę umiejętności z innymi nie-ludzkimi bytami: „zarów-no ludzie, jak i nie-ludzie, twierdzę, zachowują się umiejętnie w ramach swo-jego otoczenia i poprzez nie, wdrażając zdolność uwagi i responsywności, które rozwojowo ucieleśniali poprzez praktykę i doświadczenie”69. Przyznając sobie, jako ludzkiemu podmiotowi, jeden z równorzędnych i równoległych sposobów zamieszkiwania świata, odbieramy sobie niepodzielną kontrolę nad swoimi władzami postrzeżeniowymi na rzecz środowiska, w jakim funkcjonujemy.To oddanie kontroli będzie o tyle emancypacyjne, o ile wynika z otwartości i gotowości na zmiany. Wraz z Ingoldem, rozwijając myśl Gibsona, stwier-dzić można, że ucieleśniona i uważna obserwacja aktywności w otoczeniu sugeruje sposoby, w jakie mogę na nie odpowiedzieć. Te potencjalne sce-nariusze zachowania realizowane w zespoleniu ze środowiskiem oparte są na improwizowanej responsywności70. Ową responsywność Ingold nazy-wa rezonowaniem, którym nacechowane jest każde działanie i każda re-lacja – „rezonowanie to rytmiczna harmonizacja obopólnych uważności”71.Rezonowanie to wzajemne dostrajanie naszej uważności do afordancji środowi-ska, które pozwala nam na nawiązanie relacji z otoczeniem na różnych stop-niach intymności. Dyskretność tych relacji polega na tym, że jakości afordancji (czyli oferowanych nam możliwości) definiują na nowo sprawczość i działa-nie jako aktywności, które mogą pozostać w sferze wyobrażonej, gdzie nasza sprawczość nie oznacza już ingerowania w strukturę świata, ale wychwytywa-nie minimalnych zmian jakościowych w środowisku. Ćwiczenie uwagi w trybie otwartej uważności to nie tylko szlifowanie umiejętności czy zdobywanie wie-dzy, ale czułe obserwowanie i chłonięcie świata. Jak pisał Ingold:

By odzyskać nurt życia i tym samym zmysłowej uważności, musimy do-łączyć do ruchów, które dają początek rzeczom, zamiast rzutować naszą uwagę na ich obiektywne i uprzedmiotawiające formy. Musimy, jednym sło-wem, cofnąć operację inwersji, porzucając stałe w postaci genów, obrazów, zapisów i krajobrazów na rzecz ruchów generujących życie, światło, dźwięk i aurę72.

69 Tamże, s. 11.

70 „[…] ruch swojej uwagi zestrajaj tak, by rezonował z ruchem twoich działań”, Tim Ingold, From the transmission of representations to the education of attention, s. 113-153.

71 Tim Ingold, The Perception of the Environment, s. 199.

72 Tim Ingold, Being Alive, s. 97.

63

Praktyki choreograficzne i taneczne, o których będzie mowa w dalszych roz-działach tej książki, są idealną przestrzenią do eksperymentowania z tak rozumianą uważnością. Jak zauważył przywoływany Randy Martin:

Taniec daje zupełnie inny rodzaj intymnej uwagi, alternatywną somaty-zacje ryzyka, zrównoważenie różnicy, wzajemność długu73, którym można się dzielić i który można przyjąć bądź pozyskać. Żyjemy w nadmiarze, który przynosi zbyt wiele niedoboru. Najwyższy czas, by zwrócić się ku nadmiarowi uobecnianemu w małych przestrzeniach, w niewielkich ru-chach, w niespodziewanie silnej relacji, która powoli wskazuje, jak inaczej moglibyśmy wspólnie się poruszać i jak nasz ruch mógłby być kontynu-owany dawno po zakończeniu spektaklu. To tutaj zawiera się taneczna obietnica wzmocnienia i przekierowania narzędzi tańca na to, co społecz-ne; obietnica tanecznego socjalizmu wszystkich74, dla których ważne jest uzmysłowienie sobie tego, czego pragną75.

Interesujące mnie praktyki taneczne skupione na pracy z uważnością dzia-łają właśnie w obrębie pola wytwarzającego afektywne wspólnoty widzów – to ich wzrok, a poprzez to udział, jest dopełnieniem praktyki, a samoświa-domość performującej tancerki generować ma samoświadomość publiczno-ści. Praktyka taneczna traktowana jest tu jako nabywanie ucieleśnionej samoświadomości i dzielenie się nią, a choreografia stanowi pole dla auto-analizy, ale także refleksji nad percepcyjnymi i afektywnymi podstawami budowania każdej wspólnoty. Sensem takich praktyk jest wiara, że spo-łeczeństwo oparte na współodczuwaniu i harmonijnym rozdzielaniu dóbrmoże niehierarchicznie i nieszowinistycznie zbudować na nowo swoje rela-cje w ramach środowiska.

73 Randy Martin zajmował się relacją ekonomicznych instrumentów pochodnych (ang. deri-vative) czy szerzej mechanizmów finansów i tańca, dotykając także zasadniczego proble-mu zadłużenia jako jednego z zabezpieczeń w ramach (spekulatywnych) transakcji ryzy-ka na rynkach finansowych. Zob. Randy Martin, Financialization of Daily Life, Temple University Press, Philadelphia 2002; tenże, Mobilizing Dance, s. 209-225 oraz tenże, Knowledge LTD.

74 Randy Martin, Socialist Ensembles: Theater and State in Cuba and Nicaragua, University of Minnesota Press, Minneapolis–London 1994 oraz tenże, On Your Marx: Relinking Socia-lism and the Left, University of Minnesota Press, Minneapolis–London 2002.

75 Randy Martin, Między interwencją a utopią: polityka tańca, s. 239.

ROZDZIAŁ III

66

Wolność jest zatem nie aktywnością umysłu,lecz przede wszystkim ciała:jest związana ze zdolnością ruchu ciałai jego wielorakimi możliwościami działania.

Elizabeth Grosz1

Ciało i ucieleśnienie – metodologie feminizmu (nowej) różnicy

Problem ucieleśnienia, najważniejszy dla współczesnych praktyk ta-necznych, dotyczy ciała rozumianego jako główny ośrodek usytuowa-nego poznania i doświadczania. Pogłębione rozumienie cielesności traktuje ciało jako proces, którego metodologiczną podstawę w niniej-szej pracy stanowią teorie wypracowane na gruncie feminizmu kor-poralnego (dla którego ciało jest istotą podmiotowości), jak i ponad-ludzkie rozumienie ciała w ujęciu feminizmu posthumanistycznego.To na gruncie feminizmu wypracowane zostały rozliczne i dogłęb-ne filozofie ciała, rozprawiające się z pomijaniem zagadnienia ciała w głównych nurtach filozofii czy deprecjacją cielesnego poznania, roz-wijające krytyczną teorię cielesności we współczesnej kulturze2. Po-nieważ koncepcje ciała wypracowane przez badaczy-mężczyzn uni-wersalizowały cielesne doświadczenie, pomijając kwestię odmienności

1 Elizabeth Grosz, Becoming Undone: Darwinian Reflections on Life, Politics, and Art, Duke University Press, Durham–London 2011, s. 72, za: Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, Fundacja Terytoria Książki, Gdańsk 2016, s. 325. Dziękuję dr hab. Ewie Majewskiej za wskazanie tej publikacji.

2 Zob. Writing on the Body: Female Embodiment and Feminist Theory, red. Katie Conboy, Nadia Medina, Sarah Stanbury, Columbia University Press, New York 1997; Feminist Theory and the Body: A Reader, red. Janet Price, Margrit Shildrick, Routledge, London–New York 1999; Feminism and the Body, red. Londa Schiebinger, Oxford University Press, Oxford 2000. Przywołuje tutaj wybrane opracowania zbiorowe, na bardziej szczegółowe rozważania na ten temat powoływała się będę w dalszym toku pracy.

67

„kobiecego” doświadczenia, a tym samym fakt różnicy płciowej, Hélène Cixous postulowała:

Chodzi o to, żeby kobieta wreszcie siebie napisała: musi zacząć pisać o kobiecie i wprowadzić kobiety w świat pisma, z którego zostały wyparte z taką samą gwałtownością, jak i z odczuwania swoich ciał; z tych samych powodów, tym samym prawem i w tym samym, śmiercionośnym celu. Kobieta musi sama, własnym wysiłkiem, wstąpić w tekst – jak w świat i w historię3.

Feminizm różnicy zatem (bo to on stanowi tutaj punkt wyjścia), w odróż-nieniu od teorii esencjonalistycznych, nie próbował definiować tego, co spe-cyficznie „kobiece”. Zwrócił jednak uwagę na ruchomą kategorię różnicy jako fundamentalną dla zrozumienia znaczenia działania i doświadczenia (kobiecego) podmiotu4 – innym słowem dla uznania „płciowo odmiennych ontologii”5. Jak celnie podsumowała Joanna Bednarek:

Mówienie jako kobieta to jednak nie mówienie o kobiecie: nie określamy w żaden sposób podmiotu mówiącego, próbujemy tylko sprawić, by mógł on zabrać głos. Jeśli pojawia się jakaś próbna definicja, brzmi ona: „kobieta” to podmiot niemożliwy, wykluczone z góry miejsce wypowiadania – miejsce, które jednak pojawia się wbrew tej regule6.

Feministki różnicy, nieco odmiennie niż zwolenniczki teorii konstrukcjo-nistycznego modelowania tożsamości płciowej (według których jest nam ona z góry narzucona jako społeczny konstrukt zarówno w wymiarze pojęć

3 Hélène Cixous, Śmiech Meduzy, tłum. Anna Nasiłowska, „Teksty Drugie: teoria literatury, krytyka, interpretacja” 1993, nr 4/5/6 (22/23/24), s. 147-166.

4 Zob. „Praktyka Teoretyczna. Epistemologie feministyczne” 2013, t. 10, nr 4, https://pressto.amu.edu.pl/index.php/prt/issue/view/227 (dostęp: 7.08.2018).

5 Z angielskiego sexually differentiated ontologies, zob. wywiad z Elizabeth Grosz przepro-wadzony Roberta Auscha, Randala Doane’a i Laurę Perez, cyt. za: Monika Rogowska--Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 277.

6 Joanna Bednarek, Linie kobiecości. Jak różnica płciowa przekształciła literaturę i filozofię?, Fundacja na rzecz Myślenia im. Barbary Skargi, Warszawa 2015, s. 145. Zob. także: Elizabeth Grosz, Sexual Subversions. Three French Feminists, Allen & Unwin, Crows Nests 1989; Catherine Malabou, Changing Difference. The Feminine and the Question of Philosophy, Polity Press, Malden 2011; Rosi Braidotti, Becoming Woman: Or Sexual Difference Revisited, „Theory, Culture & Society” 2003, t. 20, nr 3, s. 43-64.

68

biologicznych, jak i kulturowych)7, nie definiowały więc kobiecości jako przygodnej kategorii narzuconej przez społeczne, kulturowe i historyczne uwarunkowania, ale poszukiwały nowych tropów kobiecego ucieleśnienia, które cechować miała wywrotowość wobec patriarchalnego porządku. Jak pisała Agata Jakubowska w książce poświęconej ciału kobiecemu w pracach polskich artystek:

Wraz z tekstami feministek „nowej różnicy” [m.in. Hélène Cixous czy Luce Irigaray – przyp. K.S.] pojawił się odrębny sposób rozumienia ciała i związku między ciałem a kobiecością. […] Twierdzą one, że ciało po-winno być rozpatrywane jako obszar znaczeniowy, na którym przecina się to, co biologiczne z tym, co społeczne. […] Równocześnie podkreśla-ją konieczność uwzględnienia materialnych i psychologicznych źródeł podmiotowości. Nie rozumieją jej jako naturalnej podstawy tożsamości, na którą nakładana jest gender (rozumiana jako konstrukt kulturowy), a raczej jako jeden z aspektów wielopoziomowej konstrukcji, jaką jest podmiotowość8.

Ciało zatem staje się najważniejszym zagadnieniem w feminizmie różnicy, rozwijanym w ramach feminizmu korporalnego. Warto zaznaczyć, że owa różnica jest nieredukowalna. Jak pisała Monika Rogowska-Stangret, powo-łując się na Elizabeth Grosz „[f]eminizm różnicy postuluje istnienie czystej różnicy, która nie uprzywilejowuje żadnego z terminów opozycji [np. umysł/ciało, kobiece/męskie – przyp. K.S.]”9. Jest to nie tyle dowartościowanie od-mienności, inności, tego, co do tej pory marginalne, ile próba porzucenia takiego rodzaju wartościowania. Różnica nie jest definiowana też jako brak. Jak podsumowała Ewa Hyży, powołując się na kolejną ważną autorkę, Rosi Braidotti:

7 Na temat sporu esencjonalizmu i konstrukcjonizmu zob. Ewa Hyży, „Natura kobiety” – esencjonalizm i kontrukcjonizm, [w:] tejże, Kobieta, ciało, tożsamość. Teorie podmiotu w fi-lozofii feministycznej końca XX wieku, Universitas, Kraków 2012, s. 35-55.

8 Agata Jakubowska, Na marginesach lustra. Ciało kobiece w pracach polskich artystek, Universitas, Kraków 2004, s. 23. Zob. także: Monika Rogowska-Stangret, Czy jesteśmy córkami Irigaray?, [w:] tejże, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 250-258.

9 Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 252. Niniejszym rozdział zawdzięcza wiele tekstom Moniki Rogowskiej-Stangret, która stała się moją przewodniczką nie tylko po feminizmie korporalnym, ale także feministycznych nowych materializmach.

69

Różnica paradoksalna [termin zaproponowany przez Braidotti – przyp. K.S.] nie jest postrzegana jako odmienność od przyjętych norm, ale jako różnica „bez tożsamości”, zezwalająca na autonomię terminów, pomiędzy którymi ta dystynkcja jest dokonywana. […] Tak rozumiana różnica płci prowadzi także do uwidocznienia gier wielorakich różnic; różnic, które konstruują podmiot i które są równocześnie wewnętrznie zróżnicowane i potencjalnie kontradykcyjne. […] różnica płciowa nie jest metafizyczną hipotezą jednolitej podmiotowości, lecz raczej rozpoznaniem występowa-nia koegzystencji asymetrycznych stosunków różnych czynników, które kształtują tę podmiotowość, takich jak seksualność, narodowość, rasa, klasa, wiek itp.10

Politycznie ugruntowane teorie feminizmu różnicy znalazły podatny grunt w ramach feminizmu postkolonialnego11, ale też intersekcjonalnego12. Ka-tegoria różnicy, nieopisująca esencjonalnie tożsamości kobiecego podmiotu, pozwalała zauważyć społeczne i polityczne konsekwencje różnic kulturo-wych, rasowych i klasowych, a tym samym przemyśleć na nowo znaczenie różnic krzyżujących się i ich konsekwencji w postaci rozmaitych, nakłada-jących się na siebie wykluczeń13. Jak pisała Moira Gatens: „to wymaga nie tylko polityki różnicy, która wydaje się oczywistym rejestrem, w jakim ana-lizować można klasę, rasę i różnice seksualne, ale również etyki różnicy,

10 Ewa Hyży, Kobieta, ciało, tożsamość, s. 80-81.

11 Feminizm postkolonialny wychodzi poza perspektywę kobiet Globalnej Północy. Zob. Mary E. John, Discrepant Dislocations: Feminism, Theory, and Postcolonial Histories, Univer-sity of California Press, Los Angeles 1996; Feminist Postcolonial Theory: A Reader, red. Reina Lewis, Sara Mills, Routledge, London–New York 2003; Jamil Khader, Cartographies of transnationalism in postcolonial feminisms: geography, culture, identity, politics,Lexington Books, Lanham 2013.

12 Zob. Angela Y. Davis, Women, Race, and Class, Random House, New York 1981; bell hooks, Ain’t I a Woman? Black women and feminism, South End Press, New York 1981; Kimberlé Crenshaw, Demarginalizing the Intersection of Race and Sex: A Black Feminist Critique of Antidiscrimination Doctrine, Feminist Theory, and Antiracist Politics, „University ofChicago Legal Forum” 1989, nr 1, s. 139-167; Kimberlé Crenshaw, On Intersectionality: The Essential Writings of Kimberlé Crenshaw, The New Press, New York 2017; Nina Lykke, Feminist Studies. A Guide to Intersectional Theory, Methodology and Writing, Routledge, London–New York 2010.

13 Karolina Krasucka, Intersekcjonalność, [w:] Encyklopedia gender. Płeć w kulturze, red. Monika Rudaś-Grodzka, Katarzyna Nadana-Sokołowska, Agnieszka Mrozik, Kazimiera Szczuka, Katarzyna Czeczot, Barbara Smoleń, Anna Nasiłowska, Ewa Serafin, Agnieszka Wróbel, Czarna Owca, Warszawa 2014, s. 213–215.

70

w ramach której uznać należałoby, że różne formy ucieleśniania są same w sobie historyczne i tym samym otwarte na zmianę”14.

Celem niniejszego rozdziału nie jest jednak zreferowanie zagadnienia ciała w teorii feminizmu różnicy. Teorie Luce Irigaray15 i Hélène Cixous16 doczekały się szeregu omówień17, a zasięg poruszanych przez nie zagadnień znacznie wykracza poza zakres tematyczny niniejszej pracy (są to, przypo-mnijmy, teorie zapewniające podwaliny do budowania matriarchalnych nar-racji, podważające dominujący patriarchalny dyskurs, szczególnie na gruncie psychoanalizy i filozofii). Nie jest też moim celem, w ślad za teoretyczkami feminizmu, krytyczna analiza funkcjonowania koncepcji ciała i ucieleśnienia w historii zachodniej myśli (temu zagadnieniu poświęcono ogromną liczbę publikacji18). Osobnym i niezwykle obszernym zagadnieniem jest fundamen-talna dla myśli nowoczesnej psychoanaliza Sigmunda Freuda, rozwijana

14 Moira Gatens, Imaginary Bodies: Ethics, Power and Corporeality, Routledge, London, New York 1996, s. 104.

15 Zob. Margaret Whitford, Irigaray’s Body Symbolic, „Hypatia” 1991, t. 6, nr 3, s. 97-110; Sara Cooper, Luce Irigaray: Reading and Writing the Body, [w:] Corporeal Practices: (Re)figuring the Body in French Studies, red. Julia Prest, Hannah Thompson, Peter Lang, Oxford 2000, s. 135-151; praca doktorska Virpi Lehtinen Luce Irigaray’s Philo-sophy of Feminine Being: Body, Desire and Wisdom obroniona na University of Helsin-ki, Faculty of Arts, Department of Philosophy, History, Culture and Art Studies oraz jej publikacja książkowa: Luce Irigaray’s Phenomenology of Feminine Being, Sony Press, Albany 2014.

16 Zob. Hélène Cixous, Le troisième Corps, Grasset, Paris 1970; Pamela Banting, The body as pictogram: Rethinking Hélène Cixous’s écriture féminine, „Textual Practice” 1992, t. 6, nr 2, s. 225-246; The Body and the Text: Helene Cixous, Reading and Teaching, red. Helen Wilcox, Keith McWatters, Ann Thompson, Linda Williams, Prentice-Hall, Upper Saddler River 1990.

17 Teoriom (ucieleśnionego) podmiotu w filozofii feministycznej poświęcona jest cytowana wcześniej praca Ewy Hyży Kobieta, ciało, tożsamość, jak również praca doktorska Ag-nieszki Jagusiak, Kategoria ciała na pograniczu feminizmu, gender studies i teorii queer. Praktyki cielesne a kwestia płci kulturowej w koncepcjach wybranych myślicieli obroniona w 2016 roku na Uniwersytecie Łódzkim, Wydział Filozoficzno-Historyczny.

18 Właściwie każda publikacja poruszająca zagadnienie ciała w ramach teorii feministycz-nej zawiera liczne krytyczne omówienia teorii ciała (lub jej braku) u „ojców” myśli za-chodniej, takich jak Platon, Arystoteles, Kartezjusz, czy też odwołania do ciągle inspi-rujących koncepcji Barucha Spinozy, Friedricha Nietzschego czy Martina Heideggera. „[…] genealogię ucieleśnionej natury podmiotu można ironicznie określić jako zły sen Kartezjusza, nadzieję Spinozy, zażalenie Nietzschego, obsesję Freuda, ulubioną fantazję Lacana czy zaniedbanie Marksa […]”, Rosi Braidotti, Metamorphoses. Towards a Mate-rialist Theory of Becoming, Blackwelt Publishers, Inc., Cambridge 2002, s. 229, cyt. za: Aleksandra Derra, Ciało w krainie schizofrenicznego kapitalizmu. Lekcja z Michela Fo-ucaulta, Maurice’a Merleau-Ponty’ego i Rosi Braidotti, „Przegląd Filozoficzno-Literacki” 2011, nr 4 (32), s. 175.

71

przez Jacques’a Lacana, która doczekała się krytycznej uwagi ze strony fe-ministek różnicy, jak wspomniana Irigaray, a także Elizabeth Grosz19. Skupiając się na pracach mniej znanych (bo najczęściej nietłumaczo-nych na język polski) teoretyczek feminizmu, nie chciałabym też oma-wiać fundamentalnych prac Michela Foucaulta, Jacques’a Derridy oraz Gilles’a Deleuze’a i Felixa Guattariego20. Są to filozofowie żywo obecni na mapie badań na temat cielesności w Polsce21 i w zakresie rozpoznanych w Polsce teorii feministycznych.

Kolejnym odrębnym zagadnieniem w teorii ucieleśnienia jest fundamen-talne znaczenie rozważań z zakresu fenomenologii. Zajmują one poczesne

19 Zob. chociażby: Elizabeth Grosz, Jacques Lacan: A Feminist Introduction, Routledge, Lon-don, New York 2002. „Klasyczna psychoanaliza wszystkie fabuły symboliczne interpretuje jako świadectwo takiego porządku, który nie dopuszcza do artykułowania się odmienności, gdyż z góry neguje możliwość czegokolwiek innego. Problem płci redukuje się więc do jed-nej tożsamości seksualnej oraz jej wersji »niekompletnej«, ułomnej, naznaczonej poczuciem braku, jaką przypisuje się kobiecie”, Anna Nasiłowska, Feminizm i psychoanaliza – uciecz-ka od opozycji, [w:] Ciało i tekst. Feminizm w literaturoznawstwie – antologia szkiców, red. Anna Nasiłowska, tom 1, Wydawnictwo IBL, Warszawa 2001, s. 207. Zob. także: Joanna Bator, Feminizm, postmodernizm, psychoanaliza. Filozoficzne dylematy feministek „dru-giej fali”, słowo/obraz terytoria, Gdańsk 2001.

20 „Ich [Deleuze’a i Guattariego] ujęcie ciała jako nieciągłej, niezsumowanej serii procesów, organów, przepływów, energii, cielesnych substancji i bezcielesnych zdarzeń, intensywno-ści, trwań może być niezwykle istotne dla tych feministek, które zamierzają stworzyć na nowo ciała, szczególnie ciała kobiet poza polaryzującymi się binarnościami narzucanymi ciału poprzez pary przeciwieństw, takie jak umysł/ciało, natura/kultura, podmiot/przed-miot i wnętrze/zewnętrze”, Elizabeth Grosz, A thousand tiny sexes: Feminism and rhizo-matics, „Topoi” 1993, t. 12, nr 2, s. 170.

21 Zob. Michał Herer, Gilles Deleuze. Struktury – maszyny – kreacje, Universitas, Kraków 2006; Bartłomiej Błesznowski, Batalia o człowieka: genealogia władzy Michela Foucaulta jako próba wyzwolenia podmiotu, Wydawnictwa Uniwersytetu Warszawskiego, Warszawa 2009; Natalia Organista, Polityka przymusu wobec ciała. Filozofia społeczna M. Foucaulta w kontekście problematyki płci, „Dialogi Polityczne. Filozofia, Społeczeństwo, Prawo” 2010, nr 13, s. 129-148; Foucault, Deleuze, Derrida, red. B. Banasiak, K. M. Jaksender, A. Kuc-ner, Wydawnictwo Adam Marszałek, Toruń 2011; Paulina Kwiatkowska, Somatografia. Ciało w obrazie filmowym, Korporacja ha!art, Kraków 2012; Katarzyna Gurczyńska-Sady, Człowiek jako słowo i ciało. W poszukiwaniu nowej koncepcji podmiotu, Universitas, Kra-ków 2013; Anna Burzyńska, Dekonstrukcja, polityka i performatyka, Universitas, Kraków 2013; Cezary Rudnicki, Dyscyplina a reżym. O maszynach, które zniewalają/wyzwalają ciało, „Praktyka Teoretyczna” 2014, t. 11, nr 1, https://pressto.amu.edu.pl/index.php/prt/article/view/448 (dostęp: 7.08.2018); Katarzyna Dworakowska, Ontologia bezkształtu: kon-cepcja istoty ludzkiej w myśli Nietzschego i Foucaulta, Wydawnictwa Uniwersytetu War-szawskiego, Warszawa 2016; Bartosz Mroczkowski, Schizofreniczna materia. O produkcji ciał, pojęć i podmiotowości, „Praktyka Teoretyczna” 2017, t. 25 nr 3 https://pressto.amu.edu.pl/index.php/prt/article/view/9855 (dostęp: 7.08.2018); Wojciech Mackiewicz, Ciało i polityczność. Koncepcja cielesności w filozofii Michela Foucaulta, Universitas, Kraków 2018.

72

miejsce w badaniach nad tańcem22 i dlatego stanowią w rozprawie punkt wyj-ścia (odbicia) do dalszych refleksji. Opierając się na metodologii feminizmu korporalnego (jako konsekwencji feminizmu różnicy) oraz koncepcjach ciała w teoriach posthumanistycznych, podążam ścieżką wyznaczoną przez intere-sujące mnie praktyki. Drogę tę wyznaczają także autorzy i autorki krytycz-nych studiów nad tańcem, nawołujący do odkrywania nowych metodologii, proponowania nowych odczytań, łączenia teorii i praktyki w nieoczywistych i do tej pory niewyeksplorowanych miejscach. Korporalność, a właściwie korpor(e)alność (do tych konceptów jeszcze powrócę)23 jako postulat nowej metodologii ujęcia problematyki ciała w tańcu i choreografii znalazła wyraz tak-że w jednej z publikacji redagowanych przez Susan Leigh Foster24. We wstępie Foster postuluje podążanie za dynamiką cielesnego rezonowania, oddając cia-łom należyte miejsce w teorii, nie traktując ich rozlicznych działań jako jedynie niemych przykładów tworzenia się kulturowych znaczeń (które rozczytywane są już w domenie pozacielesnych dyskursów)25. To choreografujące i tańczące

22 Fundamentalną pracą w tym zakresie jest niewątpliwie książka Maxine Sheets-Johnsto-ne, The Phenomenology of Dance, Dancebooks, London 1966 (książka doczekała się licz-nych wznowień). „Podczas gdy fenomenologia skupia się na specyfice doświadczenie prze-żywanego poprzez ciało, ma skłonność do zakładania, iż zarówno doświadczenie, jak i ciało mogą być traktowane jako kategorie z góry ustalone w ramach intelektualnego dociekania. Takie założenia powodowały, iż badacze tańca krytykowali fenomenologie, równocześnie zgłębiając niektóre jej założenia. Autorzy ci kwestionowali pogląd, jakoby istniała zasadni-cza natura doświadczenia, jak również podawali w wątpliwość założenie, według którego jakiekolwiek doświadczenie może być przedteoretyczne, włączając fenomenologię w roz-ważania wokół pytań o to, co oznacza mieć takie, a nie inne ciało wyposażone w określony zestaw doświadczeń i odmienną relację ze światem”, Janet O’Shea, Roots / Routes of Dance Studies, [w:] The Routledge Dance Studies Reader, s. 10; zob. też: Philipa Rothfield, Diffe-rentiating phenomenology and dance, [w:] tamże, s. 303-317.

23 Takie tłumaczenie terminu zaczerpniętego z krytycznych studiów nad tańcem zapropono-wałam, zanim zapoznałam się głębiej z teoriami feminizmu korporalnego i dylematami pol-skich badaczek odnośnie do tłumaczenia zwrotu corporeal feminism. Zob. Katarzyna Słobo-da, Rozwibrowanie. Cielesność, dźwięk i głos w tańcu współczesnym, „Glissando” 2018, nr 33 (1), s. 81-86. Odnośnie do propozycji tłumaczenia w zakresie teorii feministycznych zob. Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 216-217.

24 Corporealities. Zob. także: Susan Leigh Foster, Dancing Bodies, [w:] Incorporations, red. Jonathan Crary, Sanford Kwinter, Zone Books, New York 1992, s. 480-495.

25 Susan Leigh Foster, Introduction, [w:] Corporealities, s. XI-XVII. O ciele, cielesności, pod-miotowości i kobiecości w tańcu współczesnym w Polsce pisała Julia Hoczyk: Cielesne re-interpretacje podmiotowości we współczesnym tańcu, „Kultura Współczesna” 2011, nr 3 (69), s. 18-34 oraz Performowanie kobiecości w spektaklach polskich artystek tańca współ-czesnego, [w:] Zwrot performatywny w kulturze. Szkice o obyczajach, literaturze, piosen-ce, performansie i tańcu, red. Monika Błaszczak, Irena Górska, Wydawnictwo Naukowe UAM, Poznań 2015, s. 69-88. Zob. także artykuły Sandry Frydrysiak: Emancypacyjny po-tencjał ruchu tanecznego, „Kultura Współczesna” 2011, nr 3 (69), s. 116-130 oraz „Kobiece”

73

ciała tworzą znaczenia we właściwej sobie formie, wszelka słowna interpre-tacja nie jest więc tłumaczeniem ciała na język, ale towarzyszeniem porusza-jącym się ciałom w języku, który staje się czuły, (wielo)zmysłowy, ucieleśnio-ny. Podążając tropami wyznaczanymi przez ciała, choreografia staje się już nie tylko metodologią pracy tańca, ale i badacza/badaczki, ramą poznawczą, dzięki której przyszpilić możemy nie tylko konkretne praktyki historyczne, społeczne i kulturowe, jakie są ucieleśniane, wychodząc tym samym poza pole tańca, ale także momenty intensywnej intymności, ponadindywidualnej afektywności i relacyjności (o czym pisałam w rozdziale pierwszym w kon-tekście krytycznych studiów nad tańcem). Cielesność w tym ujęciu staje się więc „korpor(e)alnością” – rodzajem zmultiplikowanych rzeczywistości, jakie wcielać może podmiot. Jak pisze André Lepecki:

[…] korpor(e)alność usuwa z rzeczownika „ciało” wszelkie stabilne onto-historyczne projekcje, ujawniając równocześnie, że to, co nazywamy cia-łem, jest niczym innym aniżeli zbiorem tychże projekcji. Korpor(e)alność ukazuje ciało jako czystą przechodniość, która jest zarazem jej najwięk-szą siłą, gdyż odnosi się do umiejętności oporu, uporu, komponowania, pokazując tancerzom/tancerkom, ale także odbiorcom możliwości innego ucieleśnienia – bo czym innym jest praca tancerki, jak nie ciągłym ucie-leśnianiem, odcieleśnianiem i ponownym ucieleśnianiem, inkorporacją przy równoczesnym ekskorporowaniu, dzięki czemu nieustannie nadaje ona nowe znaczenie korpor(e)alności, proponując tym samym niepraw-dopodobne podmiotowości, sposoby życia, poruszania się, oddziaływania i bycia poruszanym?26

Ciała w tym ujęciu nie są więc rozumiane jako jedynie fizjologiczna i fi-zyczna wypadkowa konkretnych życiowych doświadczeń ani jako dość spój-na i łatwa do scharakteryzowania psychofizyczna jedność. Cielesność nie jest tu jedynie wehikułem do tworzenia spójnej tożsamości, ale procesem, który angażuje jednostkę w ciągłym współdziałaniu i współodczuwaniu ze środowiskiem. Praktyki tańczenia i choreografowania pogłębiają to

antywzorce w sztuce feministycznej na przykładzie reprezentacji syren w filmie „Córki dan-cingu”, [w:] Antywzorce we współczesnej sztuce i kulturze wizualnej, red. Karolina Sikor-ska, Arsenał, Poznań 2017, s. 271-288.

26 André Lepecki, Singularities, s. 15.

74

doświadczenie, nie tyle dlatego, że ciało jest ich głównym tworzywem, ile, w bardzo głębokim znaczeniu, jest ono główną siłą sprawczą wszelkich wie-lozmysłowych, psychofizycznych i mentalnych procesów. Praktyki, o któ-rych piszę w dalszych rozdziałach, zakorzeniają, ale i wytwarzają koncep-tualne ujęcia cielesności wypracowane na gruncie krytycznych studiów nad tańcem czy feminizmu korporalnego.

Ciało w tańcu rozbija zastałe narracje, proponuje nieoczywiste trajek-torie znaczeń, których jest nie tylko nośnikiem, ale także twórcą. Susan Leigh Foster, postulując uznanie choreografowania za formę teoretyzowania (o czym pisałam w pierwszym rozdziale), pisze:

Wizja ciała, na którym się zapisuje, ale także ciała, które pisze, oferuje nowe kierunki rozwoju krytycznych studiów o ciele. Wymaga od uczonych, by uwzględniali zaangażowanie ciała w każdej ludzkiej aktywności, zakła-dając, że może ono albo uczestniczyć, albo opierać się wszelkim formom pro-dukcji kulturowej27.

Podobnie jak u Judith Butler, kwestionowane jest tu ujęcie ciała jako ogólnoś-ci28, a cielesność nie jest jedynie biernie poddana kulturowym czy tożsamoś-ciowym „inskrypcjom”29. Procesualnie rozumiane ciało ma potencjał do twór-czego przetwarzania kulturowych dyskursów. Znów taniec jako ta szczególnie cieleśnie wyspecjalizowana dziedzina sztuki wydaje się idealnym miejscem do eksperymentów ze sprawczością ciała. Taniec w relacji do choreografii, a cho-reografia w relacji do tańca tworzą na tyle polaryzujące pola, by ucieleśnione i mobilne, rozwibrowane i nomadyczne podmiotowości mogły wybrzmieć z nie-zwykłą siłą swojego emancypacyjnego potencjału. Foster pisze na koniec:

Jako ciało w ruchu, piszące i pisane ciało porusza ciała wszystkich, którzy je obserwują. Wymaga dyscypliny naukowej, która wyczuwa i rejestruje ruch

27 Susan Leigh Foster, Choreografowanie historii, s. 251. „Kiedy ciała są przerabiane jedynie na produkty społecznego dyskursu, pozostają ciałami tylko z nazwy”, Susan Bordo, Unbe-arable Weight: Feminism, Western Culture, and the Body, University of California Press, Los Angeles 1993, s. 35.

28 Judith Butler, Uwikłani w płeć, tłum. Karolina Krasucka, Wydawnictwo Krytyki Politycz-nej, Warszawa 2008, s. 236.

29 Zob. Judith Butler, Cielesne inskrypcje, performatywne subwersje, [w:] tejże, Uwikłani w płeć, s. 235-254.

75

„piszącego” i „opisywanego”, i która w centrum zainteresowań badawczych umieszcza zmienne pozycje obu tych grup ciał oraz ich wspólny ruch, który układają, w miarę jak rozróżniają swoje tożsamości. Taka wędrowna forma nauki [czyli np. krytyczne studia nad tańcem – przyp. K.S.] uznaje przed-miot badań, który zawsze jest w trakcie powstawania i jednocześnie zawsze jest ulotny30.

Ucieleśnienie31 – ciało jako proces

Ucieleśnianie jako transcendentny punkt wyjścia dla stawania się i trwania podmiotu jest podstawą fenomenologii Maurice’a Merleau-Ponty’ego i jest to niewątpliwie najbardziej nośna koncepcja ucieleśniania w historii filozo-fii. To właśnie ten filozof jako pierwszy tak silnie osadził swoją koncepcję ontologiczną i epistemologiczną w ciele, twierdząc, że jest ono ośrodkiem poznania i tworzenia sensów przez człowieka. Pisał:

Ja nie znajduję się jednak przed moim ciałem, tylko jestem w moim cie-le, a raczej jestem moim ciałem. Nie mogę zatem wyraźnie dostrzegać ani jego przemian, ani ich inwariantu. Nie kontemplujemy stosunków między częściami naszego ciała oraz korelacji między ciałem wzrokowym i ciałem dotykowym, ale sami jesteśmy tym, kto utrzymuje razem te ręce i te nogi, tym, kto jednocześnie je widzi i ich dotyka32.

Cielesne doświadczenie świata i własnej w nim obecności (i działania) sta-wiał jako podstawę percepcji, poznania i świadomości. Jednak, jak zauwa-ża Judith Butler, fenomenologiczne ujmowanie sposobów ucieleśniania w przypadku płci niebezpiecznie osuwa się w apolityczność, gdyż zbyt silnie broni pojedynczości doświadczenia, nie odczytując w prywatnych iteracjach ciał normatywnych weryfikacji kulturowych. Jak pisała:

30 Susan Leigh Foster, Choreografowanie historii, s. 252.

31 Zofia Cielątkowska poświęciła temu zagadnieniu rozprawę doktorską Ucieleśnienie pod-miotu. Teoria filozoficzna a performance na tle współczesnej krytyki kultury obronioną na Wydziale Filozoficznym Uniwersytetu Jagiellońskiego w 2013 roku. Zob. także: taż, Mau-rice Merleau-Ponty – ucieleśnienie wzroku, ucieleśnienie ciała, [w:] Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy, s. 289-300.

32 Maurice Merleau-Ponty, Fenomenologia percepcji, tłum. Małgorzata Kowalska, Jacek Mi-gasiński, Fundacja Aletheia, Warszawa 2001, s. 171

76

normy płci kulturowej osadzają się, wywołując charakterystyczny fenomen naturalnej płci biologicznej albo fenomen prawdziwej kobiety lub też wszel-kich dominujących i narzucających się fikcji społecznych, a także, z biegiem czasu, tworząc zbiór stylów cielesnych, które w urzeczowionej formie wyda-ją się naturalnym ukształtowaniem ciał w formie płci biologicznych, które istnieją w relacji binarnej33.

I choć fenomenologia dostrzega fakt, że ucieleśnianie jest uwarunkowane historycznie i kulturowo, jednak nie rozwija tej konstatacji, broniąc su-biektywności doświadczenia, zdolności podmiotu do jego transcendencji (tu w tradycji husserliańskiej), w efekcie je (doświadczenie cielesne) uniwer-salizując (punktem wyjścia i dojścia jednak jest tu w gruncie rzeczy ciało białego mężczyzny jako synonim ludzkości). Ucieleśnianie to nieustannie odnawiany proces osadzania podmiotu w świecie (zarówno w najbliższym otoczeniu, środowisku, jak i kulturze, historii i społeczeństwie) poprzez ciało jako główny ośrodek poznania, działania i refleksji. Jak pisała dalej Butler:

Ciało nie jest tylko po prostu materią, lecz także ciągłym i nieprzerwa-nym urzeczywistnianiem się możliwości. Nikt nie jest po prostu ciałem, ale w bardzo istotnym znaczeniu ktoś czyni swoje ciało i naprawdę czyni to ina-czej niż jego współcześni czy niż robili to jego posiadający ciało poprzednicy i ewentualni następcy. […] Jako celowo zorganizowana materia ciało jest zawsze wcieleniem możliwości, zarówno uwarunkowanych, jak i ograniczo-nych konwencją historyczną34.

Procesualność ucieleśnienia to nie tyle wolność podmiotu do samostano-wienia (jak chcieliby fenomenolodzy), ile ciąg kulturowo-społecznych zależ-ności, którym podlega materialność i zmysłowość podmiotu. Odczytywanie i montowanie performatywnych aktów cielesnych przeciw patriarchalnym schematom to właściwie polityczny cel feminizmu35. Ucieleśnienie jednak

33 Judith Butler, Akty performatywne a konstrukcja płci kulturowej. Szkic z zakresu fenome-nologii i teorii feminizmu, tłum. Marek Łata, [w:] Lektury inności. Antologia, red. Mieczy-sław Dąbrowski, Robert Pruszczyński, Elipsa, Warszawa 2007, s. 30.

34 Tamże, s. 25-35. Zob. także: Judith Butler, Część III. Subwersywne akty cielesne, [w:] tejże, Uwikłani w płeć, s. 165-254.

35 Zob. Sandra Lee Bartky, Foucault, kobiecość i unowocześnienie władzy patriarchalnej, tłum. Katarzyna Gawlicz, Marcin Starnawski, [w:] Gender. Perspektywa antropologiczna,

77

to nie tyle ruch „w głąb” podmiotu, ile raczej nieustanne stwarzanie między-cielesności (ang. intercorporeality36). Jak pisała Gail Weiss:

Opisać ucieleśnienie jako międzycielesność znaczy podkreślić, że doświad-czenie bycia ucieleśnionym nie jest nigdy prywatną sprawą, ale jest już zawsze zapośredniczone poprzez nasze nieustanne interakcje z innymi ludzkimi i nie-ludzkimi ciałami. Uznanie tego i zwracanie się ku cielesnym wymianom, które nieustannie odbywają się w codziennym życiu, wymaga odpowiedniego rozpoznania trwającej nieprzerwanie budowy i rekonstruk-cji naszych ciał i cielesnych obrazów. Owe procesy budowania i odbudo-wywania w rezultacie zmieniają samą naturę tych bezcielesnych wymian, a tym samym oferują możliwość poszerzenia naszych społecznych, politycz-nych i etycznych horyzontów37.

Relacyjność więc to, nie zawsze oczywista, podstawa ucieleśnienia, które nie kreuje narcystycznego podmiotu zapadającego się w swoją psychofizycz-ną „głębię”, ale usieciowienie międzypodmiotowych zależności i afektyw-nych splotów.

Ucieleśnienie jako podstawa doświadczenia (tak egzystencjalnego, jak i kulturowego czy społecznego) powinno podważać prymat doświadczenia wzrokowego. Choć fenomenolodzy doceniali rolę dotyku i jego złożoną relacje ze wzrokiem38, to jednak w swojej rozbudowanej koncepcji percepcji Merleau--Ponty przyznał prymat zmysłowi wzroku właśnie39, przypisując mu właści-wości haptyczne. Relacje patrzącego i oglądanego, dotykającego i dotykanego zostały przedstawione w sposób wartościujący, reprodukujący patriarchalne

tom 2, red. Renata E. Hryciuk, Agnieszka Kościańska, Wydawnictwo Uniwersytetu War-szawskiego, Warszawa 2007, s. 50-76.

36 Zob. Gail Weiss, Body Images: Embodiement as intercorporeality, Routledge, London, New York 1999; Intercorporeality. Emerging Socialities in Interaction, red. ChristianMeyer, Jürgen Streeck, J. Scott Jordan, Oxford University Press, New York 2017. Dziękuję dr hab. Ewie Majewskiej za pomoc w rozstrzygnięciu tłumaczenia tego zwrotu na język polski.

37 Gail Weiss, Body Images, s. 5-6.

38 Dermot Moran, Between Vision and Touch. From Husserl to Merleau-Ponty, [w:] Carnal Hermeneutics, red. Richard Kearney, Brian Treanor, Fordham University Press, New York 2015, s. 214-234.

39 Zob. Maurice Merleau-Ponty, Oko i umysł: szkice o malarstwie, przeł. Stanisław Cichowicz, słowo/obraz terytoria, Gdańsk 1996; tenże, Widzialne i niewidzialne, tłum. Małgorzata Ko-walska, Fundacja Aletheia, Warszawa 1996.

78

schematy (przyjmując doświadczenie mężczyzny jako neutralnie uniwersal-ną podstawę poznania i doświadczenia). Nie zgadzały się z tym feministki różnicy40, postulując niezależne ujmowanie dotyku jako swego rodzaju pod-stawowego zmysłu. Zmysł dotyku, jak pisze Grosz (krytycznie rozprawiając się z Merleau-Pontym w ślad za Luce Irigaray), „poprzedza rozróżnienie mię-dzy aktywnym i pasywnym oraz między podmiotem i przedmiotem”41. Jako dotyk rozumiem za Iris Marion Young:

Szczególne poczucie skóry na materii, palców na teksturze. Ale również mam na myśli kierowanie się ku zmysłowości jako takiej, która uwzględnia wszystkie zmysły. Tym samym możemy stworzyć taki tryb widzenia, które na przykład mniej polegałoby na wzroku dystansującego się i kontrolują-cego przedmiot swojego oglądu, lecz bardziej na zanurzeniu się w światło i kolor. Wyczuwanie jako dotykanie odbywa się w ramach doświadczania – tego, co je dotyka jako niejednoznaczne, ciągłe, niemniej zróżnicowane42.

To właśnie dotyk (rozumiany szeroko w perspektywie kinestetycznego wyobrażenia, a nie realnego manualnego działania) wydaje się podstawą uważnego tańczącego i choreografującego podmiotu, ucieleśnianego przez

40 Zob. Monika Bakke, Ciało otwarte. Filozoficzne reinterpretacje kulturowych wizji cielesno-ści, Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, Wydawnictwo Naukowe Instytutu Filozofii, Poznań 2000, s. 88.

41 Elizabeth Grosz, Volatile Bodies. Toward a Corporeal Feminism, Indiana University Press, Bloomington, Indianapolis 1994, s. 106, cyt. za: Monika Bakke, Ciało otwarte, s. 88. „Powierzchnia ciała jest pośrednikiem pomiędzy podmiotem a jego środowiskiem, jest za-równo aktywna, jak i pasywna, spełnia funkcje receptywne i ekspresywne. Skóra, jak pisze filozofka, to zakręt wstęgi Möbiusa, oś, wokół której generowany jest podmiot. […] Prymat skóry, a wraz z nią zmysłu dotyku, widoczny jest w rozważaniach feministycznych, gdzie staje się warunkiem percepcji w ogóle. Bywa wręcz uznawany za źródło innych zmysłów, ich fundament”, Monika Rogowska-Stangret, Cielesność – nowa droga dla ﬁlozoﬁi, „Re-cykling Idei”, 26.06.2010, http://www.recyklingidei.pl/rogowska-stangret-cielesnosc-nowa--droga-dla-filozofii (dostęp: 14.08.2018), która odwołuję się tutaj do Volatile Bodies Eliza-beth Grosz, s. 36. Zob. także: Gail Weiss, Body Images, s. 55-56, 122; Thinking Through the Skin, red. Sara Ahmed, Jackie Stacey, Routledge, London–New York 2001.

42 Iris Marion Young, On Female Body Experience. Throwing Like a Girl and Other Essays, Oxford University Press, Oxford 2005, s. 69-70. Zob. także: taż, Rzucać jak dziewczyna. Fenomenologia kobiecej postawy ciała, motoryczności i przestrzenności, tłum. Monika Ro-gowska-Stangret, [w:] Główne problemy współczesnej fenomenologii, red. Jacek Migasiński, Marek Pokropski, Wydawnictwo Uniwersytetu Warszawskiego, Warszawa 2017, s. 633-653 (tłumaczenie artykułu Iris Marion Young, Throwing Like a Girl: A Phenomenology of Fe-minine Body Comportment, Motility, and Spatiality, [w:] The Thinking Muse, red. Jeffner Allen, Iris Marion Young, Indiana University Press, Bloomington 1989, s. 51-70).

79

praktyki, do których omówienia przejdę w analitycznej części książki. Wzro-kowa, zaangażowana obecność badaczki, której punktem wyjścia jest doty-kowa wrażliwość, stanowi podstawę wielozmysłowej analizy współczesnych praktyk tanecznych.

Feminizm korporalny/korpor(e)alny

„Ciało” […] konkretna, materialna, ożywiona organizacja tkanki mięsnej, organów, nerwów i struktury kostnej, które zyskują jedność, spójność i for-mę poprzez psychiczne i społeczne inskrypcje na powierzchni ciała. Cia-ło jest organicznie, biologicznie „niekompletne”, jest niezdeterminowane, amorficzne, jest serią nieskoordynowanych możliwości, które wymagają spo-łecznego działania, uporządkowania i długoterminowego „zarządzania”43.

Tak definiowała ciało Elizabeth Grosz, jedna z czołowych filozofek (a właś-ciwie współtwórczyni) feminizmu korporalnego, dla którego ciało stanowi podstawę podmiotowości44. Ciało poza uniwersalizującą reprezentacją mę-skiego, białego podmiotu (przedstawianą jako obraz normatywnego ludz-kiego ciała), zaznaczmy. Ciało, którego nie da się sprowadzić do czystej materialności (mięsności) ani kulturowego zdeterminowania – nieustannie balansujące na granicy biologizmu i uspołecznienia. Ciała i ich korpor(e)-alności są częścią „otwartych systemów, funkcjonujących w ramach więk-szych systemów, których nie mogą kontrolować, ale do których mają do-stęp i poprzez które zdobywać mogą kolejne możliwości i umiejętności”45.Moira Gatens zaś podkreśla, że „wszystkie ludzkie ciała są częścią systemu wymiany, identyfikacji i mimetyki. Co więcej, system ten jest dynamiczny

43 Elizabeth Grosz, Space, Time and Perversion: Essays on the Politics of Bodies, Routledge, New York–London 1995, s. 104, cyt. za: Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 277.

44 Pierwsze szkice teorii opublikowała już w 1987 roku (Elizabeth Grosz, Notes towards a cor-poreal feminism, „Australian Feminist Studies” 1987, t. 2, nr 5, s. 1-16). Za współtwórczy-nię i współinicjatorkę koncepcji uznaje się też Moirę Gatens, na którą również powołuję się w niniejszej pracy, zob. Moira Gatens, A Critique of the Sex/Gender Distinction, [w:] A Reader in Feminist Knowledge, red. Sneja Gunew, Routledge, New York–London 1991, s. 139-157; zob. także: Chris Beasley, What is Feminism? An Introduction to Feminist Theory, SAGE Publications, London–Thousand Oaks–New Delhi 1999, s. 77.

45 Elizabeth Grosz, The Nick of Time: Politics, Evolution, and the Untimely, Duke University Press, Durham–London 2004, s. 3.

80

i plastyczny”46, dodając w innym miejscu, że „tożsamość [ciała] nigdy nie może być postrzegana jako finalny i skończony produkt […], ponieważ to właśnie ciało jest w procesie ciągłej wymiany ze środowiskiem. Ludzkie cia-ło jest radykalnie otwarte na swoje otoczenie, jest również komponowane, przerabiane i rozkładane [ang. compose, recompose and decompose] przez inne ciała”47. Przy czym Grosz podkreśla, że nie można właściwie mówić o ciele w liczbie pojedynczej, ciele jako bycie teoretycznym: „Ciała, które mnie interesują, są kulturowo, płciowo, rasowo określonymi ciałami, rucho-mymi i zmiennymi wyrazami kulturowej produkcji”48. To ciała jako mate-rialność są dyskryminowane, ale jak podkreśla się w feminizmie korporal-nym, nie są wytworami ani natury, ani kultury, ale punktem przecięcia się tych dwóch światów, a właściwie wskazują na fakt, że wszystko, co natu-ralne jest wytworem kultury, kultura natomiast jest w ciałach materialnoś-cią, która jest płynna i powinna być charakteryzowana przez zmienność, odmienność, różnice49.

Rozprawiając się z kartezjańskim dualizmem, ale też monistycznym pa-ralelizmem (co w tym modelu nie do końca się udaje), Grosz proponuje figurę wstęgi Möbiusa do wyjaśnienia współzależności ciała i umysłu:

Ciała i umysły nie są ani dwoma odmiennymi substancjami, ani dwoma rodzajami atrybutów jednej substancji, znajdują się gdzieś pomiędzy tymi dwiema możliwościami. Wstęga Möbiusa ma tę zaletę, że zdolna jest pokazać zmianę umysłu w ciało i ciała w umysł, w taki sposób, że poprzez skręcenie bądź odwrócenie jedna strona staje się drugą. Model ten umożliwia również problematyzację i powtórne przemyślenie relacji pomiędzy wnętrzem a ze-wnętrzem podmiotu, jego psychiczną wewnętrznością i cielesną zewnętrznoś-cią, poprzez pokazanie nie ich fundamentalnej tożsamości albo redukcji, ale poprzez przekształcenie jednego w drugie, przejście, wektor, niekontrolowa-ny prąd wnętrza w kierunku zewnętrza i zewnętrza w kierunku wnętrza50.

46 Moira Gatens, Imaginary Bodies, s. 31.

47 Tamże, s. 110.

48 Elizabeth Grosz, Volatile Bodies, s. X-XI, cyt. za: Ewa Hyży, Kobieta, ciało, tożsamość, s. 227.

49 Gail Weiss, Body Images, s. 169.

50 Elizabeth Grosz, Volatile Bodies, s. 106, cyt. za: Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 265: „Wstęga Möbiusa pokazuje zatem możliwość relacji pomiędzy dwiema rzeczami, która to relacja nie jest ani tożsamościowa, ani rozłączna,

81

Powierzchnia kulturowych inskrypcji wnika do wnętrza, wnętrze zaś tym samym staje się powierzchnią otwartą na zapis, ale też opór wobec narzu-canych schematów i zmianę dominujących modeli, których nie zamierza inkorporować – lub inkorporując, świadomie performuje, cytując jedną z wybranych ról społecznych. Grosz podkreśla również afektywną, ale i re-lacyjną aktywność ciała:

Przeżywanie ciała „wyrysowuje” na ciele mapę stopnia intensywności prze-żyć, która towarzyszy człowiekowi przez całe życie, kształtuje jego stosunek do samego siebie, sposób wchodzenia w relacje, rodzaje aktywności, jakie podejmuje, a także ustanawia relację pomiędzy światem wewnętrznym a światem zewnętrznym51.

Ciała więc to punkt spotkania i przenikania natury i kultury, afektu i myśli; jeżeli to właśnie ciała obierzemy za punkt wyjścia do rozważań związanych z podmiotowością, wszelkie dualizmy zaczną przenikać się w dynamicznym przepływie.

Ciała w koncepcjach feminizmu korporalnego to nie tylko wehikuły performatywnych treści, ale żyjąca materia, która chce rozpoznawać i kreo-wać procesy transformacyjne, jakim podlega. Elizabeth Grosz we wstępie doVolatile Bodies. Towards a Corporeal Feminism pisze:

Ciało powinno być postrzegane jako miejsce społecznych, politycznych, kul-turowych i geograficznych inskrypcji, produkcji czy ukonstytuowania. Ciało

nie prowadzi więc do redukcjonizmu. Unika też pułapek dualizmu, pokazując podmiotowość nie jako kombinację dwóch elementów – ciała i duszy, ale jako powierzchnię, której rotacja w trójwymiarowej przestrzeni zapewnia głębię”. Dalej Rogowska-Stangret pisze w ślad za Grosz o wielu wadach tego narzędzia interpretacyjnego – sugeruje ono paralelizm psycho-logiczny (niezależność duszy/umysłu i ciała, różnica kluczowa w filozofii Grosz, znajduje się w tym modelu poza ciałem, nie jest on zdolny też do reprezentowania procesualności przeobrażeń podmiotu), „Z tych powodów wstęga Möbiusa służy Grosz jedynie do interpre-tacji «męskich» punktów widzenia, krytycznie rozprawiając się z ojcami nowoczesnej my-śli: Zygmuntem Freudem, Maurice’em Merleau-Pontym, Friedrichem Nietzsche”, Monika Rogowska-Stangret, Cielesność – nowa droga dla ﬁlozoﬁi, „Recykling Idei”, 26.06.2010, http://www.recyklingidei.pl/rogowska-stangret-cielesnosc-nowa-droga-dla-filozofii (dostęp: 14.08.2018). Zob. także: Agnieszka Jagusiak, Ciało w posthumanistycznej teorii podmioto-wości dwuwymiarowej autorstwa Elizabeth Grosz, „Filozofia” – Prace Naukowe Akademii im. Jana Długosza w Częstochowie 2015, t. XII, s. 153-164.

51 Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 270, która odwołuje się do Elizabeth Grosz, Volatile Bodies, s. 39.

82

nie jest przeciwstawione kulturze, nie jest upartym cofaniem się w natural-ną przeszłość. Samo jest produktem kulturowym, kulturowym w całym tego słowa znaczeniu. Badać należy sam problem statusu ontologicznego biolo-gii, otwartości procesów organicznych na interwencje kulturowe, transfor-macje, a nawet produkcję. W szczególności oznacza to trudne zadanie stwo-rzenia lub zbadania wielu możliwych metafor innych niż mechanistyczne, które zdominowały historię filozofii […]. Wszystkie te metafory zakładają pewną zwierzchność nad przedmiotem – ciałem, ciałami – zewnętrzność w stosunku do niego, która moim zdaniem nie jest możliwa52.

Ciała więc zmuszają nas do podważania oczywistości biologicznych i fizy-kalnych schematów, w jakich funkcjonujemy, prowokują do zadawania py-tań o ich kulturowe, społeczne, historyczne i polityczne uwarunkowania. Za podstawowy wyznacznik tych dystynkcji zarówno Grosz, jak i Moira Gatens uznają różnicę seksualną, podważając jednocześnie wartościujące konotacje związane z binarnymi dystynkcjami. W Volatile Bodies Grosz pisze dalej:

Ciała same w sobie, w swojej materialności nie są nigdy samoistnymi, danymi z góry rzeczami, bezpośrednie, pewne, oczywiste ponieważ ucie-leśnienie, korpor(e)alność domaga się odmienności, zarówno tej, którą noszą w sobie (serce psychiki leży w ciele; zasady funkcjonowania ciała są psychologiczne i kulturowe), jak i tej, która daje im ich konkretność i specyfikę (odmienności konstytuujące rasę, płeć, seksualność, etnicz-ność, różnice kulturowe). Odmienność jest jedyną możliwością i procesem ucieleśniania: warunkuje elastyczność czy plastyczność ciał, ale też jest tego wynikiem, co odróżnia je od innych, od samych siebie, od swojej „na-tury”, funkcji czy tożsamości53.

52 Elizabeth Grosz, Przeobrażanie ciał (1994), tłum. M. Michalski, Biblioteka online Think Tanku Feministycznego, http://www.ekologiasztuka.pl/pdf/f0071grosz.pdf (dostęp: 14.08.2018) (jest to wstępny rozdział książki Volatile Bodies. Towards a Corporeal Feminism, s. 3-24). „Ciało nie jest bezwładne, a działa i reaguje, wchodzi w interakcje, wytwarza to, co jest nowe, zaskakujące i nieprzewidywalne, ma granice, narzucone choćby przez limity biologiczne, ale jest zdolne je aktywnie przekraczać i więcej – często ich w ogóle nie respek-tuje. […] Ciało jest kształtowane i samo siebie kształtuje, jest specyficzne, szczególne, ale zawiera w sobie także pierwiastek doświadczenia powszechnego, jest historycznie specy-ficzne i skonstruowane kulturowo, będąc jednocześnie czymś danym, od czego nie możemy się uwolnić (bo jest nami samymi)”, jak podsumowała Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 277.

53 Elizabeth Grosz, Volatile Bodies, s. 209.

83

Proces ucieleśniania w tej koncepcji oparty jest na zasadzie odmienności (różnicy) i niekompletności – plastyczność54 tego procesu zakłada jego nie-wyczerpalność i nieustanną zmienność. Ciało poddane jest procesom histo-rycznym, ale równocześnie uczestniczy w ich interpretowaniu; może twórczo przekształcać kulturowe schematy, przekraczać ograniczenia społecznych uwarunkowań odnoszących się np. do ról przypisanych konkretnych płciom. Ciała w swoim potencjale są przede wszystkim upłciowione, a to pociąga za sobą konkretne społeczne i polityczne restrykcje. W modelu binarnym fizjo-logiczny potencjał kobiet jest inny niż fizjologiczny potencjał mężczyzn, co oznacza odmienne, często deprecjonujące kobiety, polityki ciała (w patriar-chacie zbudowane na kulcie fizycznej sprawności, rywalizacji czy wreszcie przemocy). Jednak warto podkreślić, że różnice owe nie wynikają po prostu z takiej czy innej fizyczności (czy też fizjologicznego potencjału w formie systemu reprodukcyjnego chociażby), ale z wytrenowania, uspołecznienia, uhistorycznienia tejże fizjologii, wtłoczenia jej we współcześnie określone kulturowo role55. „Nie rodzimy się kobietami – stajemy się nimi”56, jak pisała Simone de Beauvoir. W interesującym mnie tu ujęciu wszelkie stawanie się podmiotu odbywa się na gruncie procesualnie ujętego ucieleśniania – ciało jawi się tu jako zdolne do wielokrotnych przeobrażeń, przekraczania ogra-niczeń wyznaczanych przez uspołecznianie ról płciowych. Emancypacyjna moc „myślenia ciałem”57 to wzięcie pod uwagę jego konkretnej historycznie materialności, jego ograniczeń i potencjałów, wypartych płynności i źródeł pragnienia, uznanie konsekwencji różnic jako pełnoprawnych motorów napędowych społecznych i kulturowych kompozycji, gdyż, jak twierdzi Grosz,

54 Zob. koncepcja plastyczności francuskiej filozofki Catherine Malabou: taż, Ontologia przy-padłości. Esej o plastyczności destrukcyjnej, tłum. Piotr Skalski, Miniatury Filozoficzne – Fundacja Augusta hr. Cieszkowskiego, Warszawa 2017 lub taż, Plastyczność u zmierz-chu pisma. Dialektyka, destrukcja, dekonstrukcja, Wydawnictwo Naukowe PWN, War-szawa 2018, a także: To samo jest różne. Z Catherine Malabou rozmawia Noëlle Vaha-nian, tłum. Piotr Sawczyński, „Znak” 2016, nr 731, kwiecień http://www.miesiecznik.znak.com.pl/to-samo-jest-rozne/ (dostęp: 7.06.2018) czy Catherine Malabou, Plastyczność a cierpienie mózgowe i psychiczne, tłum. Mateusz Burzyk, „Znak” 2016, nr 731, kwiecieńhttp://www.miesiecznik.znak.com.pl/plastycznosc-a-cierpienie-mozgowe-i-psychiczne/ (do-stęp: 7.06. 2018).

55 Iris Marion Young, On Female Body Experience. Zob. także: Moira Gatens, Power, bodies and difference, [w:] tejże, Imaginary Bodies, s. 60-75.

56 Simone de Beauvoir, Druga płeć, t. 2, tłum. Maria Leśniewska, Wydawnictwo Literackie, Kraków 1972, s. 11.

57 Zob. Jane Gallop, Thinking Through the Body, Columbia University Press, New York 1988; Elizabeth A. Wilson, Gut Feminism, Duke University Press, Durham–London 2015.

84

„ciała mają całą eksplikacyjną moc umysłów”58. Teoria ta znajdzie swoje osadzenie w kolejnych rozdziałach, poświęconych konkretnym praktykom choreograficznym i tanecznym – bo to właśnie ten obszar sztuki wydaje się idealny do praktykowania owego „myślenia ciałem”.

Koncepcje feminizmu korporalnego, jako „inkluzywna teoria ciała ludzkiego”59, otwierają drogę dla korporealności – poszerzenia rozumienia ciała jako otwartego, płynnego60. Owa realność ciał to otwarcie się na mięs-ność, która łączy nas ze zwierzętami, to też otwarcie się na przedmiotowość w jej reifikacyjnym potencjale, na inne podmiotowości, inkorporujące inne modalności bycia, ciało zwierzęce, urzeczowione, ucieleśniające i cieleśnie in-terpretujące rozmaite stany przyrody ożywionej i nieożywionej, eksperymen-tujące z własną przedmiotowością.

Ciało w perspektywie posthumanistycznej

Redaktorki tomu Posthuman Bodies tak definiowały posthumanizm:

Kondycja postludzka nie wymaga, aby uznać człowieka za coś przestarzałego; nie reprezentuje ewolucji czy degradacji człowieka. Uczestniczy raczej w redystrybucji różnicy i tożsamości. Kategoria człowieka funkcjonuje, by poskromić i zhierarchi-zować różnice pomiędzy ludźmi (czy to podług rasy, klasy, czy płci kulturowej), a także by absolutyzować różnice pomiędzy ludźmi i nie-ludźmi. Postludzki nie oznacza redukowania tego, co różni nas od innych [ang. difference-from-others] do tego, co różni nas od nas samych [ang. difference-from-self], lecz raczej wyłania się pośród wzoru oddziaływania i ingerencji pomiędzy tymi dwoma polami61.

58 Elizabeth Grosz, Volatile Bodies, s. VII, cyt. za: Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 263.

59 Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 216.

60 „O korporalności i feminizmie korporalnym będę mówiła wtedy, gdy będę się odnosiła do tej inkluzywnej teorii ciała ludzkiego (czy właśnie korporalności), którą Grosz rozwija przede wszystkim w książce Volatile Bodies. W jej późniejszej myśli dochodzi jednak do pewnego zwrotu, rozwoju wątku, który – jak sama przyznaje – autorka pominęła w pra-cach wcześniejszych. Paradoksalnie, jej zdaniem, pominęła samą cielesność ciała, jego re-alność. Teorię ciała, którą Grosz będzie rozwijała po dostrzeżeniu tej luki, będę nazywała korporealnością i feminizmem korporealnym, które rozumiem jako teorie ciała otwartego, zrywającego z antropocentryzmem”, Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 216-217.

61 Jack Halberstam, Ira Livingston, Introduction: Posthuman Bodies, [w:] Posthuman Bo-dies, red. tychże, Indiana University Press, Bloomington–Indianapolis 1995, s. 10.

85

Włączenie refleksji na temat kobiecej cielesności w szerszy nurt rozważań posthumanistycznych to zatem zmultiplikowanie różnic, a nie ich zanie-chanie. Człowiek, ewoluujący w utopijnej wersji projektu, to już nie biały mężczyzna w sile wieku, ale cyborg, o którym tak pisała Donna Haraway w wizyjnym Manifeście Cyborga:

Organizm, hybryda powstająca ze skrzyżowania maszyny i organizmu. To postać fikcyjna, a jednocześnie wytwór społecznej rzeczywistości. […] Tkankę cyborga tworzy fikcja i życiowe doświadczenie i to on modyfikuje wszystko, co zalicza się w końcu dwudziestego wieku do sfery kobiecego doświadczenia62.

Jak pisałam (za Moniką Rogowską-Stangret), filozofia Elizabeth Grosz ewoluowała od skupienia na ciele/ciałach naznaczonych różnicą (seksu-alną) do ujmowania ciała w płynnej realności, materialności, cielesności, która nie jest tożsama z tym, co (tylko i wyłącznie) ludzkie63. „Zwierzę jest tym, z czego człowiek wyłania się niepewnie i ostrożnie, a także tym nie--ludzkim przeznaczeniem, do którego człowiek zawsze zmierza. Zwierzę

62 Donna Haraway, Manifest Cyborga. Wstęp, tłum. Ewa Franus, „Magazyn Sztuki” 1998, nr 17, http://magazynsztuki.eu/old/archiwum/post_modern/postmodern_9.htm (dostęp: 21.08.2018). Pierwsze wydanie: Donna Haraway, A Cyborg Manifesto: Science, Techno-logy, and Socialist-Feminism in the Late Twentieth Century, „Socialist Review” 1985, t. 80, s. 65-108. Zob. także: Monika Bakke, Ciała posthumanizmu, [w:] tejże, Bio-trans-figuracje. Sztuka i estetyka w posthumanizmie, Wydawnictwo Naukowe UAM, Poznań 2012, s. 67-83.

63 „Tak rozumiane ciało dostarczyło narzędzi do rekonfiguracji ucieleśnionej podmioto-wości, którą nazywam podmiotowością migotliwą – to rozpraszającą się, to zagęsz-czającą; to dookreślaną, to wymykającą się określeniom; to strategicznie ukonsty-tuowaną, to rozrzedzoną. Podmiotowość ta wyrasta z cielesności – nie tyle z kon-kretnego ciała, co właśnie z cielesności wyrażającej jej powiązanie z materialnością i biologicznością świata, z którego wyłania się i który ją pochłania, w którym działa, ale któremu także ulega, któremu stawia opór i który ją jednocześnie zniewala. Ta-kie rozumienie podmiotu umożliwia spotkanie ludzkich i nieludzkich zwierząt, ro-ślin, świata nieorganicznego, elementów krajobrazu – wszystkie one bowiem stano-wią formy podmiotowości na różne sposoby wyłaniające się z ciała świata. W takim kontekście ludzie przestają widzieć siebie jako stojących w opozycji do innych form życia, jako oddzielonych od ciała świata nieprzekraczalną otchłanią mowy, języ-ka, kultury czy innych zdolności, które uznawano za wyjątkowe i charakterystycz-ne wyłącznie dla gatunku ludzkiego (zdolność do płaczu, cierpienia, religijności, żartowania, śmiechu itd.). Widzą siebie przez pryzmat współistnienia ze światem i wszelkimi jego przejawami”, Monika Rogowska-Stangret, O ludzko-nie-ludzkim ciele, „Wakat” b.d., http://wakat.sdk.pl/o-ludzko-nie-ludzkim-ciele/#_edn6 (dostęp:21.08.2018).

86

otacza człowieka ze wszystkich stron, jest początkiem i końcem ludzkości”64, pisała Grosz w swoich rozważaniach na temat spuścizny Karola Darwina. Filozofka nawołuje zatem, by na nowo przemyśleć podstawy humanizmu (jego nie-ludzkie/nieludzkie podstawy), wyciągając wnioski z teorii ewolu-cji (inaczej przedstawiając relacje natura – kultura: to, co zwiemy kulturą, wyewoluowało jako jeden z elementów natury)65. Co ciekawe, relacyjność istot żywych odnajduje w kinestetycznej i audialnej, na wskroś cielesnej figuracji drgania, wibracji. Pisze: „żywe istoty są istotami wibracyjnymi: wibracja jest ich sposobem różnicowania się, potęgowania i rozkoszowania się siłami ziemi”66, dodając, że „wibracja jest wspólnym wątkiem lub ryt-mem, który biegnie przez wszechświat od jego chaotycznej nieorganicznej nieskończoności do jego najbardziej bliskich sił inskrypcji na żywych ciałach wszystkich rodzajów i z powrotem”67. Ten rodzaj namacalnego, zmysłowe-go snucia refleksji, tkania afektywnych narracji jest charakterystyczny dla sztuki choreografii.

To, co feminizm ma do zaoferowania studiom posthumanistycznym, to właśnie zweryfikowanie tego, co „naturalne” jako głęboko upolitycznionego wytworu kultury. Kobiecość i cielesność utożsamiane z tym, co „natural-ne”, przemyślane na nowo, zyskują w rozważaniach posthumanistycznych potencjał emancypacyjny. W tej perspektywie zniesienie hierarchii gatun-kowych pomiędzy ludźmi i nie-ludźmi jest konsekwencją zniesienia hierar-chii wewnątrz ludzkiego gatunku (tych bazujących na płci, rasie, klasie czy

64 Elizabeth Grosz, Darwin i gatunek ludzki, tłum. Monika Rogowska-Stangret, „Przegląd Filozoficzno-Literacki” 2011, nr 4(32), s. 48. „Filozofka chce raczej odrzeć człowieka z czło-wieczeństwa, przywrócić temu człowieczeństwu zwierzęce korzenie i uczynić istotę ludzką jedną z form życia, przemijającą, zmieniającą się, przekraczającą siebie jak wszystko inne”. Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 312.

65 „Człowiek jako gatunek jest niczym więcej jak tylko chwilowym mgnieniem w historii i kosmologii, które pozostają zupełnie obojętne w stosunku do tej czasowej erupcji. Jakie nowe rozumienie humanistyki dałoby adekwatne odzwierciedlenie tej decentralizacji, któ-ra ustanawia człowieka z powrotem w tym, co zwierzęce, w naturze, w przestrzeni i czasie, których człowiek nie reguluje, nie pojmuje ani nie kontroluje?” pyta Grosz, Darwin i ga-tunek ludzki, s. 63. Zob. także praca Stacy Alaimo na temat przekształcania natury jako przestrzeni feministycznej: Undomesticated Ground: Recasting Nature as Feminist Space, Cornell University Press, Ithaka–London 2000.

66 Elizabeth Grosz, Chaos, Territory, Art. Deleuze and the Framing of the Earth, Columbia University Press, New York 2008, s. 33, cyt. za: Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 310.

67 Elizabeth Grosz, Chaos, Territory, Art, s. 54, cyt. za: Monika Rogowska-Stangret, Ciało – poza Innością i Tożsamością, s. 314.

87

etniczności). Jak pisała Karen Barad, „nie patrzymy na świat z zewnątrz. Nie jesteśmy też po prostu ulokowani w konkretnych miejscach świata; stanowi-my raczej część świata w jego nieustannej intra-akcyjności”68. My, ludzie, je-steśmy złączeni z materią świata, z przyrodą ożywioną i nieożywioną, z tech-nologią wreszcie, wpływamy na jego tkankę, ale i jesteśmy przez nią tworzeni (o czym pisała wspomniana wyżej Haraway). „Posthumanistyczna podmioto-wość, której bronię, jest raczej materialistyczna i witalistyczna, ucieleśniona i lokalnie osadzona, zawsze gdzieś umieszczona – zgodnie z zasadami femi-nistycznej «polityki umiejscowienia»”69 – jak pisała Rosi Braidotti. Ujmowa-ła ona ciało jako „próg podmiotowości”70, miejsce przecięcia się dyskursów, zmultiplikowanych różnic (poza binarnością), naturokultury71 wreszcie. Pod-miot nomadyczny, słowami Aleksandry Derry, badaczki, tłumaczki Braidotti na język polski, jest „zmienny, wieloraki, usytuowany (zawsze ulokowany w jakimś tu i teraz), ucieleśniony, lokalnie zakorzeniony, niejednorodny; nie-ustannie stający się «jakimś»; relacyjny, uwikłany w sieć powiązań z czyn-nikami poza-ludzkimi”72. Filozofka posługuję się teorią nomadycznego pod-miotu jako „fikcją polityczną, która pozwala […] [jej] dobrze zastanowić się

68 Karen Barad, Posthumanistyczna performatywność: ku zrozumieniu, jak materia zaczyna mieć znaczenie, tłum. Joanna Bednarek, [w:] Teorie wywrotowe. Antologia przekładów, red. Agnieszka Gajewska, Wydawnictwo Poznańskie, Poznań 2012, s. 357. Zob. także: Ewa Hyży, Dzielenie się światem. Nowy feministyczny realizm w ujęciu Karen Barad, [w:] Fe-ministyczne konteksty. Multidyscyplinarnie, red. tejże, Wydawnictwo Adam Marszałek, Toruń 2017, s. 57-79.

69 Rosi Braidotti, Po człowieku, tłum. Joanna Bednarek, Agnieszka Kowalczyk, PWN, War-szawa 2014, s. 124.

70 Rosi Braidotti, Podmioty nomadyczne. Ucieleśnienie i różnica seksualna w feminizmie współczesnym, tłum. Aleksandra Derra, Wydawnictwo Akademickie i Profesjonalne, War-szawa 2009, s. 221. Zob. także: Agnieszka Jagusiak, Posthumanistyczna wizja cielesności: podmiot nomadyczny Rosi Braidotti i podmiot ucieleśniony według Elizabeth Grosz jako wstęp do nowego feministycznego materializmu, [w:] Feministyczne konteksty. Multidyscy-plinarnie, s. 38-56.

71 Koncepcja naturokultury zakłada nierozerwalny splot kultury i natury. Zob. Bruno La-tour, Nigdy nie byliśmy nowocześni. Studium z antropologii symetrycznej, tłum. Maciej Gdula, Oficyna Naukowa, Warszawa 2011; Bruno Latour, Polityka natury, tłum. Agata Czarnacka, Wydawnictwo Krytyka Polityczna, Warszawa 2009; Donna Haraway, The Companion Species Manifesto: Dogs, People, and Significant Otherness, Prickly Paradigm Press, Chicago 2003; Donna Haraway, Manifest gatunków stowarzyszonych, tłum. Joanna Bednarek, [w:] Teorie wywrotowe, s. 241-260; Donna Haraway, Staying with the Trouble. Making Kin in the Chthulucene, Duke University Press, Durham–London 2016.

72 Aleksandra Derra, Ciało – kobieta – różnica w nomadycznej teorii podmiotu Rosi Braidotti, [w:] Terytorium i peryferia cielesności. Ciało w dyskursie filozoficznym, red. Andrzej Kie-pas, Elżbieta Struzik, Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego, Katowice 2010, s. 474.

88

nad ustalonymi kategoriami i poziomami doświadczenia i poruszać się w po-przek nich […]. [N]omadyzm tutaj rozważany odnosi się do takiego rodzaju krytycznej świadomości, w której sprzeciwiamy się zamknięciu w społecznie zakodowanych sposobach myślenia czy zachowania. […] Stan nomadyczny definiuje obalanie konwencji, a nie dosłownie akt podróżowania”73. Podmiot nomadyczny wpisuje się w teorię „cielesnego materializmu”, przestrzegając tym samym przed politycznymi konsekwencjami porzucenia ciała i odcieleś-nienia podmiotu w dobie technokultury74. Czym staną się wykluczeni i wy-kluczone, jeżeli pozbawimy ich ciał? Czym stanie się planeta i przyroda, któ-rej zasoby wyczerpaliśmy, jeżeli w swoich wizjach porzucimy jej materialność (cielesność) na rzecz cyberprzestrzeni? Cielesność w takim ujęciu przestaje być właściwością ludzi, zyskując nie-ludzki wymiar.

Stacy Alaimo proponuje koncepcję transkorporealności (ang. trans-corpo-reality) jako myślenia poprzez ciała czy raczej w poprzek ciał: „wszystkie stwo-rzenia, jako byty ucieleśnione, uwikłane są w dynamiczny, materialny świat, który przecina je, przekształca i jest przez nie przekształcany”75, dodając, że „transkorporealność, wraz z innymi teoretycznymi koncepcjami w feministycz-nym posthumanizmie, sugeruje nową formę człowieka po Człowieku, która nie jest ufundowana na obojętności, dualizmach, hierarchiach i wyjątkowości”76. Transkorporealności to ponowne przemyślenie ontologicznych i epistemolo-gicznych podstaw współżycia, to ponowne złączenie człowieka z jego środowi-skiem, to uważność, otwartość, responsywność jako podstawowe i pożądane cechy empatycznej, ziemskiej wspólnoty (łączy się to oczywiście z ekologiczną teorią percepcji Jamesa J. Gibsona i jej interpretacją/rozwinięciem w wyda-niu Tima Ingolda – o czym pisałam w rozdziale drugim). Alaimo pisze:

Wyobrażenie sobie ludzkiej korporealności jako transkorporealności, w której to, co ludzkie jest splecione z więcej niż ludzkim światem, pod-kreśla stopień nierozerwalności substancji tego, co ludzkie i „środowiska”. […] W rzeczy samej myślenie w poprzek ciał może przyspieszyć uznanie,

73 Rosi Braidotti, Podmioty nomadyczne, s. 28.

74 Rosi Braidotti, Metamorphoses. Towards a Materialist Theory of Becoming, Blackwell Pub-lishers, Oxford 2002, s. 23, 265.

75 Stacy Alaimo, Trans-corporeality, [w:] Posthuman Glossary, red. Rosi Braidotti, Maria Hlavajova, Bloomsbury, London–Oxford–New York–New Delhi–Sydney 2018, s. 435.

76 Tamże, s. 436.

89

iż środowisko, wyobrażone jako bierne, jako pusta przestrzeń lub jako zasób przeznaczony dla człowieka, jest tak naprawdę światem cielesnych istnień, z których każde ma swoje własne potrzeby, żądania i działania77.

Są to postulaty etyczne, oparte na trosce, współodczuwaniu i współodpowie-dzialności. W innym tekście Alaimo proponuje wyobrażoną, ale ciągle trans--korporalną podróż na dno oceanu, jako przestrzeni mniej przez człowieka poznanej, ale również wrażliwej na skutki zatruwania środowiska przez np. produkcje przemysłową (wydaje nam się, że zakwaszanie oceanów mniej dotyka nas na co dzień niż wypełnione smogiem powietrze).

Kontemplowanie zakwaszonej muszli rozpuszcza indywidualistyczną i kon-sumpcyjną podmiotowość, zgodnie z którą świat składa się przede wszyst-kim z uzewnętrznionych jednostek, przedmiotów ludzkiej konsumpcji. Oznacza zadomowienie się w rozpuszczaniu; to niebezpieczna przyjemność, paradoksalna ekodeliczna78 ekspansja i rozpad człowieka, estetyczny bo-dziec do poszerzania czułego życia istot, nie-ludzkiego i łączenia się z nimi, niezgłębiona ekspansja mórz. Oznacza narażenie siebie, które jest aktem politycznym: przesunięcia ku szczególnie feministycznemu rodzajowi etycz-nego i politycznego zaangażowania79.

Ten rodzaj imersyjnej wrażliwości, w ramach której ludzki podmiot nieja-ko rozpuszcza się, eksperymentując z pozaludzką kinestetyką, motoryką, sięgając wyobraźnią poza oczywiste ścieżki relacji, bliski jest praktykom artystek, do których analizy przejdę w kolejnej części książki.

77 Stacy Alaimo, Bodily Natures. Science, Environment, and the Material Self, Indiana Uni-versity Press, Bloomington–Indianapolis 2010, s. 2, cyt. za: Monika Rogowska-Stangret, Korpor(e)alna kartografia „nowego materializmu”, [w:] Feministyczne konteksty. Multidy-scyplinarnie, s. 28.

78 Ekodeliki to naturalnie występujące chemiczne substancje psychodeliczne. Zob. Richard Doyle, Darwin’s Pharmacy: Sex, Plants, and the Evolution of the Noösphere, University of Washington Press, Seattle 2011.

79 Stacy Alaimo, Your Shell on Acid: Material Immersion, Anthropocene Dissolves, [w:] Anthropocene Feminism, red. Richard Grusin, University of Minnesota Press, Minneapo-lis–London 2017, s. 114, za: Monika Rogowska-Stangret, Feminizmem w Antropocen. Re-cenzja z książki „Anthropocene Feminism”, „Nowa Orgia Myśli”, 17.12.2017, http://nowaor-giamysli.pl/index.php/2017/12/07/feminizmem-w-antropocen/#_ftn16 (dostęp: 21.08.2018).

ROZDZIAŁ IV

92

Nieustannie i ciągle od nowa komponujemy swoje ciało i swoją uwagęw odpowiedzi na środowisko, rzeczy znane i nieznane.Ten wewnętrzny taniec jest podstawową improwizacją będącą czytaniem,a zarazem odpowiedzią na scenariusze podsuwane przez środowisko.To dialog naszego ciała z naszym doświadczeniem1.

Lisa Nelson

Lisa Nelson

Lisa Nelson to twórczyni tańca, performerka, która po odebraniu klasycz-nego tanecznego wykształcenia w Juilliard School w Nowym Jorku, w la-tach 1966-1971 studiowała w Bennington College w stanie Vermont, gdzie w 1969 roku zetknęła się z Judith Dunn, członkinią Judson Dance Thea-ter, i Billem Dixonem, muzykiem, czołowym przedstawicielem free jazzu2. Na początku lat siedemdziesiątych dołączyła jako tancerka do Workgroup Daniela Nagrina, grupy skupionej na eksplorowaniu improwizacji tań-ca3. W tym samym czasie poznała Steve’a Paxtona, który uznawany jestza jednego z twórców kontakt improwizacji (ang. contact improvisation)4. Nel-son współtworzyła to środowisko również jako współredaktorka skupionego

1 Lisa Nelson, Before Your Eyes: Seeds of a Dance Practice, „Contact Quarterly. Dance and Improvisation Journal” 2004, t. 29, nr 1, s. 21.

2 Zob. Lisa Nelson in conversation with Nita Little, https://movementresearch.org/publications/critical-correspondence/lisa-nelson-in-conversation-with-nita-little (dostęp: 15.01.2018).

3 Zob. Melinda Buckwalter, Composing while Dancing: An Improviser’s Companion, University of Wisconsin Press, Madison 2010, s. 121.

4 Zob. Sonia Nieśpiałowska-Owczarek, Katarzyna Słoboda, Kontakt improwizacja, [w:] Słownik tańca XX i XXI wieku, red. Małgorzata Leyko, Joanna Szymajda, Uniwersytet Łódzki, Łódź 2022, s. 329.

93

wokół tej praktyki magazynu „Contact Quarterly”5. Z czasem porzuciła taniec na rzecz pracy z kamerą wideo (to właśnie wtedy powstały pierwsze przenośne wersje tego sprzętu) – nagrywała (kontakt) improwizację oraz sesje terapeu-tyczne Bonnie Bainbridge Cohen, twórczyni zintegrowanej i wcielonej meto-dy terapeutycznej zwanej Body-Mind Centering®. „W technice kontakt im-prowizacji podstawę stanowi fizyczny kontakt dwóch poruszających się osób i relacja powstająca między nimi, która oparta jest wyłącznie o podstawowe fizykalne prawidła ruchu – grawitację, bezwład, pęd”6, jak pisałyśmy z Sonią Nieśpiałowską-Owczarek. Praktyka ta polega na uwalnianiu nadmiernego na-pięcia mięśniowego w nieustannym i nieokreślonym z góry przepływie ruchu. Pierwszym eksperymentem tego kierunku był pokaz Magnesium zainicjo-wany przez Steve’a Paxtona w 1972 roku w Oberlin College w Ohio. Kon-takt improwizacja zapoczątkowana jako eksperymentowanie z upadkiem, utratą kontroli i orientacji, zderzaniem się bezwładnych ciał, chwytaniem napierającej z impetem osoby, a także doświadczanie pozorności bezruchu, z biegiem lat stawała się narzędziem do budowania płynnych, trwających dłużej niż do niedawna sekwencji ruchu, różniących się dynamiką i natęże-niem. Podstawą kontaktu był dotyk (angażujący nie tylko dłonie, ale każdą część ciała)7. Body-Mind Centering®8 to metoda pracy z ciałem stosowana jako terapia, ale też jako jedna z najważniejszych praktyk somatycznych. Jak pisze Gaja Karolczak:

Jest to forma doświadczeniowych studiów nad ucieleśnieniem i zastosowa-niem anatomicznych, fizjologicznych, psychofizycznych i rozwojowych zasadprzy wykorzystaniu ruchu, dotyku i głosu. Ucieleśnienie jest tu rozumiane jako ciągle aktywny doświadczeniowy proces integracji różnych poziomów żyjącego ciała człowieka9.

5 Zob. Kent De Spain, Landscape of the Now. A Topography of Movement Improvisation, Oxford University Press, New York 2014, s. 28.

6 Katarzyna Słoboda, Sonia Nieśpiałowska-Owczarek, Wstęp, [w:] Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy, s. 19.

7 Zob. Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy, s. 141-188.

8 Zob. Bonnie Bainbridge Cohen, Sensing, feeling, and action: the experiential anatomy of body-mind centering. The collected articles from Contact quarterly dance journal 1980-1992, Contact Editions, Northampton 1993 lub Linda D. Hartley, Wisdom of the Body Moving: An Introduction to Body-Mind Centering, North Atlantic Books, Berkeley 1995.

9 Gaja Karolczak, Body Mind Centering® (BMC SM), [w:] Słownik tańca współczesnego, red. Małgorzata Leyko, Joanna Szymajda, Uniwersytet Łódzki, Łódź 2022, s. 114-115.

94

Bazuje ona na anatomii empirycznej oraz odkrywaniu, uświadamianiu i przeformułowywaniu wzorów relacji pomiędzy ciałem a umysłem na wielu poziomach, od komórkowego poczynając, przez relacje części ciała i układów ciała (szkieletowego, więzadłowego, mięśniowego, powięziowego, hormonal-nego, nerwowego), po relacje z otoczeniem. Lisa Nelson w latach 1977-1979 nagrywała terapeutyczne sesje Cohen z niemowlakami i małymi dziećmi cier-piącymi na różnego rodzaju uszkodzenia centralnego układu nerwowego. Jak sama wspomina, obserwowanie dzieci uczących się od nowa podstawowych funkcji ciała, takich jak chodzenie, poszerzyło jej rozumienie tego, na czym może polegać relacja patrzenia i działania10 – tak kluczowa dla jej praktyki.

Pod koniec lat siedemdziesiątych i w latach osiemdziesiątych powo-li powracała do tańca, tworząc duety ze Steve’em Paxtonem (niezwią-zane z praktyką kontakt improwizacji). W latach dziewięćdziesiątych współtworzyła Image Lab (razem z K. J. Holmes, Karen Nelson, Scottem Smithem), nieformalną grupę improwizatorek i improwizatorów, która rozumiała performanse jako „publiczne obserwatoria”11. Właśnie wtedy opracowała metodę pracy kompozycyjno-badawczej – „partytury zestra-jania” (ang. tuning scores), której podstawę stanowi zadawanie pozornie prostych pytań – „co widzimy, gdy patrzymy na taniec?”, „co i jak widzimy, gdy tańczymy?”12 (metoda ta zostanie szerzej omówiona w ostatniej części rozdziału).

Porzucając tańczenie, Lisa Nelson nie porzuciła tańca. Sięgnęła po przenośną kamerę. Filmowała (o czym już wspomniałam) pokazy improwi-zacji kontaktowej, sesje Body-Mind Centering®, ale też eksperymentowała z rejestracją codziennego życia w Vermoncie, gdzie mieszkała (i mieszka na-dal). Traktowała kamerę jak zewnętrzne ciało, dzięki któremu może odkry-wać, w jaki sposób człowiek poprzez swoje ciało i zmysły uczy się działać. Praca z ruchem kamery, wyborem kadrowania, a potem montażem (który

10 Zestrajanie percepcji – z Lisą Nelson i Scottem Smithem rozmawiają Gaja Karolczak i Ka-tarzyna Słoboda, część I, red. Gaja Karolczak, Katarzyna Słoboda, taniecPOLSKA.pl, 2015 http://www.taniecpolska.pl/krytyka/272 (dostęp: 15.01.2018).

11 Zob. Lisa Nelson on Scores, http://old.sarma.be/oralsite/pages/Testpage_Lisa_Nelson_(ge-neral)/ (dostęp: 15.01.2018).

12 Zob. Kent De Spain, Landscape of the Now, s. 28. Przeredagowane fragmenty tego rozdzia-łu ukazały w moim tekście napisanym w ramach stypendium badawczego Grażyny Kul-czyk w dziedzinie współczesnej choreografii, Katarzyna Słoboda, Lisa Nelson. Doświad-czanie tańczenia – montaż w czasie rzeczywistym, taniecPOLSKA.pl, 2018, https://www.taniecpolska.pl/krytyka/581 (dostęp: 7.11.2018).

95

w tamtych latach był pracą fizyczną, polegającą na ręcznym cięciu i sklejaniutaśmy filmowej) umocniła ją w przekonaniu, że improwizacja opiera się przede wszystkim na wyborach, a w ramach swojej praktyki chciała uczynićwidocznym właśnie ów proces podejmowania decyzji. Praca za kamerą po-zwoliła jej zgłębić strukturę różnego rodzaju (społecznych) wzorów ruchu i za-chowania (to, na co zwracamy uwagę, jak patrzymy) oraz sposoby, w jakie wzory te wchodzą w dialog z działaniem otwartym na eksplorowanie niezna-nego. Od tego momentu sama zaczęła świadomie przepracowywać wyuczo-ne w toku edukacji tanecznej schematy poruszania się i reagowania ciała.Potraktowała ciało w praktyce tanecznej nieco inaczej – jako ciało, które ni-czym kamera ramuje codzienne doświadczenie13 i zawiadując naszym apara-tem percepcyjnym sprawia, że czynność obserwowania staje się działaniem. Tak pisała o doświadczeniu za kamerą:

Wideo łączy dwa silne narzędzia uczenia: mechaniczne oko, które wyizolo-wuje ruchome elementy patrzenia – ustawianie ostrości, ujęcia w szerokiej perspektywie, śledzenie, zbliżenie – i nieustanne odtwarzanie od początku, które pokazuje przyczyny i konsekwencje naszych działań. To sprawiło, że zaczęłam zgłębiać sposób, w jaki komponuje się ciało – najpierw strojone są zmysły, później ciało orkiestrowane jest w ruchu wokół wyobrażenia i pragnienia [nadania] znaczenia. […] [dzięki rejestrowaniu tańca i ruchu – przyp. K.S.] weszłam w dialog pomiędzy moją uwagą i fizycznością. Moje zainteresowanie tym, na co patrzyłam, utrzymywało ten dialog w stanie równowagi lub zmiatało mnie z nóg. W trakcie kręcenia każdy mój ruch wpływał na to, na co patrzyłam. Kiedy obróciłam głowę, krawędzie kadruzdawały się popychać, śledzić, ciągnąć lub prowadzić podmiot przez prze-strzeń. […] Sprawdziła się tu znana zasada, że akt obserwacji zmienia ob-serwowany podmiot, ale jej odwrotność była również wyczuwalna – to, co obserwowałam, zmieniło mnie14.

Istotną rolę odegrała jednak nie tyle praca za kamerą, ile ta za stołem mon-tażowym, gdzie Nelson miała fizyczną i wizualną kontrolę nad sekwencjami ruchu i jego relacją z obrazem. To właśnie przy stole montażowym, trzymając

13 Lisa Nelson – Vídeo 1 – Conectedance, https://www.youtube.com/watch?v=qA1ui4m0sUI (dostęp: 3.10.2018).

14 Lisa Nelson, Before Your Eyes: Seeds of a Dance Practice, s. 24.

96

przyciski czy rolki taśmy, tnąc je i sklejając, kontynuowała choreograficznąpraktykę. Jak sama mówi, wracając do praktyki tańca, uświadomiła sobie, że podobne zabiegi montażowe może zastosować wobec swojego ciała i swo-jej percepcji w ruchu. W jednym z wywiadów stwierdziła:

Odkryłam, że mogę dokonywać tych cięć również podczas tańczenia; mogę przemieszczać się od ruchu do ruchu bez żadnego uprzedniego przygoto-wania… Moje tańczenie stało się naprawdę bardzo nieprzewidywalne, to znaczy nie uwzględniałam już żadnych przejść pomiędzy jednym obrazem w moim ciele a kolejnym15.

Nelson zauważyła, że wybory, jakich dokonywała za kamerą, pokrywały się z jej choreograficznym pragnieniem pogłębiania pracy tanecznej z uwzględ-nieniem porządku ramowania i wypełniania (gdzie treść i kontekst się pokry-wają), ale też dostrzeżeniem pozorności ruchu i bezruchu16. Doświadczenie zdobyte za kamerą przekuła w pogłębioną praktykę wielozmysłowego dzia-łania w ramach dzielonych z innymi (np. widzami) przestrzeni wizualnych w oparciu o tworzone na bieżąco partytury. Używane przez nią w ramach partytur zestrajania zawołania (więcej na ten temat w dalszej części rozdzia-łu) to niejako przetransponowanie na ciało (jego zmysły i działanie) narzędzi montażu (np. pauza, powtórka, przyspieszenie, odwrócenie, zatrzymanie), które stają się tożsame z narzędziami choreograficznymi W ramach tego choreograficznego procesu, który staje się montażem w czasie rzeczywistym,nie chodzi jednak o tworzenie czegoś nowego, ale o podążanie za tym, co niejako odsłania się w ramach działania w konkretnym otoczeniu. Chodziwięc o przekierowanie uwagi z kreowania na słuchanie, widzenie, wy-bieranie, podążanie za aktywnym zaangażowaniem w bodźce odbieranez otoczenia.

Lisa Nelson od lat aktywnie dzieli się praktyką partytur zestraja-nia w ramach intensywnych warsztatów (w Polsce odbyły się dwa, w 2012 i 2015 roku, oba organizowane przez Stary Browar Nowy Taniec / Art Sta-tions Foundation), a pokazy dla publiczności mają na celu aktywowanie po-dobnych procesów percepcyjnych u widzów. Jak pisze artystka:

15 Wywiad z Lisą Nelson przeprowadzony przez Myriam Van Imschoot w Vermoncie 2 maja 2001 roku http://oralsite.be/pages/Interviews_Lisa_Nelson (dostęp: 3.10.2018).

16 Tamże.

97

Jestem zainteresowana tym, w jaki sposób produkowanie obrazów bardziej świadomie łączy ludzi z ich zmysłami. Chcę sprowokować widza/widzkę do zdania sobie sprawy z tego, że on/ona zaangażowana jest w ten sam pro-ces, co performer/performerka, polegający na improwizowanym17 kompo-nowaniu swojego doświadczenia. Staram się uczynić to widocznym w samej strukturze pokazów18.

Praktyka Nelson, najzwięźlej ujmując, to sposób na komponowanie ciała, jego wielozmysłowych działań, uważności i obecności w nieustannym dia-logu z otoczeniem. Jest to bardzo konkretna propozycja pracy w ramach improwizacyjnych praktyk tanecznych, poddająca cielesnej i percepcyjnej refleksji zależności pomiędzy pracą studyjną („treningiem” ciała i zmysłów), pracą sceniczną i sposobami odbioru takiego rodzaju praktyk przez widzów. Przy czym podkreślić należy, że Nelson wskazuje na fakt, że umiejętnościchoreograficzne pokrywają się z tymi, których używa sprawny improwi-zator19, różnicą jest to, czy decyzje dotyczące kompozycji podejmowane są w czasie rzeczywistym występu, czy w pracy studyjnej, w przypadku której wypracowuje się performatywne rozwiązania. W niniejszym rozdziale, chcąc skupić się na metodologii pracy Lisy Nelson, korzystam głównie ze źródeł pisanych (drukowanych i cyfrowych), audialnych i audiowizualnych, a tak-że własnej obserwacji uczestniczącej (brałam udział w warsztatach z Lisą Nelson i Scottem Smithem, które odbywały się 15-19 kwietnia 2015 roku w ramach programu Stary Browar Nowy Taniec w Poznaniu / Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk).

17 „Opracowała je [partytury zestrajania – przyp. K.S.], szukając systemów improwizacyj-nych, które uwzględniałyby specyfikę warsztatu choreograficznego, pozostając zarazem ot-warte na spontaniczność i współpracę. Partytury zestrajania opierają się na wiedzy każdej i każdego z nas, łącząc dyscyplinę obserwacji ze sztuką i warsztatem pamięci: a zarazem z podstawami tańca improwizacyjnego”, Lisa Nelson, Kompozycja, komunikacja i zmysł wyobraźni. Lisa Nelson o swojej pre-technice tańca, tuning scores [partytury zestrajania], tłum. Monika Rokicka, [w:] Choreografia: autonomie, s. 110. Tłumaczenie zmienione – ko-rekcie uległo tłumaczenie nazwy praktyki Nelson tuning scores jako „partytury zestraja-nia”, zaproponowane przez Gaję Karolczak w rozmowie, jaką przeprowadziłyśmy z Lisą Nelson w lipcu 2013 roku podczas jej pobytu w Muzeum Sztuki w Łodzi. Zob. Zestrajanie percepcji http://www.taniecpolska.pl/krytyka/272 (dostęp: 15.01.2016). „Dostrajanie” za-proponowane przez tłumaczkę i redaktorkę tomu Choreografie: autonomie wydaje się dzia-łaniem jednostronnym i mającym swój finał, podczas gdy „zestrajanie” sugeruje niejako nieskończone współdziałanie.

18 Lisa Nelson, The Sensation is the Image, „Writings on Dance” 1995-1996, nr 14, s. 14.

19 Zob. Kent De Spain, Landscape of the Now, s. 169-170.

98

Ciało patrzące, ciało wielozmysłowe

Praktyka „partytur zestrajania” polega na badaniu sposobu, w jaki patrzy-my na taniec. Stawia pytanie o to, jaką rolę w tańcu odgrywać może zmysł wzroku w sprzężeniu z innymi zmysłami i jak obserwacja ta wpływa na sposób poruszania się. Jest to tworzenie przestrzeni do dialogu pomiędzy tym, na co i jak patrzymy, a tym, co widzimy, ale przede wszystkim służy ćwiczeniu zmysłów w responsywności, elastyczności, otwartości na zmiany zachodzące w środowisku. Jak podkreśla Nelson, jej praca polega nie na tworzeniu ruchu (czy jego kolejnych sekwencji), ale na konstruowaniu wa-runków do empirycznego i epistemologicznego eksperymentu (kontekstu20 dla zaistnienia ruchu), którego głównym motorem napędowym jest ciało. Taniec przez wieki, jak sama mówi, prowadził do zniekształceń ciała21, na-rzucał mu jarzmo ekstremalnej sprawności i wirtuozerii, podporządkowy-wał go estetycznym stylizacjom – ciało jednym słowem miało być sprawnie funkcjonującą maszyną, bezrefleksyjnie wykonującą zaprogramowane sek-wencje ruchowe. Dopiero na początku XX wieku taniec stał się przestrzenią do badania anatomicznych, psychologicznych i kinestetycznych uwarun-kowań i możliwości ciała, i tę fundamentalną zmianę Nelson eksploruje w swojej praktyce.

Środowisko, w którym działamy, jest nam dane poprzez nasze ciała, poprzez ich złożoną anatomię, funkcjonowanie, zmysły oraz ich wzajem-ne relacje. Ciało działa, reagując na informacje i impulsy zbierane z oto-czenia. Celem praktyki Nelson jest niejako rozłożenie tego procesu na czynniki pierwsze, wydłużenie czasu trwania jego poszczególnych części, sprawienie, że ciało jako wielozmysłowy organizm już nie tylko impulsyw-nie reaguje na środowisko, ale twórczo na nie odpowiada, wchodząc z nim w dialog22. Zbieranie informacji z otoczenia za pomocą zmysłów (wszyst-kich naraz i każdego z osobna) pozwala nam komponować doświadczenie poprzez ciało, będące ośrodkiem tychże zmysłów. Nasze działania to więc niejako nieustanne negocjacje z otoczeniem – najczęściej odbywają się

20 Zob. Olive Bieringa, Lisa Nelson – How do you make dance? http://www.mnartists.org/article/lisa-nelson-how-do-you-make-dance (dostęp: 15.01.2018).

21 Zob. Moving viewer: an interview with Lisa Nelson, http://www.dance-tech.net/video/1462368:Video:15448> (dostęp: 15.01.2018).

22 Lisa Nelson in conversation with Nitta Little, http://www.movementresearch.org/critical-correspondence/blog/?p=498 (dostęp: 15.01.2018).

99

niejako automatycznie, są jakby oczywistą warstwą kulturowo i społecz-nie przyjętego zachowania. Dopiero w uważnej praktyce komponowania ucieleśnionego doświadczenia (jak u Lisy Nelson) warstwy przyzwyczajeń, intencji, ciekawości, chęci chwilowego odwrócenia codziennego porząd-ku są uświadamiane. Ciało, w jego wielozmysłowym wymiarze, angażuje się wtedy w grę, w której nie chodzi już tylko, jak w codziennych czyn-nościach, o zdobycie informacji czy jej przekazanie (w formie werbalnej czy niewerbalnej), lecz o odkrywanie warstw przyzwyczajeń i schematów w naszym działaniu, ale też w odczytywaniu działania. Tym samym cho-dzi więc o odkrywanie innych sposobów współdziałania, czy też, ogólniej, modalności naszego funkcjonowania w ramach danego środowiska. Cia-ło staje się w tym ujęciu nie tyle narzędziem poznania, ile środowiskiem aktywnego poznania i komponowania doświadczenia – „[…] ciało jako zasobnik, środowisko wyobraźni i odwrotnie. Intencja i uważność decy-dują o zmianach równowagi ciała. Kompozycja: organizacja, percepcja, schematy, znaczenie”23. Relacje między środowiskiem zewnętrznym i we-wnętrznym w praktyce improwizacji, jaką proponuje Nelson, są niezwy-kle istotne, gdyż upłynniają granicę pomiędzy jednym i drugim. Nelson dość obrazowo oddaje ten rodzaj fizycznej zależności, jaki generowany jest w ramach praktyki, tak studyjnej, jak i performowanej z udziałem pub-liczności: „moje ciało rozwinęło się niejako z aktywności moich oczu. Resz-ta mojego ciała podążyła za tym, by stworzyć zasobnik, który pomieści to,co nadejdzie lub by przekierować to, co się zbliża”24. W innym miejscu rozwija i komplikuje ten trop:

Mój materiał pochodzi z czegoś bardziej bezpośredniego, [jako] odpowiedź na konkretne fizyczne okoliczności, jak i ruch zmysłów. […] najbardziej zmysłową intensywną informację zwrotną otrzymuję z [aktywności] moich oczu oraz z moich trzewi – moich organów […] to, co wspiera mój świat sensoryczny, pochodzi spoza mojego ciała. To mnie kształtuje. To stąd zbie-ram instrukcje. Moje ciało, niczym lustro, odbija świat zewnętrzny. […] To tak, jakby to, co zapewnia mi strukturę, było poza mną – podłoga, ściany, to wszystko wspiera mój ludzki kształt, jak również oczywiście oczy jako

23 Lisa Nelson, Kompozycja, komunikacja i zmysł wyobraźni, s. 108 (tłumaczenie zmienione).

24 Wywiad z Lisą Nelson przeprowadzony przez Myriam Van Imschoot w Vermoncie 23 kwiet-nia 2001 roku http://oralsite.be/pages/Interviews_Lisa_Nelson (dostęp: 3.10.2018).

100

organ posiadający najważniejszą funkcję utrzymywania równowagi – to wszystko tworzy swojego rodzaju egzoszkielet ciała25.

Ciało w praktyce partytur zestrajania jest czułym barometrem odpowia-dającym na najdrobniejsze impulsy z otoczenia, poszukującym chwilowego oparcia w jego relacyjności i procesualności.

W praktyce Nelson patrzenie jest ucieleśnione, gdyż spełnia jakby po-dwójną funkcję – nie tylko pozwala na uważne rozpoznanie otoczenia i relacji w ramach niego zachodzących, ale służy również jako jedna z modalności, któ-ra porządkuje stany wewnętrzne, stanowiąc niejako oparcie dla budowania, ale też komunikowania zmysłowych, zewnętrznych treści ciała, a wreszcie jest pomostem pomiędzy krajobrazem wewnętrznym i zewnętrznym, na któ-rym nadbudować może się działanie. Ciało jest wreszcie miejscem, w którym bierze początek działanie, ale i decyzja, wybór dotyczący takiego, a nie innego kierunku działania – „kiedy improwizuję, częściej w swoim ciele decyduję się, by czegoś nie zrobić, niż by coś zrobić, ponieważ w każdym z momentów gestu ciała jest tak dużo, w związku z czym działanie polegające na wyhamowa-niu tworzy echo, które pojawia się jako ruch”26. Jest to też bardzo pogłębiona praktyka ujmowania tańca jako sztuki wizualnej – propozycje performatyw-ne pojawiają się w polu naszego wzroku, to on śledzi poruszające się ciała,odczytuje działanie uważności, relacje w ramach struktury improwiza-cji, podąża za trajektorią ruchu. Kwestią ujęcia przez Nelson zagadnie-nia obrazu w jej praktyce zajmę się szerzej w kolejnej części rozdziału, dotyczącej działania i komponowania uważności, w tym miejscu war-to jednak zaznaczyć, że pole wizualne takiej propozycji performatywnej zbudowane jest z obrazów kinestetycznych (mających źródło i osadzenie w ciele)27. Obrazy te operują w performerce – w jej wyobraźni – pobudzając do działania, będąc odpowiedzią na działanie zauważone w otoczeniu, są intencjonalne, ale stanowią też otwartą propozycję do dalszego rozwijania.

25 Wywiad z Lisą Nelson przeprowadzony przez Myriam Van Imschoot w Vermoncie 20 listo-pada 2001 roku http://oralsite.be/pages/Interviews_Lisa_Nelson (dostęp: 3.10.2018).

26 „Nouvelles de Danse. On the Edge/Créateurs de l’Imprévu” 1997, nr 32/33, red. Agnès Benoit-Nader, Contredanse, Bruxelles, s. 79-80.

27 Na temat obrazów kinestetycznych zob. Mark Johnson, The Body in the Mind: The Bodily Basis of Meaning, Imagination, and Reason, University of Chicago Press, Chicago 1987; tenże, The Meaning of the Body: Aesthetics of Human Understanding, University of Chica-go Press, Chicago 2007.

101

Oczy w jej praktyce to cielesne organy, operatory zmysłowej uważności, szukające oparcia zarówno w otoczeniu, jak i w wyobraźni – jak zauważaNelson:

Kiedy myślę o moim tańczeniu i tym, skąd czerpię ruch w swojej wyobraźni, [zdaje sobie sprawę, że] każde miejsce, na które spojrzę, zmienia wewnętrznie kształt mojego ciała. To działa jak lejek, komin. Z jednej strony zakotwiczam to wzrokiem na zewnątrz, a z drugiej wspieram to od środka, fizycznie. Wyda-je mi się, że to, co próbuję opisać, [składa się na proces, w którym] uważność jest fizycznie sterowana, to znaczy musi być zorganizowana sekunda po se-kundzie tak, by pozostała czujna czy skupiona. A zadaniem trybu odpowie-dzialnego za przetrwanie genetyczne jest czytanie środowiska [poprzez wiele zmysłów] i odszukiwanie zmian, by zapewnić nam bezpieczeństwo28.

Uważność jako istotny tryb performatywny spotyka się tu z instynktem przetrwania, który pomaga nam wyłapywać w środowisku zmienne infor-mujące nas o potencjalnym niebezpieczeństwie – pracują na to wszystkie zmysły, sprzężone w porządkującej modalności działania ciała.

Informacje zbierane ze środowiska budują wewnętrzne, kinestetyczne obrazy, stanowiące o charakterze odczuć, które pozostają niezmiennie skła-dową działania. Jak pisała Nelson:

Jestem zainteresowana tym, w jaki sposób obraz budowany jest przez dzia-łania grupy ludzi oraz ile czasu zajmuje, by był on widoczny. Czuję w swoim ciele moment krystalizowania się obrazu, kiedy wystarczająca liczba ele-mentów, które wybieram ze swojego środowiska, wchodzi ze sobą w relacje. To niewielkie miejsce, w którym można działać w sposób przejrzysty. Nie oznacza to jednak, że wiem, jakie działanie wykonam. Oznacza to po prostu, że działanie jest gotowe do zaistnienia29.

Praktyka partytur zestrajania koncentruje się właśnie na rozpoznaniu tych ulotnych momentów pojawiania się działania. Jest narzędziem do obserwo-wania tego procesu, wskazywania miejsca w zmysłowej organizacji ciała,

28 Wywiad z Lisą Nelson przeprowadzony przez Myriam Van Imschoot w Vermoncie 23 kwiet-nia 2001 roku http://oralsite.be/pages/Interviews_Lisa_Nelson (dostęp: 3.10.2018).

29 Lisa Nelson, The Sensation is the Image, s. 12.

102

z którego działanie bierze początek, a także, na dalszym etapie, zmiany tej organizacji – przekierowania działania na tory innego zmysłu, uruchomie-nia za jego pomocą innych połączeń w ciele (między jego częściami, odczu-ciami tychże części, modalnościami zmysłów):

Kiedy tańczyłam, zazwyczaj pracowałam syntetycznie, tj. z użyciem wszyst-kich zmysłów. Byłam w stanie być bardziej świadoma tego, które z nich były dominujące, mogłam więc ćwiczyć się w podążaniu za jednym z nich, nie wypadając równocześnie z toru. […] [M]ogłam więc podążać w kierunkach wyznaczanych przez te źródła, na które bym nie wpadła, gdybym podążała jedynie za moimi nawykowymi wzorami30.

Jednym z celów praktyki partytur zestrajania jest odkrywanie i uświada-mianie sobie schematów ruchowych. Chodzi tutaj o przekierowanie konkret-nej nawykowej umiejętności na innego rodzaju tor (może być to myślenie, ujmowanie określonej jakości ruchu za pomocą innego zmysłu, np. usłysze-nie powtarzalnego gestu ciała lub utożsamienie z nim jakiegoś obrazu) lub kompletne, powolne dekonstruowanie konkretnej jakości, dotarcie do jej źródła i zmianę nawyku (tutaj chodziłoby praktycznie o pracę nad zmianą konkretnych połączeń w układzie nerwowym poprzez powtarzalną zmianę, ćwiczenie tej zmiany, jednym słowem o świadomą interwencję w codzienny trening ciała i zmysłów). Jak zauważa sama Nelson, pojawienie się techniksomatycznych (takich jak Body-Mind Centering31, Authentic Movement32, Klein Technique33 itd.) pomogło tancerzom w pozbywaniu się nawykowych i często czysto dekoracyjnych gestów ciała, niejednokrotnie nieświadomie zapożyczanych z historii tańca, z treningu w okresie wczesnego dzieciń-stwa, ale też spoza tanecznej praktyki. Nelson zwraca przy tym uwagę na ogromną rolę uczenia się czy też wpajania schematów poprzez percepcję

30 Wywiad z Lisą Nelson przeprowadzony przez Myriam Van Imschoot w Vermoncie 24 kwiet-nia 2001 roku http://oralsite.be/pages/Interviews_Lisa_Nelson (dostęp: 3.10.2018).

31 Zob. wypowiedzi Lisy Nelson nt. wpływu BMC na jej praktykę: Lisa Nelson, Kompozycja, komunikacja i zmysł wyobraźni, s. 112 oraz Jacky Lansley, Lisa Nelson, Growing Patterns for a New Imagination, [w:] The Wise Body: Conversation with Experienced Dancers, red. Jacky Lansley, Fergus Early, University of Chicago Press, Chicago 2011, s. 40.

32 Authentic movement. Essays by Mary Starks Whitehouse, Janet Adler, and Joan Chodo-row, red. Patrizia Pallaro, Jessica Kingsley Publishers, London 1999.

33 Zob. http://www.kleintechnique.com/ (dostęp: 3.10.2018).

103

wizualną34. Celem tutaj nie jest po prostu zrywanie z kolejnymi nawy-kami, ale poznawanie swojego ciała. Techniki takie, jak chociażby kon-takt improwizacja (o której pisałam na początku tego rozdziału), wyma-gają ogromnej sprawności, preferując horyzontalną i dynamiczną pracę z ciałem (poza tym mogą osadzić w ciele kolejne fizyczne wzory ruchowe). W momencie gdy pojawiają się ograniczenia (związane z wiekiem bądź kontuzjami), nawyki ciała, jak chociażby jego skłonność do wertykalności (preferowana w tańcu klasycznym) mogą być pomocne nie tyle w pokona-niu ograniczeń, ile w budowaniu alternatywnego „słownika” ruchowego. W rozmowie z Myriam Van Imschoot Nelson wspomina właśnie, jak na-wyk utrzymywania wertykalnej pozycji ciała jako podstawowej (a zwią-zanej z jej baletowym treningiem35) pomógł jej praktykować taniec pomi-mo kontuzji. Chodzi więc o twórczą pracę z uświadomionymi nawykami w ciele. Najbardziej pożądaną umiejętnością ciała jest więc wielopozio-mowa i wielozmysłowa elastyczność, zmienność. Taki rodzaj ujmowania cielesności bliski jest pojęciom wypracowanym przez feminizm korpor(e)-alny (Elizabeth Grosz), multiplikującym realności, jakie wcielać może cia-ło, czy później feminizm posthumanistyczny, taki jak trans-korporalność (Stacy Alaimo), jako otwartość ciała i jego procesów na spotkanie z inny-mi, nie-ludzkimi podmiotami (o czym pisałam szerzej w rozdziale trze-cim). Plastyczność ciała, a tym samym jego sprawczość, praktykowanajest w ramach partytur zestrajania Lisy Nelson w wymiarze ucieleśnionej wielozmysłowości.

Komponując uważność – komponując środowisko

Teorie Jamesa J. Gibsona miały ogromny wpływ na praktykę Lisy Nelson (jak sama wielokrotnie przyznawała36), gdyż podstawy jego teorii percepcji „jednoczą i obserwatora, i obserwowanego, a on sam rozwija swoje koncep-cje na bazie świadomości i uwagi, pojęć, które są podstawą improwizacji tanecznej, konstrukcji i performansu”37. Uważność w jej praktyce wydaje

34 Wywiad z Lisą Nelson przeprowadzony przez Myriam Van Imschoot w Vermoncie 2 maja 2001 roku http://oralsite.be/pages/Interviews_Lisa_Nelson (dostęp: 3.10.2018).

35 Tamże.

36 Zob. np. Lisa Nelson, The Sensation is the Image, s. 16.

37 Lisa Nelson, Kompozycja, komunikacja i zmysł wyobraźni, s. 112.

104

się kluczowym narzędziem ujmowania tańca oraz sposobem, w jakim wzrok i patrzenie funkcjonują w praktyce tanecznej; interesuje ją ruch uważności, jej przepływy w ramach ciała (jego zmysłów, części) oraz poza ciało, w kie-runku przestrzeni, widzów38. „Patrzę na zmysły jako narzędzia uważności. Ich organy fizyczne są instrumentami skupiającymi. Moje ciało musi się poruszać, by nastroić je w pożądanym kierunku. Jestem wdzięczna za to, że ich proste wskazówki dają mi powód, by się poruszyć”39 – pisze w jednym z tekstów. Uważność więc, stając się uwagą, skupieniem, zestraja zmysły w kierunku pożądanym w danym momencie, mobilizując performerkę do działania. Jednak w ramach swojej praktyki operuje ona nie tylko koncen-tracją władz postrzeżeniowych, ale także rozproszeniem40, szybką zmianą dynamiki i kierunku skupienia, zmianami przepływów pomiędzy zmysłami – uwaga zmienia się w uważność, posługując już nie tylko informacjami postrzeżeniowymi, ale także wyobraźnią. Jak pisze Nelson:

Czasem moje oczy podążały za moimi uszami lub moja uważność wędrowa-ła, by uwolnić się od zaciekłości mojego skupienia. Prowadzenie zmieniało się nieustannie pomiędzy jednym zmysłem a kolejnym, od tego, co przede mną, ku temu, co we mnie, od wyczuwania do tworzenia sensów (ang. from sensing to making sense). Fazowanie uważności było tak samo widoczne podczas tańczenia, jak i obserwowania gołym okiem41,

dodając w innym miejscu:

to nieustannie przesuwanie tekstów i podtekstów, gdy wykonuję dzia-łanie, przekierowuje moją uważność na inne strumienie skojarzeń. Mój ruch zmienia się zależnie od tego, jak moja uwaga jest skupiona. Kon-sekwencje przemieszczeń uwagi zmieniają ruch, a on może powodować

38 Lisa Nelson in conversation with Nita Little.

39 Lisa Nelson, [A page written by Lisa Nelson], [w:] Miranda Tuffnel, Chris Crickmay, A Wi-dening Field: Journeys in Body and Imagination, Dance Books, Hampshire 2002, s. 61.

40 Lisa Kraus, Daniel Lepkoff, Lisa Nelson, Improvisation and the sense of imagination. A discussion with Daniel Lepkoff and Lisa Nelson, „Contact Quarterly” 1992, t. 17, nr 2,s. 48.

41 Lisa Nelson, Before Your Eyes: Seeds of a Dance Practice, s. 25. Zob. także: JeroenPeeters, Dialogues on Blindness I. Lisa Nelson, „Dance Theatre Journal” 2005, t. 21, nr 1,s. 10-11.

105

zmianę w uważności. Praktyka, którą dla siebie rozwinęłam, była po to, by być bardziej świadomą tych przesunięć w uważności, tak bym mogła je kontrolować”42.

Jak już pisałam, percepcja wizualna, kluczowa dla jej praktyki, jest rozu-miana jako badanie rytmu patrzenia, podążanie za wzrokiem oraz okiem jako ucieleśnionym organem uważności. Ta dominująca modalność percep-cji poddawana jest w tym wypadku rozmaitym eksperymentom, których punktem wyjścia była praca z kamerą, a następnie montaż obrazu:

Odtwarzanie tego, co nagrałam, uwidoczniło fakt, że każdy ruch kamery był decyzją, świadomą lub nie, powodowaną pragnieniem o źródle fizjolo-gicznym czy nawykami moich zmysłów, moją potrzebą nadania sensu temu, co jest przede mną lub okolicznościami, w jakich znalazło się moje ciało. Kiedy odtwarzałam kasetę zaraz po nagraniu, pamiętałam, co powodowało przemieszczenie uwagi w ciele lub poza nim, mogłam również zauważyć tego konsekwencje43.

Ruch kamery, a właściwie to, co pokazuje się na ekranie, uwidoczniło decy-zje, jakie stoją za, na co dzień bezwolnymi i przypadkowymi, aktami percep-cji. Za ruchem głowy nie zawsze podąża świadome zauważanie tego, co znaj-duje się w polu widzenia. Ruch kamery, którego efektem jest ciąg obrazów, wskazuje na to, co znalazło się przed osobą trzymającą kamerę. Kamerastała się więc doskonałym narzędziem do analizy schematów percepcyj-nych i tego, w jaki sposób dynamizują one ciało i zmysły. Analiza nagrań stała się okazją do bliskiego przyjrzenia się działaniu uwagi i przepływów uważności, do pracy z pamięcią wizualną i kinestetyczną. Jak już pisałam we wstępie do niniejszego rozdziału, wiele z elementów pracy za kamerą czy tych stosowanych przy stole montażowym Nelson wykorzystała w two-rzeniu praktyki partytur zestrajania44. Obserwacja siebie w ruchu, nieja-ko z zewnątrz, jak również obserwacja innych osób działających w ramach partytur zestrajania jest kluczowym narzędziem nie tylko analitycznym,

42 Wywiad z Lisą Nelson przeprowadzony przez Myriam Van Imschoot w Vermoncie 23 kwiet-nia 2001 roku http://oralsite.be/pages/Interviews_Lisa_Nelson (dostęp: 3.10.2018).

43 Lisa Nelson, Before Your Eyes: Seeds of a Dance Practice, s. 25.

44 Tamże, s. 25-26.

106

ale kompozycyjnym – zarówno w jednej, jak i w drugiej modalności wzrok jest ośrodkiem generowania zmiany, ale też zauważania momentu pojawia-nia się nowej decyzji, stając się precyzyjnym, ale i czułym narzędziem, za pomocą którego dokonuje się wyboru.

Rewersem działania wzroku w praktyce Lisy Nelson jest zamykanie oczu. Tancerze w improwizacji często zamykają oczy, u Nelson zyskuje to jednak dodatkowe znaczenie, bo sprawia, że patrzenie jako modalność percepcji zaczyna działać poza widzeniem, przenosząc charakterystyczne dla patrzenia właściwości do skanowania wnętrza ciała (jego „zmysłowej zawartości”, ale i propriocepcji). Pozwala zaangażować inne zmysły w po-znawanie otoczenia, sprawia, że ciało jest niejako bezbronne, fizycznie zaś zamknięcie oczu destabilizuje poczucie równowagi i orientację w prze-strzeni. W praktyce partytur zestrajania zamknięcie oczu służy odwołaniu się do pamięci obrazu ciała w przestrzeni, ćwiczy inny rodzaj skanowania ciała w relacji do otoczenia; komponowanie ruchu w relacji do innych ludzi i przedmiotów odbywa się bez nawyków percepcji wizualnej, co w oczywi-sty sposób wyostrza inne zmysły w ramach mechanizmów przetrwania. Zamykanie oczu jest też narzędziem kompozycyjnym, gdyż zmienia jakość ruchu, widz odczytuje inny rodzaj intencji, ale też niezamierzone trajek-torie działania45.

Istotnym zagadnieniem staje się więc także funkcja obrazu i obrazowa-nia w praktyce tanecznej. Mam tu na myśli oczywiście obrazy (ang. images) nie zaś przedstawienia (ang. pictures). Podążając za teorią W. J. T. Mitchel-la, chodzi więc o obrazy jako żywe organizmy czy też gatunki, które „zmie-niają to, jak myślimy, patrzymy i marzymy. Przekształcają nasze wspomnie-nia i wyobraźnię, wprowadzając do świata nowe kryteria i pragnienia”46. W jaki sposób obrazy przekazują intencje, ale i bezrefleksyjność ruchu? Jak wpływają na ruch, na sposób poruszania się? Świadome działanie ucieleśnionej percepcji w ujmowaniu postrzeżeń w tańcu polega dla Nelson na oddzielaniu jednej jakości od drugiej, niejako kategoryzowaniu postrze-żeń poprzez budowanie obrazów dźwiękowych, fizycznych, haptycznych, wizualnych na podstawie danych z różnych zmysłów (i pamięci tychże zmysłów). Tak rozumiane obrazy są nieciągłe, niestabilne, nieklarowne,

45 Zob. Jeroen Peeters, Dialogues on Blindness I.

46 W. J. T. Mitchell, Czego chcą obrazy? Pragnienia przestawień, życie i miłość obrazów, tłum. Łukasz Zaremba, Narodowe Centrum Kultury, Warszawa 2013, s. 122.

107

płynne47, a akt ich tworzenia w ciele jest otwarty. To właśnie ciało, na co zwracał uwagę Hans Belting, jest miejscem wytwarzania i rozpoznawa-nia obrazów48. Ten wielowątkowy proces budowania obrazów pozwala na komponowanie ruchu bądź stanowi dla niego zmysłowy filtr, ale też komu-nikuje i transmituje taniec jako medium wizualno-kinestetyczne49. Ten ciekawy rodzaj przewartościowania zmysłu wzroku pozwala inaczej ująć jego dominację. Zamiast zaprzeczać temu, że wzrok stał się nadrzędnym zmysłem człowieka, Nelson stara się dogłębnie zbadać jego ucieleśnione funkcjonowanie w wielozmysłowym środowisku. Ten rodzaj wizualnego mapowania przestrzeni pozostał z nią nie tylko w sposobie budowania re-lacji ze środowiskiem zewnętrznym, ale także, jak sama mówi, w sposobie, w jaki podąża za odczuciem, doznaniem (ang. sensation)50:

Dla mnie odczucie jest obrazem. To jest ogromnie ważne. Wrażenie jest obrazem. Dla mnie tym właśnie jest taniec. To fizyczne odczucia, które stają się obrazami. Taniec jest właśnie tym wzruszeniem powodowanym zauwa-żeniem odczucia przejawiającego się w czyimkolwiek ciele. […] Wszystkie zmysłowe obrazy są doświadczane fizycznie, np. obrazy wizualne – spo-sób, w jaki patrzę, poczucie mięśni wokół oczu, moja postawa. Odczyty-wanie fizycznego sensorycznego doświadczenia w ten właśnie sposób jestzakorzenione w mojej praktyce. Nadaje kształt mojemu pragnieniu, kieruje moim działaniem. Daje mi instrukcje51.

Zestrajanie percepcji – ekologia percepcji i działania w tańcu

Partytury zestrajania prowokują spontaniczne kompozycje, pokazujące, w jaki sposób odczuwamy ruch i nadajemy mu sens, odsłaniając zarazem

47 Zob. Andrzej Leśniak, Obraz płynny. Georges Didi-Huberman i dyskurs historii sztuki, Universitas, Kraków 2012.

48 Hans Belting, Antropologia obrazu. Szkice do nauki o obrazie, tłum. Mariusz Bryl, Univer-sitas, Kraków 2012, s. 71-72.

49 Wywiad z Lisą Nelson przeprowadzony przez Myriam Van Imschoot w Vermoncie 24 kwiet-nia 2001 roku http://oralsite.be/pages/Interviews_Lisa_Nelson (dostęp: 3.10.2018).

50 Tamże.

51 Lisa Kraus, Daniel Lepkoff, Lisa Nelson, Improvisation and the sense of imagination,s. 50.

108

nasze rozumienie przestrzeni, czasu, akcji i pragnienia oraz stanowiąc za-razem ramy dla komunikacji pomiędzy graczami. Partytury czerpię z ge-netycznych i nabytych umiejętności przetrwania: z tego, jak patrzymy, co „musimy wiedzieć”, w jaki sposób kształtujemy percepcyjny proces spon-tanicznego montażu, dzięki któremu potrafimy wydobyć sens z każdej sy-tuacji. Mając do dyspozycji partytury, bawimy się chęcią komponowania doświadczeń, uwidoczniania naszych wyobrażeń, rozwijania poczucia ze-społowości i przekształcania ruchu w tańczenie52 –

pisała Lisa Nelson. Praktykę partytur zestrajania opiszę na przykładzie własnego doświadczenia53 – uczestnictwa w warsztatach z Lisą Nelson i Scottem Smithem, które odbywały się 15-19 kwietnia 2015 roku w ra-mach programu Stary Browar Nowy Taniec w Poznaniu (Art Stations Fou-ndation by Grażyna Kulczyk). Brałam udział w porannych zajęciach, które były częścią trzytygodniowego laboratorium badawczego54. Na potrzeby ni-niejszego tekstu opiszę przebieg i elementy dwóch choreograficznych gier proponowanych przez Lisę Nelson: formę bardziej otwartą, ćwiczebną oraz Blind unison trio (Niewidome jednogłośne trio), w którym narzędzia testo-wane w ramach ćwiczeń ujmowane są w bardziej rygorystyczne ramy (for-mę tę można pokazywać publiczności).

Rozgrzewka rozpoczyna się od zamknięcia oczu. Zadaniem jest stopniowe przekierowanie uwagi ze środowiska wewnętrznego na zewnętrzne, badanie polega zaś na skupianiu uwagi na poszczególnych częściach ciała, odczytaniu, która z nich pragnie ruchu, która chce pozostać w bezruchu, która chce ini-cjować ruch całego ciała. Badaniu zostaje poddana struktura kręgosłupa i ca-łego szkieletu, kształt czaszki, ciężar kości, sposób, w jaki przylegają one do mięśni, a także to, w jaki sposób kości uczestniczą w inicjowaniu i kontynu-owaniu ruchu, w jaki sposób kręgosłup jest poruszany i w jaki sposób on po-rusza. Badamy natężenie i szybkość ruchu, rodzaj intencji, moment zmiany,

52 Lisa Nelson, Kompozycja, komunikacja i zmysł wyobraźni, s. 110 (tłumaczenie zmienione).

53 Zob. poetycka relacja samej Nelson, zapewne z przebiegu pokazu powarsztatowego: Lisa Nelson, Fragment of a Tuning Run, „Contact Quarterly” 2014, t 39, nr 1, s. 21-23.

54 Artyści biorący udział w projekcie: Agnieszka Gotowała, Kaya Kołodziejczyk, Kacper Li-piński, Bartosz Nowakowski, Janusz Orlik, Martyna Poznańska, Magdalena Ptasznik, Katarzyna Sitarz, Maria Stokłosa, Magdalena Tuka, Wojciech Urbański, Co z tym tańcem? http://www.artstationsfoundation5050.com/taniec/wydarzenie/tuning-scores/2447 (dostęp: 15.01.2018). Katarzyna Słoboda, „Partytury zestrajania” Lisy Nelson. Obserwacja uczestni-cząca, „Studia Choreologica” 2018, rocznik XIX, s. 147-158.

109

ale także to, co pozostaje niezmienione, trwające, stabilne. Elementem prze-kierowywania uwagi z wnętrza na zewnątrz jest próba zobaczenia swojego ciała od zewnątrz, z różnych punktów widzenia. Uwaga kieruje się również ku informacjom pochodzącym z zewnątrz, odbieranym za pomocą słuchu,węchu i propriocepcji niewspartej wzrokiem. Prowadząca nas Nelson pyta o to, jak wyobrażamy sobie strukturę pomieszczenia, jak blisko są ściany, sufit itp. W jednym z ćwiczeń zbliżamy się do najbliższej ściany (wciąż z za-mkniętymi oczami) – droga do ściany wypełniona jest ciągłymi negocjacja-mi z otoczeniem w celu pokonania jej bezpiecznie. Nie chodzi o szybkość ani nawet efektywność, ale ciekawość spotkania i chęć nawiązania dia-logu z fakturą czy położeniem napotkanych przeszkód. W kolejnej wersji ćwiczenia ścianę zastępuje partner. Parametry pozostają te same, punkt oparcia czy nacisku staje się ruchomy. W ćwiczeniu z partnerem testo-wana jest także droga, jaką pokonują ciała organizujące i dezorganizują-ce wspólną kompozycję, zestrajające się. Ruchomym centrum kompozycji jest ciągle negocjowany moment, ale też punkt równowagi. Udaje się osią-gać chwile bezruchu – kiedy ruchomym elementem może być tylko na-pięcie mięśni, drżenie kończyn. W działaniu tym uwaga skoncentrowana jest raz na chęci osiągnięcia momentu/punktu równowagi, raz na napięciu mięśni czy zmianach w koncentracji. W pewnym momencie prowadząca prosi o przyśpieszenie, czyli przybliżenie momentów osiągania i tracenia równowagi. W chwili przyśpieszanej zmiany testowana jest szybkość od-ruchów. Badamy różne poziomy uwagi, koncentrujące się wokół tego, co działa w naszych ciałach automatycznie, a w których momentach to cia-ła podejmują decyzje. Wykrywamy, skąd czerpiemy siłę do negocjowania stabilności. Jest to rodzaj wcielonej wyobraźni próbującej zbadać, gdzie szukać wsparcia i skąd przychodzi opór. Każdy z partnerów buduje własną strategię działania, ale razem konstruują kompozycję. Co ciekawe, pod ko-niec ćwiczenia zadanie polega na oderwaniu się od partnera i sprawdzeniu,co z kontaktu i tych chwilowych kompozycji pozostało w ciele, jakie właści-wości wpływają na ruch, który ma być ciągły. Czy zauważamy bądź czujemy nowe, nieznajome wzorce ruchowe?

W innym ćwiczeniu, wstępie do właściwej partytury, zadanie polega na generowaniu ruchu, który się nie powtarza – nie można powtórzyć żadnej z wybranych jakości czy właściwości ruchu. Zmieniamy jego kierunek, natę-żenie, dynamikę, szybkość, kształt, intencje. Po chwili otwieramy oczy. Wyko-nujemy to ćwiczenie jeszcze przez moment, po czym zadaniem jest wybranie

110

jednej osoby, której ruch będzie dla nas punktem odniesienia, z którą się zestrajamy. Nie chodzi o dokładne naśladowanie, ale wybranie jakości lub innej właściwości ruchu – natężenia, kierunku, intencji, dynamiki – za którą podążamy.

Do działania wprowadzane są kolejne składniki partytury – zawołania (które może wypowiedzieć każdy uczestnik), takie jak m.in.: reverse/cofnij – zadaniem jest cofnięcie ruchu i odtworzenie go jeszcze raz, na tyle, na ile sięga nasza pamięć o jego przebiegu i jakościach – gdy zadanie zostanie wy-konane, pojawić się ma inny ruch, zmiana; pause/zatrzymaj – po którym za-stygamy w bezruchu; sustain/podtrzymaj – na to hasło naszym zadaniem jest podtrzymać intencje aktualnie wykonywanego ruchu; repeat/powtórz – ruch musi zostać powtórzony w zapętleniu do momentu, w którym nie usłyszymy zawołania lub sami nie zawołamy; continue/kontynuuj; end/koniec zadania.

Nelson proponuje kolejną wersję ćwiczenia. Działać mają cztery pary. Reszta obserwuje. Nie jest to jednak obserwacja bierna, ale uczestnicząca, bowiem dla Nelson patrzenie w tańcu i na taniec jest równie istotne, jak jego wykonywanie. Pewien rodzaj dostrajającej się uważności oglądających bu-duje działanie. Grupa rozpoznaje przestrzeń, zestraja się z otoczeniem. Ktoś wypowiada zawołanie go/idź, które jest sygnałem do rozpoczęcia zadania. Następują kolejne zawołania. Ważne jest, by pozwolić im wybrzmieć (w ru-chu, w osobach, w przestrzeni), zanim zawoła się nowe. Dodatkowo pojawia się zawołanie replace/zastąp – działający zatrzymują ruch, a niektóre (lub wszystkie) osoby z grupy obserwującej wchodzą na ich miejsce, wybierając osobę, której zapauzowany ruch podejmują. Zawołanie reduce/ogranicz wy-musza ograniczenie liczby działających lub zredukowanie jakości działa-nia, natężenia ruchu – interpretację zawołania pozostawia się działającym. W trakcie realizowania zawołania ktoś może zawołać pause lub reverse/cofnij. Zawołania mogą być używane dowolnie jako rodzaj zabawy, o ile występu-je pragnienie zaobserwowania rodzaju zmiany, podtrzymania, przełamaniajakiegoś ruchu. W partyturze Blind unison trio trzy osoby podejmują wspólne działanie, kinestetycznie porozumiewają się co do wizualnego punktu wyj-ścia, zamykają oczy. Zadaniem jest osiągnięcie tego, co wcześniej ćwiczono, czyli zestrojenie się z działaniem pozostałych osób przy użyciu wszystkich zmysłów. Tym razem zostaje jednak wyłączony zmysł wzroku. W partyturze tej obowiązują wyżej wymienione zawołania, które mogą być użyte również przez osoby obserwujące. Ponadto osoby oglądające podnoszą rękę w momen-cie, w którym zauważą rodzaj synchronii w ruchu lub intencji.

111

W metodzie Lisy Nelson ważne jest to, że zasady komunikowane są w formie sugestii, zdawkowo rzucanych od czasu do czasu. To, czy zostały zrozumiane, okazuje się niejako w trakcie. Reguły są wypracowywane w dzia-łaniu. Uczestnicy mogą oczywiście zadawać pytania, jednak celem Nelson jest ewentualne doprecyzowanie niuansu swojej intencji, nie zaś rozwianie wszelkich wątpliwości pytającego. To, co mówi Nelson zarówno w trakcie roz-grzewek, jak i ćwiczeń, pozostawione jest indywidualnej interpretacji. Nieco bardziej doprecyzowane jest znaczenie konkretnych zawołań. Mają one okre-ślone ramy interpretacji, jednak przy konkretnym pytaniu dotyczącym takie-go czy innego rozwiązania Nelson odpowiada, że w wypadku każdego istnieje przynajmniej jeden wybór (spośród wielu dostępnych).

Zestrajanie jako siła napędowa praktyki działa na kilku poziomach: „pierwszy jest fizyczny – zestrajanie jest działaniem. Porusza moje ciało, moje zmysły i moją uważność. Jest także zmysłowy – mogę czuć, jak to wydarza się w moim ciele. Jest relacyjny – to sposób, w jaki łączę się z rzeczami. Na koniec jest kompozycyjny – umieszcza wszystko we właściwym porządku”55. Właś-nie w owej zasadniczej funkcji praktyki Nelson, którą jest wielopoziomowe zestrajanie się z otoczeniem, upatruję właściwą dla niej ekologię. Rozumiem ją w odniesieniu do koncepcji ekologii percepcji Jamesa J. Gibsona, o której pisałam w trzecim rozdziale, ale też szerzej, w kontekście ekologii umysłu proponowanej przez Gregory’ego Batesona, która stanowiła również punkt odniesienia dla artystki56. Gregory Bateson (1904-1980), antropolog, socjo-log, semiotyk, cybernetyk, odszedł od wąskiego, antropocentrycznego rozu-mienia umysłu na rzecz globalnego rozumienia procesów poznawczych jako cech ekosystemów, gdyż w jego rozumieniu umysł tworzy systemową całośćze zdarzeniami i przedmiotami, które realizują jego funkcje poznawcze57. W tym sensie umysłem nazwiemy wielopoziomowy system poznawczy zdolny do autonomicznego różnicowania bodźców w sobie i w swoim otoczeniu. We-dług Batesona umysł (odpowiedzialny za procesy poznawcze w najszerszym znaczeniu tego słowa, a przez to charakterystyczne dla całego świata) jest

55 Lisa Nelson, Before Your Eyes: Seeds of a Dance Practice, s. 21-22.

56 Zob. chociażby: Zestrajanie percepcji, http://www.taniecpolska.pl/krytyka/272 (dostęp: 15.01.2018).

57 Zob. Gregory Bateson, Umysł i przyroda. Jedność konieczna, tłum. A. Tanalska-Dulęba, PIW, Warszawa 1996 czy tenże, Steps to an Ecology of Mind, University of Chicago Press, Chicago 2000 (wydanie poprawione, książka ukazała się pierwotnie w 1972 roku nakładem wydawnictwa Chandler Publishing Company w San Francisco).

112

sposobem organizowania informacji i nawiązywania komunikacji, umiejęt-nością dokonywania w swoim środowisku rozróżnień istotnych z punktu wi-dzenia przetrwania i jest właściwością wszystkich organizmów. Całe ekosy-stemy są złożonymi systemami informacyjno-komunikacyjnymi, a estetyka jest jednym z mediów pomocnych w uchwyceniu wzoru poznania łączącego różne formy życia i kultywacji ich współistnienia.

Procedury partytur zestrajania, którymi operuje Nelson, są narzędziem komponowania ruchu i percepcji w czasie rzeczywistym czy, jak sama mówi, montażu w czasie rzeczywistym. Celem jest tu poszukiwanie nowych narzę-dzi komunikacji, a środkiem do osiągnięcia tego celu organizowanie uważno-ści zarówno tancerza, jak i patrzącego na taniec, a poprzez to proponowanie nowych modeli obecności i współobecności. Praktyka Nelson polega na od-szukiwaniu i badaniu wzorców, które łączą doświadczenie tancerza i widza, ale też na przełamywaniu utartych wzorów działania, które blokują nasze doświadczenie. Wydaje się jednocześnie praktyką ucieleśniającą i pokazują-cą, jak ekologicznie (w sensie uwzględnienia i poszanowania warunków ze-wnętrznych) może działać ludzkie poznanie, komponowanie działań, dialogo-wanie z otoczeniem. Jak pisała Nelson:

Praktyki obejmują zestrajanie zmysłów (wzroku, słuchu, dotyku, kine-stezji, intuicji) w taki sposób, by podążać za właściwościami zarówno w ramach środowiska „wewnętrznego”, jak i „zewnętrznego”; wyczuwanie i mierzenie bezruchu i ruchu każdym ze zmysłów oraz przechodzenie od jednego zmysłu do kolejnego i od odczuwania do działania – to aktywno-ści, w które angażujemy się w każdej chwili. Tym, co napędza moje ba-danie, jest postrzeganie ciała zarówno jako sceny, jak i jako performera, jako zasobnika, który jednocześnie gromadzi i generuje obrazy, jako myśli i uczucia58.

Dla Nelson

Pytania o taniec są pytaniami o sposoby komunikacji. Jednym z celów par-tytur zestrajania jest pomoc w zaangażowaniu się; jesteśmy obserwatorami i graczami w tym samym momencie i mamy możliwość ingerowania, in-terakcji, a głównym zadaniem jest ujawnienie redagującego, montującego

58 Lisa Nelson, Kompozycja, komunikacja i zmysł wyobraźni, s. 108 (tłumaczenie zmienione).

113

wszystko umysłu, co ćwiczymy bezwiednie podczas każdego procesu obser-wacji. I to dostarcza powodów, by mieć ochotę na dzielenie się tym procesem z innymi59.

Praktyka Lisy Nelson ma kluczowe znaczenie dla rozważań nad uważnością w praktykach tanecznych i choreograficznych, bo wytwarza własną teorię, wynikającą z doświadczania i ucieleśnionego analizowania percepcji w dzia-łaniu. Świadomie w rozdziale tym nie skupiłam się na konkretnych pracach Nelson60, bo sama artystka o wiele bardziej skupia się na swojej metodologii pracy, którą dzieli się w ramach warsztatów. Spotkanie z tą praktyką właś-nie w ramach warsztatów miało kluczowe znaczenie dla innych bohaterek niniejszej pracy – Rosalind Crisp i Marii Stokłosy. Choreograficzne narzę-dzia tworzone są w czasie rzeczywistym i odnosić się mają do codziennego funkcjonowania naszych systemów percepcyjnych. Sytuacja warsztatowa wydaje się więc tutaj laboratorium do eksperymentowania z podstawowy-mi składowymi każdej sytuacji społecznej (patrzenie, słuchanie, mówienie, język ciała), ale też relacji ze środowiskiem pozaludzkim (poszczególnymi przedmiotami, zwierzętami, roślinami, ale i daną przestrzenią). Celem jest tu wielozmysłowa komunikacja nie tylko z innymi uczestnikami danej in-terakcji, ale i najbliższym otoczeniem. Rozwijając kluczowe dla mnie zdania Nelson, które zacytowałam w motcie tego rozdziału, w budowaniu przyszłej, empatycznej, niehierarchicznej ziemskiej wspólnoty chodzi o czułe dialogo-wanie ze środowiskiem oraz ucieleśnione i uważne komponowanie swoich relacji w jego ramach.

59 Zestrajanie percepcji http://www.taniecpolska.pl/krytyka/272 (dostęp: 15.01.2018).

60 Na żywo miałam okazję widzieć jedynie GO, jej duet ze Scottem Smithem, którego pokaz odbył się w ramach wystawy Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy. O improwizacji tańca w Muzeum Sztuki w Łodzi 13 lipca 2013 roku.

ROZDZIAŁ V

116

Rosalind Crisp

Rosalind Crisp odebrała klasyczne baletowe wykształcenie w Victorian Ballet School w Melbourne (Australia), a następnie, rozwijając się w zakresie tańca współczesnego, studiowała technikę release1, Body-Mind Centering®2 i kontakt improwizację w Europejskim Centrum Rozwoju Tańca w Arnhem w Holandii (dyplom w 1991 roku). W 1996 roku założyła Omeo Dance Studio w Sydney. Od 2002 roku była związana z francuską sceną tańca współczesnego (współpraco-wała m.in. z Atelier de Paris – Carolyn Carlson czy Biennale Nationale de Dan-se du Val-de-Marne)3. W 2005 roku we współpracy z badaczką tańca Isabelle Ginot zainicjowała projekt danse (o którym pisać będę więcej w dalszej części rozdziału). Była to dla niej przestrzeń do eksploracji i poszerzania autorskiej metody pracy z ciałem w tańcu, którą nazwała improwizacją choreograficzną (ang. choreographic improvisation) (metodę tę omówię w ostatniej części roz-działu). Swojej metody uczyła na licznych warsztatach, m.in. w Centre national de la danse Paris, Atelier de Paris – Carolyn Carlson, Centre Chorégraphique National de Grenoble, Tanzfabrik i LaborGras w Berlinie, Stary Browar Nowy Taniec w Poznaniu, Independent Dance (ID) i Trinity Laban w Londynie, Victo-rian College of the Arts i Dancehouse w Melbourne czy Critical Path w Sydney. Sama Crisp wskazuje na Lisę Nelson jako źródło inspiracji (z jej praktyką ze-tknęła się podczas warsztatów w Australii), natomiast jej metoda miała funda-mentalny wpływ na rozwój artystyczny zarówno Marii Zimpel, jak i Anny Nowi-ckiej (obie tancerki brały udział w projektach inicjowanych przez Crisp). Dlatego

1 Technika chętnie stosowana w nauczaniu tańca współczesnego, rozumiana jako technika rozwijająca wielowymiarową świadomość pracy z ciałem w ruchu na bazie znajomości anatomii, fizjologii, ale także pogłębionej pracy z oddechem, wyobraźnią i afektami. Rosalind Crisp szczególnie intensywnie praktykowała wersję zaproponowaną przez Mary Fulkerson, w której ciało uczone jest uwalniania (release) własnych intencji ruchu, bez podejmowania intencjonalnych decyzji odnośnie do jego trajektorii. Fulkerson kładła nacisk na poznanie anatomicznych i motorycznych uwarunkowań ruchu – zgłębienie niejako geografii ciała, jego fizjologicznych ścieżek.

2 O Body-Mind Centering® pisałam szerzej we wstępie do omawiania praktyki Lisy Nelson w poprzednim rozdziale, s. 93-94.

3 Szczegółowa biografia: https://www.omeodance.com/biography (dostęp: 27.10.2018).

117

też w rozdziale tym kładę nacisk na przybliżenie metod pracy Rosalind Crisp, nie zaś na analizę prac jej autorstwa. Jej praktyka stanowi dla mnie niejako matry-linearny pomost pomiędzy metodologią Lisy Nelson a realizacjami choreografek, których dotyczą trzy ostatnie rozdziały niniejszej pracy (obok Zimpel i Nowickiej – Maria Stokłosa, dla której praktyka Lisy Nelson miała ogromnie znaczenie). Dlatego też, podobnie jak w przypadku poprzedniego rozdziału, tak istotne będzie dla mnie powoływanie się na słowa Crisp, rozproszone w broszurach towarzyszących kolejnym realizacjom, wywiadach i tekstach innych autorów.

W niniejszym rozdziale zanalizuję jej praktykę w kontekście pracy z ciałem tańczącym oraz przemieszczeniami uważności, a na końcu przybliżę metodę jej nauczania. Będę się opierała na rozmowach z Rosalind Crisp, które przeprowa-dziłam w 2017 i 2018 roku, materiałach pisanych i audiowizualnych dostępnych w nielicznych publikacjach, drukach ulotnych oraz źródłach cyfrowych (w tym szczególnie pracy wideo danse z 2005), a także na uczestniczeniu w pokazach trzech prac, których Crisp była autorką lub współautorką – Back to Bone (2014, Stary Browar Nowy Taniec / Art Stations Foundation w Poznaniu) z udziałem polskich tancerek i tancerzy (Martyna Lorenc, Anna Nowicka, Janusz Orlik,Tomek Pomersbach, Julia Plawgo, Katarzyna Wolińska i Maria Zimpel), Crisp & Wiget (z udziałem Bo Wigeta grającego na wiolonczeli) (2016-2018) oraz (Un)Domesticated Bodies: Live Feed (2018, Tanzfabrik w Berlinie) z udziałem m.in. Sunnivy Egenes, Anny Nowickiej, Céline Debyser, Maxa Fossatiego. Na zakończenie tego rozdziału przywołam projekt DIRt (Dance in Regional disaster zones), który Crisp zainicjowała w 2017 roku, realizując go głównie w Australii (znam go jedynie z dokumentacji dostępnej w internecie).

Kultywowanie tańczącego ciała4

Tańczące ciało w praktyce Rosalind Crisp kultywowane jest poprzez jego „od-czynianie” (ang. undoing5) czyli oduczanie ruchowych schematów wpojonych

4 Sformułowanie Susan Leigh Foster zaczerpnięte z rozmowy, jaką prowadziła z Rosalind Crisp i Deborah Hay w Tanzfabrik w Berlinie w grudniu 2016, HZT OPEN LECTURE, 6.12.2016, Deborah Hay, Rosalind Crisp, Susan Foster, https://vimeo.com/200198459 (dostęp: 28.10.2018).

5 Sformułowanie samej Crisp, za: Isabelle Ginot, Rosalind Crisp: Dance of the possible, tłum. Stephen Muecke, [w:] Bodies of Thought: Twelve Australian Choreographers, red. ErinBrannigan, Virginia Baxter, Wakefield Press, Kent Town 2014, s. 21. Tłumaczenie sformuło-wania na polski za: Maria Zimpel, Rosalind Crisp. Poszukiwaczka złota, taniecPOLSKA.pl,12 marca 2018, http://www.taniecpolska.pl/krytyka/533 (dostęp: 28.10.2018).

118

w toku tanecznego kształcenia. Jak sama mówi: „kiedy praktykujemy tań-czenie, przeważnie ćwiczymy ścieżki ruchu i pozycje – i właśnie to pozosta-wia w nas ślad. W mojej pracy nie ćwiczymy sekwencji i pozycji, ale sposoby wytwarzania czy pozyskiwania ruchów, co zostawia ślady w pamięci ciała”6. Najistotniejszy jest powrót do anatomii, fizjologii i fizyczności ciała, uważ-ne przyglądanie się jego częściom, ich relacjom i możliwościom, jakby po raz pierwszy, bez założonych hierarchii, bez estetycznego wartościowania. Chodzi nie tyle o utopijne i właściwie niemożliwe „używanie” ciała jakby po raz pierwszy, ile o sam praktyczny wysiłek zmierzający w tym kierunku, który pozwala odkrywać jego nowe motoryczne konfiguracje. Jak pisze o tej praktyce Maria Zimpel:

Zachodzi tu swego rodzaju fragmentaryzacja i przewartościowanie – żad-na z części ciała nie jest faworyzowana, każda zaś jest tak samo dostępna. Crisp, jak sama mówi, pracuje w „paradygmacie ciała” (ang. a paradigm of a body), przełamując poprzedzające go porządki cielesności, pojawiające się w historii tańca7.

Ciało stanowi tutaj ostateczny punkt odniesienia, to ono wyznacza możliwo-ści pojawiania się form i znaczeń. Jest to jednak ciało w nieustannym proce-sie stawania się, tak bliskie pojęciom wypracowanym na gruncie feminizmu korporalnego. Jest to ciało, które w toku „odczyniania” fragmentaryzuje się, uzyskując nowe relacje przestrzenne i możliwości, wykraczając poza upłcio-wione ludzkie ciało.

Istotnym początkiem mojego myślenia o cielesności w praktyce Rosa-lind Crisp jest praca wideo, której jest bohaterką i współautorką. Danse – a film (2005)8 zrealizowany przez Crisp przy udziale Erica Pelleta (autora zdjęć) to „film oddany w służbie tańcowi”9. W czarnej przestrzeni widzimy

6 Rosalind Crisp in interview with Edwige Phitoussi, [w:] Bodies of Thought: Twelve Australian Choreographers, red. Erin Brannigan, Virginia Baxter, Wakefield Press, Kent Town 2014, s. 25.

7 Maria Zimpel, Rosalind Crisp. Poszukiwaczka złota, taniecPOLSKA.pl, 12 marca 2018, http://www.taniecpolska.pl/krytyka/533 (dostęp: 28.10.2018).

8 https://vimeo.com/13073215 czy też https://www.youtube.com/watch?v=Dn7OfTwKZS0 (dostęp: 28.10.2018).

9 Drukowany program towarzyszący projektowi danse (2005-2009) wydany przez Omeo Dance Studio, strony nienumerowane.

119

bose, niemal nagie (białe) kobiece ciało (samą Crisp), odbijające się od połysk-liwej, czarnej podłogi. Jasnobeżowa, cielista bielizna niejako niweluje sek-sualność intymnych części ciała, ponadto ruch, w jaki ciało jest wprawiane, osuwa je w kierunku bezpłciowości czy też pozapłciowości, grając z nagim kobiecym wizerunkiem. Słyszymy jedynie odgłosy stóp dotykających podło-gi, stukających w nią czy też po niej się przesuwających, sporadyczne ude-rzenia jednej części ciała o drugą oraz oddech. Ciało porusza się ze zmienną dynamiką, zawieszając gesty w połowie, niejako odwracając ich wykonanie. Widzimy nie tylko „odczynianie” tanecznego kanonu, ale także estetycznych przyzwyczajeń. Z ciemnej przestrzeni wyłania się ludzka postać pozbywają-ca się codziennych nawyków, odchodząca od normatywności, przepisująca znaczenia przynależne gestom na nowych, tymczasowych zasadach. Widzi-my ciało pełne sprzeczności, fragmentaryzowane, podążające za uważnością, przemieszczające się w nieoczekiwanych kierunkach, ciało, które zapomi-na o (estetycznych) normach zachowania, by chwilami dać się im na nowo„nawiedzić”. Tańczące ciało jest tutaj ciałem sprawczym, choreografującym w ruchu, w działaniu, aktywującym percepcję i uważność. Crisp pisała:

Ciało pełne potencjalności jest ciałem niestabilnym, pełnym zmiennych, bę-dące w nieustannym przepływie możliwości i paradoksów. Nigdy w pełni się nie pojawia, ale ruchy, które prowokuje do istnienia, zostawiają ślady w przestrzeni, trwające po tym, jak osoba będzie już podążać za innymi impulsami. Ślady są gromadzone, budują i przebudowują przestrzeń wokół i pomiędzy ciałem czy ciałami10.

Ciało, podobnie jak u Nelson, jest środowiskiem niejako rozlewającym się na zewnątrz, a także wchłaniającym to, co je otacza, poprzez odczucia: „my-ślę o ciele – pisze Crisp – jako o środowisku, niekończącym się źródle po-czucia, ale myślę również o środowisku jako o «ciele», źródle odczuwania”11. Te cielesne odczucia podczas tańczenia pobudzane są poprzez nieustającą ciekawość, a poniekąd też przymus generowania ruchu z coraz to innych części ciała, aktywowania nieoczywistych relacji. Jak mówi Crisp, w toku praktyki staje się to niejako koniecznością:

10 Tamże.

11 Rosalind Crisp, dancing as research – lab, 13-16.04.2010, LaborGras Berlin http://www.laborgras.com/index.php/april-rosalind-crisp.html (dostęp: 29.10.2018).

120

Kiedy ktoś inicjuje ruch z różnych części ciała, w końcu będzie zestrojony z poczuciem, że niektóre części są «uśpione» – te, które nie zapoczątkowa-ły ruchu od dłuższego czasu; wyzwala to rodzaj łaknienia, by wywąchać te nieużywane kawałki i je aktywować. Staje się to rodzajem cielesnej konieczności, którą prześledzić można poprzez wyobraźnię aż do percypo-wania samej siebie w trakcie tańczenia12.

Cielesność odczuć staje się więc filtrem dla wyobraźni i percepcji poprzez uważność penetrującą geografię ciała w poszukiwaniu nieoczywistychi jeszcze nieodkrytych zmysłowych ścieżek dla ruchu. Crisp tak próbowała opisać ten stan:

Szczegół powierzchni mojego ciała lub przestrzeń, która otwiera się pomię-dzy dwoma kośćmi, czy też odczucie, które osuwa się pod mój podbródek lub obraz wszystkich moich kończyn naraz… miliony detali, które mogę przedłużać, odpowiadać na nie, przenosić w inne miejsce ciała, wyolbrzy-miać, kontrować, porzucać… całe to choreografowanie ma źródło w potwo-rze przesyconym odczuciem. Te odczucia, anatomiczne detale, które się mieszają, wołają, wyczerpują… rozwijają poprzez kompozycyjne szczegóły – wzbogacają mnie w środku, gdy oglądam i gdy tańczę z tobą […]. Jest to niewątpliwie związane z apetytem na zmianę. To gęstnieje, ponieważ wcześniej było rzadkie, a ja wytrenowałam w sobie apetyt na zmianę, na zauważanie tego, jakiej faktury, tonu, kierunku, części ciała, obrazu nie używałam od dłuższego czasu, od minuty!13

Ten rodzaj sprawczości ciała, które przekracza coraz to nowe ograniczenia, tropiąc nowe tereny, umiejscawia podmiotowość jako coś zmiennego i płyn-nego w odczuciach, anatomicznych fragmentach, po których przemieszcza się uważność (o czym będę pisała dalej), skupiając się na momencie inicjo-wania ruchu, nie zaś jego estetycznej finalizacji.

W pracy Back to Bone, którą Rosalind Crisp zrealizowała we współpra-cy z polskimi tancerkami i tancerzami (Martyna Lorenc, Anna Nowicka,

12 Rosalind Crisp in interview with Edwige Phitoussi, s. 25.

13 [Ros and Vida, 14 October 2013], [w:] Jane M. Bacon, Vida L. Midgelow, Closer to the body: Reflections on skript and extracts from collected writings, „Choreographic Practices” 2014, t. 5, nr 1, s. 92.

121

Janusz Orlik, Tomek Pomersbach, Julia Plawgo, Katarzyna Wolińska i Maria Zimpel)14 praca z anatomią ciała przywołana jest już w tytule. Strukturą tej improwizowanej pracy są narzędzia, które w ramach im-prowizacji choreograficznej wypracowała Crisp (o czym pisać będę szerzej w ostatniej części rozdziału), ustalona kolejność sekwencji (grupa, solo, duet, trio, grupa) oraz światła i muzyka. W początkowej sekwencji wi-dzowie dostają wskazówki związane z jakościami, z jakimi pracują tan-cerze i tancerki – słyszymy, jak jedna z performerek wspomina poszcze-gólne części ciała, zdawkowo określając czy też domyślnie przywołując ich wzajemne relacje (np. czoło i łokieć; palce i nadgarstek prawej dłoni; podeszwy stóp i kości kulszowe; kość ogonowa, czubek głowy, wdech; gło-wa i żołądek; prawa stopa, lewe kolano, pod prawą ręką, czubek głowy, wydech). Te podpowiedzi pozwalają nam zrozumieć, że tancerze pracu-ją z anatomią, ciężarem ciała i jego poszczególnych części, z oddechem.Tytułowy powrót do kości to więc nie tylko poetycka metafora, ale realne narzędzie pracy – ciało odzierane jest z dodatkowych znaczeń, tworząc nowe konfiguracje w tańcu, odkrywa swoją anatomię w działaniu. Uważ-ność tancerzy i tancerek powraca do ciała. Warto w tym miejscu podkreślić ciekawą relację pomiędzy wnętrzem a zewnętrzem ciała – praca wydaje się odbywać równolegle w jego wnętrzu i na powierzchni. Motyw pracy z powierzchniami części ciała jest niezwykle istotny w praktyce Crisp – uważność skupia się nie tylko na poszczególnych częściach ciała czy jego czynnościach, ale też na jego powierzchni i kształcie, jaki tworzy w prze-strzeni, na przestrzeni pomiędzy wybranymi powierzchniami ciała, które zbliżają się do siebie i oddalają. Ćwiczenie to zdaje się kierować naszą uwagę nie tylko ku przestrzeni wytwarzanej pomiędzy częściami ciała czy ich powierzchniami, ale również na to, co w tańcu jest nam dane wzro-kowo – ciało przyobleczone powłoką skóry, konkretny, fizyczny, złożony z poszczególnych części kształt w przestrzeni.

W innej grupowej pracy, (Un)Domesticated Bodies: Live Feed (2018, Tanzfabrik w Berlinie z udziałem m.in. Rosalind Crisp, Sunnivy Egenes,

14 Premiera odbyła się 3-4 października 2014 i została wyprodukowana przez Stary Browar Nowy Taniec w ramach obchodów 10-lecia Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk. http://www.artstationsfoundation5050.com/taniec/wydarzenie/back-to-bone-/2130 (dostęp: 29.10.2018). Pracę widziałam 22 kwietnia 2017 w Starym Browarze oraz 18 maja 2017 roku w ramach Festiwalu Kroki w Krakowie.

122

Anny Nowickiej, Céline Debyser, Maxa Fossatiego)15, istotny staje się ko-lejny element – dotyk. Jak pisze Laura S. Glaser, badaczka i uczestniczka warsztatów Crisp: „dotyk to sposób [pracy z ciałem – przyp. K.S.], który może być stosowany jako strategia, a jej celem byłby dostęp do informacji odnośnie do położenia, orientacji oraz zakresu struktur i gęstości, pobudza-jących wyobraźnię”16. Dotyk służy więc jako sposób komunikacji w improwi-zacji grupowej (co w pracy Live Feed widać w partii duetu, tria oraz w sek-wencji z udziałem wszystkich performerów), ale również w pracy solowej – performerka dotyka powierzchni swojego ciała z rozmaitym natężeniem czy intencją, rozszerzając ten rodzaj haptyczności na innego rodzaju dzia-łanie: często dotyka (pustej) przestrzeni wokół, wyznaczając tym samym kierunek wyobrażonego ruchu poza ciało.

Przemieszczenia uważności

Ucieleśniona i przemieszczająca się uważność jest zasadniczym elementem praktyki Rosalind Crisp. Służy ona do wspomnianego „odczyniania” ciała, zmieniania jego zwyczajowej i nawykowej motoryki, pobudzania percepcji do poszukiwania nowych relacji z otoczeniem i własnym ciałem. Chodzi więc tutaj o pobudzanie „uśpionych” modalności, nowych ścieżek genero-wania ruchu. „Gdy tylko zauważysz, że zamierzasz zrobić nawykowy ruch, przekieruj uwagę na inną część ciała lub zastosuj inną prędkość, wysiłek czy kierunek (bifurkacja)”, pisała Crisp w jednej ze wczesnych partytur17. Nawiązując do źródłosłowu uwagi w języku angielskim, attention odno-si się do czasownika to attend, a więc uczestniczyć, towarzyszyć, służyć,

15 Premiera pracy (Un)domesticated Bodies: Live Feed odbyła się między 22 a 24 lutego 2018 roku w Tanzfabrik w Berlinie. Poza piątką głównych performerów wzięli w niej udział: Maya Dalinsky, Elise Brewer, Naïma Ferré, Daniella Eriksson, Käthe Kopf, Naa-ma Ityel, Ana Jelušić, Adriana Josipovic, Rhiannon Newton, Nikolina Komljenovic, Mar-tyna Lorenc, Susanne Martin, Diethild Meier, Andreas Müller, Lisa Nilsson, Benjamin Pohlig, Rain Saukas, Alexis Steeves, Ute Vetter, Katarzyna Wolińska z pomocą: Marco Wehrspann (obsługa techniczna, światła), Andrew Morrish (asysta artystyczna). Zob. Ka-tarzyna Słoboda, How to cultivate watching the dancing body? Rosalind Crisp and the (Un)domesticated Bodies: Live Feed, tekst niepublikowany.

16 Laura S. Glaser, A contemporary dance practice generating ad hoc dances: Inspired by and in conversation with Rosalind Crisp, „Journal of Dance & Somatic Practices” 2018, t. 10, nr 1, s. 25.

17 Drukowany program towarzyszący projektowi danse (2005-2009) wydany przez Omeo Dance Studio, strony nienumerowane.

123

pielęgnować18. Ta afektywna paleta intencjonalności, sposobów wcielania uważności w danym momencie praktyki jest niewątpliwie obecna w dzia-łaniach i nauczaniu Crisp. Jak sama mówi w rozmowie z Laurą S. Glaser: „uważność jest ruchem”19, ruchem w ciele, rozprzestrzeniającym się w wielu kierunkach równocześnie, w nieoczywistych i niewyeksplorowanych konfi-guracjach, ale wysyłających percepcję daleko poza ciało, w kierunku prze-strzeni, a także wyobraźni. To właśnie wyobraźnia pozwala połączyć dwie pozornie sprzeczne modalności – skupienie na jednym, konkretnym wyob-rażeniu, dzięki któremu możliwy jest ogląd całej przestrzeni ciała lub wnik-nięcie wyobrażeniem w odmienne relacje ciała i przestrzeni20.

Uważność w ramach praktyki Crisp często (choć nie zawsze) kierowana jest przez słowne zwroty, które opisują dane narzędzie czy zadanie, np. obser-wowanie relacji powierzchni fragmentów ciała, inicjowanie ruchu z kon-kretnej części ciała czy poruszanie kilkoma częściami ciała ze zróżnicowaną prędkością (narzędzia te wskazują na źródło, prędkość, teksturę czy dyna-mikę ruchu). Operowanie uważnością w praktykowaniu tańca w ramach improwizacji choreograficznej Crisp to, jak sama mówi, często zauważanie bez analizowania, nazywanie bez wyjaśniania21. Chodzi więc tutaj o pozo-stanie z właściwością danego określenia („pogłębione pracowanie z formą i strukturą”22) oraz pielęgnowanie odczuwania. Świadomość nabiera cech sensualnych, a nie dyskursywnych, czy też inaczej – ciało i jego zmysły pro-wadzą analizę na własnych zasadach. Opanowanie i ćwiczenie narzędzi pro-ponowanych przez Crisp pozwala doskonalić wielozmysłowość uważności, która staje się nieodłącznym przewodnikiem dla ciała w ruchu, żonglującego strukturami wytwarzanymi przez ucieleśnione choreograficzne narzędzia.

Uważność interesuje Crisp nie tylko w praktykowaniu, ale i odbiorze tań-ca. Niejako za Lisą Nelson podkreśla wagę percepcji w praktykowaniu tańca.

Percepcja jest odżywiana poprzez uważne działanie. Ostatecznie dla mnie ruchy tancerki są mniej interesujące niż jej uważność. Nie poszukuję

18 Do czego odnosiła się zarówno sama Crisp, jak i badaczki jej praktyki. Zob. Laura S. Gla-ser, A contemporary dance practice, s. 25.

19 Tamże.

20 Tamże.

21 Rosalind Crisp in interview with Edwige Phitoussi, s. 25.

22 Tamże.

124

konkretnego ruchu, większego czy mniejszego od innych. Interesuje mnie uważność tancerki, to gdzie jest obecna w swoim ciele w każdym poszczegól-nym momencie. Praktyka obserwowania i stymulowania do dalszego obser-wowania ciała i środowiska jest dla mnie najbardziej pouczająca23.

Wnikliwa obserwacja pobudza ciało do działania, stymulując uważność i wyobraźnię. Chodzi jednak o to, by kierując uwagę ku jednemu wybrane-mu aspektowi danej sytuacji, być obecnym w całym ciele – np. skupiając się w danym momencie na relacji i zmiennej odległości pomiędzy powierzchnią lewego przedramienia i wewnętrznej strony prawego uda, tancerka pozo-staje uważna na to, co dzieje się z jej całym ciałem. Ten rodzaj hiperświado-mości jest niezwykle istotny – w ramach choreografowania improwizacji nie ma nic przypadkowego, każdy element jest wynikiem zmysłowej decyzji po-chodzącej z ciała. Uważność generowana jest przez ciało, wysyłana w prze-strzeń w ramach relacji z otoczeniem, innymi performerami, widzami, jed-nak nieustannie pozostaje w ciele. Istotne jest również kierowanie uwagi ku momentowi pojawiania się zmiany. Jak mówi sama Crisp: „moje praktyki treningowe stały się wolniejsze, gdy odkryłam, w jaki sposób uważność skie-rowana ku początkowi [ruchu], ku zmianie w ramach uważności, zanim się poruszymy, jest tym momentem, w którym mamy maksymalną liczbę opcji. Kiedy już zapoczątkowaliśmy działania, znacznie trudniej jest wytyczyć po-nownie nowe ścieżki”24.

Improwizacja choreograficzna

Praktyka improwizacji choreograficznej, której w ramach warsztatów uczy Rosalind Crisp, ma pomóc tancerzom kierować uważnością w stronę pro-cesu generowania ruchu. Ma za zadanie rozwijać „zdolność i gotowość ini-cjowania ruchu o każdej dynamice, z każdej części ciała, bez wysiłku i bez uprzedniego obranego kierunku”25. Istotne jest więc tutaj wypracowanie umiejętności wniknięcia w sam proces zmysłowego podejmowania decyzji,

23 Tamże.

24 Tamże s. 26.

25 Opis warsztatów, które odbyły się w Poznaniu w ramach programu Stary Browar Nowy Taniec Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk 8-12 czerwca 2015: http://www.art-stationsfoundation5050.com/taniec/wydarzenie/choreographic-improvisation-warsztat--dla-profesjonalnych-tancerzy-i-choreografw-/2475 (dostęp: 20.10.2018).

125

ale też dostrzegania, co więcej – pobudzania do zmiany ciała, jego motoryki i percepcji. Chodzi więc o czynienie z ciała receptywnej membrany, ale rów-nocześnie generatora zmiany. Jak pisze Laura S. Glaser:

Stopień, w jakim tancerka może pozostać czujna i ucieleśniać gotowość, z której pojawić może się taniec, jest uwarunkowana zdolnością polegają-cą na dostępie do cielesnych danych i relacji ze środowiskiem. Nieustanne szacowanie tego, co jest obecne, a co się pojawia, musi być wsparte dodatko-wym zewnętrznym oglądem samej siebie. Te połączone perspektywy wspo-magają decyzję dotyczącą tego, kiedy ruszyć dalej, zmienić kierunek uwagi i przerwać. To zerwanie może być bardzo pomocne i pozwoli przekierować uważność, orientacje i sytuacje26.

Praktyka ta więc to uczenie się wytwarzania i pobudzania procesu poprzez zmienną dynamikę, tak by sprowokować ciało do innego rodzaju działania, wytrącić je z aktualnego stanu, obudzić lub uspokoić zmysły, Crisp mówi:

Nie praktykujemy finiszowania, kończenia ruchu, pobudzamy uważność do niekończenia. W moich eksploracjach percepcji przeważnie pracuję ze skrajną powolnością i ciągłością, tak by mieć więcej czasu na zauważanie każdej zmiany, która pojawia się w ciele. Nieprzerywanie. Nawet jeśli ruch się zatrzymuje, to poświęcanie uwagi nie27.

Ten rodzaj niestabilności i nieskończoności ubierany jest jednak w struktu-rę konkretnych zadań, nazywanych przez Crisp narzędziami. Poszczególnie narzędzia pozwalają np. na poruszanie się tylko na zewnątrz, z jednej czę-ści ciała w danym momencie, zwiększanie, zmniejszanie czy utrzymywanie dystansu pomiędzy dwoma częściami ciała, dodawanie tonu tylko do jed-nej powierzchni ciała w danym momencie lub przemieszczanie „kształtu” w przestrzeni28. Praktyka ta, którą Crisp dzieli się w ramach licznych war-sztatów, jest pogłębioną, zmysłową i ucieleśnioną analizą tańczenia i cho-reografowania. Konkretne parametry dla pracy z ciałem i z ciała regulu-ją nie tylko sposób tworzenia ruchu, ale wcielone zdolności analityczne.

26 Laura S. Glaser, A contemporary dance practice, s. 30-31.

27 Rosalind Crisp in interview with Edwige Phitoussi, s. 28.

28 Zob. także: Maria Zimpel, Rosalind Crisp.

126

Ruchomym ośrodkiem tejże procesualnej i ucieleśnionej analizy jest po-zostająca w nieustannym ruchu uważność. Ciało w pierwszej kolejności oduczane jest nawyków, schematów, a uważność ma za zadanie nie tylko komponowanie ruchu, ale pozwalanie ciału na stan ciągłej percepcyjnejaktywności, której celem jest odszukiwanie nowych, nieoczywistych trajek-torii ruchu, relacji między zmysłami czy częściami ciała. Wielozmysłowe ciało pozostaje obecne w zniuansowanych rejestrach uważności, skanują-cych przestrzeń wewnętrzną i zewnętrzną. Dzięki temu, że Crisp proponu-je konkretne narzędzia, performerzy i performerki mają do dyspozycji cały wachlarz sposobów generowania tańca w czasie rzeczywistym. Narzędzia te, co warte podkreślenia, nie oferują gotowych rozwiązań, ale otwierają potencjał relacji pomiędzy ciałem a uważnością. To w ciele jest źródło uważ-ności, podstawowego narzędzia choreograficznej improwizacji.

Jak czytamy w zapowiedzi innego z warsztatów:

Przygotowanie ciała obejmuje oddech, ciężar i zmysły. Badane są rozmaite ramy dla percepcji, np. wyobrażanie sobie ciała, które złożone jest z wielu niezależnych i rozłącznych części, postrzeganie każdej kolejnej powierzchni ciała, która odbiera ciężar, podczas gdy ciało powoli przetacza się po podło-dze, lub zauważanie każdego kolejnego kształtu, w który „przeobleka” się ciało29.

Tylko pozornie paradoksalne jest to, że w ramach improwizacji praktyko-wane są narzędzia choreograficzne – pozwalają one nadać kształt, wymiar i strukturę działaniom powstającym w czasie rzeczywistym, niwelując tym samym sprzeczność pomiędzy improwizacją a choreografią. Narzędzia w ra-mach improwizowanych choreografii:

Są stosowane w odniesieniu do przestrzeni, czasu, części ciała, wysiłku, prędkości itd. Są wehikułem, narzędziem dla tancerki, dzięki któremu może ona iść dalej, wymówkami do tańczenia, powodami, dla których war-to się poruszyć, środkiem, dzięki którym można być bardziej precyzyjną. Kiedy są zintegrowane, tancerka może robić co chce, odpowiadać na ślady,

29 Warsztaty odbyły się w Tanzhaus w Zurychu 26-29 czerwca 2011 roku: http://archiv.tanz-haus-zuerich.ch/de/workshop/workshop-mit-rosalind-crisp-choreographic-improvisation (dostęp: 20.10.2018).

127

ignorując „reguły”, ponieważ kiedy tylko są wyćwiczone, nie mogą być „zapomniane”30.

Ten solidny zestaw praktyk daje podstawę do niestabilnej, zmiennej formy improwizacji, jaką proponuje Crisp. Jak pisała badaczka Isabelle Ginot:

Taka nietrwałość daje podstawę do solidnego punktu odniesienia, który jest kluczowy: to grunt, dzięki któremu performerzy mają bezbłędne poczucie intymności i która gwarantuje im bezpośrednie wsparcie podczas wszyst-kich zmian kierunku i siły, których wymagają od swojego ruchu. […] ozna-cza [to] pielęgnowanie pewnego rodzaju obiektywności, zaciekłej uważności kierowanej ku każdej chwili, lecz równocześnie rodzaj elastyczności, świa-domego rozszerzania się i sięgania poza siebie31.

Owo pogodzenie przez Rosalind Crisp, już w samej nazwie metody pracy, improwizacji i choreografii niesie szersze konsekwencje, wskazujące na poli-tyczność tej praktyki. Wyposażenie sprawczego ciała w narzędzia, które po-magają nie tylko reagować, ale i kreować w czasie rzeczywistym przywodzi na myśl Ranciere’owskie dzielenie postrzegalnego (fr. partage du sensible), które tutaj, podążając za francuskim oryginałem, dopowiedzieć można zna-czeniowo jako dzielenie zmysłowego czy odczuwalnego (fr. sensible)32. Prak-tyka Rosalind Crisp, w mikropolitycznym sensie, poszerza percepcyjne zdol-ności tańczącego ciała, upatrując w jego ciągle odnawialnym zaciekawieniu swoimi możliwościami, pobudzaniu uśpionych ścieżek relacji, nieustanne źródła potencjalności. Stawką nie jest tu jednak produkowanie takich czy innych estetycznych wrażeń, ale dzielenie się z widzami źródłami i powo-dami do działania, ruchu, tańczenia. Kluczowa uważność nie jest tutaj więc jedynie środkiem do budowania improwizowanych choreografii, ale niejako celem samym w sobie – jej rozwijanie, pobudzanie, rozpraszanie, dzielenie, kierowanie stanowi o sile sprawczego, ucieleśnionego podmiotu.

30 Rosalind Crisp in interview with Edwige Phitoussi, s. 26.

31 Isabelle Ginot, Rosalind Crisp, s. 22.

32 Jak pisze Jan Sowa, tłumacz tekstu Jacques’a Rancière’a: „sensible to zgodnie z definicją słownikową m.in. «dający się odczuć za pomocą zmysłów», i to znaczenie uznać trzeba tu za najważniejsze” Jan Sowa, Od tłumacza, [w:] Jacques Rancière, Dzielenie postrzegalnego, s. 61.

128

Od 2017 roku Rosalind Crisp rozwija projekt DIRt (Dance in Regional di-saster zones – taniec w regionalnych strefach katastrofy), który zainicjowała we współpracy z ekolożkami i ekologami w odpowiedzi na wyniszczenie środo-wiska w hrabstwie East Gippsland w Australii (okolicy, w której mieszka)33. Jest to jej odpowiedź na niepokój związany z zagładą klimatyczną, jaką od lat obserwowała, szczególnie w Australii – jest to próba ucieleśnionego zrozu-mienia życia w antropocenie i odpowiedzi na niego. Z ogromną wrażliwością podchodzi do wiedzy i doświadczenia lokalnych społeczności Gunnai Kurnai, Bidawal i Monero-Ngarigo, przypominając, że to one są właścicielami ziem tego rejonu Australii34. Punktem wyjścia i najważniejszym elementem pro-jektu są performanse site-specific, np. w spalonej części buszu w pobliżu miejscowości Marlo, z udziałem tancerza Petera Frasera oraz Andrew Mor-risha, który filmował performans (2017) czy na terenie spalonych wrzoso-wisk Cape Conran (2020)35. We fragmentach nagrań, które miałam okazję oglądać, widać pracę z zanikaniem. Ciało i gesty Crisp nie są ekspansywne, w żadnej mierze nie próbują re-prezentować grozy tych miejsc, ale minimal-nym działaniem (np. ruchem dłoni cofniętym po chwili, nieznacznym przesu-nięciem stopy po pokrytej popiołem ziemi czy odwróceniem głowy) pozwalają cieleśnie zrozumieć proces zanikania, destrukcji.

33 Konkretnie chodzi o sprzeciw wobec masowego przemysłowego wyrębu lasów, które prze-kształcają pierwotne lasy w rolnicze monokultury, co przyczynia się do niszczenia lokalnej przyrody, zob. https://www.eastgippslandartgallery.org.au/copy-of-dirt-dance-in-regional--disa (dostęp: 4.05.2020).

34 https://www.omeodance.com/dirt-acknowledgements (dostęp: 4.05.2020).

35 Oba miejsca znajdują się w hrabstwie East Gippsland w stanie Wiktoria w Australii.

ROZDZIAŁ VI

130

Maria Zimpel

Maria Zimpel jest tancerką i choreografką, absolwentką choreografii i tańca w Hochschulübergreifendes Zentrum Tanz – HZT na Universität der Kün-ste Berlin oraz kulturoznawstwa na Uniwersytecie im. Adama Mickiewi-cza w Poznaniu (praca magisterska pod tytułem Praktyka tańca – rucho-ma przestrzeń tworzenia siebie). Jako tancerka współpracowała z Rosalind Crisp, Isabelle Schad1 i Kat Válastur2. W swojej praktyce bada fikcyjne wy-miary ciała, pracując ze strukturami przestrzennymi i dźwiękowymi wy-znaczającymi parametry dla ruchu. Jej praktyka wymaga rozumienia ciała jako ciała zintensyfikowanego, uważności i jej wieloaspektowych wzorów oraz potencjalnych choreografii przestrzeni, które bada. Skupię się na ana-lizie czterech prac jej autorstwa – What do you really miss? (solo) (2012), noish~ (2014/2015), What do you really miss? (3) 2 (2015) oraz Ciało i fikcja (2018), w których najpełniej rozwijała swoją praktykę3.

1 Isabelle Schad jest choreografką skupioną na wieloaspektowo ujmowanym ciele i cielesności – jego procesualności i materialności. Podstawą grupowej pracy Collective Jumps, którą zrealizowała w Starym Browarze Nowym Tańcu w 2015 roku we współpracy z Laurentem Goldringiem (artystą wizualnym i fotografikiem) i grupą dziewiętnastu polskich tancerek i tancerzy, były badania nad wizualną i cielesną reprezentacją życia komórkowego, ale i ogólniej – organicznością ciała ludzkiego. W pracy tej interesowały ją także sposoby reprezentowania i budowania wspólnoty ciał. Jako pedagog i choreografka Isabelle Schad współpracuje z TEAK Helsinki oraz berlińską uczelnią HZT. Maria Zimpel brała udział w dwóch produkcjach Schad: Music (Sophiensaele, Berlin 2011) oraz Experience#1 (Uferstudios Berlin, 2012).

2 Kat Válastur jest choreografką pracującą z entropią, fragmentaryzacją, fikcyjnością i wirtualnością poprzez kreowanie choreografii jako pola siłowego – ciała umieszczone w konkretnym scenicznym krajobrazie poddawane są specyficznym warunkom (zależnym od pracy i aspektu, które dana praca bada) i wytwarzają specyficzną percepcję kinestetyczną (ogromnie ważny jest aspekt wizualny). Maria Zimpel brała udział w trzech produkcjach Válastur: Ah! Oh! A contemporary Ritual (HAU Berlin 2014), OILinity (HAU, Berlin 2017), Stellar Fauna (HAU, Berlin 2018).

3 Jeszcze na studiach w Berlinie zrealizowała prace solowe Pure Matter (Tanzfabrik w Berlinie, 2009) i Epic (ze wsparciem HZT w Berlinie, premiera we Francji w Musée de la danse, Choreographic Center Rennes, 2010). W 2011 zrealizowała Working like a dog – duet z amerykańskim poetą Ezrą Greenem (koprodukcja ImageTaze, brut im Konzerthaus, Wiedeń 2011) oraz WORK – we współpracy z muzykiem i kompozytorem Wacławem

131

Ciało zintensyfikowane

W noish~4 (2014/2015) ciało Marii Zimpel jest membraną5 rezonującą dźwiękiem, który stopniowo, bardzo powoli i jednostajnie wypełnia prze-strzeń. Ciało reaguje na rzeczywiste i zmysłowo wyobrażone wibracje (po-chodzące zarówno z wnętrza, jak i zewnętrza), odbijając je od powierzchni skóry, wyrzucając w przestrzeń, tak by powróciły w nieoczekiwanym miej-scu. Uważność performerki reaguje na każde drobne zdarzenie, determinu-jąc je, lecz równocześnie podążając za nim. Powietrze wokół Zimpel wydaje się sprężynować i natężać, jej ciało wyznacza rozmaite wektory w przestrze-ni, ale można odnieść wrażenie, że działa nieustannie wokół wertykalnej osi. Jako widzowie chwytamy symultaniczne gesty rąk, nóg, głowy, a nasza percepcja rozpręża się, podążając za ruchomym punktem uwagi, intensy-fikowana przez dynamiczną audiosferę, w której, podobnie jak tancerka, powoli się zanurzamy. Jej często sprężynujące, spiralne, coraz bardziej dy-namiczne ruchy kontrastują z bezruchem siedzącej obok za stołem, przy komputerze muzyczki Sary Kałużny (wcześniej był to Bryan Eubanks, autor muzyki). Podobnie jak dźwięk, tak i tancerka zagarnia coraz więcej przestrzeni, kierując się we wszystkie strony: na ułamek sekundy jest bliżej widowni, a za chwilę gdzieś w głębi sceny. W końcu do gęstego, jednostajne-go dźwięku stopniowo dodawany jest dźwięk narastający, sugerujący rychłą kulminację. Performerka coraz częściej kieruje się ku tylnej ścianie sceny, raz po raz jakby odbija się od niej, a pod koniec już tylko przy niej stoi. Ta nieruchomość jest tylko pozorna – wszystkie dotychczasowe działania

Zimplem (Centrum Kultury Zamek, Poznań 2013), a także scatter – we współpracy z performerką Zeiną Hanna i eksperymentalnym muzykiem i kompozytorem Bryanem Eubanksem (Centrum Kultury Zamek, Poznań, 2014). Prace były pokazywane jedno- lub dwukrotnie, nie miałam okazji ich widzieć. Dwie ostatnie były wolnymi improwizacjami. Żadna z nich nie weszła do „repertuaru” Zimpel. Prace, które wybrałam do analizy, były pokazywane wielokrotnie w Polsce i za granicą.

4 Premiera odbyła się 24.06.2015 w Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk w Pozna-niu / Stary Browar Nowy Taniec na Malcie; pierwsza iteracja powstała we współpracy z muzykiem i kompozytorem eksperymentalnym Gerardem Lebikiem, 22.03.2014, w ra-mach cyklu Performat prowadzonego przez Annę Czaban w Galerii Arsenał w Poznaniu; autorem aktualnej wersji muzyki jest Bryan Eubanks, a w ostatnich pokazach uczestniczy Sara Kałużny, która operuje dźwiękiem na scenie.

5 Zob. Stanisław Godlewski, Czy współczesna choreografia może zmienić świat? – relacja z przeglądu „Stary Browar Nowy Taniec na Malcie 2016”, taniecPOLSKA.pl, 2016 www.taniecpolska.pl/krytyka/367 (dostęp: 15.11.2019).

132

osadzają się w ciele, równocześnie z niego ulatując; ciało absorbuje dźwięk, równocześnie odcinając się od niego.

„Ciało filtruje przez siebie hałas, intensyfikując w przestrzeni rozpadanie się wszystkich swoich pojawień. Muzyka intensyfikuje ten proces”6, pisała o swojej pracy Maria Zimpel. Ciało w toku performansu wysnuwa niezliczoną liczbę swoich choreograficznych wersji – każda jakość ruchowa czy kieru-nek sugeruje inne pojawienie się ciała, które idzie do przodu i cofa się. Ten inercyjny ruch jest niezwykle charakterystyczny: w improwizacji struktu-ralnej uprawianej przez Zimpel ciało ulega każdemu kolejnemu impulsowi, ale jednocześnie go filtruje. Kluczowa w tej pracy uważność (bazująca tutaj głównie na decyzji odnośnie do zmiany natężenia ruchu, ale też na skupie-niu się na głębokiej relacji z dźwiękiem) podąża po szeregu trajektorii bar-dzo skrupulatnie, czasem rozpraszając się, kiedy indziej – intensyfikując, pozostaje jednak w ciągłym ruchu pomiędzy przestrzenią wewnętrzną i ze-wnętrzną. Odbierane i generowane impulsy rezonują w ciele, które działa niczym membrana.

Podczas gdy w noish~ najistotniejszym punktem odniesienia dla im-prowizacji strukturalnej był dźwięk, w Ciele i fikcji (2018) jest to płynnie zmieniający się obraz. Choreografia w tej pracy generowana jest poprzez ucieleśnianie i uruchamianie wizualnych form i obrazów. Formy te są ucie-leśniane nie tylko za pomocą ruchu, ale i wyobraźni. To ona dyktuje kształt fikcji i podważa zwyczajowo przyjęte i, zdawałoby się, przezroczyste sformu-łowania określające zdarzenia ciała7. Wiele praktyk somatycznych, które mają pomóc poczuć ciało, nawiązać z nim głęboką relację w ruchu autentycz-nym8, prowadzi przez kolejne fikcje ciała, np. wizualizacje odczuć, które mają

6 http://www.polskaplatformatanca.pl/pl/2017/wybrane-spektakle/maria-zimpel-br-noish- (dostęp: 5.02.2018).

7 Zdarzenie rozumiem jako przestrzenno-czasową sytuację wytworzoną przez ciało. Jest to wycinek procesu działania, który poprzez artykulację performerki, ale też akt percepcji widzki, daje się wyodrębnić z całości pracy.

8 Ruch autentyczny (ang. Authentic Movement) to improwizowana praktyka uważnego badania ruchu w relacji do obserwującego, mająca na celu pogłębienie świadomości ruchu ciała. Jest to metoda terapeutyczna, chętnie stosowana przez praktyków i praktyczki tańca współczesnego, zapoczątkowana w latach pięćdziesiątych przez tancerkę Mary Whitehouse (1911-1979). Zob. Authentic Movement: Moving the Body, Moving the Self, Being Moved: a Collection of Essays by Mary Starks Whitehouse, Janet Adler and Joan Chodorow, volume 1 and 2, red. Patrizia Pallaro, Jessica Kingsley Publishers, London (1999) 2007; Janet Adler, Offering from the Conscious Body: The Discipline of Authentic Movement, Inner Traditions International, Rochester 2002.

133

pośredniczyć w odnalezieniu zagubionego połączenia między myślą a fi-zycznością. Te swoiste odpryski obrazów czy słownych określeń budujących doświadczenie i jego zewnętrzną powłokę to zalążki społecznych reprezen-tacji ciała (kobiecego), ale też momenty potencjalnie emancypacyjne, po-magające wypracować sposoby na przekroczenie utartych wzorów i przy-zwyczajeń poprzez eksperymentowanie z ciałem otwartym, procesualnym, wielozmysłowym.

Symetria ruchu w Ciele i fikcji, zaczerpnięta z wewnętrznej symetrii cia-ła (szczególnie układu krwionośnego), dyktuje harmonijny ruch, który jest odpowiedzią na wyobrażone, organiczne i płynne środowisko9. W fizykalne i wyobrażone narracje ciała wprowadzani jesteśmy stopniowo. W pierwszych sekwencjach pracy Zimpel porusza się, leżąc na brzuchu. Ruch przepływa przez poszczególne części ciała, które następnie pobudzane są do zmiany przez elektryzujący dźwięk. Przepływ dynamizuje się, korpus, a następnie kolana i łokcie odchylają się na boki. Ciało podnosi się, oparte na dłoniach i kola-nach przekształca się symetrycznie wzdłuż własnej osi. Palce, dłonie, kolana i stopy odchylają się na boki, wyznaczając dynamikę kierunków na podłożu, a potem w przestrzeni. Po chwili stawy rąk, nóg i kręgosłup nadają płynność ruchowi, następnie go dynamizują, a ciało coraz łapczywiej zaczyna zagar-niać przestrzeń. Z pozycji siedzącej, w której zarówno ręce, jak i nogi zdają się badać napięcia kierunkowe (wewnętrznej i zewnętrznej) przestrzeni, ciało chwilami podnosi się do klęku, by po jakimś czasie wspiąć się stopami na obłą platformę spływającą na podłogę ze ściany10, w silnym wygięciu tułowia ba-dając jej obrys. Ciało Zimpel podnosi się do pozycji pionowej dopiero w drugiej połowie pracy, powoli zagarniając ramionami przestrzeń wokół tułowia, a na-stępnie zmieniając jakość ruchu na mechaniczną, rwaną, stroboskopową. Po chwili ruch przepływa przez całe ciało i poszczególne kończyny, by za moment stopy powtórnie wspięły się na obły zarys platformy spływającej ze ściany, odbywając podróż wzdłuż jej konturów. Na koniec stopniowo, kończyna po kończynie, Zimpel przechodzi do pozycji mostka, a następnie powoli do klęku.

9 Informacje z rozmów z Marią Zimpel, jakie przeprowadziłam 27 kwietnia oraz 22 i 23 maja 2018 w Warszawie. Przeredagowane fragmenty opisu pracy Ciało i fikcja ukazały w moim tekście napisanym w ramach stypendium badawczego Grażyny Kulczyk w dziedzinie współczesnej choreografii: Katarzyna Słoboda, Ucieleśnione fikcje Marii Zimpel, taniecPOLSKA.pl, 2018, https://www.taniecpolska.pl/krytyka/545 (dostęp: 15.06.2018).

10 Jedynym elementem scenografii jest „lewitująca wyspa” autorstwa studia We design for physical culture (Doroty Kabały), o której będzie mowa z dalszej części rozdziału.

134

Ciało zaczyna poruszać się na kolanach, do tyłu, w przestrzeni za swoimi plecami wyznaczając kierunki, ale i rysując ornamenty stopami, ramionami i dłońmi. Momentami dłonie zdają się chwytać energetyczne punkty, które przenoszone są do tułowia. W kolejnej sekwencji powraca wyraźna symetria – ramiona i dłonie obrysowują obłe kształty wzdłuż osi ciała w rozmaitych płaszczyznach, a ruch ten odbija się echem w centrum ciała. Ostatnia część pracy to powolne przepływy – dłonie delikatnie dotykają powietrza, stopy uważnie się przemieszczają. Formy i ich zmiany są wielowymiarowe, różnią się jakością, dynamiką i intensywnością, a przepływy pomiędzy jakościami i kształtami są organiczne, inspirowane fizjologią ciała oraz morfologią roślin czy owadów. Moja słowna translacja jest siłą rzeczy fragmentaryczna – to kolejna narracyjna, cielesna fikcja.

W zapowiedzi spektaklu Zimpel pisze:

Tańczące ciało jest nie tylko fizyczne. Ciało jest również tworzone przez ucieleśnione wyobrażenia i relacje, w jakie wchodzi. Fikcja na różne spo-soby pozwala zadawać pytania o granice ciała, pozwala sięgać do istnieją-cych opowieści i budować zupełnie nowe, ucieleśnione opowieści o relacjach w ciele, anatomicznie zmyślone i anatomicznie prawdziwe. Taniec jest tu generowany przez odnajdywanie – w oparciu o wewnętrzne anatomiczno--przestrzenne mapy – energetycznych pasm. Pasma te, obudzone w cie-lesności, pozwalają przeistaczać się ciału performerki w nowe organizmy, nowe formy życia11.

Fictio w języku łacińskim to nie tylko „zmyślenie”, ale również „tworzenie”, „kształtowanie”. Cielesne fikcje to zatem formowanie ciała, rozpisane przez Zimpel na wewnętrzno-zewnętrzne przepływy. Ciało tworzone jest tu w re-lacji do środowiska i jego zmiennych; jest bytem niehierarchicznym, który porusza i jest poruszany, odcieleśniając i ucieleśniając taneczne kształty. W toku choreografii widzimy nagromadzone gesty ciała, które czerpią in-spirację nie tylko z fizjologii człowieka, ale również z morfologii roślin czy owadów. Performujące ciało stopniowo oducza nas wszystkiego, co o ciele (kobiety/człowieka) wiemy, przepoczwarzając się w inny organiczny byt,

11 Maria Zimpel, Ciało i fikcja [zapowiedź], Centrum Sztuki Współczesnej Zamek Ujazdow-ski w Warszawie, maj 2018, http://u-jazdowski.pl/program/wystawy/inne-tance/inne-tan-ce-amp-sprzezenia-zwrotne-rezydencje-performatywne/maria-zimpel (dostęp: 7.06.2018)

135

by na koniec powrócić do znanych nam form, na które patrzymy jednak już zupełnie inaczej, przez co wydają się nam one obce (nie-ludzkie). Obie omówione przeze mnie prace w nieco odmienny sposób ukazują proces in-tensyfikacji ciała: w noish~ napędzają go relacje z dźwiękiem, w Ciele i fikcji – plastyczność wyobraźni.

Wzory uważności

Uważność, podobnie jak w przypadku innych bohaterek tej rozprawy, jest kluczowym elementem praktyki Marii Zimpel. Zagadnienie to chciałabym omówić na przykładzie pracy solowej What do you really miss? (2012/2016)12. W zapowiedzi czytamy:

W tej pracy Maria Zimpel pracuje z dwoma wzorami ruchowymi. Wzory te rozwijają się w choreografię w dwóch przenikających się procesach: rozpo-znania i zwrócenia szczególnej uwagi na geometrię i logikę pojawiającego się gestu oraz w procesie negocjowania kierunków, rytmu oraz intensywno-ści podczas ruchu13.

Praca ta unaocznia więc fundamenty metodologii choreograficznej – two-rzenie, rozwijanie i komponowanie wzorów ruchu ciała w oparciu o relacje z przestrzenią. Dwa cielesne gesty rąk i nóg, na które składają się wzory, poddawane są modyfikacjom – są analizowane, komplikowane, multipliko-wane. Wzory te przepływają przez ciało ze zmiennym natężeniem, wyzna-czają pulsującą dynamikę obecności, prowadzą ruch w kilku kierunkach równocześnie.

Scenę wypełnia biały prostokąt podłogi baletowej. Widzimy Marię Zim-pel, która zanim wejdzie na podłogę, uważnie obserwuje przestrzeń. Zatrzy-muje się w centrum, zostawiając prawą nogę w tyle, wychyla się równocześnie w przód, by powoli nieznacznie spojrzeć w górę, po czym się cofa. Zatrzymu-jąc się po paru krokach, zostawia prawą nogę z przodu, wychylając się nieco w tył. Znowu towarzyszy temu krótkie spojrzenie w górę. Ruch zapętla się

12 Marysia Zimpel, What do you really miss? [zapowiedź], Solo Projekt 2012, Art Station Foundation w Poznaniu, http://www.artstationsfoundation5050.com/taniec/wydarzenie/what-do-you-really-miss/1184 (dostęp: 15.11.2019).

13 Maria Zimpel, What do you really miss?, [w:] Powrót (do) przyszłości, red. Mateusz Szyma-nówka, Katarzyna Koślacz, Galeria Sztuki im. Jana Tarasina, Kalisz 2016, s. 70.

136

– powtórnemu stawianiu stopy z przodu towarzyszy nieco mocniejsze unie-sienie głowy oraz powtarzający się w całej chorografii delikatny falujący ruch ramion i dłoni wzdłuż tułowia. Otwierane i zamykane dłonie w tym geście zdają się podbijać powietrze w górę. Prawa noga cofa się, lewe kolano zgina, zagarniając stopę do tyłu, by po chwili postawić ją dwukrotnie z przodu. Nogi zamieniają się miejscami w dynamicznym podskoku, w którym pochyla się górna część ciała. Towarzyszy temu podbijanie powietrza dłońmi, w nieco bar-dziej dynamicznym geście, i spojrzenie w górę, jakby podążające za wzbitym tam powietrzem. Lewa noga, zginając się w kolanie, trzykrotnie dynamicznie kieruje się stopą ku pośladkowi. Rusza do przodu, stąpając dwukrotnie, po czym prawa stopa wyprzedza ją, ciało balansuje i cofa się. Następnie dyna-micznie kroczy do przodu, co podkreśla zgięcie lewej ręki w łokciu i wska-zanie dłonią kierunku do przodu przy równoczesnym, dwukrotnie podbitym dynamicznym przykucnięciu. Przy podniesieniu się prawa ręka sięga w górę. Sekwencja, którą opisałam, to zaledwie minuta z siedemnastominutowego solo, a linearność słowa pisanego nie pozwoliła mi na wielowymiarowe opi-sanie rytmicznej równoczesności gestów poszczególnych części ciała14. Wzo-ry ruchowe, które widzimy, są powtarzane i zapętlane w nieco odmiennych konfiguracjach, w kolejnych minutach pracy. W toku rozwoju choreografii ręce będą zginane w łokciu, przy jednoczesnym dotknięciu czubkami palców ramion, jakby w geście zagarniania powietrza z powrotem do ciała. Równie ważnym „wzorem” jest ten, w którym ręka wisi wzdłuż ciała, a dłoń w geście zagarniania zamyka się – kierunek, w którym się obraca, wyznacza zmia-nę kierunku ułożenia całego ciała. Zdecydowany gest jednej części ciała ma zawsze konsekwencje w zmianie układu czy sekwencji ruchu innej części. Ten samonapędzający się mechanizm ciała pełen jest nagłych uskoków, zry-wów, zmian kierunku, płaszczyzny i natężenia. Ruch ciała dynamizuje się, a uważność podąża w ślad za każdym z kierunkowo sprzecznych wobec siebie ruchów.

Egzekwowanie czy też raczej interpretowanie założonych w procesie za-sad rozwijania podstawowych wybranych sekwencji wymaga koncentracji. Tancerka podąża za wypracowaną logiką rozwijania i komplikowania się wzoru ruchu, komponując choreografie w czasie rzeczywistym, na podstawie decyzji podejmowanych tu i teraz. Co warte podkreślenia, skupienia wymaga

14 Nagranie, z którego korzystałam, pochodzi z występu na Tanztage w Sophiensaele w Ber-linie 10 stycznia 2013 roku.

137

nieustanna aktualizacja partytury, a nie wierne odtwarzanie wymyślonego i przećwiczonego układu. Aktualizacja wynika nie tylko ze specyfiki prze-strzeni danej sceny, energii płynącej od widowni, ale tytułowego pytania:„Za czym tęsknisz?” – nie tylko ewokującego poszukiwania afektywnego stanu, w jakim aktualnie znajduje się ciało, ale odnoszącego się do auto-biograficznego momentu, w którym praca powstała, i relacji performerki ze wspomnieniem15. To właśnie tutaj uważność, również w trybie uwagi, koncentracji, jako jedno z podstawowych narzędzi tańca współczesnego, spotyka improwizację z choreografią jako pełnoprawne i wzajemnie uzu-pełniające się podstawowe elementy budujące na równi praktykę studyjną i wypowiedź sceniczną – obie będące równoprawnymi składowymi twórcze-go procesu.

Relacjami przestrzennymi w pracy What do you really miss? zajmę się w kolejnej części rozdziału na przykładzie tria pod tym samym tytułem (w tym miejscu pominę więc analizę zmian kierunków układu ciała względem przestrzeni – omówię to na przykładzie relacji trzech ciał względem siebie). Analizując rolę uwagi i uważności w tej pracy, podkreślę jednak, że jej ośrod-kiem jest wielowymiarowo i dynamicznie działające ciało. Jak pisała Zimpel:„[r]uchem rozrysowuję kierunki, a rytm zmian i powtórzeń intensyfikuje ciało. Ciało porusza się zawsze w wielokierunkowej relacji. Myśl traktuję jak ruch, ucieleśniam ją w geście”16. Myśl to tutaj podejmowana każdora-zowo decyzja co do następnego gestu każdej części ciała względem parame-trów przestrzeni, to punkt zwrotny dla wytężonej uwagi. Taki sposób pracy z ucieleśnioną myślą pozwala nam na o wiele głębsze zrozumienie i niejako zobaczenie działania uwagi jako koncentracji w jej dynamicznym i procesu-alnym charakterze. To myśl wprowadzona w działanie, nieulegająca rozpro-szeniu, podążająca ciągle za aktualizującą się trajektorią logiki komponowa-nia i dekomponowania wzorów ruchu. Można powiedzieć, że jeśli działamy według wzorów uwagi wyznaczających tory naszej percepcji, to przewidzenie i zaprojektowanie tych torów jest siłą działania ekonomii uwagi. Praktyki

15 Artystka świadomie i konsekwentnie nie ujawnia szczegółów biograficznych związanych z genezą tej pracy i tytułowym pytaniem, odnosząc się do koncepcji „biograficznej abstrak-cji”, w której szczegóły z życia twórczyni są nieujawnianymi motywatorami stojącymi za decyzjami odnośnie do pracy choreograficznej.

16 Maria Zimpel, What do you really miss? [zapowiedź], Art Station Foundation w Poznaniu, 2016, http://www.artstationsfoundation5050.com/taniec/wydarzenie/what-do-you-really--miss/2956 (dostęp: 15.11.2019).

138

takie, jak ta zaproponowana przez Marię Zimpel, zmysłowo analizują te wzo-ry, komplikując – rozbijają je, ucieleśniając – unaoczniają.

Mniej więcej w połowie choreografii artystka jakby porzuca gest uniesie-nia ręki i nogi, przechodzi zwykłym krokiem do krawędzi białego prostokąta baletowej podłogi w głębi sceny, jest tyłem do widowni. W nieznacznym roz-bujaniu ciała delikatnie porusza barkami, wykonuje spiralne ruchy raz pra-wą, raz lewą dłonią, za czym podąża zwrócenie głowy. Dłonie wraz z przed-ramieniem i ramieniem zdają się coraz dynamiczniej wkręcać w przestrzeń, dłoń wydaje się łapać i upuszczać nitki powietrza. Ręka coraz wyraźniej sięga za plecy, głowa i górna część ciała skręcają się coraz szybciej, nogi zginają się w kolanach i podnoszą raz po raz, podbijając korpus do góry. Ruch rąk i gło-wy zapętla się i ucieka na boki w spazmatycznych gestach. Ta dynamiczna i nieustannie komplikująca się sekwencja stopniowo koncentruje się w spi-ralnym ruchu po wertykalnej osi ciała. Po chwili Zimpel, jakby porzucając gesty, zaczyna powoli, zwykłym krokiem chodzić po okręgu, ręce zaczynają wyznaczać spiralny ruch ciała wokół własnej osi, zapętlając się coraz szybciej i szybciej. Ręce, które unosiły się stopniowo wraz z głową, kierują się w dół, a sprężysty podskok powoduje, że jakby otrząsają się z logiki spiralnego ru-chu. Głowa zaczyna bardzo szybko kręcić się na boki, a raz po raz zmieniają-ce się dłonie ułożone przed twarzą lub z boku zdają się służyć za stałe, choć zmienne punkty odniesienia. Równocześnie nogi wyznaczają trajektorie dla ciała na niemal całej powierzchni białej podłogi. Ta niezwykle wymagająca fizycznie sekwencja ma wprowadzić zmysł równowagi w stan dezorienta-cji – to kontrolowane i precyzyjnie komponowane rozproszenie wymaga od Zimpel ogromnego skupienia, wytężenia uwagi. Ekspansywna sekwencja, momentum choreografii, ma na celu jeszcze większe rozwibrowanie układu nerwowego. Artystka tym samym bada różne natężenia afektywne, jakie wy-wołuje uważny ruch. W tym aspekcie widzieć można zasadność stwierdze-nia artystki, że jest to praca „o charakterze autobiograficznej abstrakcji”17. Gesty wybrane z osobistego repertuaru, obarczone pamięcią o osobach, zda-rzeniach, są destylowane do roli choreograficznego obiektu. Uwaga zmienia się w wielowymiarową i symultanicznie skupioną na wielu gestach uważ-ność. Artystka tym samym pracuje z całym spektrum władz postrzeżenio-wych – od wytężonej koncentracji, przez subtelne i ukierunkowane skupienie, po uważność, którą w tej pracy definiuje jako rodzaj otwartej potencjalności

17 Tamże.

139

ciała i jego zmysłów do podążania za zmianami, ale też ich prowokowania, po-budzania ciekawości ciała do odkrywania nowych, nieoczywistych trajektorii relacji między zmysłami a ruchem. Ciało, ośrodek tej koncentracji, poszukuje odpowiedzi na tytułowe pytanie o to, za czym tęskni, czego potrzebuje. I choć odpowiedzią, jak chciałaby Zimpel, jest pustka18, to w ostatniej sekwencji, w której performerka zdaje się wyciszać zmysły i chwytać równowagę, widzi-my, jak jej wytężona uważność, jak i nasza, podążająca za nią, wypełnia prze-strzeń powidokami gestów i działań. „Fizyczna akcja skonstruowana z powta-rzalnego ruchu, w której repetytywna akumulacja zmian i często wzrastająca intensywność wywołuje stan afektu, stan intensywności bycia w przestrzeni. Bycie w stanie nie oznacza jego reprezentacji, ale podkreślanie samej inten-sywności bycia w relacji do danego przestrzennego i czasowego momentu”19, jak pisała artystka.

Potencjalne choreografie przestrzeni

Związkiem człowieka z przestrzenią jest czynność człowieka w tej prze-strzeni. Poznajemy przestrzeń działając w niej. Kierunkami orientacyjny-mi działania człowieka w przestrzeni są: pion statyki człowieka i każdego przedmiotu, poziom otoczenia, jakie napotykamy z obu stron od siebie i kie-runek w głąb, przed siebie, ruch naprzód20

– tak o racjonalnie ujętej relacji człowieka i przestrzeni pisali Katarzyna Kobro i Władysław Strzemiński. Przestrzeń w swoim performatywnym wy-miarze to relacja między położeniami ciał rozgrywająca się w czasie. Praca choreograficzna wydaje się idealnym polem do ukonkretnienia rozumienia przestrzeni jako relacji ciał w ruchu. Zagadnienie przestrzeni jako poten-cjalności dla choreografii jest kluczowym elementem praktyki Zimpel i omó-wię je na tu na przykładzie dwóch prac: What do you really miss? (3) 2(2015) jako traktatu na temat konstrukcji przestrzeni ruchowo rozpisanego na trzy ciała oraz Ciała i fikcji (2018), o którym pisałam przy okazji po-ruszania kwestii cielesności w pracy artystki. Tutaj tytułowe fikcje ciała

18 Maria Zimpel, What do you really miss?, s. 70.

19 Tamże, s. 74.

20 Katarzyna Kobro, Władysław Strzemiński, Kompozycja przestrzeni. Obliczanie rytmu cza-soprzestrzennego, Biblioteka a.r., Łódź 1931, s. 38.

140

pomogą mi przyszpilić morfologiczne rozumienie przestrzeni u Zimpel, roz-pisane na ciało w relacji do obiektu oraz kształty i formy, dzięki którym artystka buduje przestrzeń plastyczną.

What do you really miss? (3) 2 21 jako trio powstało w 2015 roku, oprócz Zimpel w pracy brały udział Magdalena Chowaniec i Natalia Wilk22. Jest cho-reograficznym rozpisaniem potencjalności przestrzeni na trzy ciała pozosta-jące w nieustannie zmieniających się relacjach.

Przyglądam się potencjalności przestrzeni, ruchem rozrysowuję kierunki, a rytm zmian i powtórzeń intensyfikuje ciało. W tej pracy ciało jest nie-ustannie rozpięte miedzy krokiem do przodu i do tyłu, między poddaniem się sile grawitacji i sile uniesienia. Każdy kontrolowany horyzontalnie i wertykalnie kierunek zakrzywia się w przestrzeni23 –

pisała Zimpel, w innym miejscu dodając:

Myśl o przestrzeni strukturyzuje ciało – a przestrzeń strukturyzuje przyim-ki: za, przed, ponad i pod. Jeśli każdą ograniczoną materialnie przestrzeń zrozumiem jako część „całości”, otwieram ją, przesuwam jej granice. W tym sensie kontynuuję poszukiwania związane z granicami fizyczności24.

Owe granice fizyczności rozumiem bardziej jako granice dla działania, budujące migotliwą widzialność przestrzeni, jej płynnych struktur. Prak-tykę Zimpel w ramach pracy nad triem rozumiem jako przestrzennienie(za Jean-Lukiem Nancym), stanowiące „ruch rozciągający przestrzeń w czas (lub odwrotnie), a nawet rozwierający punkt/moment kontaktu czasu

21 What do you really miss (3),2; choreografia: Marysia Zimpel; taniec: Magdalena Chowa-niec, Natalia Wilk, Marysia Zimpel; światło, feedback: Joanna Leśnierowska; produkcja Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk. Premiera tej wersji: 8 marca 2015, Studio Słodownia + 3, Stary Browar, Poznań. Spektakl zrealizowany przy wsparciu Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego w ramach projektu Co z tym tańcem?

22 Marysia Zimpel, What do you really miss (3),2 [zapowiedź], Art Stations Foundation w Poz-naniu, http://www.artstationsfoundation5050.com/taniec/wydarzenie/what-do-you-really--miss-32/2360 (dostęp: 15.11.2019).

23 Maria Zimpel, What do you really miss?, s. 70.

24 Maria Zimpel, What do you really miss? [zapowiedź], Art Station Foundation w Poznaniu, 2016, http://www.artstationsfoundation5050.com/taniec/wydarzenie/what-do-you-really--miss/2956 (dostęp: 15.11.2019).

141

i przestrzeni”25. Ciała w ruchu i w relacji do innych ciał uprzestrzennia-ją czas, nadając widzialność ich zmysłowej logice. Wzory ruchowe w pracy What do you really miss? (3) 2 zaczerpnięte są z pracy solowej, jednak tym razem Zimpel koncentruje się na logice przepływu i zmiany, nie wprowa-dzając tak silnie jak w poprzedniej pracy pod tym samym tytułem elementu afektywnego. Partytura relacji między tancerkami wydaje się otwarta dla widza – rozpoznanie inicjatorki zmiany nie jest tu celem, obserwujemy ra-czej wariacje kolejno następujących po sobie zmian, które krążą od ciała do ciała, są przez nie wchłaniane, modyfikowane lub odbijane dalej bez prze-chwycenia. Rytm sekwencji ruchu jest odbijany od ciała do ciała niczym echo. Przestrzeń mapowana jest przez równoległe trajektorie ruchu wzdłuż krawędzi białej podłogi baletowej – od lewej do prawej strony i wielokrot-nie z powrotem, by z czasem zmienić kierunek. Przód ciała kieruje się ku prawej krawędzi podłogi, a nie jak na początku ku lewej – jednak Natalia Wilk w głębi sceny nie zmienia kierunku, po chwili również Maria Zimpel, poruszająca się na środku, powraca do wyjściowej orientacji ciała względem krawędzi podłogi. Intensywność budują znowu nagłe zmiany kierunków, sprężyste podskoki i wielowymiarowe gesty rękoma, które wyznaczają kie-runki lub zagarniają przestrzeń. Dopiero tuż przed połową spektaklu Zim-pel zmienia układ na diagonalny, zwracając się ku lewemu rogowi podłogi, bliżej widowni. Stopniowo dołączają do niej pozostałe tancerki, a trajektorie ich ruchów zaczynają się przecinać. W kulminacyjnym momencie zwracają się ku sobie do wnętrza białego prostokąta podłogi, ruchy ich ciał się wyci-szają. Działanie stopniowo się dynamizuje, Zimpel odwraca się w kierunku lewej krawędzi podłogi, z czasem dołączają do niej pozostałe tancerki, kie-rując się ku lewemu rogowi podłogi bliżej widowni. Po jakimś czasie stop-niowo wracają do ruchu od lewej do prawej i z powrotem, choć Zimpel raz po raz zwraca się ku lewemu rogowi, działając po skosie. Pod koniec znów nieco spokojniej koncentrują się w centrum podłogi, raz po raz zwracają się ku sobie, by wycofać się w kierunku prawej krawędzi w głębi sceny – robi to najpierw Zimpel, potem Wilk. Chowaniec nie wychodzi poza obrys pod-łogi. Wilk wraca dynamicznym krokiem, przecinając centrum, Chowaniec porusza się wzdłuż krawędzi podłogi w głębi sceny, a Zimpel przecina pra-wy róg, również w głębi sceny. W obrys podłogi wracają jako trio po lewej

25 Przypis tłumaczki, [w:] Jean-Luc Nancy, Corpus, tłum. Małgorzata Kwietniewska, słowo/obraz terytoria, Gdańsk 2002, s. 109.

142

stronie w głębi sceny, stojąc do widowni tyłem. Z czasem odwracają się, by po powolnej sekwencji zmian kierunków wycofać się w głąb przestrzeni, poza biały prostokąt.

W tej wersji pracy niewątpliwie silniej do głosu dochodzą geometryczne układy, jakie wyrysowują sprzeczne i dynamicznie zmieniane kierunki rąk (ramion, łokci i dłoni), korpusów, nóg (kolan, stóp), głów. Najbardziej czytel-ną i podstawową płaszczyzną jest prostokąt białej baletowej podłogi, jednak uprzestrzennione relacje między tancerkami wyrysowują szereg równoczes-nych kierunków ponad poziomem podłogi – o osi horyzontalnej, wertykal-nej i po skosach. „Tancerki muszą oscylować między skrajnościami – między napięciem a rozluźnieniem, skupionym trzymaniem się własnych ścieżek a ich porzucaniem. Ważne jest tutaj słuchanie ciała – zarówno całościowe, jak i punktowe”26, jak pisała Alicja Müller, uczestnicząca, nie tylko jak ja, w premierze tria (8 marca 2015, Poznań), ale również w próbach. Praca ta wydaje się więc rodzajem praktyki uważnego słuchania otoczenia – zarówno w aspekcie parametrów przestrzennych (szerokość, głębokość, wysokość), jak i dynamice kierunków ruchu czy jakości odczuwania czasu.

Nieco odmiennie Zimpel pracowała z przestrzenią w Ciele i fikcji (2018). Punkt wyjścia stanowi tu forma, która nie tyle wyznacza partyturę dla ruchu, bo nie jest wobec niego zewnętrzna, ile poprzez kształtowanie dynamiki ciała pozwala uchwycić jego rozwibrowane stałości i zmiany. Składową choreogra-fii nie są jednak poszczególnie kształty, bo te przekształcają się tak szybko i płynnie, że trudno byłoby oddzielić jeden od drugiego. Owe kształty składają się na rozwibrowaną i wielowymiarową przestrzeń jako środowisko do działa-nia. Przestrzeń w tej pracy sytuuje się w napięciu pomiędzy formą (scenicznej obecności) a kształtem (wyobrażenia).

Na kształt pracy składają się więc nie tylko zdarzenia ciała, ale także jego relacja ze środowiskiem. Na poziomie wizualnym jego podstawowym ele-mentem jest podłoże, po którym się porusza. „Lewitująca wyspa”27 autorstwa studia We design for physical culture (Doroty Kabały) – to prosta forma o ob-łym kształcie wpływająca na ścianę sceny, uniesiona parę centymetrów nad podłogą, wyznaczająca obszar działania. Powierzchnia ta kształtowana jest

26 Alicja Müller, Na początku było solo… – o pracy nad „What do you really miss (3),2”, 3 kwietnia 2015, http://taniecpolska.pl/krytyka/270 (dostęp: 15.11.2019).

27 Określenie Marii Zimpel i Doroty Kabały. Fotografie „lewitującej wyspy” na stronie: https://wedesignforphysicalculture.com/portfolio_page/body-and-fiction-dance-platform/ (dostęp: 8.09.2023).

143

przez światło (autorstwa Pawła Winiarskiego), którego odcienie pomiędzy bielą, błękitem a zielenią dynamizują, ale i wychwytują poszczególne obra-zy i plany. Na początku jednak słyszymy dźwięk, przeciągłą wibrację, wpro-wadzającą nas w logikę ruchu, który po chwili wydobywany jest z mroku za pomocą miękkiego światła. Muzyka autorstwa Bryana Eubanksa mutuje poprzez stopniowe dodawanie kolejnych elementów, a potem nagłe zmiany barwy, tempa czy nastroju. Dźwięki uprzestrzenniają ciało, orbitują wo-kół anatomii w płynnym ruchu, krążą wokół obłej formy lewitującej wyspy i widowni.

Kształt i forma, jako pojęcia wprowadzone w ruch, budują plastyczność Ciała i fikcji. Plastyczność oznacza nie tyle zdolność przyjmowania i nada-wania formy w binarnej opozycji, ile zdolność do metamorfozy, płynnej, stop-niowej czy nagłej zmiany28. Właśnie plastyczność pozwala myśleć o kształcie i formie w kategoriach kinestetycznych, jako ciągłej relacji wnętrza do ze-wnętrza. Plastyczność ujmowana percepcyjnie to obrys i kierunek spojrzenia, cyrkulacja i kształt naszej uważności w przestrzeni tworzącej środowisko dla doświadczenia zarówno performerki, jak i widzów.

Ciało i fikcja, najnowsza z omawianych przeze mnie prac, w owych pla-stycznych przepływach między ciałem a przestrzenią spaja dotychczasowe poszukiwania artystki. Koncentrowały się one na uważności rozumianej jako rodzaj otwartej potencjalności ciała i jego zmysłów do generowania zmian, a poprzez to odkrywania nowych, nieoczywistych relacji pomiędzy przestrze-nią, rozumianą jako środowisko do działania, a procesualną cielesnością. Ro-zumienie przestrzeni u Zimpel wywiedzione jest z głębokiej i wielokierunko-wej analizy jej migotliwych i niewidocznych parametrów, które wykraczają poza te czysto fizykalne, takie jak głębokość, wysokość, szerokość, a kierują się ku relacyjnym – to działanie ciała w przestrzeni unaocznia czy też in-terpretuje jej parametry afektywne. Ów ruch uprzestrzenniania generowany jest przez uważnie działające ciało.

Ciało w praktyce Zimpel rozumiane jest wielowymiarowo – jako memb-rana odbierająca i wytwarzająca impulsy rezonujące w ciele, jako miara przestrzeni oblekająca jej niewidoczne struktury w formę ucieleśnionego działania, komplikującego trajektorie ruchu, jako procesualny, działający byt podążający za rytmem swojej fizjologii i morfologii, tropiący i generujący

28 Na koncepcję francuskiej filozofki Catherine Malabou powoływałam się już wcześniej w ni-niejszej pracy, zob. s. 83.

144

fikcje i zmyślenia na swój temat, przy jednoczesnym eksperymentowaniu z poza-ludzkimi wcieleniami. I znów tak rozumiane ciało jest plastyczne, zmienne, na wskroś relacyjne.

W politycznym wymiarze tak wielowymiarowe eksperymentowanie z uważnym ciałem i jego relacjami z przestrzenią pozwala nam przyszpilić potencjał sprawczości ciała w relacji do przestrzeni, w jakich funkcjonuje. Takie ciało dużo bardziej świadomie uczestniczy w choreografii społecznej29, która „odnosi się do konkretnych przestrzennych i czasowych układów ciał, fizyczności i przedmiotów, pozostających ze sobą we wzajemnych i między--cielesnych relacjach”30. Szczególnym przykładem choreografii społecznych jest protest31 jako wydarzenie przekraczające społeczne normy przestrzeni publicznych, w których zespolone w jednostajnym ruchu ciała egzekwują swoje prawo do pojawiania się, zajmowania przestrzeni i kolektywnego za-bierania głosu sprzeciwu. Ciało uważnie eksperymentujące z wielotorowymi parametrami przestrzeni gotowe jest do zmysłowej analizy sytuacji politycz-nej, jaką jest protest, ale też każda inna przestrzenno-czasowo konfiguracja, redefiniująca kompozycję ciała społecznego.

29 Zob. Andrew Hewitt, Social Choreography; André Lepecki, Choreography as Apparatus of Capture, s. 119-123; Gabriele Klein, Urban Choreographies. Artistic Interventions and the Politics of Urban Space, [w:] The Oxford Handbook of Dance and Politics; Sandra Noeth, Resilient Bodies, Residual Effects: Artistic Articulations of Borders and Collectivity from Lebanon and Palestine, transcript Verlag, Bielefeld 2019.

30 Gabriele Klein, Kolektywne ciała protestu. Choreografie społeczne i materialność społecz-nych struktur, tłum. Bartosz Wójcik, [w:] Choreografia: polityczność, s. 152.

31 Zob. Susan Leigh Foster, Choreographies of Protest, „Theatre Journal” 2003, t. 55, nr 3, s. 395-412; Gabriele Klein, The (Micro-)Politics of Social Choreography Aesthetic and Political Strategies of Protest and Participation, [w:] Dance, Politics and Co-Immunity, s. 193-208; Susanne Foellmer, Choreography as a Medium of Protest, „Dance Research Journal” 2016, t. 48, nr 3 (Randy Martin and Dance Studies), s. 58-69; Tali Hatuka, The Design of Protest: Choreographing Political Demonstrations in Public Space, University of Texas Press, Austin 2018; Anka Herbut, Ruchy oporu, artzin powstały jako część projektu Ruchy oporu, realizowanego w ramach stypendium badawczego Grażyny Kulczyk na rok 2019 z zakresu współczesnej choreografii – pierwodruki tekstów, których zmienione wersje obejmuje publikacja, ukazywały się przez ponad rok w Dwutygodniku.com i Polish Theatre Journal oraz na portalu taniecPOLSKA.pl.

ROZDZIAŁ VII

146

Anna Nowicka

Anna Nowicka jest choreografką i tancerką wykształconą w Salzburg Experi-mental Academy of Dance (SEAD) w Austrii (2006-2008) oraz Hochschulüber-greifendes Zentrum Tanz (HZT) w Berlinie (2010-2012). W 2021 roku obroniła doktorat w Szkole Filmowej w Łodzi. Eksploruje relacje ciała śniącego i ciała tańczącego w perspektywie choreografii wyobrażonego w pracach grupowych i solowych. Jej praktyka omówiona zostanie w kontekście specyfiki rozu-mienia ciała (jako ciała kalejdoskopowego), jak i uważności (nawiedzającej ciało jako stan śnienia czy wyobrażania na jawie). Skupię się na analizie trzech prac jej autorstwa – Raw Light (2017), This is The Real Thing (2018) oraz Eye Sea (2019). Prace te widziałam kilkukrotnie na żywo.

Zanim Anna Nowicka wyjechała na choreograficzne studia za granicą, ukończyła psychologię na Uniwersytecie Warszawskim. W trakcie studiów trafiła na zajęcia z tańca współczesnego prowadzone przez choreografkę Annę Godowską1, która pracowała (i ciągle pracuje) ze snami w oparciu o filozofię Carla Gustava Junga2 i metody Arnolda Mindella3. To tam zainteresowała się relacją ciała śniącego i ciała tańczącego, co rozwijała w nieco innym kie-runku we współpracy z Malą Kline i Bonnie Buckner, jak również w The School of Images dr Catherine Shainberg (co omówię nieco szerzej w dal-szej części rozdziału). Na jej język ruchowy, ale przede wszystkim rozumienie

1 W latach 2003-2005 Nowicka była jej asystentką w Studio Taneczno-Aktorskim i Centrum Działań Twórczych w Warszawie. Zob. Julia Hoczyk, Warszawska edukacja taneczna poza instytucjami, [w:] Taniec w Warszawie – społeczeństwo, edukacja, kultura, red. Hanna Raszewska-Kursa, Centrum Sztuki Tańca, Warszawa 2018, s. 65-67. Więcej na temat praktyki Anny Godowskiej: Anna Godowska, Sławek Krawczyński, Od Teatru Bretoncaffe do Święta Snów, [w:] Taniec w Warszawie – sztuka tańca i choreografii w XX i XXI wieku, red. Marta Seredyńska, Centrum Sztuki Tańca, Warszawa 2019, s. 216-232.

2 Zob. Carl Gustav Jung, O istocie snów, tłum. Robert Reszke, Wydawnictwo KR / Wydawnic-two „Sen”, Warszawa 1995.

3 Zob. Arnold Mindell, Praca nad samym sobą: wewnętrzna praca ze śniącym ciałem, tłum. Tomasz Teodorczyk, Wydawnictwo Nuit Magique, Warszawa 1995; Arnold Mindell, Śnienie na jawie: metody całodobowego świadomego śnienia, tłum. Robert Palusiński, Wydawnictwo Kos, Katowice 2004.

147

relacji ciała, uważności, świadomości i obecności, wpływ miał udział w war-sztatach Rosalind Crisp i praca z nią (praktyce Crisp poświęcony jest rozdział piąty) – brała udział w jej dwóch pracach Back to Bone (2014) oraz (Un)Dome-sticated Bodies: Live Feed (2018).

Ciało kalejdoskopowe

Zagniatam krajobraz skóry. Zwijam, nakładam, upuszczam, przesuwam, odsłaniam, chowam, odsyłam. Szukam, gubię i znajduję, w absolutnym tu i teraz, przed jest!. Przekształcam, powoli, nieustannie formuję, niespo-dziewanie niszczę, supłam, rozrywam i skrzętnie odkręcam. Niekończący się proces stawania, zaklęty w widzialny obraz / obiekt. Składam poetycki, mięsisty album na wycinki z gazet, zasłyszane przypadkiem mityczne hi-storie i skrzętnie ukryte sny4.

Ten poetycki tekst autorstwa Anny Nowickiej znajdujemy na początku zapowiedzi pracy This is The Real Thing5. Artystka rzeczywiście rozwija przed nami krajobraz ciała, odnajdując jego załamania, uskoki; performu-jąc pragnienie, które powoduje drgania powierzchni skóry; pokazuje, że kobiece ciało może mieć potencjalnie nieskończoną wielość wcieleń. Cieles-ność to proces ciągłego przeobrażania się i stawania, odkrywania na nowo relacji z otoczeniem, z własną zmysłowością i wyobraźnią. Określenie tej choreografii jako rozwijania przed widzami i widzkami krajobrazu ciała jest o tyle trafne, że pozwala ująć cielesność jako teren w rozumieniu prze-strzennym i materialnym, który rozgrywa się w zmieniającej się migotli-wości w polu percepcyjnym oglądającego. Ów teren ciała jest powierzchnią, która nieprzerwanie dialoguje ze swoim wnętrzem, ulegając nieustannym przeobrażeniom.

4 Fragment zapowiedzi pracy: https://nowyteatr.org/pl/kalendarz/real-thing (dostęp: 4.01.2020).

5 Premiera odbyła się w Nowym Teatrze w Warszawie 7-9 listopada 2018 w ramach programu choreograficznego Poszerzanie pola, realizowanego przez Nowy Teatr i Art Stations Foundation. Pomysł, realizacja: Anna Nowicka; dramaturgia: Mateusz Szymanówka; muzyka: Adam Świtała; kostiumy: Tanja Padan/Kiss the Future; reżyseria światła: Aleksandr Prowaliński; kuratorka: Joanna Leśnierowska. Przeredagowane fragmenty opisu tej pracy ukazały w moim tekście napisanym w ramach stypendium badawczego Grażyny Kulczyk w dziedzinie współczesnej choreografii: Katarzyna Słoboda, Realności ciała – o „This is the Real Thing” Anny Nowickiej, taniecPOLSKA.pl, 2018 https://www.taniecpolska.pl/krytyka/594 (dostęp: 31.12.2018). Zob. również: Katarzyna Słoboda, Choreografie uważności. Praktyka Anny Nowickiej, [w:] Choreografia: autonomie, s. 86-104.

148

W pierwszych sekwencjach artystka uważnie patrzy na publiczność, ale ma też wgląd w wewnętrzne procesy, wychwytując najmniejsze zmiany. Jej ręka porusza się powoli w górę, pociągając za sobą wzrok, dłoń wykonuje gesty, które Nowicka bardzo wnikliwie obserwuje. Właśnie tego rodzaju przepływy uważności w ciele, poza ciało i spoza ciała będą kluczem, za którym podąża artystka i jej widzki i widzowie. Ucieleśnianie spojrzenia, gestu, sekwencji ruchu, seksualności itd. nie jest w praktyce Nowickiej procesem domkniętym, ale ciągle na nowo otwiera się, fragmentaryzuje, destabilizując stałe punkty odniesienia w wiedzy, doświadczeniu, praktyce. Ucieleśniona percepcja jest wciąż odnawianym procesem, którym Nowicka dzieli się z widzami – podą-żając za migotliwością ciała performerki, otwieramy się na odmienne, głęb-sze rozumienie i doświadczanie cielesności. Scena okazuje się przestrzenią, w której tancerka eksperymentuje z realnościami ciała wykraczającymi poza codzienność. To, co widzimy, a poprzez uważną obserwację to, w co wnikamy, jest performatywnym ujawnieniem cielesnych i zmysłowych subwersji.

Rejestry, w jakich pracuje Nowicka, wydają się obejmować pełne spek-trum procesualnej cielesności – od ledwo zauważalnych zmian na powierzch-ni ciała, poprzez jego mięsność, anatomiczną fizyczność czy seksualność, aż do cytowania rozmaitych klisz tożsamościowych, chwilowego zastygania w świa-domie dosłownych gestach, które bardzo szybko porzucają znajome kontury. Praca This is The Real Thing, która zamyka się w niespełna pięćdziesięciu minutach, jest wynikiem pogłębionej praktyki artystki, koncentrującej się na cielesności jako procesualności, poszukującej odpowiedzi na pytania o możli-wą sprawczość ciała i jego zmysłowych, jak i wyobrażonych modalności (na które składa się pracami z obrazami i snami; do omówienia tego zagadnienia przejdę w dalszej części rozdziału). Ciało Nowickiej działa, odczuwa, słucha, konfabuluje, śni, patrzy i zauważa. Tym razem jednak w procesie pracy ak-cent położony został na fakt, że artystka pracując ze swoim ciałem, pracu-je z ciałem kobiety. W toku This is The Real Thing śledzimy przeobrażania kobiecego ciała (w pierwszej części – nagiego), które jest na naszych oczach konstruowane, by za moment zostać poddane dekonstrukcji. Obraz ciała, zbudowany ze społecznych wyobrażeń o kanonach atrakcyjności, czytelnych, ale i dopuszczalnych gestów, jest przez artystkę rozbijany. Widzimy ciało, które się im poddaje, by za chwilę się z nich otrząsnąć. Uważność perfor-merki krąży wokół ciała i w jego wnętrzu, po czym rozpada się, wysyłając gesty (i spojrzenie) daleko w przestrzeń – widzimy więc zarówno jej skupienie i wnikliwość, jak i rozproszenie, dekoncentrację. Jej sceniczna obecność jest

149

krucha i migotliwa, by po chwili wyrysować wyraźnym konturem zakres ru-chu, gestu, jego dobitność i sprawczość. Wzrok widzów domyka realność tego ciała, współtworząc wzory jego pojawiania się i znikania. Owa sprawczość ciała kobiecego to politycznie pojęta władza samostanowienia i samookreśle-nia, ale też otwartość na nieustanne zmiany, czyli płynność tożsamości.

Ten rodzaj przekraczania ludzkiej cielesności jest bardzo charaktery-styczny dla praktyki Nowickiej – tancerka w This is The Real Thing chwi-lami porzuca ciało, które poddaje się mechanice stechnicyzowanego ruchu. Ciało dławi się ruchem. W pierwszej części pracy ciało Nowickiej zawiesza się w surowej scenicznej przestrzeni, skąpane jest w zimnym metalicznym odblasku i minimalistycznym dźwięku przechodzącym w hałas. Stając się ruchomym obiektem, jest jakby sterowane przez zewnętrzne siły, czy też kiedy indziej nawiedzane przez wyparte motoryczne schematy, które zaci-nają się, zapętlają, (pozornie) blokując intencjonalność gestu. W połowie choreografii ten rodzaj gry z odcieleśnieniem, czy też urzeczowieniem ciała zostaje stopniowo przełamany przez zmysłowość przechodzącą w seksual-ność: subtelne, delikatne gesty stają się coraz bardziej erotyczne. Jak pisa-ła Audre Lorde, poetka, feministka, aktywistka: „erotyczność to miara po-między zaczątkami poczucia własnego ja a chaosem naszych najsilniejszych uczuć”6, to moment chwilowego rozwarcia pomiędzy aktem samostanowienia podmiotu a afektywną siłą przejmującą kontrolę nad ciałem, zmysłami, de-cyzjami. Ten dość krótki, ale niezwykle wieloznaczny moment wprowadza do pracy wątek pragnienia, a wraz z nim pożądania i ich emancypacyjnej siły. „Pragnienie opisuje stan przywiązania do czegoś lub kogoś, jak również zbiór możliwości, który generowany jest przez rozziew pomiędzy swoistoś-cią obiektu [pożądania], a potrzebami i obietnicami na niego projektowa-nymi. Ta luka wytwarza kolejne liczne sploty i zawiłości”7, pisała Lauren Berlant, badaczka kultury i afektywności, dodając: „relacyjność pożądania powołuje «przestrzeń», w której jego trajektorie i złożoności są wielokrot-nie doświadczane i reprezentowane; jego ruch zaś tworzy tropy na «ciele» i w «świecie», którymi możemy podążać, prowokujące tym samym koniecz-ność mapowania”8. Afektywna siła pożądania w pracy Nowickiej działa

6 Audre Lorde, Uses of the Erotic (1978), [w:] tejże, Your Silence Will Not Protect You, Silver Press, London 2017, s. 23.

7 Lauren Berlant, Desire / Love, Punctum Books, New York 2012, s. 6.

8 Tamże, s. 15.

150

w oderwaniu od swojego obiektu, przy tym jest niezwykle relacyjna. Właśnie owa relacyjność pragnienia, rozciągnięta w czasie i przestrzeni, jest kompo-zycyjną siłą tworzącą (jak chce przywoływana wyżej Berlant) trajektorie na ciele i poza nim, owo mapowanie zaś jest w tym wypadku choreografią rozpi-saną na zmysły, ciało, czas i przestrzeń.

This is The Real Thing pełne jest uskoków, w których uważność zarówno widza, jak i performerki zacina się, zapętla. Prowokuje to do nowej refleksji na temat cielesności, ale i tego, jak patrzymy na jej sceniczne objawienia. Ta choreografia spojrzenia świadomie uprzedmiotawia ciało, by wytrącić wi-dza ze strefy komfortu. Ciało, na które patrzymy, działa konsekwentnie, ale napędzane jest nie tylko przez bezosobowy mechanizm, ale też pragnienie. Szczególnie widoczne jest to w drugiej części pracy. Nagie ciało chowa się pod płachtą srebrnego, odblaskowego materiału, poruszając nim dynamicznie, po czym performerka powoli wysuwa się spod niego ubrana. Światło zmienia barwę na cieplejszą, stopniowo przygasa. Działania tancerki zapętlają się, jednak są bardziej miękkie, płynne; zmienia się jakość obecności. Ciało rozpo-znaje, zagarnia i wchłania zamaszystym gestem rozwibrowanie przestrzeni. Przepiękna i wzruszająca sekwencja taneczna, skomponowana z płynnego i delikatnego codziennego ruchu, nasiąkniętego subtelnymi odcieniami sta-nów emocjonalnych, przechodzi w dynamiczną pracę z oddechem. Ciało Nowi-ckiej nabiera mocy, sapanie przemienia się w warczenie, a ramiona zdecydo-wanym gestem przecinają przestrzeń. Stopniowo przechodzi w ruch wirowy wokół własnej osi, okrążając przestrzeń. W pewnym momencie, koncentrując się w środku sceny, kuca tyłem do widowni i powoli zagarnia pod siebie srebr-ny materiał, który pomiędzy jej stopami i pod pośladkami rozwija się w naszą stronę. Gdy cały materiał jest już za jej plecami, kładzie się na nim, po chwili przykrywając nim ramiona, następnie siada i wpatruje się w horyzont zazna-czony rozświetloną, poziomą smugą scenicznego reflektora.

Uważność nawiedzająca ciało

Raw Light9 Nowickiej zaczyna się w mroku. Obsługa oświetla drogę scho-dzącym się widzom. Po chwili zaczynamy słyszeć trzeszczenie połączone

9 Premiera odbyła się 26.01.2017 w DOCK11 w Berlinie; muzyka: Klaus Janek; kostium: Kiss the Future / Tanja Padan; reżyseria światła: Aleksandr Prowaliński. Przeredagowane fragmenty opisu tej pracy ukazały w moim tekście napisanym w ramach stypendium badawczego Grażyny Kulczyk w dziedzinie współczesnej choreografii: Katarzyna Słoboda,

151

z szumem oraz zauważamy siedzącą do nas tyłem performerkę, która światłem latarki odbija nieregularne refleksy na ścianach. Po jakimś czasie ciemność stopniowo rozjaśnia się i widzimy, jak nadal siedząca na podło-dze Nowicka płynnie, ale zamaszyście poruszając rękoma, uruchamia cały tułów. Tak jakby wchłaniała dźwięk, czy też płynęła w nim. Co istotne, tancerka ma przy sobie źródło dźwięku – mały bezprzewodowy głośnik. Po chwili rozgląda się i zaczyna gwałtownie wyrzucać ramiona za siebie, od-człowieczając ciało. Niemal przez cały spektakl praca rąk i nóg wydaje się niezależna od reszty ciała. Artystka powoli schyla głowę, tułów i opada na ziemię, kładąc się na głośniku. Leżąc na brzuchu, podnosi naprzemiennie miednicę, nogi, tułów, czemu towarzyszy przekładanie z boku na bok głowy i nóg. Dźwięk tłumiony przez ciało zdaje się wydobywać z jego wnętrza. Łamane odgłosy trzaskania wyznaczają rytm ruchowych sekwencji. Ciało zaczyna przemieszczać się po całej podłodze sceny. Tancerka wstaje i przy-stępuje do wykonywania powtarzanych sekwencji ruchowych, które raz są miękkie i płynne, innym razem frenetyczne i blokowe, zawsze kończące się urwaniem gestu i przejściem do kolejnego. Tak jakby ciało podnosiło się i opadało w swojej wewnętrznej intencji, zanim spełni swój zamysł do końca. Nowicka siada pod ścianą i zaczyna poruszać się nieznacznie – natężenie ruchu jest inne, delikatne, jakby półomdlałe. Ciało, stopniowo napędzane przez coraz bardziej raptowny i głęboki oddech, zmieniający się w rzężenie, z czasem zaczyna poruszać się po całej przestrzeni. Przestrzeń wypełnio-na dźwiękami wydaje się gęstą materią. Po jakimś czasie performerka za-trzymuje się blisko widowni, klęka i z zamkniętymi oczami wyciąga język, który nakierowuje uważność ciała. Cała ucieleśniona uwaga zarówno per-formerki, jak i widzów skupiona jest na kierunkach, jakie wyznacza poru-szający się język. Wyrysowuje kształty przed ustami Nowickiej, deformuje mimikę, jest tym samym, dużo bardziej niż gest ręką, gestem całego ciała. Performerka chowa język, otwiera oczy, patrzy na widownię, a ruch ciała wyznaczają przemieszczające się na boki, a następnie w tył i w przód łydki i stopy. Przez chwilę przemierza przestrzeń na kolanach, a znane nam gesty odbijają się w ciele niczym czkawka. Ciało wstaje i zapada się, działania przy podłodze stają się naprzemiennie płynne i urwane. Kiedy znów zbliża

Choreografie uważności Anny Nowickiej, [w:] Choreografia: autonomie, red. Marta Keil, Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut Teatralny im. Zbigniewa Raszewskiego, Warszawa–Poznań–Lublin 2019, s. 86-105.

152

się do publiczności, podnosi się i biegnie po scenie, zatrzymując się w jej głębi. Po chwili zaczyna poruszać się wzdłuż ściany, następnie kieruje się tyłem w stronę środka sceny. W sekwencje ruchów wpisuje zdejmowanie czarnej kurtki i bluzki. Zostaje w białym, prostym podkoszulku i skiero-wana do publiczności zaczyna płynnie, coraz szybciej poruszać ramionami, które stopniowo, coraz dynamiczniej uruchamiają całe ciało. Odczłowiecza-jące ciało ruchy i gesty mieszają się z tymi kojarzącymi się z treningiem baletowym. Po sekwencji podskoków, z jednoczesnym wyrzucaniem ramion niczym do aplauzu, artystka zatrzymuje się i zaczyna chłonąć publiczność.

Anna Nowicka włącza nas w przestrzeń, która gra z teatralną iluzją za pomocą tytułowej surowości światła. Ciało w nieustannym ruchu ulega mu-tacjom, wystawiając naszą percepcję na próbę – dźwięk, który słyszymy, raz zdaje się wydobywać z wnętrza ciała, by po chwili sprawić wrażenie czegoś obcego, zewnętrznego, wrogiego. Podobnie ruch – niekiedy jest płynny, ryt-miczny, kiedy indziej jakby był obcą siłą nawiedzającą ciało. Jak czytamy w zapowiedzi pracy:

Raw Light jest wymierną, fizyczną podróżą stającego się ciała; ulotną próbą nadania formy nieustannie zmieniającemu się doświadczeniu, działaniem umożliwiającym wyłonienie się migoczących obrazów; bezpośrednim uobec-nieniem płynnego, wielowarstwowego ciała kalejdoskopowego, które tańczy w surowym świetle na styku realnego i wyobrażonego, odczuwanego i śnio-nego, odważnie wskazując niewidzialne i nieznane. Język, oczy i kończyny zwrócone ku jasności. Z naciętej tkanki czasu i przestrzeni wyrasta trwałe zaufanie10.

Nowicka, pracując na granicy wyobrażonego i namacalnego, śnionego i real-nego, dogłębnie bada uważność – zarówno swoją, jak i widzów. Jej spektakle skomponowane są w głównej mierze z wielowarstwowej pracy z percepcją i wyobraźnią – nasz wzrok podąża nie tylko za poruszającą się tancerką, ale i za obrazami, które wytwarza. Są to obrazy utkane z materii cielesnej, która czerpie ze swojej raz widmowej, raz wyostrzonej obecności scenicznej (polaryzując pola tego, co wyobrażone i materialne). Intencją Nowickiej jest stworzenie warunków, w których obserwujący ją widz czy widzka czerpią

10 Zob. http://annanowicka.com/raw-light, tłumaczenie za: http://pst.info.pl/project/raw-light (dostęp: 3.01.2019).

153

z własnych cielesnych odczuć. Rozmaite trajektorie uwagi i uważności (za-równo performerki, jak i widzów) wyznaczają przestrzeń i czas dla ruchu, ciała i percepcji w wielozmysłowym działaniu.

Choreografie stanów śnienia

Anna Nowicka od początku swojej praktyki choreograficznej i tanecznej za-interesowana była procesem śnienia i istotą snów. Pierwszym impulsem były taneczne zajęcia u Anny Godowskiej, ale dla jej rozumienia relacji snów i tańca znaczenie miała współpraca z Malą Kline. Zrealizowały razem dwie prace, Think of a river11 i Romeo and the public12, obie w 2008 roku. To dzięki niej Nowicka zapoznała się z The School of Images® dr Catherine Shainberg i praktyką Bonnie Buckner13.

Anna Nowicka, Mala Kline i Bonnie Buckner są certyfikowanymi prak-tyczkami Saphire®, metody opracowanej przez Catherine Shainberg. Pole-ga ona na pracy z widzeniem wewnętrznych wyobrażeń i rozpoznawaniem odczuć płynących z ciała, a jej dopełnieniem jest Dream Opening® (otwie-ranie snów, czyli metoda interpretowanie snów, do którego odnoszą się wy-powiedzi Nowickiej przytaczane przeze mnie poniżej). Z rzeczywistości snów czerpać można informacje o pragnieniach, wzorcach, motywacjach czy inten-cjach14. Nauczycielką Catherine Shainberg była Colette Aboulker-Muscat (1909-2003), uznana kabalistka15, mistyczka, doktor filozofii na Sorbonie; studiowała z Robertem Desoille (1890-1966), psychoterapeutą, autorem tech-niki wizualizacji polegającej na kierowaniu snami na jawie (fr. rêve eveillé

11 Premiera odbyła się 29.05.2008 w Muzeum Historycznym w Nowym Sadzie w Serbii w ra-mach flow. Festival of a Dialogue between Culture and Science. Pomysł i reżyseria: Nhan-dan Chirco; choreografia: Mala Kline; wykonanie: Mala Kline i Anna Nowicka; muzyka: Milan Aleksic.

12 Premiera odbyła się 16.12.2008 w Lublanie (jako praca site-specific). Produkcja En-Knap Group; reżyseria: Tomi Janezic i Mala Kline; wykonanie: Gyula Cserepes, Luke Dunne, Katja Legin, Lada Petrovski, Ana Stefance, Ilkem Ulugun, Anna Nowicka, Lucija Barisic, Matjaz Jankovic, Sara Perrin Saric, Mladen Vujcic, Matic Starin; muzyka: Tomaz Grom; światło: Jaka Simenc.

13 Bonnie Buckner, Dream Your Self into Being, Blue Feather Press, Inc., Cleveland 2013.

14 Zob. http://schoolofimages.com/ (dostęp: 3.01.2019).

15 Kabalistyczne źródła pracy ze snami, szczególnie w sefardyjskiej wersji, Catherine Shain-berg opisała tu: Catherine Shainberg, Kabbalah and the Power of Dreaming: Awakening the Visionary Life, Simon and Schuster, New York 2005.

154

dirigé)16. Wpłynęła na rozwój praktyk wizualizacyjnych i wyobrażeniowych we współczesnej psychiatrii, m.in. za sprawą Geralda Epsteina (1935-2019), psychiatry, który rozwijał jej filozofię w teorii, ale przede wszystkim w prak-tyce klinicznej17.

Jak mówi Nowicka:

Mówi się o tym, że śnimy cały czas. Śnienie jest jednym z dwóch procesów wydarzających się jednocześnie. Chodzi z jednej strony o proces świado-my, a z drugiej – o proces śnienia związany z odczuciami, wyobrażeniami i intuicją. Sny, które pojawiają się w nocy, są wyraźniejsze, bo rozum śpi, a świadomość odpoczywa. Praca ze snami pozwala wprowadzić świadomość w proces śnienia oraz stać się bardziej świadomym śnienia, które wydarza się na jawie18.

Gdzie indziej dodaje:

Tekst snu traktowany jest wieloaspektowo: pracuje się nad historią, jaką dany sen przekazuje, ale też nad powtarzającymi się we śnie wzorcami. Bada się to, jak sen jest skomponowany, gdzie leży jego potencjał i jakie pytanie nam stawia. Bo z reguły sny odnoszą się do pytania, które w sobie nosimy: pokazują nam bieżącą sytuację, ale odkrywają też, jak może się ona rozwinąć19.

Nowicka zgłębiała zagadnienie relacji snów, tańca i choreografii w dwóch grupowych pracach. W Incomplete tales of several journeys (2012)20

16 The Encyclopedia of Mental Imagery: Colette Aboulker-Muscat’s 2,100 Visualizations Exer-cises for Personal Development, Healing, and Self-knowledge, red. Gerald Epstein, Barba-rah L. Fedoroff, ACMI Press, New York 2012.

17 Gerald Epstein, Uzdrowienie przez wizualizację: wyobraźnia kluczem do zdrowia, tłum. Urszula Zielińska, Wydawnictwo Zysk i Spółka, Poznań 1996.

18 O co chodzi? – Anna Nowicka w rozmowie z Mateuszem Szymanówką, Think Tank Choreo-graficzny 2016, http://ttch.pl/Anna-Nowicka (dostęp: 3.01.2019).

19 Struktury śnienia. Anna Nowicka w rozmowie z Anką Herbut, „Dwutygodnik” nr 195, wrze-sień 2016, https://www.dwutygodnik.com/artykul/6782-struktury-snienia.html (dostęp: 3.01.2019).

20 Premiera odbyła się w Uferstudios w Berlinie 19 listopada 2012 roku. Pomysł i choreogra-fia: Anna Nowicka; wykonanie, współpraca artystyczna: Jule Flierl, Hermann Heisig, Tho-mas Proksch, Claire Vivianne Sobottke; dźwięk: Klaus Janek; obrazy: Lars Bjerre; kostiu-my: Maria Gamsjaeger; światło: Sandra Blatterer; mentorka/wsparcie dramaturgiczne:

155

pracowała z treścią snów, a właściwie z podświadomymi obrazami, w ja-kich się one zawierają, komponując je w pracę choreograficzną jako relacje pomiędzy ucieleśnieniem, fizyczną przestrzenią i widzialnością. W Stanach wyśnionych (2016)21 podjęła podobne wątki, jednak tutaj ze snów została zaczerpnięta nie narracja, ale struktura pracy, oparta na „logice” snu, gdzie punkt widzenia zależy od aktualnie aktywowanego stanu emocjonalnego i jest otwartą grą ze zmianą perspektywy z obserwatora na uczestnika, a wreszcie świadka. Obie prace nie były pokazywane od kilku lat (miałam okazję widzieć drugą z nich jedynie na premierze 30 stycznia 2016 roku oraz pokazie pracy w procesie w Centrum w Ruchu w warszawskim Wawrze 23 stycznia 2016), dlatego zdecydowałam się na omówienie pracy Eye Sea (2019), która łączy oba te podejścia.

Eye Sea to „oczne morze” lub „ja widzę”, bo tak w homofonicznej blisko-ści (ang. I see) alternatywnie przetłumaczyć można tytuł pracy Anny Nowi-ckiej22. Choreografka, wraz z tancerkami Mor Demer i Katarzyną Wolińską, zanurzają się w niej w światy snów, które stanowią materiał do budowania wielowątkowych i równolegle rozwijających się tanecznych narracji. Sceny, działania i obrazy, zaczerpnięte z prawdziwych snów artystek, na wielorakie sposoby tłumaczą zbiorowe lęki związane z katastrofą klimatyczną czy ma-sowym wymieraniem gatunków na choreografię obecności, cielesności i wy-obraźni w ich wzajemnej relacji. W praktyce Nowickiej nie da się oczywiście oddzielić tych warstw – (sceniczna) obecność, z jaką artystka pracuje, jest

dr Christiane Berger. Więcej na temat pracy: Anna Nowicka, incomplete tales of several journeys – dziennik z pracy nad snami, „Mała Kultura Współczesna” 2015, nr 7, https://malakulturawspolczesna.org/2015/07/20/anna-nowicka-incomplete-tales-of-several-jour-neys-dziennik-z-pracy-nad-snami/ (dostęp: 3.01.2019).

21 Premiera odbyła się 30 stycznia 2016 roku w Stary Browar Nowy Taniec / Art Stations Fo-undation by Grażyna Kulczyk. Koncept, choreografia: Anna Nowicka; wykonanie, współ-praca artystyczna: Burkhard Körner, Aleksandra Osowicz, Weronika Pelczyńska; dra-maturgia: Eleonora Zdebiak; muzyka: Wojtek Urbański; kostiumy: Tanja Padan/Kiss the future; strona wizualna: Aleksandra Osowicz; praca powstała w dialogu z Bonnie Buckner.

22 Premiera odbyła się 17 grudnia 2019 w HAU Hebbel am Ufer. Choreografia: Anna Nowi-cka; współpraca: Mor Demer i Katarzyna Wolińska; wykonanie: Mor Demer, Anna No-wicka, Katarzyna Wolińska; dramaturgia: Mateusz Szymanówka, Peter Pleyer; światła: Sandra Blatterer, Juri Rendler; kostiumy i scenografia: Claudia Hill; muzyka i dźwięk: Adam Świtała. Produkcja: HAU Hebbel am Ufer i Acziun by Muzeum Susch/Art Stations Foundation CH. Finansowane przez: Berlin Senatsverwaltung für Kultur und Europa, jak również w ramach „Étape Danse” – niemiecko-francuskiego programu rezydencyjne-go fabrik Potsdam we współpracy z CDC Uzès Danse, Théâtre de Nîmes, Mosaico Danza – Interplay Festival Turin oraz Bureau du Théâtre et de la Danse / Institut français Germany.

156

nieustannie ucieleśniana, zakotwiczona w wielozmysłowej uważności, która dzięki pracy z rzeczywistością snów sięga również do wyobraźni. Wyobraź-nia rozumiana jest tutaj jako zdolność do przeoblekania spekulacji w obrazy mające źródło w ciele i jego zmysłach. To umiejętność wykraczania ucieleś-nioną myślą poza siebie, poza tu i teraz, w kierunku tego, co nieoczywiste i nieoswojone.

Dramaturgia oparta jest na treści snów. To, co performerki opowiadają, materializuje się w ich działaniach. Pierwszy sen, z głębi sceny, opowiada Katarzyna Wolińska, odwrócona do nas tyłem. W pierwszej części mówi o dy-wanie leżącym w mieszkaniu jej dziadków, pod którym znajduje się ogromna, ciemna dziura – Wolińska stojąc na skraju (wyobrażonego) dywanu wpatruje się w jej głębię i próbuje nie wpaść do środka. W drugiej części snu jest na obozie tanecznym – by udać się na zajęcia, musi przejść przez długi, ciemny korytarz w piwnicy. W jednym z jej pomieszczeń usłyszała trzy diabły grające w karty – musi więc uważać na siebie. Kładzie mikrofon na ziemi, zahacza dłonie o pasek spodni i bardzo powolnym krokiem, przestępując z nogi na nogę idzie tyłem w kierunku widowni. W tym samym momencie z pozornej ciszy wyłania się mroczny szum. Kiedy Wolińska jest już blisko pozostałych performerek, siada obok leżącej na boku Anny Nowickiej, jej głowa zaczyna się poruszać, badając zakresy, na jakie pozwala elastyczność karku, opada na boki i do tyłu, wzrokiem uważnie wodzi po przestrzeni. Ruchom tym towa-rzyszy drobny, metaliczny dźwięk o zmiennym rytmie. W tym samym czasie siedząca Mor Demer opiera kolana i łokcie o podłogę i zatapia twarz w dło-niach. Nowicka podnosi się na rękach, by po chwili nagle przenieść się za plecami współperformerek do leżenia na prawym barku i ramieniu (z nogami, biodrami i częścią korpusu uniesionymi ponad powierzchnię podłogi), tyłem do widowni. Demer odwraca twarz w naszym kierunku, spod swojego ciała wyciąga dłoń, za którą w górę podąża głowa. Podpierając się dłonią i przed-ramieniem, przemieszcza się za plecami Wolińskiej, unosi biodra do góry, a prawy bark i głowę po chwili układa na podłodze. W tej samej chwili lekko uniesione przez ten cały czas nogi Nowickiej upadają z odgłosem na podłogę. Wolińska wyrzuca ramiona do tyłu, po czym zaczyna falować nimi po bokach tułowia, podnosi biodra i balansuje na kolanach, po chwili upada. Nowicka i Demer zaczynają przemieszczać się w głąb sceny, po czym, każda w swoim rytmie, wracają w kierunku jej centrum. Ich ruchy sugerują chęć wstania, ale gest ciała dławi się, jakby pod wpływem nagłego paraliżu. Jednak z czasem

157

podnoszą się, na początku z trudem przemieszczając się na kolanach – wsta-ją, po czym znowu upadają.

Szczególnie w pierwszej części spektaklu na tancerki zdają się bardzo silnie działać siły poza ich kontrolą, jakby narracje z ich snów, pomimo wal-ki, stopniowo opanowywały ich ciała. Katarzyna Wolińska tańczy na poin-tach, wyrzuca ramiona w rytmicznym geście do góry, skacze, po czym jej postać zmienia się w agresywnego blokersa. Mor Demer w tym czasie krąży po scenie na palcach, niczym nakręcona zabawka. Anna Nowicka podnosi się na ciężkich nogach, tyłem do nas przemieszcza się w głąb sceny. Po prze-ciwległej prawej stronie dołącza do niej Wolińska. Zahaczają dłonie o pa-ski spodni i wciąż tyłem zaczynają rytmicznie przemieszczać się w stronę widowni, przestępując z nogi na nogę. Z czasem kierują się to w prawą, to w lewą stronę, przecinając swoje ścieżki, a sekwencja przypomina taniec kowbojski (ang. country-western line dance). W tym czasie Demer idzie do nas tyłem, z głową znacznie odchyloną w stronę widowni, dramatycznymi gestami rąk zagarniając powietrze wokół twarzy. Będąc blisko widowni od-wraca się, spowalnia, chce się położyć, ale jednak wstaje i, poruszając się na wewnętrznych krawędziach stóp, wykonuje zamaszyste ruchy rękoma, angażując cały korpus, próbuje łapać równowagę. Na jej twarzy widać wal-kę z własnym ciałem i siłami, które je opanowały. Nieco wcześniej Woliń-ska odwraca się w stronę widowni i z płynnymi, zamaszystymi gestami rąk przemieszcza się po scenie, jakby szykując się walki. Upada, po chwili bli-sko niej kładzie się Demer. Poruszając się płynnie, w zapętlonym geście rąk i korpusu mija je Anna Nowicka, prowokacyjnie czy wręcz agresywnie spo-glądając na publiczność. Zarówno Nowicka, jak i Wolińska wcielają się tutaj w różne cechy patriarchalnej męskości – dominację, przemoc, terytorializm. Sekwencji tej towarzyszy ciężki, maszynistyczny dźwięk. Nowicka porzu-ca tę figurę, gdy siada tyłem do widowni, niedaleko pozostałych tancerek; z czasem zaczyna rytmicznie gładzić plecy Wolińskiej i jednocześnie swoją nogę. Gdy Wolińska i Demer zaczynają powoli przemieszczać się w tył, No-wicka z gestu tego wyprowadza płynny, kolisty i zapętlający się ruch rąk zagarniający i odpychający powietrze. Działanie rąk zaczyna opanowywać całe ciało, dynamicznie się modyfikować, Nowicka porusza się w nim po ca-łej scenie. Demer przemieszcza się na kolanach i gdy uderza przodem ciała o ścianę, światło nagle gaśnie.

Gdy światło ponownie się zapala, jest pomarańczowe. Nowicka upa-da. Demer wstaje i zaczyna wyciągać materiał ukryty pod czarną taneczną

158

podłogą, którego ciemnoszary fragment widoczny był od początku. Przeciąga gopo przekątnej ku prawemu dalszemu rogowi sceny. Zostawia go i przechodzi na lewą stronę. Zaczyna opowiadać swój sen, w którym leży w ciemności na pustyni, umierająca. Nagle jakiś głos mówi jej, że może wybrać, czy chce teraz umrzeć, czy nie. Biegnie i otacza ją stado psów kananejskich (zalicza-nych do ras pierwotnych); początkowo boi się, że ją gonią, ale zdaje sobie sprawę, że są jej towarzyszami. Ścigają się w kierunku świateł pobliskiego miasta. Odkłada mikrofon i obie z Wolińską zaczynają dotykać, z czasem dynamiczniej ugniatać, leżące w centrum ciało Nowickiej. Demer, leżąc, za-hacza się o stopy Nowickiej, Wolińska szybko łapie ją za dłonie i zaczyna się szamotać, jakby groził jej upadek. Zaczynają przetaczać się po scenie, rozplątują się. Po chwili zaczynają działać w trzech równoległych planach; do powolnych, mrocznych, mechanicznych dźwięków dochodzi pojedynczy, niepokojący skrzek ptaka, a następnie ledwo rozpoznawalne ciche ćwier-kanie. Nowicka i Demer poruszają się dynamicznie, a Wolińska bardzo po-woli przemieszcza się po podłodze, raz po raz podnosząc ciało opierające się jedynie na ramionach i karku. Nowicka przecina trajektorie ruchu De-mer, na czworakach kierując się ku Wolińskiej. Początkowo działają nie-mal w lustrzanym odbiciu, klęcząc, powoli wyrzucają skrzyżowane ramiona do góry, z czasem ich relacja zmienia się w odgrywaną na odległość wal-kę w zwolnionym tempie. Po jakimś czasie pokonana Nowicka kładzie się obok Demer. Wolińska stoi, zaczyna stukać palcami w nogę, dłoń schodzi w dół, zaczyna przebierać palcami po podłodze, przypominając biegającego kraba. Gdy performerka kładzie się, krab przebiega jej po twarzy i wbiega w otwartą dłoń Demer, której druga dłoń dotyka dłoni Nowickiej w podob-nym geście. Tancerki powoli wstają i zaczynają przemieszczać się koliście po scenie, niczym w ławicy, z czasem zaczynają coraz szybciej obracać się wokół własnych osi, na koniec biegają. W pewnym momencie równocześnie zaczynają rozkładać materiał: ma on wielkość całej sceny i jest intensywnie pomarańczowy (to montaż zdjęć płomieni z pożarów). Tancerki siadają na nim blisko siebie w okręgu i zaczynają grać na gesty dłoni, które raz po raz zmieniają ułożenie ich ciał. Z czasem siadają do siebie tyłem i zaczy-nają zagarniać materiał pod siebie, ściągają równocześnie kolor – brzegi materiału są ciemne i to je widzimy, gdy większa część jego powierzchni jest zwinięta w hałdę, na której siedzą performerki. Również światło zmie-nia barwę z ciepłej, pomarańczowej na zimną. Po chwili tancerki wstają, idą w przeciwległe rogi sceny po jej prawej stronie. Gdy muzyka cichnie,

159

stojąca po lewej stronie Nowicka, skierowana ku nim, zaczyna opowiadać swój sen. Idzie w nim z grupą młodych ludzi, każdy trzyma w ręku telefon. Nikt z nich nie zauważa, że ziemia wywróciła się na drugą stronę i wszyscy zwisają do góry nogami, trzymając się dłońmi i nogami płotu, ciągle jednak nie puszczając telefonów. Nowicka zdaje sobie sprawę, że w każdej chwili mogą spaść, wtem ziemia wraca do prawidłowego położenia.

Co warte podkreślenia, przez większą część spektaklu każda z tance-rek operuje własnym, zmiennym językiem ruchowym, którego dalekie echa niewątpliwie pobrzmiewają w opowiadanych przez nie snach – są to po-widoki tanecznej edukacji (Wolińska), frenetyczne ruchy owado-ssaka (De-mer) czy kalejdoskopowa uważność przemieszczająca się po częściach ciała (Nowicka), by wymienić tylko najbardziej wyraziste elementy. W jakości ich ruchów widać, jak poszczególne części ciała zyskują motoryczną autono-mię, dyktując reszcie ciała kierunek ruchu, przejmując nad nim chwilową kontrolę. To fragmentaryzowanie doświadczenia własnej cielesności, tak charakterystyczne dla ponowoczesnej kondycji, zostaje w praktyce Nowi-ckiej wywrócone na drugą stronę – uważność i świadomość, dzięki pracy ze snami, nawiedzają ciało niczym obcą istotę, by podważyć sztucznie konstru-owaną cielesność, przyjrzeć się obrazom i wzorom, które się w niej odbijają i nią sterują, zakomponować ją od nowa, nieustannie aktualizując zmysło-we odczucia.

Ten rodzaj immersyjnej wrażliwości przywodzi na myśl koncepcję trans--korporealności Stacy Alaimo (o której pisałam w trzecim rozdziale), w ra-mach której cielesność ujmowana jest jako empatyczna, relacyjna procesu-alność wykraczająca poza to, co ludzkie – ludzki podmiot niejako rozpuszcza się, eksperymentując z pozaludzką kinestetyką, sięgając wyobraźnią poza oczywiste ścieżki naturokultury. Podział na rzeczywiste, przyśnione i wyob-rażone nie ma w praktyce Nowickiej żadnego uzasadnienia. Rzeczywistość zakotwiczona jest w fantazmatach, a medialna codzienność utkana ze zma-nipulowanego zmyślenia. Ażeby umiejętnie poruszać się nie tylko po po-wierzchni, ale i w gąszczu tego, co kolektywnie widziane i odczuwane, a więc także wyparte i przeoczone, musimy znać strukturę społecznej wyobraźni. To właśnie w rzeczywistości snów Nowicka upatruje klucz do otwierania osobi-stej i zbiorowej nieświadomości, a także snucia wizji dotyczących przyszłości. Nie przez przypadek spotyka się to z jednym z najważniejszych elementów posthumanistycznego namysłu nad „granicami wyobraźni środowiskowej” przywoływanymi przez filozofkę Ewę Bińczyk w pytaniach: „Czy winniśmy

160

zrywać z tradycyjnymi sposobami budowania narracji środowiskowych? Jak powinniśmy przedstawiać zagrożenia antropocenu? Jak artykułować, jak urzeczywistnić marzenie dotyczące planetarnej odpowiedzialności? Jakaretoryka jest w stanie mobilizować, a jak utrwala bierność i bezradność?”23. Eye Sea Anny Nowickiej ucieleśnia te pytania w rozwibrowanej strukturze choreografii, w ramach której taneczne gesty ciała wykraczają poza to, co możliwe do wyartykułowania i wyobrażenia na poziomie języka.

23 Ewa Bińczyk, Epoka człowieka. Retoryka i marazm antropocenu, Wydawnictwo Naukowe PWN, Warszawa 2018, s. 7.

ROZDZIAŁ VIII

162

Maria Stokłosa

Maria Stokłosa, choreografka i tancerka, kształciła się w School for New Dan-ce Development (SNDO) w Amsterdamie oraz London Contemporary Dance School przy The Place. Jest współzałożycielką Centrum w Ruchu oraz Funda-cji Burdąg. Intensywnie eksploruje możliwości i ograniczenia praktyki impro-wizacyjnej, szczególnie w ramach rocznego projektu Wychodząc od działania, dla którego punktem wyjścia była praktyka Meg Foley – Action is Primary (do obu projektów odniosę się w dalszej części rozdziału). Jej praktyka omó-wiona zostanie w kontekście specyfiki rozumienia ciała (improwizującego), jak i uważności improwizowanej. Interesuje mnie współpraca z Meg Foley (datująca się od 2015 roku), w ramach której Stokłosa rozwijała swoją impro-wizacyjną praktykę, czego konsekwencją był projekt Wychodząc od działania (realizowany głównie w Warszawie w 2017 roku; odbyło się czterdzieści po-kazów publicznych lub studyjnych dla wybranych osób-świadków1) oraz prze-kroczenia tej praktyki w performansie Królowa Wody (2018).

Kategoria „improwizacji” jest niejednoznaczna. Improwizacja (od łaciń-skiego improvidus – „niespodziewający się czegoś, nieprzeczuwający, zasko-czony”), stosowana jako metoda pracy z ciałem znana była już w starożyt-ności, na przykład w bachanaliach. Jako forma spontanicznego ruchu była więc obecna w performatywnych praktykach społecznych. O ile choreografia była sposobem na uchwycenie sekwencji ruchowych w celu ich późniejszego powtarzania, o tyle improwizacja (nie zawsze określana tym mianem) była rodzajem wolnej ekspresji ruchowej. Często stanowiła bazę dla choreografii, dając możliwość wypróbowania układu lub składających się na niego pojedyn-czych figur; była więc praktyką studyjną, a nie sceniczną. W ślad za muzycz-ną teorią free improvisation2 możemy podzielić te działania na improwizację

1 Byłam jedną z osób zaproszonych do projektu jako badaczka tańca – powracający świadek. Brałam udział w dziesięciu pokazach.

2 Zob. Derek Bailey, Improvisation. Its Nature and Practice in Music, Da Capo Lifelong Books, Boston 1993.

163

idiomatyczną, opartą na konkretnych umiejętnościach, krokach, schematach do wyboru, i nieidiomatyczną, niezapośredniczoną w znanych schematach, co jest oczywiście koncepcją idealistyczną. Idiomem w przypadku ruchu byłby schemat zaczerpnięty z konkretnej tanecznej techniki – „języka” improwi-zacji, która pozwala na swobodę w komponowaniu „architektury” następu-jących po sobie elementów ruchu, prowadzących do zbudowania nieprzewi-dywalnych z góry sekwencji ruchowych – stając się swego rodzaju praktyką multiidiomatyczną, czerpiącą ze źródeł tanecznych i pozatanecznych.

W improwizacji, tak studyjnej, jak scenicznej nie chodzi o spontanicz-ność, ale stale aktualizującą się potencjalność; jej istota leży w otwartości i gotowości na nieustające zmiany. Decyzyjność w improwizacji to gotowość do zmiany w przestrzeni nieokreśloności, nieprzewidywalności, niepewności. Michael Anker pisze:

Decyzja jest konieczna, ale tylko do tego stopnia, w jakim pozostanie od-słonięta na możliwość stania się czymś innym. Mówiąc krótko, nie może być skończoną jednością czy tożsamością zmierzającą do ostatecznego za-mknięcia. Decyzja powinna rozpoznawać swoje własne ograniczenie – jest możliwa tylko wewnątrz lub w relacji do niemożliwości i niemożliwego do-pełnienia3.

Improwizacja to performowanie złożoności i wielowymiarowości działania. To także performowanie ryzyka w przestrzeni otwartości. Otwartość to re-lacje zewnętrzne i wewnętrzne oraz płynne granice pomiędzy nimi, a właś-ciwie ciągłe bycie pomiędzy nimi. Owo „bycie pomiędzy” rozumiem jako nie-ustanne otwieranie się, powiększanie szczeliny, stawanie się, zmienianie się jej przestrzeni4.

Ciało improwizujące

Improwizujące ciało w praktyce Marii Stokłosy składa się z trzech przenika-jących się obszarów – ciała prywatnego, ciała relacyjnego i ciała społecznego.

3 Michael Anker, The Ethics of Uncertainty. Aporetic Openings, Antropos Press, New York–Dresden 2009, s. 29.

4 We fragmencie tym opieram się na swoich badaniach poświęconych improwizacji, które prowadziłam w latach 2012-2014.

164

Prześledzić można niejako ewolucję cielesnej praktyki artystki: od skupie-nia na sobie i eksplorowaniu ciała codziennego i jego odczuć jako materiału do pracy w ramach praktyki improwizacyjnej, przez ciało nawiązujące rela-cje z otoczeniem (przestrzenią, obiektami i ludźmi), po ciało społeczne, które w ramach performansu buduje sytuacje interakcji z widzami stającymi się tym samym uczestnikami i współtwórcami wydarzenia.

Od października 2015 do marca 2016 roku Maria Stokłosa współpraco-wała z Meg Foley5 przy projekcie 3:15dance. Polegał on na „zrobieniu tań-ca” (ang. do a dance) codziennie równo o godzinie 15:15 i udokumentowaniu tego doświadczenia (za pomocą zdjęcia lub wideo, czasem w formie opisu). Do projektu zaproszone zostały również Kristel Baldoz i Annie Wilson, a doku-mentacje ich codziennych działań znalazły się na wystawie Action is Primary, która odbyła się w Icebox Project Space w ramach Crane Arts w Filadelfii w kwietniu 2016 roku6. Celem było uchwycenie momentu wyznaczonego przez określony z góry punkt w ciągu dnia (godzina 15:15 lokalnego czasu) w formie tańca – niezależnie od tego, „czy jest to uczucie, miejsce czy ruch. Jak rozpoznawanie fali, na której się płynie – co dzieje się teraz, jak to na ciebie działa lub jak ty działasz na to?”7 To zauważenie czy też uchwycenie momentu w ciągu dnia przyszpilało ciało tu i teraz. Kuratorka wystawy Ma-rissa Perel pytała w jednym z esejów: „Co się stanie, kiedy codzienne zadanie zostanie przerwane, by zrobić w nim miejsce na taniec? W jaki sposób tancer-ka stwarza swoje środowisko, jego możliwości i ograniczenia, kiedy staje się ono platformą dla performansu?”8.

Czasem wyznaczona godzina zastawała Marię Stokłosę w studiu (np. na zajęciach w ramach kursu choreografii, które prowadziła w Centrum w Ruchu w Wawerskim Centrum Kultury, czy na warsztatach tanecznych w Londynie, w których uczestniczyła), w chwilach spędzanych z synem bądź

5 Meg Foley jest performerką, pedagożką i choreografką mieszkającą w Filadelfii (USA). Od dekady bada praktyki improwizacyjne i ramy dla ucieleśnionego tworzenia znaczenia poprzez praktykowanie uważności, relacyjności oraz działania. Absolwentka kierunku „taniec” w Scripps College w Claremont (Kalifornia) oraz Laban Centre w Londonie. Występowała m.in. na Philadelphia FringeArts Festival, w Vox Populi Gallery, Moore College of Art & Design, Pilot Projects, Bowerbird, Thirdbird, Icebox Project Space, na Festiwalu Malta w Poznaniu.

6 Archiwum projektu na stronie http://www.actionisprimary.com/ (dostęp: 1.12.2019).

7 Zob. tamże.

8 Marissa Perem, Curatorial Essay on Action Is Primary, http://www.actionisprimary.com/page/essays (dostęp: 1.12.2019).

165

rodzicami, na jedzeniu, zakupach, przemieszczaniu się po mieście (na pie-chotę albo samochodem) czy na demonstracji w obronie demokracji 12 grud-nia 2015 roku w Warszawie. Najczęściej kamera telefonu nakierowana była na artystkę i jej działanie, czasem dokumentowała miejsce (ulicę, budynek, pomieszczenie, wnętrze samochodu) czy przedmiot (zabawkę, książki, te-lewizor). Wpisany w projekt rodzaj uporczywej konieczności zmuszał jego uczestniczki do zadawania sobie pytania o to, co jest składnikiem praktyki tańca, jak wpływają na nią ich codzienne doświadczenia – czy ciało kompo-nuje się inaczej w prozaicznych czynnościach, a inaczej w ramach zadania? Jest to więc niejako pytanie o sposoby posługiwania się ciałem9, które zrów-nują praktykę taneczną z codziennym ruchem w ramach zwykłych czynności. Marcel Mauss kładł nacisk na fakt, że poza anatomicznymi i psychicznymi uwarunkowaniami, na owe sposoby posługiwania się ciałem wpływ ma prze-de wszystkim habitus kulturowy, wychowanie i edukacja, a one same zależne są głównie od płci i wieku. Nie chcąc wchodzić w te kwestie antropologicznej teorii Maussa, które ze względu na swoją upraszczającą binarność genderową są nie do przyjęcia („Należy odróżnić taniec mężczyzn od tańca kobiet, czę-sto są one przeciwstawne”10), chciałam dzięki jego rozróżnieniom podkreślić dość dosłowne przenikanie się w projekcie 3:15dance sfery „prywatnej” i „ar-tystycznej”. Praktyka improwizacji w tym wymiarze jest praktyką ucieleśnio-nej refleksji podającej w wątpliwość możliwość oddzielenia ciała prywatnego, codziennego od ciała zaangażowanego w taneczną praktykę studyjną bądź sceniczną. Jak pisała Meg Foley: „projekt ten pozwolił mi krytycznie przemy-śleć to, co składa się na taniec. Badam, jak każdy ruch, nieważne jak zwykły czy pozornie nieistotny, wpływa na ruch, który jest na niego odpowiedzią – i tak dalej, w ramach pętli sprzężenia zwrotnego”11. Co więcej, w projekt ten wpisane jest uczynienie codziennego ciała tancerek widocznym i krytyczny dialog z modą na selfie – kreowanie swojego idealnego wizerunku na potrzeby mediów społecznościowych zostaje tutaj zastąpione dokumentowaniem ciała zwyczajnego, w jego banalności i niespektakularności.

Prywatne momenty ciała, przyszpilone w ramach projektu 3:15dan-ce, w toku praktyki improwizacyjnej Stokłosy ukazują ciało pozostające

9 Marcel Mauss, Sposoby posługiwania się ciałem, [w:] tegoż, Socjologia i antropologia, tłum. Marcin Król, PWN, Warszawa 1973, s. 538-566.

10 Tamże, s. 550.

11 http://www.megfoley.org/315-project.html# (dostęp: 1.12.2019)

166

w nieustannej relacji – z otoczeniem, innymi ludźmi, ale także własną bio-grafią, pamięcią, wyobraźnią. Artystka celnie podsumowuje to w ramach wykładu performatywnego przygotowanego w 2017 roku na Festiwal Mal-ta w Poznaniu, na zaproszenie Joanny Leśnierowskiej i Mateusza Szyma-nówki, kuratorów programu Stary Browar Nowy Taniec na Malcie. Wykład odbył się w ramach projektu walk+talk, zainicjowanego w 2008 roku przez austriackiego choreografa i tancerza Philippa Gehmachera. Zadanie pole-gało na równoczesnym mówieniu i poruszaniu się, a tematem miała być własna praktyka oraz refleksja nad ciałem w takim właśnie działaniu. Jak pisał Philipp Gehmacher: „walk+talk to praktyka i metoda robienia oraz dzielenia się publicznie, ale także praktyka mówiąca coś o własnej prak-tyce. Czasami mniej niż o opis albo wyjaśnienie, chodzi o samo pragnienie mówienia, które staje się gestem wyrażania, wydarzającego się równolegle z ruchem”12. Osią tego działania było poruszające się ciało performerki, po-zostające w nieustannej relacji z otoczeniem i publicznością – w pewnym momencie relacja ta została opisana (i równocześnie „wykonana”) – „pozo-staje w relacji do otoczenia, w sposób geometryczny, na poziomie architek-tury, poprzez emocje, fizyczność. Nawiązywanie tych relacji pozwala mi być bardziej dostępną, mniej skrępowaną (in. samoświadomą, ang. self-conscio-us). Czasem nawiązuję relacje z publicznością…”13. Pozostawanie w relacji i bycie świadomą tej relacji pozwalało więc artystce na porzucenie skupie-nia na sobie jako centrum działania. Ciało w innym miejscu wykładu zosta-je nazwane ciałem żyjącym jak inna osoba, mającym więc nieco odmienne pragnienia i potrzeby niż jedynie świadomość rozpoznania siebie na pozio-mie procesów mentalnych. Na odkrycie tego nieco niezależnego życia ciała naprowadziła artystkę praktyka ruchu autentycznego14, która polega na po-dążaniu w ruchu za ciałem i byciu równocześnie uważną na istnienie relacji z osobą obserwującą działanie. Wyciszenie komponującej świadomości cho-reografki, w ramach tak zaramowanej praktyki ruchowej, wydaje się nie-zwykle trudne, czy wręcz utopijne, dlatego w ramach projektu Wychodzącod działania (do którego powrócę w dalszej części rozdziału) artystka

12 Fragment notatki z programu walk+talk, Kaaistudio, Bruksela, marzec 2011, za: http://2017.malta-festival.pl/pl/program/walktalk-poznan-maria-stoklosa-frederic-gies (dostęp: 1.12.2019).

13 Zob. http://oralsite.be/pages/Maria_Stoklosa (dostęp: 1.12.2019).

14 O ruchu autentycznym (ang. Authentic Movement) pisałam w rozdziale szóstym, s. 132.

167

wyodrębniła element partytury pod nazwą Let the body go!. W ramach wy-kładu walk+talk, opisując go, mówi o przypadkowym podążaniu za dzia-łaniem ciała, pozwoleniu mu na działanie bez skupiania się na uważności i generowaniu refleksji nad kompozycyjnymi walorami danego zdarzenia. Deklarując tak zarysowaną praktykę, Stokłosa porzuca mówienie, ciało po-zostaje jednak w ciągłej relacji ze swoją fizycznością i z podstawowymi ele-mentami otoczenia.

W toku rocznego projektu Wychodząc od działania Maria Stokłosa roz-wijając, ale też przekraczając praktykę zaproponowaną przez Meg Foley (powrócę do tego projektu w dalszej części rozdziału), z biegiem czasu więk-szy nacisk położyła na budowanie relacji z publicznością poprzez z pozo-ru proste interakcje, jak np. poproszenie kogoś o potrzymanie jakiegoś obiektu, pożyczenie od widza elementu garderoby, przemieszczenie jego/jej własności (np. torby, plecaka). Z czasem interakcje stały się bardziej naładowane afektywnie – scenariusze wspólnego działania przedstawiane były w formie instrukcji bądź prośby czy też coraz częściej pojawiającej się bliskości między performerką a widzem/widzami (np. czuły dotyk, położe-nie głowy na kolanach). Ciało relacyjne performerki stało się ciałem społecz-nym, a właściwie ciałem choreografującym tymczasowe relacje społeczne. Ogromne znaczenie miało oczywiście miejsce, w jakim pokaz się odbywał – pracownia czy studio o wiele bardziej sprzyjają mniej skrępowanym rela-cjom niż teatr (nawet jeśli jest to sala Laboratorium im. Wojciecha Krukow-skiego w CSW Zamek Ujazdowski w Warszawie czy przestrzeń w Komu-nie Warszawa). Dlatego najciekawszy pokaz odbył się w siedzibie Centrum w Ruchu w Wawerskim Centrum Kultury (3 listopada 2017)15, przerobionej na taneczne studio sali dawnej szkoły. Artystka założyła, że centrum poka-zu będą widzowie, jednak nie miała przygotowanej partytury działania. Ja-kościami, jakimi chciała się posługiwać, było trwanie związane z kontynu-owaniem bądź porzuceniem działania w ramach nadrzędnego pytania o to, co potrzebne jest, by zachęcić do działania i je utrzymać (bądź propozycję działania), w które zaangażowali się lub które zainicjowali widzowie (jed-na osoba bądź grupa). W pokazie tym brała udział Maija Reeta Raumanni,

15 Brałam udział w pokazie, jednak na potrzeby wywodu korzystałam z nagrania autorstwa Mary Szydłowskiej, która będąc aktywną uczestniczką działań, prowadziła kamerę w for-mie „ucieleśnionej”.

168

choreografka i tancerka, która miała wspierać Stokłosę oraz dawać „ucieleś-niony feedback”16.

Właściwie już na początku pokazu (w którym brało udział osiemnaście osób w różnym wieku, w tym ja) artystka wprowadza dotyk – z zasłonięty-mi oczami poklepuje wszystkie obecne osoby i krzesła (ustawione w okręgu na czarnej podłodze baletowej). Następnie proponuje, by każdy poklepał kogoś siedzącego nieopodal. Poklepywanie zmienia się w delikatny masaż, a z czasem zastąpione zostaje czułym głaskaniem (którym wymieniają się już jednak osoby mniej lub bardziej znające się – wyjątkiem jest męż-czyzna, który na pokaz przyszedł sam, i na początku Stokłosa wchodziła z nim w interakcje najczęściej, być może właśnie z tego powodu). W trak-cie pokazu daje się uchwycić charakter negocjowanej bliskości – widzowie bardzo szybko zaczynają czuć się uczestnikami sytuacji, a z czasem współ-autorami i współautorkami działania (proponując włączenie do działania obiektów, nagłaśnianie dźwięków wydawanych przez współuczestników). Stokłosa czule, ale zdecydowanie wykorzystuje pozycję inicjatorki wyda-rzenia – przemieszczając uczestników i uczestniczki podług koloru spod-ni, spódnic bądź rajstop. Instrukcje wykonywane są raczej chętnie (choć niejednokrotnie z pewnym skrępowaniem) i odczytywane jako propozycja zabawy. W pewnym momencie Stokłosa zostaje z częścią grupy, chowając się w jednym z pomieszczeń, pozostała część grupy inicjuje w tym cza-sie własne działanie – wspólne leżenie na materacu i układanie kamieni na swoich ciałach. Zakończenie pokazu odbywa się w mroku i towarzyszy mu pytanie Stokłosy o to, jak ma się zakończyć. Padają odpowiedzi od widzów-uczestników, sugerujące chęć przedstawienia się i poznania imion pozostałych uczestników i uczestniczek, co artystka wykorzystuje, pyta-jąc każdą kolejną osobę o imię (za pomocą frazy: „a po prawej stronie od [imię poprzednika]”) i propozycję sposobu zakończenia spotkania. Ostat-nia osoba proponuje, żeby zapalić delikatne światło i uznać wspólnie, że to już koniec. Warto podkreślić, że tymczasowa wspólnota zawiązała się nie tylko dzięki rozmowie czy wspólnie wykonywanym zadaniom, ale głównie dzięki dotykowi i bliskości – ciało relacyjne performerki stało się na chwilę wspólnym ciałem społecznym, połączonym z innymi tymczasowym porozu-mieniem, którego bazą była akceptacja i otwartość.

16 Z notatek z założeń pokazów i procesu, które uczestniczki, w tym ja, dzieliły na wirtualnym dysku.

169

Uważność improwizowana

W praktyce Meg Foley Action is Primary działanie jest w centrum uwagi – przy założeniu, że owo centrum pozostaje w nieustannym ruchu poprzez ciągłe aktualizowanie doświadczenia. Jak pisała Foley: „praktyka ta trak-tuje uwagę jako formę, emocję jako kształt i vice versa”17. To sprzężenie emocji i uwagi niewątpliwie odnosi się nie tylko do wewnętrznej dynamiki improwizowanego działania (gdzie podąża się za tym, co pojawia się w da-nym momencie, czerpiąc jednak również z wyobraźni i pamięci), ale do re-lacji z widzami. Czy nieustanna zmienność stanu skupienia (w toku perfor-mansu niejednokrotnie werbalizowana) spowoduje, że widzowie zaangażują się bardziej, czy też poczują się wyprowadzeni z równowagi, zaniepokojeni transformacjami, jakim podlega to, co obserwują? Utopijne jest założenie, że uwaga widzów będzie podążać w ślad za uważnością performerki kierowaną ciągle przemieszczającym się centrum działania. W obu tych wypadkach nie chodzi o przyszpilenie uwagą istoty działania, ale rozwibrowanie skupienia, rozpuszczenie go w stanie czujnej, ale jednocześnie czułej, wrażliwej uważ-ności. Stan taki zakłada rozproszenie, zmęczenie, znużenie, porażkę. Widz ogląda więc nieustannie zmieniające się stany i sytuacje, a nie reprezenta-cje. Jest to prawdą w wypadku każdej z omawianych przeze mnie praktyk, jednak w wypadku Marii Stokłosy, rozwijającej i przekraczającej propozy-cję Meg Foley, widz oglądając performans jest z tym bardzo dobitnie skon-frontowany – nawet odmowa zaangażowania w improwizowaną propozy-cję performerki jest zaangażowaniem. Odmowę zaangażowania widzą inni uczestnicy, a performerka niejednokrotnie wyraźnie adresuje brak zgody widza/widzki na wzięcie udziału we wspólnym działaniu czy nawet brak en-tuzjazmu, który trudno jest ukryć w warunkach kameralnego pokazu pracy improwizowanej, w założeniu opartej na partycypacji publiczności. Uwaga widzów więc rozszczepia się niejako pomiędzy performerkę, współuczestni-ków sytuacji i własne reakcje, angażując się w sytuację doświadczania.

Przekraczając praktykę Meg Foley, w toku projektu Wychodząc od dzia-łania Stokłosa przenosi punkt ciężkości z działania na interakcje i relacje z widzami. Podążając chronologicznie za rozwojem ich współpracy w ramach projektu 3:15dance (2015/2016), dostrzegamy, że uwaga w praktyce Stokłosy podąża tym samym torem, co ciało – od skupienia się na sobie (w świadomym

17 http://www.megfoley.org/action-is-primary.html (dostęp: 1.12.2019).

170

upublicznianiu i dokamerowym performowaniu praktyk prywatnych), po-przez pracę w sprzężeniu ciała, uważności i otoczenia, aż po skupienie się na relacji z widzami. Skupienie na sobie w pierwszych fazach rozwoju Wychodząc od działania miało na celu rozpracowanie części składowych (improwizowa-nego) performansu, dotarcie do tych elementów, które są najbardziej esencjo-nalne i dzięki którym możliwe jest komponowanie na oczach widzów i z ich udziałem – ruch, uwaga i uważność, obiekty, emocje, język to równorzędne elementy komunikacji. Celem było tym samym znalezienie podstawowej motywacji do zaproszenia oraz zaangażowania siebie i widzów w działanie w konkretnym miejscu i czasie. Początkowo motorem napędowym kolejnych pokazów były pytania: Czego pragnę? Co mnie teraz interesuje? Jak praco-wać z tym, co jest dostępne w danej chwili (w ciele, emocjach, wyobraźni)? Jak rozwijać działanie dokładnie z tego miejsca (fizycznego i emocjonalnego), w którym jestem teraz? Były to pytania, które miały niejako przenieść uwagę ze skupienia na sobie ku nawiązywaniu relacji z otoczeniem. Ogromnie ważną rolę w animowaniu sytuacji wyjściowych miały obiekty zaprojektowane przez Alicję Bielawską, artystkę wizualną. Były to drobne elementy ceramiczne w kształcie kamieni, kamyków lub stożków, obręcze przypominające giętkie, dające się formować hula hop, metalowe rurki, płachta materiału czy pokro-wiec na (skulone) ciało. Pozwalały one konstruować ruchome obrazy – ich kształty, przypominające zarówno przedmioty użytkowe o nieznanej funkcji, jak i dzieła sztuki, pozwalały budować narracje, które jednak natychmiast traciły znane kontury. Tworzone z ich użyciem przestrzenne instalacje były chwilowe, bo szybko elementy te stawały się narzędziem do rozbicia tego, co łatwo rozpoznawalne. W wielu wypadkach nie tylko inspirowały artystkę do rozmaitych działań (w myśl Gibsonowskich afordancji), ale były pomostem pomiędzy nią a widzami, którzy stawali się uczestnikami – proszeni o przy-trzymanie kamienia czy, poprzez chwycenie rurek, ciągnięcie performerki trzymającej ich końce po sali (jak podczas pokazu w Laboratorium im. Woj-ciecha Krukowskiego w CSW Zamek Ujazdowski w Warszawie 27 czerwca 2017 roku). W toku projektu (i w trakcie każdego z pokazów) uwaga skupio-na na przedmiotach i działaniu, jakie prowokują, szybko przenosiła się więc na dynamiczne relacje dzięki nim nawiązywane, stając się czułą uważnoś-cią, rozdysponowaną równolegle pomiędzy kilka elementów sytuacji. Uwaga, jako skupienie na konkretnym elemencie otoczenia, przekształcona zostaje w uważność, którą niczym barometr bada natężenie dynamiki, jaką propo-nuje otoczenie.

171

Społeczny aspekt tak dystrybuowanej uważności najdobitniej uwidocznił się w pracy Królowa Wody (13 i 14 września 2018, Pracownia w CSW Zamek Ujazdowski w Warszawie), która powstała z udziałem z Katarzyny Sztarbały (menadżerki i performerki – producentki projektu Wychodząc od działania w 2017 roku), Mateusza Kowalczyka, artysty wizualnego (dyplom Szaman polski obroniony w 2018 roku pod kierunkiem dra hab. Pawła Susida w Pra-cowni Koncepcji Obrazu Wydziału Sztuki Mediów na Akademii Sztuk Pięk-nych w Warszawie18) i Łukasza Kosa, reżysera teatralnego. W zapowiedzi performansu czytamy:

Królowa Wody to szamańska praktyka improwizacyjna […]. W tej prak-tyce ważną rolę odgrywa nieokreślanie, ośmieszanie się i zabawa, ale też konkret, świadoma obecność, sytuowanie się w precyzyjnym miejscu. Pro-sząc widzów o wsparcie artyści podejmują próbę (ponownego) uwierzenia w sprawczą moc sztuki – rytuału, który promieniuje na całą społeczność, daleko poza wąski krąg odbiorców19.

W pracy tej wyciągnięto wnioski z rocznego projektu Wychodząc od działa-nia i próby przekroczenia ograniczeń performatywnych praktyk artystycz-nych. Praca nie musiała się finalizować premierą (podobnie jak Wychodząc od działania); tym razem przybrała formę nie tyle performansu opartego na partycypacji, ile świeckiego, acz szamańskiego rytuału (który rozumiem jako sposób łączenia się w performatywnej praktyce ze światem duchowym). Jak deklarowała Stokłosa na początku performansu, taki rodzaj spotkania to wynik zmęczenia artystów, instytucji i widzów nadmiarem produkcji, dlatego zaproponowała zacząć spotkanie od intencji, którą jest zmiana (na poziomie osobistym, lokalnym, globalnym, społecznym, politycznym). Ko-rzystając z technik szamańskich i wspólnego praktykowania (w centrum tańca Ponderosa w gminie Lunow-Stolzenhagen na wschodzie Niemiec), ar-tyści opracowali scenariusz spotkania, zmieniający widzów w uczestników: pytając o ulubione zwierzę, proponując zabawę w głuchy telefon (której

18 Tematem pracy Mateusza Kowalczyka jest połączenie szamanizmu wschodniosyberyjskie-go z motywami piłkarskimi i narodowymi. Kowalczyk wybrał Park Rzeźby jako miejsce styku lokalnej plemienności i sztuki współczesnej, w której premierowo przedstawił re-zultat swoich poszukiwań – strój szamana polskiego. https://artmuseum.pl/pl/wydarzenia/szaman-polski-obrona-dyplomu-mateusza-kowalczyka-2 (dostęp: 1.12.2019).

19 http://centrumwruchu.pl/krolowa-wody-2/ (dostęp: 1.12.2019).

172

obiektem jest cytat z Adama Mickiewicza: „Jedna jest rzecz na świecie god-na ludzkiej pieczy. Ludzie o wszystkim myślą, prócz tej jednej rzeczy”20), prosząc, by zużyte torebki herbaty wyrzucić przed wyjściem, „nasączając je” przedtem negatywnymi doświadczeniami i emocjami. Zakończeniem wydarzenia było wspólne wyjście z Zamku Ujazdowskiego, a spacer nie-przypadkowo prowadził przez kładkę nad Trasą Łazienkowską i osiedle Jazdów, kończąc się w okolicach Sejmu Rzeczpospolitej. Jak podsumowała trafnie Karolina Wycisk na łamach „Didaskaliów”: „ten tryb pracy cho-reografuje obecność – [zakłada, że] aby rytuał mógł się odbyć, potrzebna jest świadoma i skupiona obecność całej grupy, aktywne słuchanie”21. Ten utopijny horyzont, w którym performans w centrum sztuki współczesnej przekształca się w spotkanie, przybierające formę rytuału odbywające-go się w intencji zmiany, wskazuje na przekierowanie punktu ciężkości w praktyce Stokłosy. W centrum uwagi jest nie tyle widz, jako aktywny uczestnik performansu, ile ponadindywidualny podmiot działający w spo-łecznym i politycznym polu wykraczającym poza instytucjonalne ramy sztuki.

Wychodząc od działania

W 2010 roku zaczęłam badać doświadczenie performatywne jako materiał formalny poprzez regularną, rozciągniętą w czasie solową improwizację w studiu. Szybko w trakcie mojego tańczenia pojawiła się jednak wyobra-żona obecność widzów, pojawiły się wzory oraz koncepcje choreograficznej organizacji, które urealniły się w kompozycji szczególnego, chwilowego we-wnętrznego i zewnętrznego dialogu. Zaczęłam to performować i praktyko-wać z innymi, by znaleźć język do opisu, a wreszcie zadania, według których moglibyśmy to robić, obserwując to22.

Tak początki pracy nad Action is Primary opisała Meg Foley, która w 2015 roku zaprosiła Marię Stokłosę do projektu. Jego finałem była trwająca

20 Adam Mickiewicz, CXCIV Zdania i uwagi z dzieł Jakóba Boehme, Anioła Szlązaka i Saint--Martina, [w:] tegoż, Poezje. Tom 1: Poezje rozmaite, red. Stanisław Pigoń, Nakład Gubry-nowiczai Syna, Lwów 1929, s. 457.

21 Karolina Wycisk, Tryb choreografowanej uważności, „Didaskalia. Gazeta Teatralna” 2018, nr 148 (grudzień), s. 89.

22 Zob. http://www.megfoley.org/action-is-primary.html (dostęp: 1.12.2019).

173

miesiąc wystawa w kolejnym roku (Icebox Project Space w ramach Crane Arts w Filadelfii)23. Nadrzędna zasada praktyki Foley: „trzymaj to, co ro-bisz, w centrum tego, co robisz, nawet jeżeli to centrum osuwa się ku innym centrom”, realizowana jest w ramach partytury, na którą składają się na-stępujące zadania (trwające określony, odmierzany czas – np. pięć, dziesięć czy dwadzieścia minut):

1. Single focus, multiple body / jedno centrum uwagi, liczne ciała,

2. Intervention / interwencja,

3. Authentic melodrama / autentyczny melodramat,

4. Visualization / wizualizacja,

5. Moving and Talking – about what you are doing, about what you see, about what you want us to see / ruszanie się i mówienie – o tym, co robisz, co widzisz, co chcesz, żebyśmy zobaczyli,

6. All five together / wszystkie powyższe zadania naraz.

W ramach każdego z zadań działanie definiowane jest w inny sposób – jest to:

1. podążanie za przemieszczającym się punktem uwagi,

2. wprowadzanie odmiennego elementu, który zmienia sytuację,

3. budowanie i wyrażanie stanów emocjonalnych,

4. performowanie w oparciu o wyobrażenia,

5. mówienie jako forma opisu sytuacji, ale też komunikacja.

Podkreślić należy, że dla Foley każde z tych zadań jest ucieleśniane, w tym wypadku sprowadzane do pracy z fizycznością, która jest ośrodkiem dzia-łania w oparciu o uwagę, rozkojarzenie, zmianę, emocje, wyobraźnię czy ję-zyk. Jest to więc improwizacyjna praktyka, w której wszystko, co dostępne performerce w danym momencie (wewnątrz i na zewnątrz), angażowane jest do ucieleśnionego badania kolejnych wcieleń scenicznej (bądź studyjnej) podmiotowości. W praktyce artystka pyta o to, „jak uważność, wyobraźnia, ucieleśniona obecność oraz widma naszych wyborów wirują w bezpośred-nim doświadczeniu”24. Jest to też zgoda na to, co pojawia się w danym mo-mencie w centrum uwagi, oraz odwaga, by wokół wybranego aspektu (ule-gającego nieustannym przeobrażeniom) budować swoją obecność w ramach performansu dla publiczności. To w tym momencie praktyki upatrywać

23 http://www.actionisprimary.com (dostęp: 1.12.2019).

24 https://www.pewcenterarts.org/news/what-are-you-doing-315-pm-meg-foley-dances--action-primary (dostęp: 1.12.2019).

174

należy bezbronność performerki, o której często wspomina Stokłosa25. Jak podkreślała w jednej z rozmów ze mną, nie chodzi jednak o dzielenie się praktyką, ale pokazanie tego, co jest podstawowym elementem składowym sztuki choreografii26 – czyli o momenty podejmowania decyzji w ramach komponowania na oczach publiczności, a często z jej udziałem. Jak już pi-sałam na początku tego rozdziału, owa decyzyjność opiera się na świadomej obecności w danym miejscu i czasie (owej ucieleśnionej obecności, o której wspomina powyżej Foley), która z kolei opiera się na uważności na wielowy-miarowość bodźców płynących z otoczenia.

W 2017 roku Stokłosa postanowiła rozwijać praktykę Meg Foley w ra-mach czterdziestu pokazów, które odbywały się (jak już wspominałam) od maja do grudnia w rozmaitych przestrzeniach (galeria sztuki, teatr, sala ćwiczeń, pracownia). Praca Wychodząc od działania nie miała premiery ani nie była nastawiona na wyprodukowanie efektu końcowego w postaci „przedstawienia”. Z czasem Stokłosa zaczęła zmieniać zadania w ramach partytury zaproponowanej przez Foley – „autentyczny melodramat” (pole-gający na wytworzeniu stanu wysokiego napięcia psychicznego z uwzględ-nieniem momentu kulminującego) zastąpiony został przez „ruch autentycz-ny”, wprowadzono zadania opracowane z myślą o jakości ruchu i działania, takie jak „kaligrafia” (działanie skupione na detalicznej precyzji wykonania i intencji) czy „ruch nie-ludzki” – czyli bazujący na obserwacji zwierząt, ro-ślin, przedmiotów. Z czasem zadania zastąpione zostały przez zestaw pa-rametrów służących rozpoznaniu sytuacji performatywnej. Kluczowe było rozpoznanie tego, co w danym pokazie będzie w centrum uwagi Stokłosy (od przełomu października i listopada byli to widzowie-uczestnicy), zaplano-wanie przestrzeni (tu głównie ułożenia widowni) i zaproponowanie jakości (określane często w formie pytań), które eksplorowane będą podczas dane-go performansu. Poszczególne pokazy i relacje pomiędzy nimi powstawały równolegle z metodą pracy. Praca rozciągnięta w czasie stała się tożsama z procesem. Praktyka choreograficzna otwierała się na widzów, którzy de-finiowani za każdym razem na nowo poprzez okoliczności prezentacji, byli świadkami, ale często też uczestnikami badania topografii doświadczenia. Praca Wychodząc od działania, zakotwiczając się w teraźniejszości, stała się

25 M.in. walk+talk, http://oralsite.be/pages/Maria_Stoklosa (dostęp: 1.12.2019).

26 Wychodząc od działania – z Marią Stokłosą rozmawia Katarzyna Słoboda, taniecPOLSKA.pl, 2017, http://www.taniecpolska.pl/krytyka/490 (dostęp: 1.12.2019).

175

zatem polem uważnego, ucieleśnionego i uobecnionego negocjowania pomię-dzy ruchem, słowem i obrazem.

Tym samym w projekcie tym Maria Stokłosa badała podstawy praktyki choreograficznej (opartej na komponowaniu) i performerskiej (tu w znacze-niu wykonywania działania scenicznego) oraz ich nierozerwalne złączenie w ramach solowej praktyki improwizacyjnej. Tak kluczowa dla mojej rozpra-wy uważność ukazana jest tutaj jako fundamentalny element relacyjności współczesnych praktyk performatywnych. Owe relacje w praktyce Stokłosy dotyczą metodologii pracy choreograficznej, opierającej się na związkach po-między podstawowymi składowymi działania scenicznego, z których na żywo komponuje się performans w warstwie fizycznej, emocjonalnej, wyobrażonej (ów ruch, słowo i obraz). Kluczową relacją okazuje się (podobnie jak u Lisy Nelson, w której warsztatach Stokłosa uczestniczyła i której praktyka jest dla niej niezwykle ważna) relacja z otoczeniem, rozumianym znów jako wie-lowymiarowe środowisko do działania. W przypadku Stokłosy, tak w toku projektu Wychodząc od działania, jak i w performansie Królowa Wody, owe relacje to przede wszystkim relacje społeczne. W pierwszym przypadku Sto-kłosa badała elementy składowe każdej społecznej interakcji (rozmowa, gest, mowa ciała), w drugim tworzyła pełnowymiarową sytuację współobecności, gdzie każdy z uczestników i uczestniczek miał szanse skonfrontować się ze swoimi społecznymi lękami, ale też politycznymi intencjami swoich działań, przekierowując uwagę ku (wyobrażonej, bo zaproponowanej przez Stokłosę) zmianie.

176

Zakończenie

„Co widzę, gdy patrzę na taniec?” – to podstawowe pytanie zadawane w ra-mach praktyki Lisy Nelson otwiera kolejne: „Jak patrzę?”, a w perspekty-wie badań nad tańcem pada następne: „Jak – pisząc – odpowiadam na to, co widzę?”. Choreografowane pisanie o tańcu, jakie, w ślad za badaczami w ramach krytycznych studiów nad tańcem, proponuję w niniejszej roz-prawie, jest rodzajem krytyczno-bliskiego towarzyszenia praktykom tańca współczesnego, rodzajem zmysłowej translacji dynamiki przemieszczania się ich cielesnych znaczeń, zapisem procesu ich otwierania na ciągle aktua-lizujące się doświadczenie (moje, badawcze, i artystek), czułe na afektywne drgania percepcji piszącej, jak i czytających (te słowa). W tym kontekście formułowanie podsumowań jest zadaniem trudnym. Szczególnie że postu-lowana tutaj ucieleśniona uważność, którą praktykować można zarówno na scenie, w trakcie prób czy ćwiczeń, jak i w życiu codziennym, skłania raczej do stawiania pytań i poszukiwania otwartych odpowiedzi, które nie zamy-kają ich sensów, a otwierają nowe drogi zauważania, poznawania i odczu-wania. Zmysłowo-percepcyjny aparat ćwiczący uważność zauważa w moim mniemaniu więcej i głębiej, zarówno w wymiarze relacji codziennych, jak i w refleksji nad przepływem medialnych informacji (które odbieramy co-dziennie w nieprzebranym strumieniu za pośrednictwem serwisów infor-macyjnych i mediów społecznościowych). Ćwiczy tym samym relacyjność, troskę, otwartość na różnorodność i wielowymiarowość, jak i współodpowie-dzialność w wymiarze planetarnym (m.in. za katastrofy ekologiczne spowo-dowane działalnością człowieka). Ucieleśnione praktyki uważności kierują mnie w stronę posthumanistycznego namysłu nad granicami wyobraźni środowiskowej1 (która zakreśla zdolność do objęcia refleksją skali znisz-czeń wywołanych chociażby zmianami klimatu). Uwaga, jako podstawowa własność percepcji, polegająca na skupionym wyborze przedmiotu oglądu, w moim przekonaniu nie jest w stanie pomieścić złożoności i równoczesności

1 Ewa Bińczyk, Epoka człowieka.

177

zjawisk o wymiarze globalnym i intymnym – dlatego skupiam się na uważ-ności, która obejmuje „stany od wytężonego skupienia przez aktywną obec-ność poznawczą w świecie po trans i hipnozę, mieści w sobie rozmarzenie, kontemplację, zarówno reakcje świadome, jak i odruchowe, określając także ludzką zdolność do syntezy poznawczej”2, jak pisze Iwona Kurz.

Taniec jest nie tylko formą artystycznej ekspresji, ale też aktywnym badaniem możliwości własnego ciała, relacji jego mięśni, stawów, ścięgien i kończyn w przestrzeni, indywidualnej i globalnej zarazem. Jest wreszcie pozawerbalnym narzędziem nawiązywania relacji z innymi ciałami (ludz-kimi i nie-ludzkimi3). Jako jedna z dziedzin sztuki w najbardziej dosłowny sposób aktywizuje człowieka, mobilizuje jego ciało i myśli do innego rodzaju społecznego działania. Choreografia to w najprostszym ujęciu komponowa-nie ruchu i relacji ciał w czasie i przestrzeni, to także komponowanie uważ-ności performerki i branie pod uwagę percepcyjnego pola widowni. Praktyki Lisy Nelson, Rosalind Crisp, Marii Zimpel, Anny Nowickiej i Marii Stokłosy w emblematyczny sposób pokazują owe napięcia między tańczeniem, choreo-grafowaniem a improwizacją, które aktywizują potencjalność tańca współ-czesnego do inicjowania zmiany i regeneracji, tak w wymiarze prywatnym, jak i społecznym. Każda z tych praktyk pokazała mi inny wymiar cielesno-ści, ciało traktując jako wielozmysłowe, tańczące, zintensyfikowane, kalej-doskopowe, improwizujące. Każda z wielowymiarowych praktycznych kon-cepcji cielesności pracuje z innego rodzaju uważnością, która jawi się jako siła zdolna komponować doświadczenie i środowisko (Nelson), przemieszczać się w nieskończenie wielu kierunkach i na wielu poziomach ciała, percepcji czy wyobraźni (Crisp), generować przestrzenne i czasowe wzory swojego po-jawiania się w ramach praktyki scenicznej i studyjnej (Zimpel), nawiedzać ciało w ramach praktyki wyobraźni poszerzonej o wymiar śnienia (Nowi-cka), improwizować relacje partycypacyjne w ramach praktyki emancypują-cej widzów (Stokłosa). Wszystkie te artystki swoimi praktykami dowodzą, że zarówno cielesność, jak i uważność są procesualnymi modalnościami

2 Iwona Kurz, Między szokiem a rozproszeniem. Przygody obserwatora w nowoczesnym świecie, [w:] Jonathan Crary, Zawieszenia percepcji, s. 464.

3 Karen Barad zwraca uwagę, na to, że „«[l]udzkie ciała» i «ludzkie podmioty» nie istnieją jako takie uprzednio; nie są też po prostu produktami końcowymi. «Ludzie» nie są ani czystą przyczyną, ani czystym skutkiem, ale stanowią część świata w jego otwartym stawaniu się”. Karen Barad, Posthumanistyczna performatywność, s. 348; oraz „«[l]udzkie» ciała nie odróżniają się w żaden istotowy sposób od ciał «nie-ludzkich»”, tamże, s. 64.

178

podmiotu, który podlega nieustannym przemianom w odpowiedzi na środo-wisko, które go otacza, i w relacji z nim. Ta procesualna responsywność, za-kotwiczona w ciągłych przepływach między wnętrzem i zewnętrzem ciała, to improwizacyjne komponowanie (postrzegania, doświadczenia, relacji) w cza-sie rzeczywistym.

Nieustannie i ciągle od nowa komponujemy swoje ciało i swoją uwagę w od-powiedzi na środowisko, rzeczy znane i nieznane. Ten wewnętrzny taniec jest podstawową improwizacją będącą czytaniem, a zarazem odpowiedzią na scenariusze podsuwane przez środowisko. To dialog naszego ciała z na-szym doświadczeniem4.

Te słowa Lisy Nelson, stanowiące motto rozdziału poświęconego jej prakty-ce, traktuję jako myśl przewodnią całej niniejszej pracy.

Metodologiczną inspiracją rozprawy jest filozofia feministyczna, wychy-lona w stronę cielesnej uważności i ucieleśnionego, nieesencjalnego poznania ciała naznaczonego różnicą. Filozofia feministyczna pozwala na interpretację procesualnego rozumienia ciała i cielesności. Wychodząc od feminizmu kor-poralnego, czy też korpor(e)alnego, wskazywałam na ciało jako podstawową realność podmiotu, by poprzez koncepcję międzycielesności jako relacyjności dojść do transkorporealności jako praktykowania owej relacyjności w geście przekroczenia jednostkowości na rzecz wielozmysłowego, wielogatunkowego i niehierarchicznego złączenia ze środowiskiem.

Uważność, która w niniejszej pracy definiowana jest jako złożona per-cepcyjna i afektywna relacja podmiotu ze środowiskiem, to instrument czu-łego zestrajania się z otoczeniem. Nurt ekologii percepcji, którego głównym twórcą jest James J. Gibson, jest dzisiaj kontynuowany w rozwijaniu reflek-sji nad wrażliwością środowiskową i społeczną. To odpowiedź na żarłocz-ność ekonomii uwagi (w ramach logiki hiperkapitalizmu), która wciągając nas, użytkowników wirtualnej sieci, w szereg interakcji, kapitalizuje dane, jakie produkujemy, a na podstawie tychże danych (zbieranych choćby z na-szej aktywności w mediach społecznościowych, historii wyszukiwania w sieci, zdjęć, jakie przechowujemy w wirtualnej chmurze czy maili, jakie wysyłamy i otrzymujemy), kreuje niewyczerpane i nigdy niezaspokojone konsumenckie potrzeby (a każde nowe powiadomienie w aplikacji czy nowa wiadomość to

4 Lisa Nelson, Before Your Eyes: Seeds of a Dance Practice, s. 21.

179

dopływ świeżej dopaminy i serotoniny do mózgu). Dlatego w niniejszej pracy proponuję kategorię otwartej i ucieleśnionej uważności. Opierałaby się ona na zaangażowaniu myślenia krytycznego w odniesieniu do codziennych in-terakcji i refleksji nad specyfiką internetu, w ramach którego te relacje się tworzą i rozgrywają. To gotowość do przekraczania utartych schematów my-ślenia i zauważania ukrytych i gotowych struktur stojących za codziennymi decyzjami. Poznanie złożoności narzędzi choreograficznych pozwala na zrozu-mienie wielowymiarowości relacji schematów i struktur, w ramach których działamy w codzienności (czy jest to ruch kursorem na ekranie komputera bądź smartfona, czy przemieszczanie się w przestrzeni fizycznej), a dzięki im-prowizacyjnej mocy tańczenia możemy wyobrażać sobie, jak twórczo i trosk-liwie podejmować decyzje odnośnie do aktywności ucieleśnionego poznania i doświadczania. Praktykując choreograficzną uważność, „zawieszeni na ru-chomych strumieniach powietrza, potrafimy istnieć tylko w wychyleniu poza siebie. Jesteśmy tak jak oddychamy. W gruncie rzeczy nieustannie wyłania-my się z przestrzeni zewnętrznej, z niej czerpiemy i w niej oddziaływamy. Rozprzestrzeniamy się, łączymy z innymi i znowu wracamy do siebie”5 – jak pisała Jolanta, córka Ireny, wnuczka Bronisławy, prawnuczka Ludwiki.

5 Jolanta, córka Ireny, wnuczka Bronisławy, prawnuczka Ludwiki [Brach-Czaina], Nie pta-ki, ale powietrznicy, [w:] tejże, Błony umysłu, Wydawnictwo Sic!, Warszawa 2003, s. 28.

180

BIBLIOGRAFIA

Alaimo Stacy, Bodily Natures. Science, Environment, and the Material Self, Indiana University Press, Bloomington–Indianapolis 2010.

Alaimo Stacy, Trans-corporeal Feminisms and the Ethical Space of Nature, [w:] Material Feminisms, red. Stacy Alaimo, Susan Hekman, Indiana University Press, Bloomington–Indianapolis 2008.

Alaimo Stacy, Trans-corporeality, [w:] Posthuman Glossary, red. Rosi Braidotti, Ma-ria Hlavajova, Bloomsbury, London–Oxford–New York–New Delhi–Sydney 2018.

Alaimo Stacy, Undomesticated Ground: Recasting Nature as Feminist Space, Cor-nell University Press, Ithaka–London 2000.

Alaimo Stacy, Your Shell on Acid: Material Immersion, Anthropocene Dissolves, [w:] Anthropocene Feminism, red. Richard Grusin, University of Minnesota Press, Min-neapolis–London 2017.

Anker Michael, The Ethics of Uncertainty. Aporetic Openings, Antropos Press, New York–Dresden 2009.

Bacon Jane M., Midgelow Vida L., Closer to the body: Reflections on skript and extra-cts from collected writings, „Choreographic Practices” 2014, t. 5, nr 1.

Bakke Monika, Ciało otwarte. Filozoficzne reinterpretacje kulturowych wizji cieles-ności, Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, Wydawnictwo Naukowe Instytutu Filozofii, Poznań 2000.

Bal Mieke, Rozdział 8. Krytyczna bliskość, [w:] tejże, Wędrujące pojęcia w naukach humanistycznych. Krótki przewodnik, tłum. Marta Bucholc, Narodowe Centrum Kultury, Warszawa 2012.

Banes Sally, Lepecki André, Introduction: the performance of the sense, [w:] The senses in performance, red. tychże, Routledge, London–New York 2007.

Banes Sally, Democracy’s Body. Judson Dance Theater, 1962-1964, Duke University Press, Durham–London 1993.

181

Barad Karen, Posthumanistyczna performatywność: ku zrozumieniu, jak materia zaczyna mieć znaczenie, tłum. Joanna Bednarek, [w:] Teorie wywrotowe. Antologia przekładów, red. Agnieszka Gajewska, Wydawnictwo Poznańskie, Poznań 2012.

Bateson Gregory, Steps to an Ecology of Mind, University of Chicago Press, Chicago 2000.

Bateson Gregory, Umysł i przyroda. Jedność konieczna, tłum. Anna Tanalska-Dulę-ba, PIW, Warszawa 1996.

Beasley Chris, What is Feminism? An Introduction to Feminist Theory, SAGE Pub-lications, London–Thousand Oaks–New Delhi 1999.

Bednarek Joanna, Linie kobiecości. Jak różnica płciowa przekształciła literaturę i fi-lozofię?, Fundacja na rzecz Myślenia im. Barbary Skargi, Warszawa 2015.

Bell Julia, Radical Attention, Peninsula Press, London 2020.

Berlant Lauren, Desire / Love, Punctum Books, New York 2012.

Bińczyk Ewa, Epoka człowieka. Retoryka i marazm antropocenu, Wydawnictwo Na-ukowe PWN, Warszawa 2018.

Bleeker Maaike, Visuality in the Theatre. The Locus of Looking, Palgrave Macmil-lan, Basingstoke–New York 2008.

Brach-Czaina Jolanta, Szczeliny istnienia, Wydawnictwo eFKa, Kraków 2006.

[Brach-Czaina] Jolanta, córka Ireny, wnuczka Bronisławy, prawnuczka Ludwiki, Błony umysłu, Wydawnictwo Sic!, Warszawa 2003.

Braidotti Rosi, Becoming Woman: Or Sexual Difference Revisited, „Theory, Culture & Society” 2003, t. 20, nr 3.

Braidotti Rosi, Po człowieku, tłum. Joanna Bednarek, Agnieszka Kowalczyk, PWN, Warszawa 2014.

Braidotti Rosi, Podmioty nomadyczne. Ucieleśnienie i różnica seksualna w femini-zmie współczesnym, tłum. Aleksandra Derra, Wydawnictwo Akademickie i Profesjo-nalne, Warszawa 2009.

Buckwalter Melinda, Composing while Dancing: An Improviser’s Companion, Uni-versity of Wisconsin Press, Madison 2010.

Butler Judith, Akty performatywne a konstrukcja płci kulturowej. Szkic z zakresu fenomenologii i teorii feminizmu, tłum. Marek Łata, [w:] Lektury inności. Antologia, red. Mieczysław Dąbrowski, Robert Pruszczyński, Elipsa, Warszawa 2007.

182

Butler Judith, Uwikłani w płeć, tłum. Karolina Krasucka, Wydawnictwo Krytyki Politycznej, Warszawa 2008.

Butler Judith, Zapiski o performatywnej teorii zgromadzeń, przeł. Joanna Bedna-rek, Wydawnictwo Krytyki Politycznej, Warszawa 2016.

Citton Yves, The Ecology of Attention, tłum. Barnaby Norman, Polity Press, Camb-ridge–Malden 2017.

Cixous Hélène, Śmiech Meduzy, tłum. Anna Nasiłowska, „Teksty Drugie: teoria li-teratury, krytyka, interpretacja” 1993, nr 4/5/6 (22/23/24).

Conversations in Vermont: Lisa Nelson, red. Lisa Nelson, Myriam Van Imschoot, Tom Engels, http://www.conversationsinvermont.net/lisa-nelson/lisa-nelson.html (dostęp: 30.03.2021).

Corporealities. Dancing Knowledge, Culture and Power, red. Susan Leigh Foster, Routledge, London–New York 1996.

Crary Jonathan, Zawieszenia percepcji, Uwaga, spektakl i kultura nowoczesna, tłum. Iwona Kurz, Łukasz Zaremba, Wydawnictwo Uniwersytetu Warszawskiego, Warszawa 2009.

Dance Discourses: Keywords in Dance Research, red. Susan Franco, Marina Norde-ra, Routledge, London–New York 2007.

De Spain Kent, Landscape of the Now. A Topography of Movement Improvisation, Oxford University Press, New York 2014.

Derra Aleksandra, Ciało – kobieta – różnica w nomadycznej teorii podmiotu Rosi Braidotti, [w:] Terytorium i peryferia cielesności. Ciało w dyskursie filozoficznym, red. Andrzej Kiepas, Elżbieta Struzik, Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego, Ka-towice 2010.

Derra Aleksandra, Ciało w krainie schizofrenicznego kapitalizmu. Lekcja z Miche-la Foucaulta, Maurice’a Merleau-Ponty’ego i Rosi Braidotti, „Przegląd Filozoficzno--Literacki” 2011, nr 4 (32).

Desmond Jane C., Introduction, [w:] Meaning in Motion: New Cultural Studies of Dance, red. tejże, Duke University Press Books, Durham 1997.

Duniec Krystyna, Ciało w teatrze. Perspektywa antropologiczna, Instytut Sztuki PAN, Warszawa 2012.

183

Foster Susan Leigh, Choreografowanie historii, tłum. Michał Jankowski, [w:] Świa-domość ruchu. Teksty o tańcu współczesnym, red. Jadwiga Majewska, Korporacja Ha!art, Kraków 2013.

Foster Susan Leigh, Choreographies of Protest, „Theatre Journal” 2003, t. 55, nr 3.

Foster Susan Leigh, Choreographies of Writing, 22 marca 2011, http://dance-workbook.pcah.us/susan-foster/choreographies-of-writing.html (dostęp: 30.05.2018).

Foster Susan Leigh, Choreographing Empathy. Kinesthesia in Performance, Routledge, London–New York 2010.

Foster Susan Leigh, Choreography and Narrative: Ballet’s Staging of Story and De-sire, Indiana University Press, Bloomington–Indianapolis 1995.

Foster Susan Leigh, Dance Theory?, [w:] Teaching Dance Studies, red. Judith Cha-zin-Bennahum. Taylor and Francis, London 2005.

Foster Susan Leigh, Dancing and Theorizing and Theorizing Dancing, [w:] Dance [and] Theory, red. Gabriele Brandstetter, Gabriele Klein, Transcript Verlag, Bie-lefeld 2014.

Foster Susan Leigh, Dancing Bodies, [w:] Incorporations, red. Jonathan Crary, San-ford Kwinter, Zone Books, New York 1992.

Foster Susan Leigh, Kinesthetic Empathies and the Politics of Compassion, [w:] Cri-tical Theory and Performance, red. Janelle G. Reinelt, Joseph R. Roach, The Univer-sity of Michigan Press, Ann Arbor 2007.

Foster Susan Leigh, Reading Dancing: Bodies and Subjects in Contemporary Ameri-can Dance, University of California Press, Berkeley–Los Angeles 1986.

Foster Susan Leigh, Zawłaszczanie improwizacji/Demokracje improwizowane/Improwizująca wspólnota, tłum. Weronika Szczawińska, [w:] Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy. O improwizacji tańca, red. Katarzyna Słoboda, Sonia Nieśpiałow-ska-Owczarek, Muzeum Sztuki w Łodzi, Łódź 2013.

Franko Mark, Dance as Text: Ideologies of the Baroque Body, Oxford University Press, New York 2015.

Franko Mark, Dancing Modernism/Performing Politics, Indiana University Press, Bloomington 1995.

Franko Mark, Taniec a polityczność: stany wyjątkowe, tłum. Małgorzata Paprota, Monika Rokicka, Bartosz Wójcik, [w:] Choreografia: polityczność, red. Marta Keil, Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut

184

Teatralny im. Zbigniewa Raszewskiego, East European Performing Arts Platform, Warszawa–Poznań–Lublin 2018.

Franko Mark, The Dancing Body in Renaissance Choreography (c. 1416-1589), Sum-ma Publications, Birmingham 1986.

Franko Mark, The Work of Dance: Labor, Movement and Identity in the 1930s, Wesleyan University Press, Middletown 2002.

Frydrysiak Sandra, Taniec w sprzężeniu nauk i technologii. Nowe perspektywy w ba-daniach tańca, Przypis, Łódź 2017.

Gatens Moira, A Critique of the Sex/Gender Distinction, [w:] A Reader in Feminist Knowledge, red. Sneja Gunew, Routledge, New York–London 1991.

Gatens Moira, Imaginary Bodies: Ethics, Power and Corporeality, Routledge, Lon-don–New York 1996.

Gibson James J., The Ecological Approach to Visual Perception, Psychology Press, New York 2015.

Gibson James J., The senses considered as perceptual systems, Houghton Mifflin, Boston 1966.

Giersdorf Jens Richard, Dance Studies in the international academia. Genealogy of a discipline formation, [w:] The Routledge Dance Studies Reader. Second Edition, red. Alexandra Carter, Janet O’Shea, Routledge, London–New York 2010.

Giersdorf Jens Richard, Wong Yutian, Remobilizing Dance Studies, „Dance Rese-arch Journal” 2016, t. 48, nr 3.

Ginot Isabelle, Rosalind Crisp: Dance of the possible, tłum. Stephen Muecke, [w:] Bodies of Thought: Twelve Australian Choreographers, red. Erin Brannigan, Virgi-nia Baxter, Wakefield Press, Kent Town 2014.

Glaser Laura S., A contemporary dance practice generating ad hoc dances: Inspired by and in conversation with Rosalind Crisp, „Journal of Dance & Somatic Practices” 2018, t. 10, nr 1.

Gottschild Brenda Dixon, Some Thoughts on Choreographing History, [w:] Meaning in Motion: New Cultural Studies of Dance (Post-Contemporary Interventions), red. Jane C. Desmond, Duke University Press, Durham–London 1997.

Grosz Elizabeth, Becoming Undone: Darwinian Reflections on Life, Politics, and Art, Duke University Press, Durham–London 2011.

185

Grosz Elizabeth, Darwin i gatunek ludzki, tłum. Monika Rogowska-Stangret, „Prze-gląd Filozoficzno-Literacki” 2011, nr 4 (32).

Grosz Elizabeth, Notes towards a corporeal feminism, „Australian Feminist Studies” 1987, t. 2, nr 5.

Grosz Elizabeth, Space, Time and Perversion: Essays on the Politics of Bodies, Routledge, New York–London 1995.

Grosz Elizabeth, The Nick of Time: Politics, Evolution, and the Untimely, Duke Uni-versity Press. Durham–London 2004.

Grosz Elizabeth, Volatile Bodies. Toward a Corporeal Feminism, Indiana Universi-ty Press, Bloomington–Indianapolis 1994.

Haraway Donna, Manifest Cyborga. Wstęp, tłum. Ewa Franus, „Magazyn Sztuki” 1998, nr 17, http://magazynsztuki.eu/old/archiwum/post_modern/postmodern_9.htm (dostęp: 21.08.2018).

Haraway Donna, Wiedze usytuowane i przywilej częściowej/ograniczonej perspektywy (1988), tłum. Agata Czarnacka (2009), Biblioteka online Think Tanku Feministyczne-go, http://www.ekologiasztuka.pl/pdf/f0062haraway1988.pdf (dostęp 9.05.2016).

Herbut Anka, Ruchy oporu, [wydawnictwo własne], Warszawa 2020.

Hyży Ewa, Dzielenie się światem. Nowy feministyczny realizm w ujęciu Karen Ba-rad, [w:] Feministyczne konteksty. Multidyscyplinarnie, red. tejże, Wydawnictwo Adam Marszałek, Toruń 2017.

Hyży Ewa, Kobieta, ciało, tożsamość. Teorie podmiotu w filozofii feministycznej koń-ca XX wieku, Universitas, Kraków 2012.

HZT OPEN LECTURE 06.12.2016, Deborah Hay, Rosalind Crisp, Susan Foster, https://vimeo.com/200198459 (dostęp: 28.10.2018).

Improvisation and the sense of imagination. A discussion with Daniel Lepkoff and Lisa Nelson, „Contact Quarterly” 1992, t. 17, nr 2.

Ingold Tim, Being Alive: Essays on Movement, Knowledge and Description, Routledge, New York–London 2011.

Ingold Tim, From the transmission of representations to the education of attention, [w:] The Debated Mind: Evolutionary Psychology Versus Ethnography, red. Harvey Whitehouse, Berg Publishers, Oxford 2001.

Ingold Tim, Making: Anthropology, Archaeology, Art and Architecture, Routledge, New York–London 2013.

186

Ingold Tim, The Perception of the Environment. Essays on Livelihood, Dwelling and Skill, Routledge, New York–London 2000.

Jagusiak Agnieszka, Ciało w posthumanistycznej teorii podmiotowości dwuwymia-rowej autorstwa Elizabeth Grosz, „Filozofia – Prace Naukowe Akademii im. Jana Długosza w Częstochowie” 2015, t. XII.

Jagusiak Agnieszka, Posthumanistyczna wizja cielesności: podmiot nomadyczny Rosi Braidotti i podmiot ucieleśniony według Elizabeth Grosz jako wstęp do nowego feministycznego materializmu, [w:] Feministyczne konteksty. Multidyscyplinarnie, red. Ewa Hyży, Wydawnictwo Adam Marszałek, Toruń 2017.

Jakubowska Agata, Na marginesach lustra. Ciało kobiece w pracach polskich arty-stek, Universitas, Kraków 2004.

Jelewska Agnieszka, Sensorium. Eseje o sztuce i technologii, Wydawnictwo Nauko-we UAM, Poznań 2012.

Karolczak Gabriela, O choreografowaniu empatii i neuronach lustrzanych, „Dida-skalia. Gazeta Teatralna” 2012, nr 112.

Karolczak Gabriela, O odbiorze improwizacji, [w:] Przyjdźcie, pokażemy Wam, co robimy. O improwizacji tańca, red. Katarzyna Słoboda, Sonia Nieśpiałowska-Ow-czarek, Muzeum Sztuki, Łódź 2013.

Klein Gabriele, Kolektywne ciała protestu. Choreografie społeczne i materialność społecznych struktur, tłum. Bartosz Wójcik, [w:] Choreografia: polityczność, red. Marta Keil, Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut Teatralny im. Zbigniewa Raszewskiego, East European Performing Arts Platform, Warszawa–Poznań–Lublin 2018.

Klimczyk Wojciech, Wirus mobilizacji. Taniec a kształtowanie się nowoczesności (1455-1795). Tom 1-2, Universitas, Kraków 2015.

Klimczyk Wojciech, Wizjonerzy ciała, Korporacja Ha!art, Kraków 2010.

Laermans Rudi, The Politics of Collective Attention, [w:] Knowledge in Motion: Per-spectives of Artistic and Scientific Research in Dance, red. Sabine Gehm, Pirkko Husemann, Katharina von Wilcke, transcript Verlag, Bielefeld 2007.

Lansley Jacky, Nelson Lisa, Growing Patterns for a New Imagination, [w:] The Wise Body: Conversation with Experienced Dancers, red. Jacky Lansley, Fergus Early, University of Chicago Press, Chicago 2011.

187

Lepecki André, Choreography as Apparatus of Capture, „TDR/The Drama Review” 2007, t. 51, nr 2.

Lepecki André, Choreopolice and Choreopolitics: or, the task of the dancer, „TDR/The Drama Review” 2013, t. 57, nr 4 (220).

Lepecki André, Dance Discourses: Keywords In Dance Research, „Dance Research Journal” 2012, t. 44, nr 1.

Lepecki André, Exhausting Dance. Performance and the Politics of Movement, Routledge, New York–London 2006.

Lepecki André, On Choreography, „Performance Research” 2008, nr 13 (1).

Lepecki André, Singularities: Dance in the Age of Performance, Routledge, London–New York 2016.

Lepecki André, The Choreopolitical. Agency in the Age of Control, [w:] The Routledge Companion to Art and Politics, red. Randy Martin, Routledge, London–New York 2015.

Lepecki André, From Partaking to Initiating: Leadingfollowing as Dance’s (a-perso-nal) Political Singularity, [w:] Dance, Politics and Co-Immunity, red. Gerald Sieg-mund, Stefan Holscher, diaphes, Zurich–Berlin 2013.

Lisa Nelson in conversation with Nita Little, https://movementresearch.org/publi-cations/critical-correspondence/lisa-nelson-in-conversation-with-nita-little (dostęp: 15.01.2018).

Lorde Audre, Uses of the Erotic (1978), [w:] tejże, Your Silence Will Not Protect You, Silver Press, London 2017.

Malabou Catherine, Ontologia przypadłości. Esej o plastyczności destrukcyjnej, tłum. Piotr Skalski, Miniatury Filozoficzne – Fundacja Augusta hr. Cieszkowskiego Warszawa 2017.

Martin Randy, A Precarious Dance, a Derivative Sociality, „TDR/The Drama Re-view” 2012, t. 56, nr 4 (216).

Martin Randy, Mobilizing Dance Toward a Social Logic of the Derivative, [w:] Dan-ce, Politics and Co-Immunity, red. Gerald Siegmund, Stefan Holscher, diaphes, Zu-rich–Berlin 2013.

Martin Randy, Critical Moves. Dance Studies in Theory and Politics, Duke Univer-sity Press, Durham–London 1998.

Martin Randy, Dance as a Social Movement, „Social Text”, nr 12, jesień 1985.

188

Martin Randy, Między interwencją a utopią: polityka tańca, tłum. Marta Keil, Mo-nika Rokicka, [w:] Choreografia: polityczność, red. Marta Keil, Art Stations Founda-tion by Grażyna Kulczyk, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut Teatralny im. Zbignie-wa Raszewskiego, East European Performing Arts Platform, Warszawa–Poznań–Lublin 2018.

Morris Gay, Dance Studies/Cultural Studies, „Dance Research Journal” 2009, t. 41, nr 1.

Moving viewer: an interview with Lisa Nelson, (dostęp: 15.01.2018), http://www.dance-tech.net/video/1462368:Video:15448>.

Müller Alicja, Na początku było solo… – o pracy nad „What do you really miss (3),2”, 3 kwietnia 2015, http://taniecpolska.pl/krytyka/270 (dostęp: 15.11.2019).

Nancy Jean-Luc, Corpus, tłum. Małgorzata Kwietniewska, słowo/obraz terytoria, Gdańsk 2002.

Nelson Lisa, [A page written by Lisa Nelson], [w:] Miranda Tuffnel, Chris Crickmay, A Widening Field: Journeys in Body and Imagination, Dance Books, Hampshire 2002.

Nelson Lisa, Before Your Eyes: Seeds of a Dance Practice, „Contact Quarterly. Dance and Improvisation Journal” 2004, t. 29, nr 1.

Nelson Lisa, Fragment of a Tuning Run, „Contact Quarterly” 2014, t. 39, nr 1.

Nelson Lisa, Kompozycja, komunikacja i zmysł wyobraźni. Lisa Nelson o swojej pre--technice tańca, tuning scores [partytury zestrajania], tłum. Monika Rokicka, [w:] Choreografia: autonomie, red. Marta Keil, Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut Teatralny im. Zbigniewa Raszewskiego, Warszawa–Poznań–Lublin 2019.

Nelson Lisa, The Sensation is the Image, „Writings on Dance” 1995-1996, nr 14.

Noë Alva, Action in Perception, MIT Press, Cambridge–London 2004.

Noë Alva, Varieties of Presence, Harvard University Press, Cambridge–London 2012.

„Nouvelles de Danse. On the Edge/Créateurs de l’Imprévu” 1997, nr 32/33, red. Agnès Benoit-Nader, Contredanse, Bruxelles 1997.

Nowicka Anna, incomplete tales of several journeys – dziennik z pracy nad sna-mi, „Mała Kultura Współczesna” 2015, nr 7, https://malakulturawspolczesna.org/2015/07/20/anna-nowicka-incomplete-tales-of-several-journeys-dziennik-z-pra-cy-nad-snami/ (dostęp: 3.01.2019).

189

O co chodzi? – Anna Nowicka w rozmowie z Mateuszem Szymanówką, Think Tank Choreograficzny 2016, http://ttch.pl/Anna-Nowicka (dostęp: 3.01.2019).

Of the Presence of the Body. Essays in Dance and Performance Theory, red. André Lepecki, Wesleyan University Press, Middletown 2004.

Peeters Jeroen, Dialogues on Blindness I. Lisa Nelson, „Dance Theatre Journal” 2005, t. 21, nr 1.

Peters Gary, The philosophy of Improvisation, The University of Chicago Press, Chi-cago–London 2009.

Phelan Peggy, Mourning Sex: Performing Public Memories, Routledge, New York 1997.

Phelan Peggy, Thirteen Ways of Looking at Choreographing of Writing, [w:] Choreo-graphing History, red. Susan Leigh Foster, University of Indiana Press, Bloomin-gton 1995.

Pollock Della, Performing Writing, [w:] The Ends of Performance, red. Peggy Phelan, Jill Lane, New York University Press, New York–London 1998,.

Posthuman Bodies, red. Jack Halberstam, Ira Livingston, Indiana University Press, Bloomington–Indianapolis 1995.

Rancière Jaques, Dzielenie postrzegalnego. Estetyka i polityka, tłum. Jan Kropiwni-cki, Jan Sowa, Korporacja Ha!art, Kraków 2007.

Rogowska-Stangret Monika, Ciało – poza Innością i Tożsamością, Fundacja Teryto-ria Książki, Gdańsk 2016.

Rogowska-Stangret Monika, Cielesność – nowa droga dla ﬁlozoﬁi, „Recykling Idei”, 26.06.2010, http://www.recyklingidei.pl/rogowska-stangret-cielesnosc-nowa-droga--dla-filozofii (dostęp: 14.08.2018).

Rogowska-Stangret Monika, Feminizmem w Antropocen. Recenzja z książki „Anthro-pocene Feminism”, „Nowa Orgia Myśli” 7.12.2017, http://nowaorgiamysli.pl/index.php/2017/12/07/feminizmem-w-antropocen/#_ftn16 (dostęp: 21.08.2018).

Rogowska-Stangret Monika, Korpor(e)alna kartografia „nowego materializmu”, [w:] Feministyczne konteksty. Multidyscyplinarnie, red. Ewa Hyży, Wydawnictwo Adam Marszałek, Toruń 2017.

Rogowska-Stangret Monika, O ludzko-nie-ludzkim ciele, „Wakat” b.d., http://wakat.sdk.pl/o-ludzko-nie-ludzkim-ciele/#_edn6 (dostęp: 21.08.2018).

190

Rosalind Crisp in interview with Edwige Phitoussi, [w:] Bodies of Thought: Twelve Australian Choreographers, red. Erin Brannigan, Virginia Baxter, Wakefield Press, Kent Town 2014.

Schetz Adriana, Percepcja bez wrażeń zmysłowych. „Nowa psychologia” J. J. Gibso-na, „Roczniki Psychologiczne” 2012, t. XV, nr 1.

Słownik tańca współczesnego, red. Małgorzata Leyko, Joanna Szymajda, Uniwersy-tet Łódzki, Łódź 2022.

Stokłosa Maria, walk+talk http://oralsite.be/pages/Maria_Stoklosa (dostęp: 1.12.2019).

Struktury śnienia. Anna Nowicka w rozmowie z Anką Herbut, „Dwutygodnik” nr 195, wrzesień 2016, https://www.dwutygodnik.com/artykul/6782-struktury-snienia.html (dostęp: 3.01.2019).

Szymajda Joanna, Estetyka tańca współczesnego w Europie po roku 1990, Księgar-nia Akademicka, Kraków 2013.

Weiss Gail, Body Images: Embodiement as intercorporeality, Routledge, London–New York 1999.

Wychodząc od działania – z Marią Stokłosą rozmawia Katarzyna Słoboda, taniec-POLSKA.pl, 2017, http://www.taniecpolska.pl/krytyka/490 (dostęp: 1.12.2019).

Wycisk Karolina, Tryb choreografowanej uważności, „Diskaskalia. Gazeta Teatral-na” 2018, nr 148.

Young Iris Marion, On Female Body Experience. Throwing Like a Girl and Other Essays, Oxford University Press, Oxford 2005.

Zestrajanie percepcji – z Lisą Nelson i Scottem Smithem rozmawiają Gaja Karolczak i Katarzyna Słoboda, część I, red. Gaja Karolczak, Katarzyna Słoboda, taniecPOL-SKA.pl, 2015 http://www.taniecpolska.pl/krytyka/272 (dostęp: 15.01.2016).

Zimpel Maria, Rosalind Crisp. Poszukiwaczka złota, taniecPOLSKA.pl, 12 marca 2018, http://www.taniecpolska.pl/krytyka/533 (dostęp: 28.10.2018).

Zimpel Maria, What do you really miss?, [w:] Powrót (do) przyszłości, red. Mateusz Szymanówka, Katarzyna Koślacz, Galeria Sztuki im. Jana Tarasina, Kalisz 2016.

191

Niektóre fragmenty książki ukazały się wcześniej jako artykuły w czasopiśmie, na portalu i w pracy zbiorowej. Na potrzeby niniejszej publikacji zostały zmienione i rozszerzone.

Słoboda Katarzyna, „Partytury zestrajania” Lisy Nelson. Obserwacja uczestnicząca, „Studia Choreologica” 2018, rocznik XIX.

Słoboda Katarzyna, Lisa Nelson. Doświadczanie tańczenia – montaż w czasie rzeczy-wistym, taniecPOLSKA.pl, 2018.

Słoboda Katarzyna, Ucieleśnione fikcje Marii Zimpel, taniecPOLSKA.pl, 2018.

Słoboda Katarzyna, Realności ciała – o „This is the Real Thing” Anny Nowickiej, taniecPOLSKA.pl, 2018.

Słoboda Katarzyna, Choreografie uważności. Praktyka Anny Nowickiej, [w:] Choreo-grafia: autonomie, red. Marta Keil, Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk, Instytut Muzyki i Tańca, Instytut Teatralny im. Zbigniewa Raszewskiego, Warsza-wa–Poznań–Lublin 2019.

192

SUMMARY

Embodied attention in selected contemporary dance practices

In this book I focus on a critically intimate analysis of the practices of five dancers/choreographers: Lisa Nelson, Rosalind Crisp, Maria Zimpel, Anna Nowicka and Ma-ria Stokłosa. Embodied attention in their practices is a central issue, developed in the course of successive stage works as well as pedagogical practice. In the years 2013-2019, I had the opportunity to see the works of the artists I’ve decided to focus on and to conduct numerous interviews with them, which, in the context of the assumed critically intimate methodology, was a necessary condition for a deeper analysis of their stage works and studio practices. Theoretical thinking derived from the above practices dictated the choice of methodology, as well as aspects that focalise key issues of embodiment and attention. Corporeal feminism allowed me to explore embodiment as a processuality, while attention framed in the span between economics and ecology allowed me to anchor the perceptual environment for making and perceiving dance in key social and political concerns such as relationality, empathy, care. In the title of the work, the notion of “embodied attention”, on the one hand, marks a turn to-wards the primordial modality of dance as a multi-sensory awareness and presence embedded in the body, and on the other hand, it allows for locating the perception and reception of dance in the body, clearly indicating the necessity of taking into account the materiality of the subject on an intimate and social level - in the age of virtual mediation and the disembodiment of relations.

The thesis is divided into two parts: methodological and analytical. In the first one, drawing the theoretical horizon of the dance practices, I discuss: critical dance studies, the problem of attention in the context of the crisis of empathy and responsibility, and the issue of embodiment and the body in the philosophy of cor-poreal feminism and feminist new materialisms. The second deals with a critically intimate analysis of the practices of the five artists I am focusing on. The theoretical dictionary developed in the methodological part of the work and the dictionary of ar-tistic practices in the analytical part of the work illuminate each other, complement

193

each other. The practices of Lisa Nelson and Rosalind Crisp are treated here as par-ticularly emblematic of the development of theory on the ground of choreographic practice. In their pedagogical and choreographic practices they directly influenced the other three protagonists of the thesis. In the structure of this book, they consti-tute a key bridge between the analysis of theories (concerning, in turn, critical dance studies, attention, and embodiment) and the practices themselves (Maria Zimpel, Anna Nowicka, Maria Stokłosa). These practices, proposing an experimental meth-ods of working with attention, transform it into embodied attention as a way of supra-individual emancipation of the subject - both the one performing and the one watching. It is attention that is the tool that allows (in both artistic and everyday practice) to redirect focus and open the senses to a variety of stimuli, and thus to constant flows between the senses, including states such as distraction, fantasy, etc.. In the second chapter of the book, I trace the trajectory of the study of attention meandering from the normative tools of economics to the emancipatory posthuman-ist practice of planetary co-responsibility.

The practices of Lisa Nelson, Rosalind Crisp, Maria Zimpel, Anna Nowicka and Maria Stokłosa emblematically demonstrate tensions between dancing, choreo-graphing and improvising, which activate the potentiality of the field of contempo-rary dance to generate change and regeneration, both privately and socially. Each of these practices are revealing a different dimension of corporeality, treating the body as multisensory, dancerly, intensified, kaleidoscopic, improvised. Each of the multidimensional practical concepts of corporeality works with a different kind of attention, which appears as a force capable of composing experience and environ-ment (Nelson), of shuffling in infinitely many directions and on many levels of body, perception or imagination (Crisp), generate spatial and temporal patterns of its own appearance within the framework of stage and studio practice (Zimpel), haunt the body within the framework of imaginative practice expanded by the dimension of dreaming (Nowicka), improvise participatory relations within the framework of spectators emancipation (Stokłosa). With their practices, all these artists prove that both corporeality and attention are processual modalities of the subject, which is in constant transformation in response to and in relation with the environment that surrounds it. This processual responsiveness, anchored in the continuous flows between the interior and exterior of the body, is an improvisational composition (of perception, experience, relations) in real time.

ilustracje

197

Lisa Nelson podczas warsztatu Tuning Scores w Poznaniu, 2015(Studio Słodownia +3, Stary Browar Nowy Taniec /Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

Otwarte pokazy pracy w ramach warsztatu Tuning Scores w Poznaniu,2015; na pierwszym planie Maria Stokłosa (Studio Słodownia +3,Stary Browar Nowy Taniec / Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk),fot. Jakub Wittchen

198

Otwarte pokazy pracy w ramach warsztatu Tuning Scores w Poznaniu,2015; na pierwszym planie od lewej Kacper Lipiński, Lisa Nelson, Scott Smithi Maria Stokłosa (Galeria Art Stations, Stary Browar Nowy Taniec /Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

Rosalind Crisp, Back to Bone, 2014; na pierwszym planie od lewejMartyna Lorenc i Anna Nowicka, na drugim planie Maria Zimpel(Studio Słodownia +3, Stary Browar Nowy Taniec /Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

199

Rosalind Crisp, Back to Bone, 2014; od lewej Tomek Pomersbachi Julia Plawgo (Studio Słodownia +3, Stary Browar Nowy Taniec /Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

Rosalind Crisp, Back to Bone, 2014; od lewej Katarzyna Wolińskai Maria Zimpel (Studio Słodownia +3, Stary Browar Nowy Taniec /Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

200

Rosalind Crisp, (Un)Domesticated Bodies: Live Feed, 2018;od lewej Sunniva Vikør Egenes, Céline Debyseri Max Fossati (Tanzfabrik Berlin / Uferstudios, Berlin),fot. Dieter Hartwig

Rosalind Crisp, DIRt (Dance In Regional disaster zones), 2019,(Mount Delusion, East Gippsland, stan Wiktoria, Australia),fot. Andrew Morrish

201

Maria Zimpel, noish~, 2015 (Studio Słodownia +3,Stary Browar Nowy Taniec / Art Stations Foundation byGrażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

Maria Zimpel, What do you really miss? (3) 2, 2015;od lewej Magdalena Chowaniec, Natalia Wilk, Maria Zimpel(Studio Słodownia +3, Stary Browar Nowy Taniec /Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

202

Maria Zimpel, What do you really miss? (3) 2, 2015;od lewej Magdalena Chowaniec, Maria Zimpel,Natalia Wilk (Studio Słodownia +3, Stary Browar Nowy Taniec /Art Stations Foundation by Grażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

Maria Zimpel, Ciało i fikcja, 2018(Centrum Sztuki Współczesnej Zamek Ujazdowski w Warszawie),fot. Anna Nowokuńska

203

Maria Zimpel, Ciało i fikcja, 2018(Centrum Sztuki Współczesnej Zamek Ujazdowski w Warszawie),fot. Anna Nowokuńska

Anna Nowicka, This is The Real Thing, 2018(Nowy Teatr w Warszawie, Poszerzanie pola, programArt Stations Foundation i Nowego Teatru),fot. Maurycy Stankiewicz

204

Anna Nowicka, This is The Real Thing, 2018(Nowy Teatr w Warszawie, Poszerzanie pola,program Art Stations Foundation i Nowego Teatru),fot. Maurycy Stankiewicz

Anna Nowicka, Raw Light, 2018(Centrum Kultury w Lublinie), fot. Piotr Jaruga

205

Anna Nowicka, Raw Light, 2018(Centrum Kultury w Lublinie), fot. Piotr Jaruga

Anna Nowicka, Eye Sea, 2019;od lewej Mor Demer, Katarzyna Wolińska(na pierwszym planie) i Anna Nowicka(HAU Hebbel am Ufer, Berlin), fot. Dorothea Tuch

206

Anna Nowicka, Eye Sea, 2019;od lewej Mor Demer, Katarzyna Wolińska i Anna Nowicka(HAU Hebbel am Ufer, Berlin), fot. Dorothea Tuch

Maria Stokłosa, Wychodząc od działania, 2017(Stary Browar Nowy Taniec / Art Stations Foundation byGrażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

207

Maria Stokłosa, Wychodząc od działania, 2017(Stary Browar Nowy Taniec / Art Stations Foundation byGrażyna Kulczyk), fot. Jakub Wittchen

Maria Stokłosa, Królowa Wody, 2018(Centrum Sztuki Współczesnej Zamek Ujazdowski w Warszawie),fot. Bartosz Górka

208

Maria Stokłosa, Królowa Wody, 2018(Centrum Sztuki Współczesnej Zamek Ujazdowski w Warszawie),fot. Bartosz Górka

209

Aboulker-Muscat Colette 153

Alaimo Stacy 88-89, 103, 159

Anker Michael 163

Arbeau Thoinot 25

Bainbridge Cohen Bonnie 93

Balanchine George 20

Baldoz Kristel 164

Banes Sally 45

Barad Karen 87

Bateson Gregory 111

Beauchamp II Pierre 26

Beauvoir Simone de 83

Bednarek Joanna 67

Belting Hans 107

Berlant Lauren 149-150

Bińczyk Ewa 159

Blasis Carlo 27

Bleeker Maaike 48

Brach-Czaina Jolanta 13, 179

Braidotti Rosi 68-69, 87

Broadbent Donald 52

Buckner Bonnie 153

Butler Judith 13, 37, 74-76

Carlson Carolyn 116

Chakravorty Spivak Gayatria 9

Chowaniec Magdalena 140-141, 201-202

Citton Yves 55

Cixous Hélène 67-68, 70

Crary Jonathan 9, 50-51

Crisp Rosalind 7, 10-11, 113, 115-128, 130, 147, 177, 192-193, 198-200

Cunningham Merce 20, 29-30

Darwin Karol 86

Debyser Céline 117, 122, 200

Deleuze Gilles 71

Delsarte François 27

Demer Mor 155-159, 205-206

Derra Aleksandra 87

Derrida Jacques 71

Desoille Robert 153

Dixon Bill 92

Dixon Gottschild Brenda 16, 33, 41

Duncan Isadora 27

Duniec Krystyna 12

Dunn Judith 92

Dunn Robert 30

Egenes Sunniva 117, 121, 200

Epstein Gerald 154

Eubanks Bryan 131, 143

Feuillet Raoul-Auger 26

Fokin Michaił 27

Indeks osobowy

Indeks nie obejmuje bibliografii, jak również nazwisk autorów przywoływanych w przypisach, a wymienionych w bibliografii.

210

Foley Meg 162, 164-165, 167, 169, 172--174

Fossati Max 117, 122, 200

Foster Susan Leigh 20-22, 30, 32-33, 47, 72, 74

Foucault Michel 33, 71

Franko Mark 8-9, 20, 22-23, 32

Freud Sigmund 70

Fuller Loïe 27

Gatens Moira 69, 79, 82, 97

Gehmacher Philipp 116

Gelad Garry 52

Gibson James J. 56-62, 88, 103, 111, 170, 178

Giersdorf Jens Richard 18

Ginot Isabelle 116, 127

Glaser Laura S. 122-123, 125

Godowska Anna 146, 153

Graham Martha 20, 29

Grosz Elizabeth 66, 68, 71, 78-83, 85-86, 103

Guattari Felix 71

Halprin Anna 30

Haraway Donna 14, 85, 87

Hay Deborah 20

Holmes K.J. 94

Hyży Ewa 68

H’Doubler Margaret 28

Imschoot Myriam Van 103

Ingold Tim 60-62, 88

Irigaray Luce 68, 70-71, 78

Jakubowska Agata 68

James William 49

Jung Carl Gustav 146

Kabała Dorota 142

Kahneman Daniel 52-53

Karolczak Gabriela 13, 31, 93

Kałużny Sara 131

Kealiinohomoku Joann W. 16

Klimczyk Wojciech 36

Kline Mala 146, 153

Kobro Katarzyna 139

Koffka Kurt 56

Kos Łukasz 171

Kowalczyk Mateusz 171

Kulczyk Grażyna 97, 108, 197-199, 201--202, 206-207

Kurz Iwona 9, 177

Külpe Oswald 49

Laban Rudolf 16, 28-29, 116

Lacan Jacques 71

Laermans Rudi 48

Lange Roderyk 18

Lepecki André 20, 24, 31, 36-39, 39, 45, 73

Leśnierowska Joanna 166

Lorde Audre 149

Lorenc Martyna 117, 120, 198

Ludwik XIV, król Francji 9, 26

Majewska Ewa 8

Mamontowicz-Łojek Bożena 19

Martin John Joseph 16, 28, 46-47

Martin Randy 20, 23, 36-37, 39-40, 63

Mauss Marcel 165

Merleau-Ponty Maurice 75, 77-78

Mickiewicz Adam 172

Mindell Arnold 146

211

Mitchell W. J. T. 106

Morrish Andrew 128, 200

Nagrin Daniel 92

Nancy Jean-Luc 140

Nelson Karen 94

Nelson Lisa 7, 10-11, 91-113, 116-117, 119, 123, 175-178, 192-193, 197-198

Nieśpiałowska-Owczarek Sonia 93

Niżyński Wacław 27

Noverre Jean-Georges 26-27

Nowicka Anna 7, 10-11, 116-117, 120, 122, 145-160, 177, 192-193, 198, 203-206

Noë Alva 60

Orlik Janusz 117, 121

O’Regan J. Kevin 60

Paxton Steve 92-94

Pellet Eric 118

Perel Marissa 164

Phelan Peggy 34

Plawgo Julia 117, 121, 199

Pomersbach Tomek 117, 121, 199

Prokosch Kurath Gertrude 16

Pudełek Janina 19

Raumanni Maija Reeta 167

Rogowska-Stangret Monika 8, 68, 85

Sachs Curt 16

Schad Isabelle 130

Shainberg Catherine 146, 153

Sherrington C. S. 28

Sier-Janik Barbara 19

Smith Scott 94, 97, 108, 198

St. Denis Ruth 27

Stokłosa Maria 7, 10-11, 113, 117, 161-175, 177, 192-193, 197-198, 206-208

Strzemiński Władysław 139

Sztarbała Katarzyna 171

Szymanówka Mateusz 166

Titchener Edward B. 28, 49

Treisman Anne 52

Turska Irena 19

Tverski Amos 52-53

Válastur Kat 130

Weiss Gail 77

Wiget Bo 117

Wigman Mary 29

Wilk Natalia 140-141, 201-202

Wilson Annie 164

Wolińska Katarzyna 117, 121, 155-159, 199, 205-206

Wong Yutian 18

Wundt Wilhelm 49

Wycisk Karolina 172

Young Iris Marion 78

Zimpel Maria 7, 10-11, 116-118, 121, 129-144, 177, 192-193, 198-199, 201-203

W serii Dysertacje doktorskie Instytutu Sztuki Polskiej Akademii Nauk dotychczas ukazały się:

T. I: Piotr Lasek, Turris fortissima nomen Domimi. Murowane wieże miesz-kalne w Królestwie Polskim od 1300 r. do połowy XVI w., Warszawa 2013

T. II: Emilia Olechnowicz, Maski Karola I. Angielskie widowiska dworskie i teologia polityczna, Warszawa 2014

T. III: Witosława Frankowska, Kolędowanie na Kaszubach. Dzieje kolęd na Pomorzu od XVI do XXI wieku, Warszawa 2014

T. IV: Anna Maria Leśniewska, Nowe miejsce rzeźby w sztuce polskiej lat 60. XX wieku jako wyraz przemian w sztuce przestrzeni, Warszawa 2015

T. V: Antoni Winch, Dramat ciemnych gier. Teatr absurdu pre-postczłowieka, Warszawa 2015

T. VI: Wojciech Świdziński, Co było grane? Film zagraniczny w Polsce w latach 1918–1929 na przykładzie Warszawy, Warszawa 2015

T. VII: Beata Łazarz, Płeć przerażającego. O wizerunku terrorystek w sztuce, Warszawa 2016

T. VIII: Karolina Łabowicz-Dymanus, Synchronizacja w Sieci. Centra Sztuki Współczesnej Sorosa – cztery modele: Budapeszt, Kijów, Tallin, Warszawa, Warszawa 2016

T. IX: Dorota Kownacka-Rogulska, Rainera Marii Rilkego teksty o sztuce, Warszawa 2016

T. X: Marek Maksymczak, Bunt przeciw władzy i formalizmowi. Próba inter-pretacji twórczości grupy Wprost, Warszawa 2017

T. XI: Natalia Kaliś, Pan niewolnik. Męski masochizm w performance okre-su PRL-u, Warszawa 2018

T. XII: Agnieszka Skrodzka Udręki majestatu. Polscy „królowie nieszczęśli-wi” w ikonografii nowożytnej, Warszawa 2018

T. XIII: Anna Feliks, Meble plecione w Polsce 1864–1939, Warszawa 2018

T. XIV: Maria Szymańska-Ilnata, Kultura muzyczna Sumatry Zachodniej i jej przemiany, Warszawa 2019

T. XV: Przemysław Pawlak, Henryk Kazimierowicz. Ksiądz z nienapisanej sztuki Witkacego, Warszawa 2021

T. XVI: Magdalena Kasa, Niewidoczna. Rzeźbiarka Hanna Nałkowska, Warszawa 2021

T. XVII: Karolina Kondracka, Kultura muzyczna Jakutów w pracach Pola-ków – zesłańców syberyjskich XIX i początku XX wieku, Warszawa 2021

T. XVIII: Katarzyna Anna Kesling, Między Krakowem a Paryżem. Twórczość graficzna i malarska Jana Rubczaka, Warszawa 2021

T. XIX: Katarzyna Urbańska, Henryk Gajewski. Od konceptualizmu do sztuki interpersonalnej, Warszawa 2022